
بیســت و چهارمیــن دوره از جشــنواره ی بین المللی 
قصه گویی گذشــته اســت و اینبــار شــاهد برگزاری 
بیســت و پنجمین دوره از این جشنواره به دبیری حامد 

علامتی هستیم.
 یلدا منتظــری طراح پوســتر ایــن دوره از جشــنواره 
قصه گویی بیان کرد: من ۱۸ ســال کار طراحی انجام داده 
ام  و حدود ۷ ســال است که طراح پوســتر فیلم و داستان 
هستم. لطف دوســتان در کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان و اعتماد دیگر مدیران به مــن بود که طراحی 
پوستر بیست و پنجمین جشنواره  بین المللی قصه گویی 

به من سپرده شد.
منتظری افــزود: از این رو ایده طراحی پوســتر از ســال 
گذشته به ذهن من رسید و در واقع در سال گذشته من به 
عنوان منتقد جشنواره قصه گویی شرکت کردم و خارج از 

گود به عنوان تحلیلگر به جشنواره نگاه می کردم.
وی ادامه داد: اما این بار به گونه دیگری به جشــنواره نگاه 
کردم و به عنوان یک طراح گرافیک به پوســترهای سال 
گذشته نگاه کردم و احساس کردم یک چیزی در آن ها کم 
اســت و البته نه اینکه کار آن ها ضعیف یا بد باشد  نه؛ بلکه 
کارهای آن ها بســیار خلاقانه و قوی بود اما احساس کردم 
یک چیزی در آن ها کم اســت و به جای اینکه ما از قصه ها 
برای وارد شدن به جهان قصه از جهان  آن ها الهام بگیریم 
کار دیگری انجــام می دهیم که در طراحی پوســترهای 
قبل دیده می شــد. در نتیجه من تصمیم گرفتم به جهان 
قصه گوها وارد شوم و در پوسترم جهانی را خلق کنم که به 
جای ورود به جهان های دیگر دیگران به جهان قصه گوها 

وارد شوند. 
منتظری بیان کــرد: قصه پوســتر از این قرار اســت که 
کاراکتــر قصه گو که از نظر من یک انســان برگزیده و یک 
پیامبر بی نام و نشان اســت قصه ای را از میان هزاران قصه 
که در میان کلمات خواب هســتند انتخاب می کند و آن 
قصه را بیدار می کنــد و آن را پیــش روی مخاطبان قرار 
می دهد. پس قصه گو به عنوان یــک هنرمند کاری را ارائه 
می دهد که اگر شــاید من به عنوان یک خواننده بخواهم 

قصه را بخواهم نگاهم به قصه تغییر کند.
وی افزود: در طراحی پوســتر تلاش کــردم قصه گو را به 
عنوان یک شــخصیت اصلی در جهانی قرار دهم که آن را 
می سازد. قصه گو، قصه ای را انتخاب و آن را قلب خود جای 
می دهد و ســپس شــروع می کند با گفتن قصه آن پرنده 
کوچک را از خواب بیدار کند. همچنین هیچ  هنری بدون 
مخاطب معنی نــدارد و در واقع خود قصه گــو به عبارتی 

مخاطب خود می شود.
شــایان ذکر اســت که این جشــنواره با محور های اصلی 
قصه های آزاد، قصه های قرآنی، دینی و مذهبی، قصه های 
نامداران )روایــت اســطوره ها( و روایــت اراده )قصه ی 
کارآفرینان و صاحب نامــان عرصه ی کار و تلاش( در آذر و 

دی ماه ۱۴۰۲ برگزار می شود.

هیچ هنری بدون مخاطب 
معنا ندارد
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اگر یک روز بعد از بیدار شــدن از خــواب، پرده اتــاق را کنار بزنیــد و ناگهان با 
دنیایی خاکســتری و بدون گیاه و حیوان مواجه شــوید چه حسی پیدا خواهید 
کرد؟ می توانید چنین دنیایــی را تصور کنید؟ قطعا ترســناک خواهد بود، اما با 
توجه به شــرایط گونه های جانوری و وضعیت محیط زیســت در دنیا؛ به نظر می 
رسد تصور چنین صحنه ای چندان دور از انتظار نباشــد، اما فکر کردن به چنین 
دنیایی ترسناک است، دنیایی بدون جنگل، صداهای جورواجور، طیف رنگ های 
گسترده و زندگی بخش، فقط و فقط انسان و ســاختمان؛ خوف برانگیز است، اما 
گویی چنین دنیایی برای بسیاری از انسان ها چندان هم وحشتناک نیست، آمار 

انقراض گونه ها می تواند مصداق این ادعا باشد.
صندوق جهانی طبیعــت )WWF( نرخ انقراض گونه  ها را ســالانه معادل یک 
دهم تا یک صدم درصد تخمین زده است، در ایران نیز وضعیت گونه های مختلف 
جانوری نگران کننده اســت، بیش از ۲ هزار گونه مهره دار در کشــور شناسایی 
شده که از این تعداد ۸۶ گونه خشــک زی در خطر انقراض قرار دارد و ۱۶۵ گونه 
هم جزو گونه های حفاظت شــده هســتند از جمله آنها گورخر ایرانی، یوزپلنگ 
آســیایی، خرس ســیاه و گوزن زرد ایرانی اســت که اگر برای حفاظــت از این 
گونه های ارزشــمند اقدامات لازم صورت نگیرد به زودی و در آینده ای نه چندان 
دور شاهد انقراض آنها خواهیم بود و به تاریخ خواهند پیوست مانند شیر ایرانی و 

ببر مازندران که اکنون فقط نامی از آنها باقی مانده است.
حیوانات هم مانند انســان ها حق زندگی کردن دارند؛ آنها هــم باید از زمین و هر 
آنچه در آن اســت بهره مند شــوند، یعنی اینکه در این دنیا حق و حقوقی دارند؛ 
با توجه به اهمیت این موضوع و آثار ناشــی از تخریب چرخــه حیات حیوانات بر 
زندگی بشر، سازمان ملل متحد ۱۰ دسامبر برابر با ۱۹ آذرماه را روز جهانی حقوق 

حیوانات نامگذاری کرده است.
اینکه ما انســان ها تا چه اندازه با این حق و حقوق آشــنا هســتیم و مهمتر اینکه 
تا چه اندازه خود را ملــزم به رعایت آن می دانیم، محل بحث اســت زیرا اقدامات 
عجیب و غریب انسان ها نشان می دهد که نه تنها اطلاعی از آن نداریم بلکه اگر هم 
داشته باشیم خود را ملزم به رعایت آن نمی دانیم؛ به عنوان مثال جراحی زیبایی 
حیوانات خانگی چند ســالی اســت که در جامعه رواج یافته که این خود مصداق 
حیوان آزاری اســت، به اعتقاد کارشناســان حرکات بدن حیوانات در واقع زبان 
آنهاست که در صورت جراحی این توانایی از حیوان گرفته می شود، در واقع با این 

کار حقوق حیوان را زیر پا گذاشته ایم.
البته در کشور از قدیم چوپان ها گوش و دم ســگ های گله را می بریدند به دلیل 
اینکه سگ های گله وقتی با گرگ ها درگیر می شــوند اولین جایی که می تواند 
گاز بگیرد دم و گوش سگ اســت که در این حالت حیوان آسیب می بیند بنابراین 

چوپان ها با هدف مراقبت از گوسفندهای خود به محض اینکه سگ گله از حالت 
تولگی خارج می شد گوش و دم حیوان را می بریدند تا در صورت درگیری با گرگ 

آسیب نبینند اما قطعا این داستان از داستان جراحی با هدف زیبایی جدا است.
از ســوی دیگر غذا دادن دستی به حیات وحش اشتباه اســت، موضوعی که چند 
سالیست با شدت زیادی در کشور رواج یافته که موافقان و مخالفان به خود را دارد 
اما آنچه که مشخص این است که حیوانات آشپزخانه ندارند تا غذا بپزند و بخورند، 
اما ما غذاهای پخته شــده به آنها می دهیم در حالیکه حیوانات با مواد شیمیایی 
افزودنی به غذاهای ما سازگار نیستند و ادامه این روند موجب بروز بیماری در آنها 
می شود از سوی دیگر وابســتگی خود را در تهیه غذا از طبیعت از دست می دهند 
چون به این روند و به دست آوردن غذای بی دردســر عادت می کنند که این کار 
علاوه بر اینکه باعث می شود تعارض بین انســان و حیوان زیاد شود از سوی دیگر 
حیوان خوی وحشی گری خود را از دست می دهد که این به نفع محیط زیست و 

حیوان نخواهد بود.
البته رعایت نکردن حقوق حیوانات به همین مسائل ختم نمی شود، زمانی استفاده 
از پوست حیوانات برای تهیه لباس نشــانه تمول و فخر بود اما امروزه دقیقا برعکس 
شده و فردی آنهم اگر به اصطلاح سلبریتی باشد و لباسی از پوست حیوان بر تن کند 
قطعا در فضای مجازی مورد هجمه قرار خواهد گرفت، حتی در چند سال اخیر تعداد 
زیادی از آنها به علت استفاده از پوست حیوانات در لباس های خود اظهار پشیمانی 
کردند. این موضوع نشان می دهد که انسان ها تا حد زیادی نسبت به حقوق حیوانات 
آگاه شــده اند، علاوه بر این قوانین متنوعی در زمینه حقوق حیوانات در کشورهای 
مختلف نوشته شــده که اگر رعایت نشــوند فرد متخلف جریمه خواهد شد و حتی 

برخی از این قوانین برای متخلف زندان به همراه دارد.
با تمام اینها می دانیم که وضعیت گونه های حیوانی در جهان خوب نیســت و با 
شــتاب زیادی در سراشــیبی انقراض قرار گرفته اند؛ با توجه به اهمیت موضوع 
سازمان ملل متحد ۱۰ دســامبر برابر با ۱۹ آذرماه را روز جهانی حقوق حیوانات 
یا IARD نامگذاری کرد، این روز از ســال ۱۹۹۸ توســط فعالان و کنشگران 
حقوق حیوانات گرامی داشته می شــود، نامگذاری یک روز به عنوان حمایت از 
حقوق حیوانات نشــان می دهد که باید بیش از پیش به حیوانات توجه و با آنها 

درست رفتار کنیم.
حال ســوال این اســت که آیا در ایران هم قانونی برای حمایت از حقوق حیوانات 
وجــود دارد؟ عبدالرضا باقری فردی کــه بیش از ۲ دهه اســت در زمینه حقوق 
حیوانات فعالیت می کند به خبرنگار محیط زیســت ایرنا گفت: در زمینه حقوق 
حیوانات قانونی در کشور وجود ندارد چند سال پیش تعدادی از سمن ها با کمک 
تعدادی وکیل پیش نویسی را در زمینه حقوق حیوانات تهیه کردند که البته آنهم 
تاکنون به جایی نرسیده اســت و به نظر می رســد باید نهادهایی مانند سازمان 
حفاظت محیط زیست، سازمان دامپزشکی و وزارت جهاد کشاورزی در کنار هم 

کمیسیونی را تشکیل دهند و برای این مساله اقدام کنند.
این فعال در زمینــه حقوق حیوانات افــزود: در زمینه حقــوق حیوانات با طیف 
مختلفی از حیوانات مواجه هســتیم؛ یکی حیواناتی مانند مرغ و خروس و یا گاو 
و گوســفند که از آنها بهره برداری اقتصادی می کنیم و بایــد از مکان نگهداری 
مناسب و بهداشت کامل بهره مند شوند، بخش دیگر حیواناتی مانند سگ و گربه 
هستند که در سطح شهرها با آنها مواجهیم که آنها هم حقوق مخصوص به خود را 
دارند و بخش دیگر حیواناتی هستند که در حیات وحش به سر می برند که حقوق 

آنها هم باید رعایت شود.
وی ادامه داد: با این وجود ما انسان ها با توسعه شهرنشینی، جاده کشی و گسترش 
مزارع؛ زیستگاه حیوانات را روز به روز کوچک و کوچک تر می کنیم که این کار به 

منزله رعایت نکردن حقوق حیوانات است.
وی اظهار داشت: حتی غذا دادن به حیوانات هم به مثابه رعایت نکردن حقوق آنها 
است به نظر خودمان به آنها خدمت می کنیم در حالی که اینطور نیست، ما با دادن 
غذای دستی به حیوانات آنها را از خوی حیوانی دور می کنیم و دیگر برای به دست 
آوردن غذا تلاش نمی کنند این به مرور باعث می شــود که ترس از انســان از آنها 

دور شود و به راحتی به مناطق مسکونی نزدیک شــوند که در این صورت تعارض 
بین انسان و حیوان زیاد می شود، همچنین در غذاهای ما انواع چاشنی ها و روغن 

ها وجود دارد که به مرور موجب مشکلاتی در دستگاه گوارش حیوانات می شود.
وی درباره انجام جراحی های زیبایــی حیوانات گفت: جراحــی حیوانات اگر با 
هدف برطرف کردن مشکل حیوان و نجات جانش باشد ایرادی ندارد اما اگر جنبه 

زیبایی داشته باشد مصداق حیوان آزاری است.
این فعال حوزه حیوانات یادآور شد: البته در قدیم چوپان ها گوش و دم سگ های 
گله را می بریدند به دلیل اینکه ســگ های گله در مواجه با گرگ زخمی نشــوند 
چون در این شــرایط اولین بخشی از بدن حیوان که آســیب می بیند دم و گوش 
اســت بنابراین چوپان ها با هدف مراقبت از گوســفندهای خود به محض اینکه 
سگ گله از حالت تولگی خارج می شــد گوش و دمش را می بریدند تا در صورت 
درگیری با گرگ آسیب نبینند اما قطعا این داســتان جدای از داستان جراحی با 

هدف زیبایی است.
باقری اظهار داشت: امروزه شاهد انجام این روش به طریقی کاملا تحریف شده در 
قالب جراحی زیبایی هستیم که دیگر هدف نجات حیوان از جراحت نیست بلکه 

تغییر ظاهر حیوان به آن صورتی که فرد به عنوان صاحب آن می خواهد، است.
وی توضیح داد: برای مثال صاحب یک حیوان دوســت دارد گوش ســگش صاف 
بایســتد که با انجام عمل جراحی در گوش و قرار دادن فنر موجب می شــود که 
گوش حیوان دائم صاف بایستد در صورتی که این کار موجب اختلال در زبان بدن 
حیوان می شــود چون هر حرکت گوش یک علامتی است که حیوان از خود بروز 
می دهد اما وقتی که گوش با کار گذاشــتن فنر ثابت می شود دیگر کارایی خود را 

در برقراری ارتباط با اطراف از دست می دهد.
وی ادامه داد: در بسیاری از کشورها برای رعایت حقوق حیوانات، پلیس حیوانات 
وجود دارد یعنی در مقر پلیس تعدادی افراد در زمینه برخورد با حیوانات آموزش 
می بینند و در صورت بروز مشــکلی در زمینه حیوانات، ایــن افراد متولی رفع آن 

هستند تا کمترین آسیب به حیوان وارد شود.
این فعال حقوق حیوانات درباره نقش بازدارنده احکامی که برای تخلفات محیط 
زیستی صادر می شــود، گفت: در شــعبه های مختلف دادگاه ها افرادی هستند 
که در زمینه مشــکلات خانوادگی تخصص دارند و در زمینه این مشکلات کاملا 
تخصصی برخورد می کنند، باید برای حیوانات هم همین کار انجام شود و قضاتی 
در زمینه حقوق حیوانات یــا تحصیل کنند یا دوره های آموزشــی را بگذرانند تا 
در زمان وقوع جرمی از ســوی متخلفان محیط زیســت بهترین حکم قضایی که 

می تواند بازدارنده باشد را صادر کنند.
باقری درباره تصاویــر و فیلم هایی کــه از حیوان آزاری در شــبکه های مجازی 
منتشر می شــود، اظهار داشــت: با این حساب به نظر می رســد که حیوانات در 
جامعه ما تقریبا هیچ حقوقی ندارند، البته امروزه تا حدودی به واسطه شبکه های 
اجتماعی و حرف هایی که زده می شود شاید اتفاقاتی در این زمینه افتاده و مردم 
تلاش می کنند با حیوانات مهربان تر باشند و حقوقشــان را حفظ کنند، البته در 
بسیاری موارد این رفتارها حالت نمایشی دارد اما در هر حال می تواند تاثیر مثبتی 

داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه آموزش نقش بســزایی در آشــنایی با حقوق حیوانات دارد، 
گفت: اکنون با دو معضل مواجه هســتیم؛ یکی اینکه آنطور کــه باید آموزش در 
زمینه رفتار با حیوانات در کشور وجود ندارد، دوم اینکه در برخی موارد می بینیم 

که آموزش کوچکی هم اگر باشد، غلط است.
وی توضیح داد: برای مثــال نهادهای متولــی در این روند از افــراد متخصص و 
کارشــناس حیات وحش اســتفاده نمی کنند در حالی که باید آموزش از سنین 
پایین تر و با استفاده از کارشناســان خبره حیات وحش انجام شود تا اثر خود را در 
راستای حفظ محیط زیست بر کودکان بگذارد و نســلی دوستدار محیط زیست 
تربیت شــود. کودکان باید یاد بگیرند که نه ما می توانیم وارد زیستگاه حیوانات 
شویم و نه آنها، این حق برابری و مساوات باید از زمان کودکی آموزش داده شود تا 

فرزندانمان با همین فرهنگ رشد کنند.

جراحی زیبایی حیوانات، مصداق حیوان آزاری
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روح اله متفکرآزاد نماینده مردم تبریز، آذرشــهرو اسکو و عضو هیأت 
رئیســه مجلس، از خوابگاه و سلف دانشــجویی پردیس علامه امینی 

دانشگاه فرهنگیان استان آذربایجان شرقی  بازدید کرد.
 عضو هیأت رئیسه مجلس بعد از بازدید از ســراهای پردیس در جمع 
دانشــجو معلمان سرای شــماره یک ضمن  تســلیت ایام سوگواری 
حضرت فاطمه الزهــرا )س(  با تاکیــد بر فرمایش مقــام  رهبری که 

فرمودند »مســیر  ورود معلم به آمــوزش و پرورش باید از دانشــگاه 
فرهنگیان باشــد«، افزود: شــما دانشــجو معلمان از جایگاه ویژه ای 
در نظام جمهوری اســلامی برخوردار و آینده های تمدنی ما را شــما 

خواهید ساخت.
وی با اشــاره به جایگاه ویژه دانشــگاه فرهنگیان خطاب به دانشــجو 
معلمان، افزود: شــما پیشــران حرکت انقلاب ونظام اسلامی هستید 

بایســتی با عزم راســخ و تلاش در جهت رســیدن به این هدف مهم 
برنامه ریزی و بسترســازی کنید تا در آینده نگاه تمدنی کشــورمان و 
نظام اسلامی را راهبری کنید. در این بازدید متفکر آزاد  از دانشجویان 
خواست تا درخواست هایشــان را مطرح کنند. شایان ذکر است  عضو 
هیت رئیســه مجلس در این بازدید برای پیگیری مشــکلات دانشگاه 

فرهنگیان در سطح وزارت قول مساعد داد.

ویژهخبر
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هفته نامه فرهنگی اجتماعی

زهره سادات لاجوردی در مورد اهمیت آثار باستانی 
در ایران، گفت: قطعا آثار باســتانی بخش ارزنده ای 
از پیشــینه و هویت یک کشور به حســاب می آیند 
و دارای ارزش فراوان و جایگاه مهمی هســتند و به 
جرأت می تــوان گفت که آثــار باســتانی در ایران 
فاقد اهمیت نیســتند اما آنطور که شایســته است 
بــه ملزومات و فرهنــگ حفاظت و حمایــت از آثار 

باستانی توجه نمی شود.
نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشــهر 
و پردیــس در مجلس یازدهــم، افــزود: در مواردی 
همچون دست نوشــته، حکاکــی و نقاشــی بر روی 
آثار باســتانی شــاهد قصور مردم در حفاظت از این 
میراث هســتیم و در برخی موارد هم شاهد کوتاهی 
دستگاه های مسئول در حفاظت از این آثار بوده ایم که 
از قضا مردم در بسیاری از این مواقع در موضع حمایتی 
نقش آفرینی کرده اند. مــا به همین دلیــل با عوامل 
و علت هایــی همچون عــدم تبیین اهمیــت تاریخ و 
هویت ملی در نظام آموزشی کشور، نبود آموزش های 

عمومی به جهت حساسیت های برخی از اقشار مردم 
و در مواردی هم با کم کاری برخی نهادهای مســئول 
و یا منفعت طلبی های مادی عــده ای در رابطه با آثار 
باســتانی مواجه هســتیم که هر مورد، روش برخورد 

متناسب با خود را می طلبد.
 عضو هیات رئیسه کمیســیون فرهنگی در مجلس 
شــورای اســلامی با اشــاره به این که جرم انگاری 
متناسب با فروش آثار تاریخی در قوانین وجود دارد؛ 
اظهار کرد: در خصوص اشــیای عتیقه و باستانی به 
طور صریح، با قانون حفظ آثار ملی مواجه هســتیم؛ 
مفاد مختلفــی از لایحه قانونی راجــع به جلوگیری 
از انجــام حفاری های غیرمجاز به قصد دســت یابی 
به اشــیای عتیقه گرفته تا تبصره مــاده ۵۶۱ قانون 

مجازات اســلامی که تشــخیص ماهیت تاریخی- 
فرهنگی اشیا را به عهده ســازمان میراث فرهنگی 
کشور گذاشته است؛ همگی دال بر اهتمام قانونگذار 
نسبت به هویت سنجی اشیای عتیقه و نظارت بخش 
حاکمیتی و حتی امنیتی به جهت ممانعت از کشف 

تا فروش غیرقانونی اشیاء تاریخی است.
تعلق پاداش موثر و جذاب به یافته های تصادفی مردم  

در حوزه آثار تاریخی
لاجوردی بــا انتقاد از کمبــود اعتبــارات بودجه ای 
در حفظ و نگهــداری آثار تاریخی و باســتانی، گفت: 
برخی معتقدند، دلایلی مانند فقدان یا کمبود بودجه 
باعث شــده به اندازه یک گام بزرگ در تقنین از سایر 
کشورهای دنیا عقب باشــیم و آن گام عبارت از تعلق 

پاداش موثر و جذاب بــه یافته هــای تصادفی مردم 
است. لذا، به نظر می رسد خلأ موجود در بخش تقنین، 
مربوط به این بخش یعنی ایجاد مشــوق های موثر به 
منظور ارتقــای انگیزه و افزایش مشــارکت مردم در 
راســتای تحویل یافته های باستانی که بطور تصادفی 

کشف شده به نهاد متولی است.
وی در ادامه یادآور شــد: زمینه های لازم برای تشویق 
یابندگان و اهداکننــدگان اموال فرهنگی و تاریخی از 
ملزوماتی اســت که با توجه به تاریخ کهن ایران زمین 
و گنجینه های غنی و ذی قیمــت آن، باید برگرفته از 
قوانین کشــورهای پیشــرفته در این حوزه، به اتخاذ 

تدابیر لازم و متناسب بیانجامد. 
حلیّت گنــج در عدم تعــارض با قوانین کشــورهای 

اسلامی است
نماینــده مردم در مجلــس یازدهم در مــورد فقه و 
احکامی که می توانــد بازدارندگی را بــرای فروش 
آثار تاریخی تبیین کند؛ اظهار کــرد: امروزه با توجه 
به غــارت هدفمند و ســازمان یافته آثار باســتانی و 
تاریخ ســازی جعلی برخی دولت ها توســط آثار به 
یغما برده  شــده از ملل دیگر، غالب فقها حلیّت گنج 
و یافته های باستانی را علاوه بر بحث حق الناس بودن 
اشیای باستانی، در عدم تعارض با قوانین کشورهای 
اسلامی می دانند. تا جایی که برخی مراجع عظام به 
صراحت خرید و فروش میراث فرهنگی و تاریخی به 
خصوص به خارج از مرزهای ســرزمینی را غیرمجاز 
و ســبب آســیب زدن به میراث و ذخایر کشورها و 
ملت های اســلامی می دانند. این مباحثی است که 
جذابیت فروش و قاچاق آثار باســتانی بــه خارج از 
کشور و با قیمت های گزاف را از بین می برد و آن را به 

هیچ وجه جایز نمی داند./

محســن پیرهادی ترک فعل در اجرای قانون هوای پــاک را عامل اصلی 
استمرار معضل آلودگی هوای کلانشهرها دانست و گفت: باگذشت بیش 
از ۵ ســال از تصویب قانون هوای پاک، اجرای احــکام آن از مرحله صدور 
آیین نامه و تدوین دستورالعمل ها از سوی نهادی متولی فراتر نرفته است.

رئیس فراکســیون مدیریت شــهری مجلس یازدهم با بیان اینکه 
گستردگی ابعاد خســارات اقتصادی، بهداشتی، اجتماعی و سیاسی 
استمرار آلودگی هوا ضرورت توجه به آن را بیش از پیش مطرح کرده 
است، افزود: اســتمرار معضل آلودگی هوا، عدم مدیریت جدی این 
مسئله منجر به گســتردگی ابعاد و افزایش بیشتر خسارات ناشی از 
آن می شود بنابراین برون رفت از شــرایط فعلی همراهی و همیاری 

تمام نهادها و دستگاه های ذیربط را می طلبد.
نماینده تهران، شــمیرانات، ری، اسلامشــهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی با اشــاره به اینکه در میان فهرســت بلند بالای علل 
و عوامل چرایی اســتمرار معضــل آلودگی هوا، اغلــب گزارش ها 

کارشناسی و مســتند نظارتی، ترک فعل مســئولان و دستگاه های 
اجرایی را عامل اصلــی بروز شــرایط کنونی می داننــد، ادامه داد: 
متاســفانه برغم ارجاع تخلفات و ترک فعل های صــورت گرفته به 
نهادهای بالادســتی و دســتگاه های اجرایی متولی و حتی ارسال 
پرونده تخلفــات ذیل مــاده ۲۳۴ قانون آیین نامــه داخلی مجلس 
شورای اسلامی به دستگاه قضایی، اجرای قانون هوای پاک همچنان 

مورد تعلل قرار می گیرد .
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اســلامی، افزود: براساس گزارش 
اخیر دیوان محاســبات مجلس از ۲۲۸ حکم احصاء شــده برای ۲۳ 
دســتگاه اجرایی متولی اجــرای قانون هوای پــاک، تنها ۲۸ حکم 
اجرایی شده که این احکام عمدتا شامل تدوین و صدور بخشنامه ها و 
دستورالعمل ها می شود و دیگر احکام و تکالیف این قانون یا به صورت 

ناقص انجام شده یا نادیده گرفته شده اند.
به گفته پیرهادی تنها ۱۲ درصد احــکام قانون هوای پاک به صورت 
کامل انجام شــده و ۶۱ درصد احکامش به صورت ناقص و ۲۷ درصد 

دیگر اصلا انجام نشده است.
وسایل نقلیه فرسوده ۲۰ برابر وسایل نقلیه استاندارد آلایندگی دارند

این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی، عدم ارتقای استاندارد 
خودروهای دیزلی، عدم خروج وســایل نقلیه موتوری فرســوده از 
ناوگان حمل و نقل عمومی، عدم نوســازی و توســعه ناوگان حمل و 
نقل داخلی و مازوت ســوزی در برخی نیروگاه ها در فصول سرد سال 

را از جمله عوامل اساسی بر افت کیفیت هوای کلانشهرها دانست.
 وی  با تاکید بر اینکه طبق بررســی های انجام شــده عدم اســقاط 
خودروهای فرسوده یکی از چالش های اساســی  در آلودگی هوا در 
کشور اســت، ادامه داد: این موضوع زمانی اهمیت دو چندان می یابد 
که نزدیک به  ۱۳ میلیون وســایل نقلیه موتوریِ در مرز فرسودگی و 
بیش آلاینده در سطح شــهرها تردد می کنند و تولید آلایندگی آنها 

۲۰ برابر وسایل نقیله استاندارد برآورد می شود.
پیرهادی گفت: در این بخش به صورت مشخص احکامی چون از رده 
خارج کردن خودروهای فرسوده ،اســقاط موتورسیلکت، خودروی 

دیزلی و خودروی ســبک در زمان شــماره گذاری بــه طور کامل 
اجرایی نشــده و برخلاف تاکید قانون هوای پاک که شماره گذاری 
موتورسیلکت بنزینی را منوط بر اسقاط موتور سیلکت فرسوده کرده 
است، آمار فراجا نشــان می دهد طی ۹ ماهه اول سال گذشته ۳۱۹ 
هزار ۷۹۹  موتور ســیکلت شماره گذاری شــده و در مقابل فقط ۳۶ 
هزار ۷۹۸ دســتگاه موتور سیکلت فرسوده اســقاط شده، یعنی در 
خصوص ۱۲ درصد شــماره گذاری موتور ســیلکت ها قانون اسقاط 

رعایت شده است. 
رشد ۸۷ درصدی فوتی های ناشی از آلودگی هوا در یک سال

رئیس فراکسیون مدیریت شهری مجلس ادامه داد: آنچه دربررسی 
آسیب های استمرار هوای ناسالم کلانشهرهای کشور ناراحت کننده 
است، مقایســه آمار مرگ ومیر ناشــی از این معضل طی سال های 
۹۹ و ۱۴۰۰ اســت، این عدد از ۱۱ هزار نفر در سال ۹۹  به بیش از ۲۰ 
هزار تن در ســال ۱۴۰۰ افزایش یافته، یعنی آمار فوتی های ناشی از 

آلودگی هوا طی یک سال رشد ۸۷ درصدی داشته است.
کیفیت هوا در کلانشهرهای کشور به صورت محسوسی افت کرده است 

 پیرهادی با بیان اینکه در سال های گذشته مســئله آلودگی هوا در 
نیمه دوم ســال خودنمایی می کرد اما ســال پیش در نیمه اول سال 
نیز شــاهد بروز این معضل بودیم، ادامه داد: کیفیت هوا در بسیاری 
از کلانشــهرهای کشــور به صورت محسوســی افت کرده است و  
شهروندان  تهران،مشــهد، کرج، اهواز و اراک نیمی از سال گذشته را 

در وضعیت ناسالم هوا بسر برده اند .
رئیس فراکسیون مدیریت شــهری مجلس با بیان  اینکه عدم اجرای 
احکام قانــون هوای پــاک از مصادیق بارز ترک فعل محســوب می 
شوند، ادامه داد: نوســازی ناوگان حمل و نقل درون شهری، اعمال 
محدودیت قانونی تردد موتورســیلکت های بنزینی فرسوده، برقی 
شدن موتورهای شــرکتهای حمل ونقل پیک موتوری، انجام بیمه 
مسئولیت در قبال وسایل نقلیه فرسوده، استاندارد سازی سوخت ها 
و...از جمله احکام مهم قانون هوای پاک است که تاکنون هیچ اقدامی 

ملموسی در خصوص آنها صورت نگرفته است./

 عضو هیات رئیسه کمیسیون فرهنگی در مجلس شورای اسلامی:

عدم توجه به ملزومات و فرهنگ حفاظت و حمایت از آثار باستانی

رئیس فراکسیون مدیریت شهری مجلس:

تنها ۱۲ درصد احکام قانون هوای پاک کامل اجرا شده است

دانشجو معلمان، پیشران حرکت انقلاب و نظام اسلامی هستند

واردات لوازم خانگی بستر

 منطقی شدن قیمتها را فراهم می کند
سیدجواد حســینی کیا درباره مجوز واردات لوازم 
خانگی، گفت: دولت در حوزه واردات سیاست گذار 
اســت و با تعرفــه می توانــد واردات را افزایش یا 
کاهش دهــد؛ دولت بــا واردات می توانــد انگیزه 
تولیدکننــدگان بــرای ارتقای کیفیت را بیشــتر 
کند البته در این مســیر باید به تولیــد داخل نیز 
توجه شــود.نماینده مردم سنقر در مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: با واردات علاوه بر اینکه عرضه 
کالا به بازار بیشتر می شــود، زمینه کاهش قیمت 
تمام شده و حذف هزینه های بالاسری و در نتیجه 
منطقی شــدن قیمت ها نیز فراهم خواهد شــد و 
تولیدکننده ناچار است برای دستیابی به این هدف 

از شرکت های دانش بنیان استفاده کند.
وی اضافه کرد: در صورتی کــه تولیدکننده ناچار 
باشــد با کالاهای خارجــی رقابت کنــد، کیفیت 
محصولات ارتقا می یابد و در نتیجه بستر لازم برای 

حضور در بازارهای خارجی فراهم می شود.
این نماینده مردم در مجلــس یازدهم با بیان اینکه 
مردم باید بــرای خرید لوازم خانگــی حق انتخاب 
داشته باشــند، تصریح کرد: در صورتی که کیفیت 
لوازم خانگی مناسب و قیمت این محصولات ارزان 
باشد، مردم به سراغ خرید کالاهای داخلی می روند.

اجرای قانون جدید بانک مرکزی 
جلوی تخلفات بانک ها را می گیرد

علی اصغر عنابســتانی درباره اصــلاح قانون بانک 
مرکزی توســط مجلس گفت: متاسفانه در کشور ما 
ســاختار نظام بانکی مســیری غیر از اهداف تعیین 
شــده را طی ســال های اخیر در پیش گرفته است، 
یکی از دلایل آن محکم نبــودن قانون بانک مرکزی 
و نداشتن اشــراف مدیریتی کامل بر موسسات پولی 
و بانکی است به همین دلیل این موسسات از اهداف 

اصلی خودشان فاصله گرفتند.
نماینده مردم ســبزوار، جغتای، جوین، خوشــاب 
و داورزن در مجلــس شــورای اســلامی ادامه داد: 
بانک هــا وظیفه جمع کــردن ســرمایه های مردم 
و توزیع در راســتای تولید را دارند امــا آن ها پس از 
جمع آوری سرمایه های مردم به اقدام به بنگاه داری 
کرده و باز هم با همین سرمایه های مردم به خودشان 
تسهیلات می دهند، این در حالی است که یک بنگاه 
با اتصال به نظام مالی قوی وارد میدان شــده و طی 
رقابت بــا بنگاه های خصوصی آن ها را ورشکســت 
می کنــد، بنابراین بخش خصوصی امکان رشــد در 

کشور را نخواهد داشت.  
وی با بیان اینکه ســاختار بانکی فعلی از دو جنبه به 
اقتصاد لطمه وارد می کند، افــزود: از طرفی دیگر به 
دلیل بی رقیب بودن، قیمت تمام شده ها را بالا می برند 
اما در قانون بانک مرکزی که اخیرا توسط مجلس ابلاغ 
شــده صراحتا آمده؛ بانک ها حق بنــگاه داری ندارند 
و باید بنگاه های وابســته به بانک ها طی یک دوره ای 
فروخته شــوند و طبق قانون برنامه هفتم موظفند تا 
پایان سال دوم منابع ناشی از این بنگاه ها را به سرمایه 

خود اضافه کنند.
به گفته عنابستانی زمانی که بانک ها بنگاه های  شان را 
به بخش خصوصی واگذار کرده و به سرمایه خود اضافه 
کنند، علاوه بر کنار رفتن از رقابت با بخش خصوصی، 
سبب افزایش سرمایه بانک خواهند شد که می تواند 
در خدمت اهداف ســرمایه گذاران بخش خصوصی و 

تولید قرار بگیرند.
رئیس کمیته اشــتغال مجلس شــورای اســلامی 
تاکید کــرد: به یقیــن در نظــام پولــی و بانکی ما 
بانک باید در خدمت اهداف کشــور باشــد، هرچند 
تاکنون اینگونــه نبوده اســت اما به دنبــال تدوین 
قوانیــن برنامه هفتم توســعه و ابلاغ قانــون جدید 
بانک مرکــزی بانک ها باید در کنترل ســاختار پولی 
و مالی و سیاســت های کلان کشــور قــرار بگیرند.

 قالیباف: مبارزۀ امروز ما با آمریکا 

یعنی حل مشکلات اقتصادی کشور 
محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی در 
همایش حمــل و نقل و توســعه اقتصــادی؛ چالش ها و 
فرصت ها گفت: کار نشدنی نداریم. کار برزمین مانده یعنی 
یا ارادۀ انجام آن وجود ندارد یا فهمش وجود ندارد. مگر همه 
نمی دانیم استهلاکمان بیشتر از سرمایه گذاری مان است. 
مگر نمی بینیم ده سال است کیک اقتصاد دارد کوچک تر 
می شود؟ همۀ ما می دانیم که در هر سال چندین میلیارد 
دلار سرمایه از کشور خارج می شــود. یا ندانم کاری ما در 
سیاست گذاری است، یا اشکال در بخش خصوصی است. 

عامل سومی که وجود ندارد. نیازمند به فهم مشترکیم. 
وی ادامه داد:  از هشــت بنــدی که دربارۀ مســائل حوزۀ 
حمل ونقل در جلســه مطرح شد، حداقل ســه بند آن در 
برنامۀ هفتم توسعه دیده شده است. اما اینکه اجرا می شود 
یا خیر، و سرنوشــت آن همانند قانون هوای پاک می شود 

اطلاعی ندارم.
قالیباف اظهار داشت: زمانی که در نیروی انتظامی خدمت 
می کردم، با اینکه مســئولیت هوای پاک با ما نبود، طرح 
جامع و کامل حل آلودگی هــوا را تقدیم دولت وقت کردم. 
بررســی های ما نشــان داد ۸۰درصد آلودگی ها به خاطر 
وسایل متحرک در شهرهاست. ثابت کردیم دلیل آلودگی 
این اســت. این طرح را در دولت بعدی نیز اصلاح و تقدیم 
کردیم. پیشنهاد دادیم این آلودگی قابل حل است، بیاید 

باهم آن را حل کنیم. 
وی گفت:  مردمی که در خانه نشسته اند، اگر ببینند بخشی 
از منفعت کاهش مصــرف یک متر مکعــب گاز در هفتۀ 
ســوم آذر به جیب خودش می رود و به سود خودش تمام 
می شود، احســاس می کند در این منفعت شریک است. 
منفعت شخصی و منفعت ملی فرد گره می خورد. بحث از 
گران سازی نیست. بحث از این ســرمایه ای است که دارد 
از بین می رود و باید جلوی آن را گرفت. این غلط اســت؟ 

مشکل است؟ قابل اجرا نیست؟  
قالیباف تصریح کرد:  براساس سیاست های کلی، باید در 
حوزۀ اقتصاد رشد ۸درصدی داشته باشــیم و تورم را تک 
رقمی کنیم. هنگام بررسی لایحۀ برنامۀ هفتم توسعه، به 
دولت محترم و شورای محترم نگهبان تأکید کردم حتماً 
سقف ســرمایه گذاری هم داریم. حداقل یک برآوردی از 
این سقف داشته باشیم که به مباحث پوچ گرفتار نشویم و 

بگوییم فلان تبصره هفتادوپنجی هست یا نه.
وی افزود :   برای رشــد اقتصادی ۲.۸ درصد از محل رشد 
بهره وری پیش بینی شده اســت. مثالی ملی بزنم. ما اگر 
برای محاسبه همۀ گازوئیل و فرآورده ها و میعانات گازی را 
تبدیل به بشکۀ نفت کنیم، روزانه ۳.۵ میلیون بشکه نفت 
هدر می دهیم. با قیمت بشــکه ای ۸۵ دلار حساب کنیم، 
سالانه بالای ۱۰۰ میلیارد دلار در سال خواهد شد. تحریم 
به ما ظلم می کند، چرا خودمان به خودمان ظلم می کنیم؟ 

این پول در یک قدمی ماست.
رئیس مجلس شــورای اســلامی گفــت:   نگوییم ثابت 
نگاه داشتن قیمت ها اشکال ماســت. شاید این اشکال هم 
باشد، اما راه بهینه سازی سوخت بالابردن قیمت ها نیست. 
راه های دیگری وجود دارد. وقتی این سرمایه از بین می رود، 
این سرمایه توســط مردم و دولت و بخش خصوصی باید 
بهینه شود. اگر همه از آن بهره ببریم، این ۱۰۰ میلیارد دلار 

سرمایۀ ملی ما می شود.
وی افزود:  الان در قرن ۲۱ در شهر تهران ماشین های دهۀ 
۷۰ میلادی تردد می کنند. ما در حوزۀ حمل ونقل نیازمند 

یک تحول هستیم.
قالیباف عنوان کرد:  هم اکنون ۸۰درصد خودروهای کشور 
خودراننده هســتند. حالا ممکن است برخی بگویند ما به 
شرکت های بزرگ حمل ونقل نیازمند هستیم، بله حتماً 
نیازمندیم، ولی آیا لزوماً باید برگردیم به راه حل حمل ونقل 
دهۀ ۵۰؟ آیا باید برگردیم به مثلاً آژانس های شمس العماره 
و میهن تور؟ یا راه های دیگــری در عصر تکنولوژی وجود 
دارد؟ باید با ایجاد ســکوها و پلتفرم ها، دست ها را باز کرده 
و رانت ها را جمع کنیم و فرصت ها را به صورت مســاوی در 
اختیار بخش خصوصی بگذاریــم. اقتصاد دولتی را به طور 

تقویت نکنیم.
وی افزود: جمعه اسلامشــهر بودم. چرا بایــد از مردم پول 
عوارض بگیریم و تونل مترو بزنیم؟ تا الان که هفت هشت 
سال طول کشیده تونل حفر شــده. با این شیوه، احتمالاً 
هفت هشت سال دیگه هم لازم باشــد برای خرید واگن و 

سیگنالینگ و این بحث ها.  
وی بیان کرد:   واقعاً اگر هیچ جا حمل ونقل ریلی اقتصادی 
نباشد، حتماً اینجا اقتصادی است. تردد بین حومه و تهران 
حداقل نزدیک ۹ میلیون مســافر روزانه دارد. کدام بخش 
خصوصی است که اینجا سرمایه گذاری کند و منفعت نبرد 
که نوبت برســد به ما که با پول عوارض مترو بسازیم؟ من 
همیشه گفته ام که امکانات و سرمایه داریم، ولی مدیریت 

نداریم. این فرصت ها را از دست ندهیم. 
وی افزود:   ترانزیت قبل از اینکه جنبۀ اقتصادی داشــته 
باشــد، جنبۀ امنیــت ملی و قــدرت بازدارندگــی دارد. 
فرصت های بزرگ برای ما تولیــد می کند. ما با تمام وجود 
این موارد را حس می کنیم. ولی غصه مان می شــود با چه 
مشکلاتی زیرســاخت ها را درست می کنیم. گاهی اوقات  
سیاست گذاری ما غلط است. هم اکنون از هرکسی بپرسید 
ریل مهم است یا جاده، همه می گویند ریل. حالا شما نگاه 
کنید ما در دهه های گذشــته بین ریل و جاده سرمایه را به 

جاده ریختیم.
قالیباف گفت:  ایران سرشار از منابع انسانی و منابع مادی ای 
اســت که اســتفاده نمی کنیم. امروز به میزان برداشتی 
که بخش دولتــی از معادن کشــور دارد به همــان اندازه 
مابه التفاوت گازوئیل را به معدن داران پرداخت می کند. این 

چه نوع اداره کردنی است؟ این چه اقتصادی است؟
رئیس مجلس شورای اســلامی در پایان خاطرنشان کرد: 
می توانیم همۀ اشــکالات را حل وفصل کنیــم. بنده کار 
اجرایی کرده ام. فقــط روی کاغذ نمی گویــم. همان ۳.۵ 
میلیون بشکۀ نفتی که روزانه از دســت می دهیم؛ همان 
چندصدمیلیون تنی که در حوزۀ معادن از دست می دهیم؛ 
همان فرصت هــای حمل ونقلی که به خاطــر موقعیت 
ژئوپلتیکی داریم و اســتفاده نمی کنیم؛ همۀ این موارد را 
می توانیم در کنار همدیگر در یک برنامه متحول کنیم و به 

ثبات اقتصادی برسیم. این در یک قدمی ماست.

احمدحســین فلاحی دربــاره  تأثیر تصویــب قانون 
جهش تولید دانش بنیان و حمایت از تولیدات بار اول 
در راستای رشــد اقتصاد دانش بنیان در کشور، گفت: 
قانون جهش تولید دانش بنیان، مصوبه  کمیســیون 
آموزش مجلــس بود و بــرای اولین بــار قانون جامع 
و کاملی برای حمایــت از دانش بنیان هــا در مجلس 
مصوب شد و تمام بســترهای لازم برای حمایت از این 

شرکت های دانش بنیان ایجاد شد.
نماینده مــردم همدان و فامنین در مجلس شــورای 
اســلامی افزود: هدف از تصویب قانــون جهش تولید 
دانش بنیان و حمایت از تولیدات بــار اول، این بود که 
شــرکت های دانش بنیان حمایت شــوند و علاوه بر 
این شــرکت های خلاق و نوآور نیز با اســتفاده از این 

تسهیلات رشد و توسعه پیدا کنند.
این نماینــده مجلس یازدهــم عنوان کرد: فلســفه  
این قانــون، رشــد تولیــد دانش بنیــان و کمک در 
مسیر اعطای مجوزها به شــرکت های دانش بنیان و 

همچنین مقابله بــا واردات تجهیــزات خاص مراکز 
حساس به داخل کشور است.

 وی افزود: در این قانون مشــخص کرده ایم که اگر 

کالایــی نمونه ی داخلی داشــته باشــد آن بخش 
صنعتی یا دولتــی و خصوصی نمی توانــد اقدام به 
واردات کند و باید محصول این شرکت دانش بنیان 

را خریداری کند.
فلاحی یــادآور شــد: با اســتفاده از این تســهیلات 
شرکت های دانش بنیان تشویق می شوند که به سمت 

تولید تجهیزات و قطعاتی بروند که تاکنون در کشــور 
تولید نشده و از تسهیلات تولید بار اول معاونت علمی 

و فناوری ریاست جمهوری نیز برخوردار شوند.
ایــن نماینده مــردم در مجلس یازدهم ادامــه داد: با 
استفاده از این تسهیلات بستر حمایت از شرکت های 
دانش بنیان فراهم شده و بخش هایی که از محصولات 
آن ها نیز استفاده کنند از تسهیلاتی برخوردار خواهند 
شــد، مثل مجوز ترک تشــریفات قانونی و شــرکت 
در فرآینــد مناقصه که با اســتفاده از این تســهیلات 

هزینه های آنها کاهش پیدا می کند.
سخنگوی کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری 
مجلس توضیح داد: فلسفه و حکمت این قانون این 
اســت که موانعی که بر سر راه شــرکت های دانش 
بنیان قرار دارد و جلوی رشد آن ها را می گیرد برمی 
دارد و همچنیــن موانعــی که بر ســر راه حمایت و 
پشــتیبانی مالی و بودجه ای از آن ها قرار می دهد را 

برطرف می کند.
وی گفت: طبیعتا تولیدکنندگان هــم با تولید بار اول 
وقتی ببینند که محصولات شــرکت های دانش بنیان 
با همان کیفیــت و با قیمت کمتــر در اختیار آنها قرار 
می گیــرد و در کنار آن از تســهیلاتی هــم برخوردار 
می شوند، قطعا به ســمت خرید تجهیزات و تولیدات 

تولیدی شرکت های دانش بنیان می روند.
 این نماینــده مجلس یازدهــم گفت: با اســتفاده از 
حمایت از شرکت های دانش بنیان می توانیم منجر به 
رشد تولید نیز شــویم، زیرا واحدهای تولیدی موجود 
در کشور ما به دلیل عدم بروزرســانی تجهیزات خود 

مشتری کمتری دارند./

سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس:

حمایت از تولیدات بار اولی شرکت های دانش بنیان منجر به رشد 



با زدن گشتی در صفحات مجازی و  جستجو کالایی مانند 
سیگار در برنامه های فروشگاهی آنلاین، متوجه می شویم 
برخی از فروشگاه ها با ایجاد بخش فروش دخانیات به راحتی 
اقدام به فروش محصولات آسیب رســان به سلامت مردم 
کرده اند، به گونه ای که با تنها پیش شرط انجام مراحل احراز 
هویت امکان خرید برخی کالاهای خاص مانند ســیگار را 

برای مشتریان خود فراهم کرده است.
واقعیت این اســت که در این فروشــگاه های اینترنتی 
محصولات دخانی مختلفی معرفی شــده و امکان ثبت 
ســفارش آنلاین این محصولات برای کاربران به راحتی 
فراهم شده اســت به این صورت که مخاطبان با زدن یک 
کلیک ســاده بر آیکون خرید دخانیات در یک فروشگاه 
آنلاین معروف، پیام احراز هویت بــا این مضمون »برای 
فعال کردن امکان خرید این دســته بندی کالا لازم است 
ابتدا در این قســمت فرم احراز هویت را تکمیل کنید« را 
دریافت می کنند؛ در این حالت با ارائه مشخصاتی چون 
نام و نام خانوادگی و همچنین اطلاعات هویتی نظیر کد 
ملی و تاریخ تولد، کاربران بدون هیچ نظارت بیشــتری 

توسط برنامه احراز هویت می شوند.
بررسی ها نشان می دهد، فرایند احراز هویت در این حالت 
بسیار ســاده بوده و تمام افراد در تمام سنین صرف داشتن 
تلفن همراه و بــا واردکردن کد ملی صاحب ســیم کارت 
)اطلاعات هویتی وارد شده با صاحب سیم کارت انطباق داده 
می شود( بدون هیچ محدودیتی قادر به فعال کردن بخش 
خرید دخانیات در این برنامه های خرید آنلاین هستند به 
عبارتی خرید اینترنتی دخانیات، با تنها واردکردن یک کد 

ملی اشتباه تسهیل شده است.
میزان دسترســی کودکان و نوجوانان به ســیگار 

افزایش می یابد؟
پس از انجام احراز هویت و ثبت سفارش کالا، متقاضی 
محصول موردنظر خود را درب منزل در تمام ســاعات 
شبانه روز تحویل می گیرد فروش دخانیات بدین شکل 

نه تنها دسترسی به آن را آســان تر کرده، بلکه به نوعی 
تبلیغ این محصولات نیز به شمار می رود. این در حالی 
اســت که دیوان عدالت اداری برای کم کردن دسترسی 
افراد به سیگار، به طورکلی فروش مواد دخانی در فضای 

مجازی را ممنوع اعلام کرده است.
از سوی دیگر طبق قانون، فروش دخانیات به نوجوانان زیر 
۱۸ سال نیز ممنوع اســت؛ اما متأسفانه علی رغم مغایرت 
فروش اینترنتی سیگار علی الخصوص به نوجوانان برخی 
فروشگاه های اینترنتی و پلتفرم های اینترنتی صرفاً برای 
بالابردن منافع شخصی خود بدون توجه به پیامدهای منفی 
آن در جامعه برخلاف قانون جامــع کنترل و مبارزه ملی با 
دخانیات عمل کرده و به راحتی محصولات دخانی خود را 

در اختیار مصرف کنندگان قرار می دهند.
فروش دخانیات در پلتفرم های اینترنتی باعث می شــود 
تا نوجوانان نیز اقدام به خرید دخانیات کنند و این موضوع 
نقض قانون است در حال حاضر به گفته دبیرکل جمعیت 
مبارزه با دخانیات ایران بر اســاس برآوردها، ســن شروع 
استعمال دخانیات در کشــور به زیر ۱۲ سال رسیده است. 

به عبارتی این اقدام فروش اینترنتی دخانیات باعث تسهیل 
دسترسی نوجوانان و جوانان زیر ۱۸ سال به دخانیات شده 
و میتواند آن ها را با گذشت زمان به آسانی به سمت مصرف 
مواد دخانی سوق دهد درحالی که بر اساس قانون نباید به 

افراد زیر ۱۸ سال سیگار فروخته شود.
تا خیلی دیر نشــده مســئولان، فروش محصولات 

دخانی در فضای مجازی را جدی بگیرند
بر اســاس آنچه مطرح شــد، عملًا با این نحوه عرضه و 
فروش ســیگار اینترنتــی قانــون ممنوعیت فروش 
دخانیات به افراد زیر ۱۸ سال توسط فروشگاه اینترنتی 
دور زده شده و به مرور به دلیل دسترسی راحت و تنوع 
گســترده آن در آینده ای نه چندان دور شاهد آثار سوء 
اجتماعی، اقتصادی و بهداشــتی مصرف دخانیات به 
دلایلی نظیر افزایش استعمال دخانیات، پایین آمدن 
ســن مصرف کنندگان به دوره های ســنی نوجوانی و 
حتی کمتر از آن و در نهایت شیوع مصرف مواد مخدر 

در جامعه خواهیم بود.
گفتنی اســت، باتوجه به انتقاداتی که رســانه ها نسبت 

به موضــوع فروش اینترنتــی دخانیات توســط یکی از 
فروشــگاه های بزرگ اینترنتی مطرح کردند؛ اما تاکنون 
علاوه بر اینکه اقدام مؤثری برای جلوگیری از این مسئله 
صورت نگرفته حتــی به دلیل نرخ ســود هنگفت از این 
طریق به تعداد فروشــگاه های آنلاین فروش محصولات 

دخانی نیز اضافه شده است.
اگر مســئولان وزارت بهداشت و ســایر نهاد های 
نظارتی مربوط به کنترل دخانیات، موضوع فروش 
محصولات دخانی از طریق فضای مجازی را نادیده 
گرفته یا حتی بــه دادن هشــداری دراین رابطه به 
متخلفان بســنده کنند عملًا بایــد منتظر مصرف 
بیش ازپیش دخانیــات در جامعه باشــیم؛ چراکه 
این محصولات دخانی به راحتی درب منزل تحویل 

افراد و حتی کودکان یا نوجوانان خواهد شد.
بهزاد ولی زاده رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل 
دخانیات وزارت بهداشت در این باره به فارس گفت: در ماده 
سه این قانون آمده است هر اقدامی که مصداق تبلیغ باشد، 
ممنوع اســت و طبق ماده دو قانون که وظیفه ستاد بود که 
تعاریف شــمول و ویژگی های تبلیغات را تعیین کند. این 
موضوع تدوین شد و در سال ۱۳۹۳ به تایید رییس جمهور 
رسید و به دستگاه های اجرایی ابلاغ شــد.ولی زاده اضافه 
کرد: در این دستورالعمل اجرایی، موضوع فروش اینترنتی 
محصولات دخانی به معنای تبلیغ بیان شــده و انجام این 
کار نیز ممنوع است. طبق همین قانون، فروش دخانیات به 
نوجوانان زیر ۱۸ سال هم ممنوع است. فروش دخانیات در 
پلتفرم های اینترنتی باعث خواهد شد تا نوجوانان نیز اقدام به 
خرید دخانیات کنند و این موضوع نقض قانون است.از سوی 
دیگر خرید و فروش سیگار در فروشگاه های فیزیکی نیز به 
افراد زیر ۱۸ سال ممنوع است و در صورت تخلف فروشگاه 
اعمال قانون خواهد شــد. اما یک فرد زیر سن قانونی با وارد 
کردن کد ملــی والدین یا فرد بالای ۱۸ ســال، می تواند به 

راحتی به سیگار دسترسی داشته باشد.

 شگرد فروشگاه های آنلاین برای فروش دخانیات به کودکان! 

راهکارهای حفاظت از کودکان در شبکه های اجتماعی
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به تازگی دفتر مطالعات اجتماعــی مرکز پژوهش های 
مجلس گزارشــی در مــورد ســالمندی و چالش های 
آن منتشــر کرده اســت. چالش هایی که می تواند نظام 

بهداشت و درمان را نیز درگیر کند. 
تصویر کلان جمعیت ایران

در ابتدای گــزارش تعریفی از ســالمندی آمده و 
آن را به آخرین دوره زندگی هر فرد نســبت داده 
است. این گزارش سن سالمندی را بدون حد و مرز 
مشخص دانسته و با »نسبی« خواندن آن صحبت 
در خصوص آن را برحسب زمان و مکان، در جوامع 

مختلف، متفاوت می داند.
در ادامه به آخرین سرشــماری نفوس و مسکن در ایران 
اشاره شــده که ۹.۳ درصد از کل جمعیت را سالمندان 
)۴۹.۳ درصد را مردان و ۵۰.۷ درصد را زنان( تشــکیل 
داده اند. در این سرشــماری گیلان پیرترین و سیستان 
و بلوچستان جوان ترین اســتان برآورد شده است. این 
در حالی است که اســتان سیســتان و بلوچستان جزو 

محروم ترین استان های کشور است.
براســاس یافته های مرکز آمار ایران، در ســال ،۱۳۵۵ 
حدود ۵ درصد از جمعیت کشــور )معادل ۱.۷۰۰.۰۰۰ 
نفر( را ســالمندان به خود اختصــاص داده بودند و پس 
از گذشت ۴۳ ســال، براساس آمارهای ســال ۱۳۹۵، 
جمعیت کل کشور بیش از دو برابر و جمعیت سالمندی 

بیش از ۴ برابر شده است.
بررسی روند رشد جمعیت سالمند

 در این متن آمده که جمعیت کشــور در سالهای ۱۳۵۵ 
تا ۱۳۶۵ شــاهد رشــد ۴۶.۷ درصدی بوده است)دوره 

بیش زایی دهــه ۶۰( امــا از آن پس در پی پیاده ســازی 
سیاســت های تحدید نســل در دهه ۷۰، رشد جمعیت 
روندی نزولی یافته تا درنهایت در ســال ۱۳۹۵ ، رشــد 
جمعیت به ۱۳.۴ درصد نســبت به ســال ۱۳۸۵ رسیده 
است.امید به زندگی از سال ۱۳۵۵ تا سال ۱۳۹۵ افزایش 
زیادی داشته اســت به طوری که از ۵۷.۵ درصد در سال 
۱۳۵۵ به ۷۴.۵ درصد در سال ۱۳۹۵ رسیده است. در این 
گزارش بهبود وضعیت بهداشت عمومی، رشد و پیشرفت 
علم پزشکی، ارتقای امید زندگی، افزایش جمعیت کشور 
در یک دهه پس از انقلاب )نسل انفجار جمعیت(، کاهش 
میزان باروری فعلی به ویژه در دو دهه اخیر را عاملی برای 
افزایش جمعیت ســالمندان کشور با ســرعتی بیشتر از 

سرعت رشد جمعیت کل کشور دانسته است.

چالش های سالخوردگی جمعیت
این گــزارش معتقد اســت که وجود برخــی عوامل 
به افزایش پدیده »ســالمند تنها« دامــن خواهد زد. 
از جمله ایــن عوامل می توان به کاهــش بعد خانوار و 
کمتر شدن تعداد اعضای خانواده، کاهش خانوارهای 
متمرکز در یک محله و افزایش خانوارهای هســته ای 
پراکنده در آپارتمان های کوچک در شهرهای بزرگ 
اشــاره کرد که باعث تشدید این مســئله شده است.

مجلس در این گزارش سالخوردگی جمعیت در کشور 
را با چالش های مختلفی همراه دانســته است. یکی از 
این مــوارد افزایش هزینه ی مراقبت های بهداشــتی 
و درمانی اســت. از طرفی میزان نیاز به »زیرســاخت 
های مراقبــت از ســالمندان« نیز افزایــش خواهد 

یافت. این در حالی است که در کشور به ازای هر ۷۰۰ 
ســالمند، یک تخت مراقبت وجود دارد. اما در مقابل، 
کشورهای پیشرفته به ازای هر ۱۸ سالمند، یک تخت 
مراقبت از ســالمند دارند.از طرفی رشــد اقتصادی 
جامعه نیز کاهش می یابد. چرا که از یک سو به کاهش 
نیروی کار منجر می شــود و از ســوی دیگر با کاهش 
نوآوری و خلاقیت در کار، موجب کاهش  بهره وری و 
رشد اقتصادی نیز می شود. جانجانی، سرپرست دفتر 
امور بانوان و خانواده اســتانداری کرمانشاه، در همین 
باره می گوید:»زمانی در کشــور ژاپن رشد اقتصادی 
و صنایع دیجیتال ۴۰ درصد بود و در دنیا پیشــرفت 
خوبی داشــت اما امروز با پیری جمعیــت به عنوان 
پیرترین کشــور جهان با نزول جایگاه و رشــد صفر 

درصدی مواجه شده است .«
ســالمندان نیازهای درمانی زیادی دارند. در این 
دوره از زندگی، بیماری ها به صورت های متفاوتی 
بروز می کنند. در نتیجه خدمات نظام بهداشــت و 
درمان کشور نیز بایســتی متناسب با این تغییرات 
بروزرســانی شــود. از طرفــی تربیــت نیروهای 
درمانی، ســاخت و تجهیز مراکز بیمارســتانی و 

تامین منابع مالی خود امری زمان بر است.
یکی از نقدهای اصلی در بررســی بحران ســالمندی، 
کمبــود گزارش های علمی و مســتند در ایــن زمینه 
است. این در حالی اســت که سالمندی پیچیدگی های 
فراوانی را با خــود به همــراه دارد. پیچیدگی هایی که 
لــزوم تحقیقات بیش تــر و تخصصی را بیــش از پیش 

نمایان می سازد.

عبدالله مبینی در خصوص آخرین وضعیت اتباع خارجی در کشورمان گفت: شمار 
اتباع خارجی که به صورت قانونی وارد کشــور و در بانک اطلاعات وزارت کشور به 
عنوان تنها بانک مرجع اطلاعات ثبتی اتباع خارجی، ثبت شده اند، در حد ۴ میلیون 
و ۳۰۰ هزار نفر است. قریب به ۶۷۰ هزار نفر از مجموع ۴ میلیون و ۳۰۰ هزار اتباع 
خارجی مجاز، دانش آموز، نزدیک به ۲۰۰ هزار نفر از اینها دانشــجو و طلاب علوم 

دینی و حدود ۳۵ درصد یعنی تقریباً یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر، زن هستند.
وی با بیــان اینکه بیش از ۳۰۰ هزار تــن از اتباع مجاز ثبت شــده، کودکانی 
هستند که واجب التعلیم نیستند و زیر ســن تحصیل هستند؛ گفت: اکثریت 
این ها اتباع افغانستانی هستند اما اتباع کشــورهای دیگر مانند اتباع عراقی، 

پاکستانی، بحرینی هم در این آمار هستند.
مبینی با اشاره به اینکه در مجموع از حدود ۸۰ کشور، تبعه خارجی در ایران داریم 
که غیر افغان ها نزدیک به ۱۰ درصد کل اتباع خارجی در ایران را تشکیل می دهند. 
بخشی از اتباع، در بازه سنی ۱۳ تا ۲۵ سال قرار دارند که عمدتاً به دلیل فقر، ضعف 
معیشــت و با انگیزه کســب درآمد در نتیجه شــرایط بد اقتصادی که در کشور 

افغانستان وجود داشت برای کار به ایران آمدند.
رئیس سازمان ملی مهاجرت ایران گفت: در موضوع آمار اتباع غیرمجاز، به روش های 
علمی و شیوه های برآورد و تحلیل آماری، اینها را احصا کردیم که به برآورد تقریبی 
بین ۵۰۰ تا نهایتاً یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر رسیدیم. این برآورد به صورت استانی 
نیز انجام شده است مثلاً از تعداد اتباع غیر مجاز در استان هرمزگان، یزد، اصفهان، 
تهران و سایر استان ها برآورد داریم. اینکه برخی بزرگنمایی می کنند و آمار اتباع را 
تا ۱۵ یا ۱۸ میلیون بالا می برند، مبنای برآوردی ندارد و با اهداف و اغراض سیاسی 
دنبال می شــود. وقتی از ســازمان ملی مهاجرت یا وزارت کشــور با این دسته از 

آمارسازان تماس گرفته می شود می بینیم که دستشان خالی است.
مصمم به ساماندهی و طرد اتباع غیرمجاز هستیم

مبینی با بیان اینکه برای ســاماندهی اتباع غیرمجاز، نظام جمهوری اسلامی 
مصمم اســت؛ گفت: این ها به قانون ما احترام نگذاشته اند و بدون هماهنگی 
وارد شــده اند. بنابراین بدون تعارف، تمام اینها از کشور، جمع آوری و تحویل 
دولت متبوعشان می شوند تا به کشور خود بازگردند. این اقدام، مدون و برنامه 
زمانی اخراج اتباع غیر مجاز به صورت جدی تهیه شــده و در حال اجراســت. 
برنامه عملیاتی در استان ها هم تدوین شــده و استان ها نیز در حال اجرای آن 
هســتند. برنامه و جدول زمانی اخراج اتباع غیرقانونی به دلیل آمار متفاوت 
حضور غیرمجازها در استان های مختلف، زمانبندی متفاوتی هم دارد.رئیس 
سازمان ملی مهاجرت ایران گفت: کسانی که سیم کارت یا کارت عابربانک یا 
خانه استیجاری به اتباع غیرمجاز می دهند، افرادی که در طول مسیر در مرز و 
عمق کشور خوابگاه در اختیار اتباع غیرمجاز می گذارند، دارندگان خودروهای 
شــوتی که اتباع را به صورت قاچاق جابجا می کنند، صرافانی که نقل و انتقال 
پول اینها را انجام می دهند؛ همه اینها در حال شناسایی و رصد هستند و قوانین 
بسیار سخت از جمله مرگ مدنی )محرومیت از خدمات اجتماعی( در این باره 

پیش بینی شده است و مجازات خواهند شد.
چه اقدامات بازدارنده ای برای بازنگشتن اتباع غیرمجاز پس از طرد 

آنان وجود دارد؟
مبینی در خصوص اقدامات وزارت کشور برای کنترل اتباع غیرمجاز گفت: یک بسته 

سیاستی برای این طرح پیش بینی شده است. در گذشته وقتی افراد طرد می شدند 
مشخصات بیومتریک آنان ثبت و وارد بانک اطلاعات ما نمی شد. اکنون همه کسانی 
که طرد می شوند در اردوگاه ها، چه در مبدا و چه در مقصد، ثبت بیومتریک می شوند. 
یعنی اثر انگشت، مختصات چهره و عنبیه چشم، ثبت می شود. مهمترین کار در این 
برنامه این است که بدانیم یک نفر چند بار به کشور آمده یا از آن رفته؛ این را پیش تر 
نداشتیم و اکنون ایجاد شده است.رئیس سازمان ملی مهاجرت ایران افزود: دومین 
اقدام، بحث قانونی و قضائی است یعنی پیش تر، قوانین ما طوری نبود که پیش بینی 
نوع مجازات افرادی را داشته باشــد که با وجود طرد شدن، برای بار دوم و بیشتر به 
صورت غیرمجاز وارد کشور می شوند. مجازات پیش بینی شده سابق، طرد مجدد 
بود و این تسلسل باطل ادامه می یافت اما اخیراً طرحی آماده شده که تشدید مجازات 
برای هر بار ورود غیرقانونی در آن پیش بینی شده و قرار است مراحل تصویب خود 
را در مراجع قانونی طــی کند. در این طرح، جریمه نقــدی، حبس، محرومیت از 
خدمات اجتماعی و مرگ مدنی، جزو مواردی است که در مجازات ها، پیش بینی 
کردیم. کار دیگر این است که کارگروهی به ریاست قوه قضائیه و بخش حقوقی تمام 
دستگاه های ذی نقش، تشکیل شده تا قوانین اتباع را مورد بازنگری قرار دهند. این 

به منظور وحدت رویه و هماهنگی همه جانبه تر است.
اولویت برای کار، نیروی کار ایرانی است

وی با تاکید بر اینکه اولویــت برای ما، نیروی کار ایرانی اســت؛ گفت: نه تنها هیچ 
مجوزی برای استفاده از اتباع خارجی به جای نیروی کار ایرانی صادر نشده که خود 
وزارت کشور و سازمان ملی مهاجرت با چنین اقدامی مخالف است؛ اما ساماندهی 
بازار کار مرتبط با اتباع، یکی از اقدامات سازمان ملی مهاجرت است که با همکاری 
وزارت کار در حال تدوین اســت. با وزارت کار هماهنگــی کردیم و گفتیم اطلس 
مشاغل وزارت کار منتشر شود. اگر جایی ما نیروی کار ایرانی نداشته باشیم، اجازه 

می دهیم که از اتباع استفاده شود. اولویت با نیروی کار ایرانی است.
رئیس سازمان ملی مهاجرت ایران خاطر نشــان کرد: می توانیم ارزیابی و مقایسه 
کنیم و مثلاً ببینیم فرق آمار بیکاری در اســتانی که نیروی کار تبعه وجود دارد با 
استان هایی که اتباع در آنها حضور ندارند چقدر است؟ باید پرسید برخورد افراطی با 

این موضوع چه دردی را دوا می کند؟

موضوع مهاجرت پرستاران در کشــور در سال های اخیر به یک 
معضل پیچیده تبدیل شده است. مساله ای که به طور کلی با دو 
رویکرد مواجه است. عده ای مهاجرت پرستاران را از کشور، یک 
تهدید بزرگ برای نظام سلامت می دانند و معتقدند مهاجرت 
پرستاران موجب کمبود بیشتر پرســتار، افزایش سختی کار 
و نارضایتی پرســتاران و بیماران شده اســت و باید به هر شکل 
ممکن جلوی افزایش مهاجرت پرستاران گرفته شود زیرا کمبود 
پرستاران به بحران بزرگی برای کشور تبدیل شده است. از طرفی 
عده ای نیز مهاجرت پرستاران را یک فرصت و یک مساله جهانی 
و آن را نشانه کیفیت و توانمندی پرستاران ایران می دانند که باید 

از این فرصت برای حضور در بازارهای بین المللی استفاده کنیم.
در مورد میزان مهاجرت پرســتاران از کشور آمارهای مختلفی 
گفته شده است که ممکن است دقیق نباشــد اما در مورد علل 
مهاجرت، اطلاعات بیشتری وجود دارد. تحقیقات مختلفی نیز 
درباره علت مهاجرت پرستاران انجام شده است و مسائل مختلفی 
مانند بیکاری، سختی کار و حقوق پایین، تبعیض بین پرستاران و 
پزشکان به طور کلی تبعیض های حرفه ای و نیز مسائل اجتماعی 
و اقتصادی کشور از جمله بی ثباتی اقتصادی و اجتماعی، وجود 
فســاد، کیفیت زندگی بهتر در خارج، شــیوه مدیریت کشور، 
بی توجهی به شایسته سالاری، وجود تبعیض های اجتماعی، 
نابرابری های افراد در برابر قانون، فرصت های اجتماعی بهتر برای 
فرزندان، دسترسی به آزادی های فردی و اجتماعی در خارج از 
کشور، تشدید بحران های زیست محیطی و پیوستن به خانواده و 

آشنایان در خارج از کشور به عنوان علل مهاجرت ذکر شده است.
سالانه چقدر پرستار از ایران مهاجرت می کند

»محمد میرزابیگی« رئیس کل ســازمان نظام پرستاری آمار 
مهاجرت پرستاران را بین ۱۵۰۰ تا دو هزار نفر ذکر کرده و گفته 
است: پرســتاران به کشــورهای مختلفی مهاجرت می کنند. 
از کشورهای همســایه و حوزه خلیج فارس بگیرید تا آفریقای 
جنوبی، کشــورهای غربی و اروپایی، هر جا درخواســت کند و 
پرستار ببیند که آنجا شرایط مناســبی هست، برتری خاصی 
ندارند. ولی طبیعی اســت که هرچه راه نزدیکتر و مزایا بیشتر 
باشد، آنجا را انتخاب می کنند.»محمد شریفی مقدم« دبیرکل 
خانه پرستار اما این آمار را بیش از ۳ هزار نفر در سال اعلام کرده 
و گفته است:  سالانه بیش از ۳ هزار پرســتار از کشور مهاجرت 
می کنند اما وزارت بهداشــت حتی اندازه همیــن آمار به کادر 
درمان اضافه نمی کند. طی سال های ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۲ قرار شده 
۱۲ هزار پرستار استخدام شوند که این روند تکمیل نشده و هنوز 
به جذب سالانه ۳ هزار پرستار در سال هم نرسیده ایم.سالانه عده 
زیادی از پرستاران بازنشسته می شوند اما وزارت بهداشت حتی 
برای بیمارستان های تازه تاسیس خود نیز به اندازه کافی پرستار 
استخدام نمی کند و بیمارستان هایی که اخیرا تاسیس شده اند 
مانند بیمارستان »مهدی کلینیک یا الغدیر« در تهران با وجود 
گذشت چندین ماه از زمان تاســیس به علت کمبود پرستار با 
مشکل مواجه هستند.شریفی مقدم گفته است: کمبود پرستار 
اکنون آن قدر جدی است که به دلیل این کمبود، برخی بیماران 
جان خود را از دست می دهند. اینکه بیماران چیزی نمی گویند به 
این دلیل است که یا از حقوق خود آگاه نیستند یا مظلوم هستند. 
در عین حال هیچ پرستاری از وضعیت خود راضی نیست. بیش از 
۹۰ درصد پرستاران از کارشان ناراضی هستند،  کمتر از ۱۰ درصد 
هم که شاید رضایتی داشته باشند کسانی هستند که کار بالینی 

نمی کنند و کار مدیریتی دارند مثلا مترون بیمارستان هستند.
دبیرکل خانه پرستار معقد است: فاصله درآمدی و تبعیض بین 
کادر درمان از جمله پزشکان و پرستاران نیز بر افزایش نارضایتی 
پرستاران تاثیر دارد. متوسط حقوق یک پرستار تازه استخدام ۹ 
میلیون تومان است که حتی کفاف اجاره خانه را هم نمی دهد، 
در حالی که درآمد یک پزشک متخصص فقط در بخش دولتی 
بیش از ۱۴۰ میلیون تومان در ماه اســت. همه این مسائل روی 

نارضایتی شغلی، ترک شغل و مهاجرت پرستاران تاثیر دارد.
»عباس عبادی« معاون پرســتاری وزیر بهداشــت نیز در این 
مورد گفته اســت: ۲۱۰ هزار نفر در گروه پرســتاری در کشور 
شاغل هســتند. عمده این افراد خانم هســتند که بعد از مدتی 
حدود ۱۵ درصد آنان بــه علل مختلف از جمله ســختی کار، 
مشکلات معیشتی یا دلایل دیگر ترک خدمت می کنند. برخی 
از پرستاران ممکن است پس از پایان طرح میل به اشتغال نداشته 
باشــند. چرا که پرستاری یک حرفه ســخت و پرمشقت است 
و شــیفت های طولانی دارد.معاون وزیر بهداشــت درباره روند 
مهاجرت پرستاران نیز گفته اســت: آماری که درباره مهاجرت 
پرستاران منتشر می شود دقیق نیست. پرستاران برای خروج از 
کشور باید از سازمان نظام پرستاری گواهی »گود استندینگ« 
بگیرند. طبق اعلام سازمان نظام پرستاری ماهانه ۱۰۰ نفر برای 
گرفتن گواهی »گوداستندینگ« اقدام می کنند اما آیا همه این 
افراد از کشور با ویزای کاری خارج می شوند یا خیر؟ نمی دانیم. 
موضوع مهاجرت بنا به نیاز همه کشورها به نیروی پرستاری امری 

طبیعی است. اما افزایش آن می تواند غیرطبیعی تلقی شود.
مهاجرت پرستاران یک مساله جهانی است

»احمد نجاتیان« کارشناس مسائل پرســتاری و معاون سابق 
فنی، آموزشی و پژوهشی سازمان نظام پرستاری در این مورد به 
پژوهشگر ایرنا گفت: اصولا بحث مهاجرت پرستاران از کشورهای 
در حال توسعه به کشــورهای پیشــرفته و حتی از میان خود 
کشورهای پیشرفته یک امر جهانی است و در سالهای اخیر روند 
رو به رشدی را پیدا کرده است. کرونا نیز این روند را تشدید کرده 
است. آمارهای جهانی نشان می دهد که به طور کلی مهاجرت 
نیروهای حوزه سلامت به شدت افزایش پیدا کرده است. چندین 
نشســت بین المللی نیز درباره این موضوع تا کنون برگزار شده 
است و سازمان بهداشت جهانی و شورای بین المللی پرستاران 
این موضوع را به عنوان یک اولویت در دستور کار خودشان قرار 
داده اند.وی افزود: موضوع مهاجرت پرســتاران مختص ایران 
نیست و باید آن را در یک روند جهانی بررسی کنیم. در کشور ما 
ایران هم در چند سال اخیر شاهد این هستیم که تعداد بیشتری 
از پرستاران از کشور خارج می شوند. این موضوع دو جنبه دارد 
یکی شرایط اجتماعی، اقتصادی و شغلی است که بر روند خروج 
پرستاران از کشور تاثیرگذار اســت و دوم کششی است که در 
بازارهای بین المللی سلامت وجود دارد. بســیاری از کشورها 
جذابیت های بیشتری برای اشتغال پرســتاران ایجاد کرده اند. 
شرایط مهاجرت را تســهیل کرده اند و این موضوع نیز بر روند و 

میزان مهاجرت پرستاران تاثیرگذار است.
نجاتیان ادامه داد: واقعیت این است که چون در کشور یک مرجع 
واحد برای رســیدگی و مدیریت مهاجرت پرســتاران نداریم. 

پرستاران می توانند از طرق مختلف برای مهاجرت اقدام کنند. 
بنابراین آمار دقیقی در مورد مهاجرت پرستاران که بتوانیم به آن 
اســتناد کنیم نداریم. برخی آمارها را وزارت بهداشت و برخی را 
سازمان نظام پرستاری دارد ولی آمار واحدی در این زمینه نداریم 
با این حال شواهد میدانی نشان می دهد که مهاجرت پرستاران در 
سالهای اخیر افزایش پیدا کرده است.او در پاسخ به این پرسش 
که علت مهاجرت پرستاران چیســت گفت: تحقیقاتی در این 
زمینه انجام شده است که نشــان می دهد این پدیده یک دلیل 
خاص ندارد و یک موضوع چند بعدی اســت. یکی از مهمترین 
عوامل مهاجرت پرستاران شرایط اقتصادی و اجتماعی کشور 
است. واقعیت این است که وقتی شــرایط اقتصادی، اجتماعی 
مناسبی در کشور داریم، میل ماندن در کشور بیشتر می شود. این 
یک اصل کلی است اما این یکی از عوامل تاثیرگذار بر مهاجرت 
افراد و از جمله پرستاران اســت. عوامل متعددی در این زمینه 
نقش دارند. شــرایط کاری پرســتاران، امید به آینــده، میزان 
دریافتی و تطابق میــزان دریافتی و شــرایط کاری با نیازهای 
روزمره قطعا در این زمینه مهم و تاثیرگذار اســت.معاون سابق 
ســازمان نظام پرســتاری درباره مقصد مهاجرت پرســتاران 
گفت: اطلاعات دقیقی در این زمینه نداریــم اما مدتی که من 
در سازمان نظام پرستاری مسئولیت داشــتم، بررسی های ما 
نشان می داد که کشــورهای اروپایی جذب بیشتری داشتند و 
در مراحلی کشــورهایی مثل آلمان و دانمارک نیاز شدیدی به 
پرستار داشتند و جذب می کردند اما این آمار در مقاطع مختلف 
متفاوت است. میزان جذب کشورها در مقاطع مختلف با توجه به 
نیازشان متفاوت است و اخیرا هم شنیده ام که آمریکا نیز در این 
زمینه شرایط مهاجرت را برای پرستاران تسهیل کرده است.وی 
درباره تفاوت درآمد پرســتاران در داخل و خارج کشور توضیح 
داد: درآمد پرستاران در داخل و خارج کشور اصلا قابل مقایسه 
نیست. با توجه به اینکه درآمد در خارج از کشور به صورت دلاری 
است با توجه به تفاوت ارزش پولی ایران با دلار تفاوت بسیار زیاد 
است. البته این مقایسه درستی نیست و باید هزینه های زندگی 
را نیز در نظر بگیریم بعد مقایســه کنیم. اما آنچه مسلم است در 
بسیاری از کشورهایی که جذب پرستار دارند، پرستار می تواند 
با یک شــیفت کاری یک زندگی معمولی داشته باشد.در ایران 
متاســفانه این اتفاق نمی افتد و یک پرستار حتی با یک شفیت 
اضافه کار هم نمی تواند یک زندگی معمولی که حق هر فرد است و 
شامل خانه و خوراک مناسب است را تامین کند. حداقل در زمینه 
هزینه های اقتصادی می توانیم بگوییم که شرایط برای پرستاران 
در کشــورهای دیگر بهتر است. مســاله دیگر ارزش گذاری به 
حرفه پرستاری و حفظ شأن یک پرستار است که اثر مهمی در 
ایجاد جذابیت این حرفه دارد.نجاتیان درباره جنسیت پرستاران 
مهاجر از کشور نیز گفت: اگر چه آمار دقیقی در این زمینه نداریم 
اما چون حدود ۷۰ درصد پرستاران کشور خانم هستند همین 
نســبت هم با کمی تغییر در مهاجرت پرستاران اتفاق می افتد. 
یکی از مسائل مهمی که باعث افزایش مهاجرت می شود، مساله 
آینده فرزندان اســت، تعدادی از همکاران پرستار که مهاجرت 
می کنند اذعان می کنند که این مهاجرت برای خودشان نیست 
بلکه برای آینده فرزندانشان است.او در پاسخ به این پرسش که چه 
تعداد از پرستاران بعد از مهاجرت به کشور بر می گردند گفت: این 
موضوع نیز به طور دقیق بررسی نشده است اما شواهد و صحبت 
با پرستارانی که مهاجرت کرده اند نشان می دهد بسیاری از این 
آنان شرایط بسیار ســختی را برای مهاجرت و مستقر شدن در 
کشــور دیگر طی می کنند و وقتی به شــرایط پایدار می رسند 
دیگر تمایلی به بازگشت ندارند. تصور من این است که کمتر از ۱۰ 

درصد آنها به کشور بر می گردند.
رویکرد منفعلانه با مهاجرت پرستاران جوابگو نیست

کارشناس مسائل پرستاری درباره پیامدهای روند رو به افزایش 
مهاجرت پرستاران از ایران توضیح داد: مهاجرت پرستاران یک 
واقعیت است که نمی توانیم آن را کتمان کنیم یا آن را عوض کنیم. 
نمی توانیم صورت مساله را پاک کنیم. قطعا مهاجرت پرستاران 
در کیفیت خدمات پرستاری در کشور تاثیر منفی می گذارد اما 
مهم رویکرد ما نسبت به این مســاله است. اینکه با این مساله به 
صورت فعال یا منفعلانه برخورد کنیــم. تاکنون به صورت غیر 
فعال با این موضوع برخورد کرده ایم.بسیاری از مسئولان فقط 
آمار می دهند که تعداد پرســتاران مهاجر بیشتر شدند. گاهی 
هم پیشنهادهایی مطرح می کنند که حقوق و مزایای پرستاران 
را افزایش دهیم. این نوع رویکرد غیر فعالانه با چنین مسائلی که 
ابعاد جهانی دارد جوابگو نیســت به خصوص که نسل جدید در 
جست و جوی شرایط جدید با نگاه جهانی است.نجاتیان ادامه 
داد: واقعیت این اســت که دهکده جهانی اتفاق افتاده اســت و 
افزایش ارتباطــات جهانی در همه گروه ها از جمله پرســتاران 
یک واقعیت انکار ناپذیر اســت. به نظر من باید رویکردمان را در 
مقابل موضوع مهاجرت برای همه گروهها از جمله پرســتاران 
تغییر دهیم و به صورت فعال وارد قضیه شویم. باید این واقعیت 
را بپذیریم که مهاجرت وجود دارد، این حق هر فردی اســت که 
انتخاب کند در کجای دنیا می خواهــد زندگی کند، حاکمیت 
و نظام مدیریتی کشور نیز باید به موضوع مهاجرت پرستاران به 
عنوان یک فرصت نگاه کند و خودش برای مدیریت آن مداخله 
فعال داشته باشد.وی افزود: به هر حال در دنیا کشورهایی هستند 
که به نیروهای کار ایرانی از جمله پرستاران نیاز دارند. مسئولان 
می توانند خودشان در این زمینه با این کشورها مذاکره کنند و 
قراردادهایی ببندند تا منافع نیروهای کار ایرانی در آن کشورها 
تامین شــود. مهاجرت نیروها می تواند به صورت مدیریت شده 
باشد، در این صورت می توانیم نرخ بازگشــت نیروها و شرایط 
کاری آنها را در کشورهای مقصد ببینیم تا دچار مشکل نشوند و 
بتوانیم از آنها صیانت کنیم. در هر صورت باید برخوردمان را در 

مورد مساله مهاجرت از منفعلانه به برخورد فعالانه تغییر دهیم.
کارشناس مسائل پرســتاری گفت:  در مورد تبعات مهاجرت 
پرستاران بر مسائل داخل کشــور ضمن اینکه باید تلاش کنیم 
نیازهای داخل کشــور را تامیــن کنیم بایــد واقعیت جهانی 
مهاجرت را هم بپذیریم. متاسفانه شاهد یک نوع رودربایستی 
بین مسئولان کشور هســتیم که واقعیت های جامعه را نادیده 
می گیرند، اگر مســئولان واقعیت مهاجرت پرستاران را نادیده 
بگیرند، اصل موضوع از بین نمی رود و این واقعیت اتفاق می افتد 
اما خارج از اختیار ماست.اما اگر مسئولان این واقعیت و این حجم 
مهاجرت را قبول کنند، می توانیم با برنامه ریزی آن را مدیریت 
کنیم و نرخ بازگشت پرستاران را کم کنیم باید بسته ای را برای 
مدیریت مهاجرت پرستاران تدوین کنیم و در تدوین آن بایداز 

تجارب جهانی هم استفاده کرد.

 سالمندی؛ از کاهش رشد اقتصادی تا چالش سلامت 

مصمم به ساماندهی و طرد اتباع غیرمجاز هستیم

پرستاران مهاجرت می کنند
مسئولان تماشا

ســرهنگ داوود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتا پایتخــت در خصوص چهارمین پویش 
کودکان ســایبری پلیس فتا گفت: یکی از روش های درســت والدگــری در فضای مجازی، 
همراهی و ارتباط صمیمانه و همچنین آگاه سازی فرزندان نســبت به خطرها و تهدیدهای 
فضای مجازی و دانستن ایمنی است. عدم همراهی والدین با فرزندان در فضای مجازی، عامل 
اصلی آســیب دیدن آنان اســت.وی افزود: والدین می توانند از طریق فضای مجازی و برخی 
سایت های آموزشی نسبت به یادگیری و ارتقای سواد ســایبری خود اقدام کنند و از کودکان 
خود در فضای مجازی همانند فضای حقیقی محافظت کنند. والدین باید به کودکان بیاموزند 
در صورت مشاهده هرگونه محتوا یا رفتار آزار دهنده در فضای مجازی، فوراً و بدون ترس موضوع 

را به والدین خود گزارش دهند.سرهنگ معظمی گودرزی گفت: برقراری و حفظ رابطه عاطفی 
عمیق و مؤثر با فرزندان در محیط خانواده، تقویت خود کنترلی با توجه فرزندان به معنویت و 
ارتقای دانش و آگاهی ســایبری آنان، کنترل و نظارت والدین بر فعالیــت مجازی فرزندان و 
همراهی با آنان در محیط های آنلاین از راهکارهای فرزند پروری در عصر دیجیتال است.رئیس 
پلیس فتا پایتخت بیان داشت: برای جلوگیری از آسیب های جسمی، روحی و روانی، والدین 
باید بر فعالیت فرزندان خود در فضای مجازی نظارت داشته باشند.وی در خصوص راهکارهای 
حفاظت از کودکان در شبکه های اجتماعی گفت: قابلیت احراز هویت دو عاملی را برای حساب 
کاربری کودک درشــبکه های اجتماعی فعال کنید، امکان افزودن ناخواسته حساب کاربری 

کودک را به گروه ها و کانال های شــبکه اجتماعی غیرفعال کنید، از دوستان مجازی کودک 
شناخت کاملی داشته و بر فعالیت وی نظارت داشته باشــید، به کودکان آموزش دهید بدون 
اطلاع والدین اقدام به انتشار اطلاعات خود و خانواده نکنند.سرهنگ معظمی گودرزی گفت: 
به کودکان و فرزندان خود بیاموزید که هرگز اطلاعات شخصی نظیر آدرس، شماره تلفن و یا 
سایر اطلاعات مانند تصاویر خانوادگی را از طریق اینترنت برای افراد غریبه ارسال نکنند چون 
در اینترنت هر کسی می تواند خود را شخص دیگری معرفی کند.رئیس پلیس فتا پایتخت در 
خصوص راهکارهای پیشگیرانه بیان کرد: همچنین والدین تنظیمات امنیتی را فعال و حتماً بر 

فعالیت کودکان نظارت داشته و مراقب ارسال تصاویر باشند.
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حجت الاســلام والمسلمین حســین انصاریان 
به مناســبت ایام فاطمیه در حســینیه آیت الله 
بروجردی تهران به ســخنرانی پرداخته و گفت: 
حقیقتی که تمام درهای شک و تردید به روی آن 
بسته است و حتی بدترین انســان ها، ظالم ترین، 
کافرترین، مشــرک ترین و منافق ترین آنها در آن 

شکی ندارند اصل مرگ است.
وی افــزود: آنچه در بیــن مردم جهــان، امت ها 
و مردم بــا ائمه )ع( و اولیا خدا بحث بوده مســئله 
پس از مرگ است که تاریک دلان و تاریک فکرها 
اعتقاد داشــتند پس از مرگ خبری نیســت اما 
همین منکــران هیچ دلیل قانع کننــده ای برای 
اثبات ســخن خود ندارند. برخی از منکران معاند 
نبودند اما با دیدن قبرهای خراب در شــهر و دیار 
خود و بدنی که ۱۰۰ ســال خاک شــده اســت 
نمی توانستند باور کنند قدرتی آنها را زنده خواهد 

کرد و آن را به صورت اول باز خواهد گرداند.
این کارشــناس مذهبی ادامه داد: اما تعدادی 
اهــل دل و اهل صفــا بودند که بــرای پذیرش 
حقایق توحید، نبوت و قیامت اصلًا درخواست 
دلیل نکردند و بــا دلایل منطقی به ســخنان 
پیامبــر ایمــان آوردند. آنهــا به انبیــا و ائمه 
طاهریــن نگفتند کــه به چه دلیــل این خاک 
پس از مرگ دوبــاره زنده خواهد شــد چراکه 
دل های زنــده ای داشــتند و به خــدا اعتماد 
می کردند. وقتــی آنها می شــنیدند که جهان 
کلیددار و کارگردان دارد عدالت نیست که پس 
از مرگ خبری نباشــد می پذیرفتند چراکه در 
دنیا هــزاران نفر خدا را عاشــقانه عبادت کرده 
و به بندگان الهی خدمــت می کردند رنج ها در 
راه دین و انســانیت می کشــیدند عدالت نبود 

که پس از مرگ پاداشــی دریافــت نکنند و در 
مقابل ستمکاران جریمه نداشته باشند. چنین 
افرادی حق را از ســخن انبیا بــاور می کردند و 

برای آن معجزه نمی خواستند.
حجت الاســلام والمســلمین انصاریان با بیان 
اینکه ســلمان فارســی یکی از افراد پاک ضمیر 
بود، اظهار کرد: او از ایران شهر به شهر دنبال یک 
دین درست گشت. او در ابتدا از خاندان زرتشتی 
بود که آتش می پرستیدند اما به دوستان، پدر و 
مادر خود می گفت همه این مسائلی که شما در 
خصوص دین می گوئید مرا قانــع نکرده و خلاء 
باطن مرا پــر نمی کند. پدر او بــه همین دلیل او 
را زندانی کرده و بسیار شــکنجه داد اما حضرت 
سلمان نمی پذیرفت که زرتشتی بشود. حضرت 
ســلمان اهل تحقیق بود و می خواســت خود را 
به یک نقطه آرامش برســاند. ایشــان می گوید 

در آتشــکده کنار موبدان و کتاب های زرتشتی 
نمی توانم آرامش به دست بیاورم. پس از آن فرار 
کرده و خود را به شهر بصره رساند زیرا شنیده بود 
عالمی عابد و زاهد در این شــهر زندگی می کند 
که خبردار است، به صومعه آن راهب رفته خود 
را معرفی کرد و گفت اگر عالم هدایتگری هستی 
مرا به ســوی حقیقت هدایت کن. این کشیش 
گفت آن کســی که دنبال آن می گردی در حال 
حاضر نزد من نیســت؛ اما در کتاب های آسمانی 
گذشــته و کتاب انجیل و تــورات خوانده ام که 
مردی در منطقه جزیرۀ العرب به رسالت مبعوث 
می شود که خود، کتاب و حرف های او همه حق 
اســت. من به خاطر دوری راه ســن بالا و نبودن 
امکانات نمی توانم بــه آن منطقه بروم که ببینم 
او آمده اســت یا نه؛ تو اگر دنبال آن نقطه آرامش 

ابدی می گردی به این منطقه سفر کن.

وی بــا بیــان اینکــه در دیــن یهود و مســیح 
دستکاری شده اســت، ابراز کرد: دین حضرت 
موســی )ع( و عیســی )ع( تحریف شده است، 
بنابراین ســلمان نتوانســت آنها را هم بپذیرد. 
حضرت ســلمان ســفر کرده و خود را به جزیرۀ 
العرب رســاند. در مســجد مدینه رسول خدا را 
دید مطالــب را از حضرت رســول دریافت کرد 
بدون اینکه درخواســت معجزه کند. سلمان در 
ایمان به رســول خدا )ص( و دین اسلام به چنان 
مقامی دســت یافت که انصار و مهاجران درباره 
اینکه ســلمان به کدام یک از آنها نزدیک است 
نزدیک بــود به جــان یکدیگر بیفتنــد. انصار و 
مهاجر هر کــدام به تنهایی می گفتند ســلمان 
برای ما است. وقتی دعوا بالا گرفت پیامبر دستور 
دادند که همه به مســجد بیایند، پیامبر )ص( با 
این فرمایش که ســلمان از ما اهل بیت )ع( است 

اختلاف بین مهاجر و انصار را برطرف کردند.
ایــن کارشــناس مذهبی بیــان کــرد: برخی 
درباره آخرت به چنــان یقینی می رســند که 
گویا آخــرت را مشــاهده می کننــد. در زمان 
ما هم چشمان برخی افراد باز شــده و آخرت را 
مشــاهده می کردند آنها از اولیا خدا بودند. قرآن 
می فرماید برخی برای ما مثل می زنند اما خلقت 
اولیه خود را فراموش می کنند که آنها را از خاک 
آفریدیم، آنها می گویند این اســتخوانی که مثل 
خاکستر شده را چه کســی زندگی می کند، بگو 
همان کسی که برای نخستین بار شما را از خاک 
خلق کرد و خداوند بــه هر نوع آفرینشــی دانا 
است. کســی در جهان از زمان آدم تا امروز شک 
در مردن ندارد. همه می دانند که مرگ در پیش 

دارند اما بحث در خصوص پس از مرگ است.

ندگی پیامبر اکرم)ص(، این شــخصیت یگانه و 
بی همتا برای همه مسلمین در طول تاریخ، الگو 
و سرمشق است. اســوه بودن به معنای پیروی و 
اقتدا کردن اســت. پیامبر در گفتار و رفتار، الگو 
برای همگان هســتند. بر طبق آبه لقََدْ کَانَ لکَُمْ 
ِ أسُْوَۀٌ حَسَنَۀٌ تاسی کردن به ایشان  فیِ رَسُولِ اللهَّ
وظیفه ای ثابت اســت. ابن پیروی، استمرار دارد. 
زندگی پیامبر اکرم )ص( مثل قرآن است. همان 
طور که قرآن  حجت اســت ، گفتار و رفتار پیامبر 
نیز بر ما حجت است. پس دستور پیروی از رسول 
اکرم )ص(در همه شئون زندگی ما جریان دارد. 
از این رو گفتــار و رفتار نبی اکــرم )ص( درباره 
حضرت زهــرای مرضیه )س( در تاریخ اســلام 

پیش روی ما مسلمان ها قرار دارد.
رســول خدا )ص(درباره جایگاه و عظمت حضرت 
صدیقه طاهره )س( فرمودند أمّا ابنَتی فاطمۀُ فإنهّا 
ســیّدۀُ نسِــاءِ العالمَینَ مِن الأوّلیِنَ و الآخِرِینَ؛ اما 
دخترم فاطمه، او ســرور زنان عالم، از پیشینیان و 
پسینیان اســت. در توضیح این سخن پیامبر )ص( 
روایتی از مفضل آمده که می گویــد: به امام صادق 
)ع( عرض کردم که مرا از ســخن پیغمبر خدا )ص( 
در باره حضرت فاطمــه که فرمود او بــزرگ زنان 
جهانیان اســت، آگاه فرما، آیا او بزرگ ترین بانوان 
زمان خویش اســت؟ امام صادق فرمود »این مقام 
برای حضرت مریم )س( است که بزرگ زنان زمانه 
خویش بود اما حضرت فاطمه )س( سرور و پیشوای 

بانوان سراسر جهان هستی از آغاز تا پایان است.«
در حدیث دیگری از پیامبر اکرم )ص( آمده اســت 
که فاطمۀُ بضَْعَــۀٌ مِنّی؛ فاطمه پاره تن من اســت. 
آلوسی از علمای اهل ســنت در کتاب تفسیر خود 
می نویسد: همانا فاطمه  بتول، افضل زنان گذشته و 
آینده است، از این حیث که حضرت زهرا)س( پاره 
تن و پاره وجود رســول خداست، بلکه از حیث های 
دیگر هم افضل زنان است... حتی حضرت زهرا)س( 
چون بضعه پیغمبر است بر او ) حضرت مریم( افضل 
اســت. زیرا بضعیت از روح وجود است و من ندیدم 

سید یک وجودی با چیزی مقایسه بشود.

ایشــان بضعه بودن حضرت زهــرای مرضیه )س( 
نســبت به پیامبر را برای برتری دُخــت پیامبر بر 
همه زنان حتی حضرت مریم )س( شاهد می گیرد. 
معنای لفظی بضعه، پاره تن اســت کــه درباره هر 
فرزندی گفته می شــود اما پیامبــر در اینجا بالاتر 
از این معنای ظاهری را در نظــر دارند. بضعه بودن 
یعنی هر آنچه  در یک شــخص هســت، در بضعه او 
هم وجــود دارد. در واقع بضعه بــودن یعنی عصاره 

وجودی پیامبر اکرم)ص(.
آیت الله العظمی حســین وحید خراســانی در 
تفســیر بضعه منی به نکته ظریفی اشاره کردند 

»بضعه در این جا یعنی پاره ای از وجود عقل کل 
و کل عقل. یعنی پاره ای از علم او، پاره ای از نور و 
مقام او، پاره ای از عصمت و قدسیّت او و بالاخره 
پاره ای از عقل کل و کلّ عقــل.« باتوجه به این 
احادیث، در رفیع بــودن جایگاه حضرت فاطمه 

)س( هیچ شکی نیست.
صدیقه طاهره ای که عصاره وجود پیامبر و ســرور 
زنان جهانیان اســت، همچون خــود پیامبر الگو و 
اسوه است. رفتار و کردار ایشان سرمشق زندگی ما 
می باشد. از جمله مواردی که شایسته است ، بانوان 
جامعه اسلامی از ایشــان الگو بگیرند، نحوه پوشش 
ایشان در اجتماع است. زمانی که سرورر زنان جهان 
در جریان غصــب فدک به مســجد رفتند و خطبه 
معروف فدکیه را بیان فرموند تاریخ، خروج ایشــان 
از منزل را گزارش نموده اســت. نقل شده حضرت 
هنگام خروج لاثـَـت خِمارِها عَلی رأسِــها. لاثَ به 

معنای پیچیدن است.
خِمار یک چیزی مثل روســری بوده، یعنی ســر و 
گردن را می پوشانده، وَ اشــتَمَلتَ بجِِلبابهِا، جلباب 
یک پوشــش سراســری مثل چادر که روی لباس 
بوده اســت. فاطمه زهرا )س( این را هم بر سرشان 
انداختند که تمام بدن پوشیده شــد. از این روایت 
به روشنی درمی یابیم که ریحانه النبی )س( هنگام 
حضور در اجتماع و رو در رو شــدن بــا نامحرم، دو 
نوع لباس می پوشــیدند که به طور کامل همه بدن 

ایشان را می پوشانده است.

حجت الاسلام والمسلمین انصاریان: 

مرگ، حقیقتی است که تمام درهای شک و تردید به روی آن بسته شده است

به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه)س(؛

حضرت زهرا)س( عصاره نیکویی

نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت:

فاطمه زهرا )س( اسوه کامل و 

درس آموز برای تمامی بشریت است

نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت 
در آســتانه ســالروز شــهادت زهرای 
مرضیه )س( با تاکید بــر اینکه فاطمه 
زهرا )س( اســوه کامــل و درس آموز 
برای تمامی انســان ها اســت، گفت: 
زندگی این بانوی بزرگ اسلام در قالب 
پنج قسمت شــامل دو بخش در مکه و 

سه بخش در مدینه تقسیم می شود.
حجت الاسلام سید عبدالفتاح نواب در 
جمع مدیران و کارکنان گروه پژوهش 
و توســعه ناجی ضمن عرض تســلیت 
به مناسبت فرارســیدین ایام شهادت 
فاطمه زهــرا)س( و نگاهــی به دوران 
زندگی این بانوی بزرگ اسلام در مکه 
و مدینه، اظهار داشــت: تمامی دوران 
زندگی این بانوی بزرگ سراســر درس 

زندگی برای بشریت است.
وی ادامــه داد: در بخــش اول زندگی 
این بانــوی بزرگ، تا پنج ســالگی و در 
کنار مادر و دوره ای که با ســختی های 
فراوان در شــعب ابی طالب گذشــت 
و بخــش دوم بعــد از وفــات حضرت 

خدیجه)س( درخدمت پدر بود.
وی ســه دوره مدینه را شــامل مرحله 
قبــل از ازدواج با حضــرت علی )ع(، 
دوران ازدواج بــا امــام علــی و حیات 
پیامبراکــرم)ص( و بعــد از ارتحــال 
پدر توصیف کــرد و گفت: دوره دوم در 
مدینه مهمترین دوره زندگی حضرت 
زهرا)س( و دوره ســوم غمناک ترین 
دوره زندگی آن حضرت بــود و بعد از 
ارتحــال پیامبر، ایشــان دیگر آرامش 
نداشــت و مورد بی مهری و بی توجهی 

اصحاب هم قرار گرفت.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت 
در ادامه برخی از ویژگــی ها و اوصاف 
حضرت فاطمــه)س( را برشــمرد و با 
اشاره به اینکه در طول زندگی مشترک 
با امام علی )ع( یک درخواســت ازآن 
حضرت نداشــت، به ذکــر روایتی در 
باره ارزش و جایگاه دانش و علم در نزد 

دخت پیامبر اسلام پرداخت.
وی گفت: امام امت)ره( در وصیت نامه 
شــان از صحیفه فاطمیه بــه نیکی یاد 
می کرده می نگارند ما افتخارمی کنیم 

که این صحیفه فاطمیه را داریم.
نواب ســپس به تاثیــر تربیت حضرت 
فاطمه)س( بر روی فضــه؛ خادمه آن 
حضرت اشــاره کرد و گفــت: حضرت 
زهرا در طــول عمر خویــش آنقدر بر 
فضه تاثیر گــذارد و زمینه انس با قرآن 
را بــرای او فراهم کرد که فضــه بعد از 
شــهادت آن حضــرت هرکســی با او 
صحبت می کــرد با اســتفاده از آیات 

قرآن جواب می داد.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت 
مدال هــای افتخار امام علــی )ع( در 
صحنه هــای مختلــف از جمله جنگ 
های احد، خنــدق و خیبــر را یادآور 
شــد و گفت: بســیاری افراد بودند که 
آرزوی داشــتن یکی از این مدال ها را 

می داشتند.

جهاد کبیر؛ رسالتی برای مقابله
 با هجمه تمدن غرب

حجت الاسلام والمســلمین رضــا غلامی، 
کارشناس مذهبی و فعال فرهنگی درمورد 
هجمه های تمدن غرب و نفوذ آن در فرهنگ 
کشــور بیان کــرد: موضوعی کــه در حال 
حاضر با آن روبرو هســتیم درگیری تمدنی 
اســت چراکه در میان دعوای دو تمدن قرار 
داریم. یک طرف تمدن غرب که می خواهد 
با زور و تزویــر و نظام مدرنی که ســاخته و 
ساختار ها و نظام هایی که ایجاد کرده است 
یک الگویی را ارائه دهد. این در حالی اســت 
که در چنین الگوی تمــدن غربی چیزی به 
نام کرامت انســانی وجود نــدارد؛ به طوری 
که امروزه می بینیم انســان ها در این تمدن 
غربی با مظاهر و عناوینی که آن ها ســاخته 
اند هویــت واقعی خود را ازدســت داده اند. 
زیرا تمدن غــرب عناوینی مثــل ازدواج از 
طریق همجنس گرایــی را ترویج می دهد و 
با قانونمند کردنش به دنبال نهادینه کردن 
چنین انحرافات اخلاقی اســت در حالی که 
قرآن کریم هم بــه چنین مواردی اشــاره 
کرده اند و تأکید دارند همین موضوع باعث 
متلاشــی شــدن کانون خانواده می شود؛ 
خانواده ای کــه مهم ترین رکــن یک نظام 
اجتماعی محسوب می شــود. این در حالی 
اســت که ایــن انحرافات اخلاقــی تلاش 
می کنند چنین ساختار هایی را ازبین ببرند. 
این کارشــناس مذهبی با اشــاره به ازبین 
بردن پیوند های اجتماعی بــه عنوان یکی 
از اقدامــات تمدن غرب تصریــح کرد: یکی 
از کار هایی که نظــام و تمدن غربی به دنبال 
آن اســت ازبین بردن پیوند های اجتماعی 
اســت. قرآن کریــم می فرماینــد: »ألَّذینَ 
ینَْقُضُونَ عَهْدَ اللهِ مِنْ بعَْدِ میثاقهِِ وَ یقَْطَعُونَ 
ما أمََرَ الُله بهِِ أنَْ یوُصَلَ وَ یفُْسِدُونَ فیِ الْأرَْضِ 
أوُلئِکَ هُمُ الخْاسِرُونَ« »)همان( کسانی که 
پیمان خدا را، پس از محکم ساختن آن، می 
شکنند؛ و پیوندهایی را که خدا دستور داده 
برقرار ســازند، قطع نموده، و در روی زمین 
فســاد می کنند؛ آن ها زیانــکاران )واقعی( 
هستند.« بنابراین، قرآن کریم در این آیه سه 
ویژگی کافران و اهل جهنــم را چنین بیان 
می کنند: پیمان شــکنی در برابر خدا؛ قطع 
نمودن آن چــه که خدا بــه آن فرمان پیوند 

داده اند و فساد در زمین.
حجت الاســلام غلامی گفــت: تمدن های 
غربی بــه دنبال قطــع پیوند هــای ولایی 
و اجتماعــی هســتند که در حــال حاضر، 
مهم ترین ابزارشــان ابزار حکمرانی فضای 
مجــازی و متاورس اســت؛ به طــوری که 
این تمدن ها از طریق چنیــن فضا هایی در 
حال قطع پیوند های انســان ها هستند و به 
تعبیر خودشان، آن ها را در یک فضای انبوه 

تنهایی مدیریت می کنند.
این کارشناس مذهبی درمورد نفوذ هجمه 
تمدن غــرب ادامه داد: واقعیت این اســت 
که ایــن هجمه تمــدن غرب باعث شــده 
اســت که خیلی وقت ها فرصت شــنیدن 
الگوی صحیح زندگی فراهم نشــود. یعنی 
امپراتوری و ابزار های رســانه ای و هالیوود و 
تجمل و تکنولوژی هایی که در اختیار تمدن 
غرب اســت باعث شــده اند که بر فرهنگ 
کشــور هایی مثل ما غلبه پیدا کرده و افراد 
و نظام اجتماعی به ســمت آن ها سوق پیدا 
کنند و در نتیجه، این تقابل بین تمدن ها به 

وجود می آید. 
حجت الاسلام غلامی گفت: ما در معرفی و 
الگوگیری ضعف داریم؛ بــه طوری که ما به 
اندازه هجمه دشــمن نتوانسته ایم فرهنگ 
ســازی صحیح و معرفی الگو هــای واقعی 
را داشــته باشــیم و به معرفی ســرمایه ها 
و داشــته های خود بــه صــورت نظام مند 
بپردازیــم. قرآن کریــم در آیه ۵۲ ســوره 
مبارکــه فرقــان می فرمایند: »فَــلَا تطُِعِ 
الکَْافرِِینَ وَجَاهِدْهُــمْ بهِِ جِهَادًا کَبِیرًا« »پس 
تو هرگز تابع کافران مبــاش و با آن ها چنان 
که مخالفت قرآن و دین حق کنند ســخت 
جهاد و کارزار کن.« یعنی از کافران تبعیت 
نکنید و با دشــمن از طریق تبعیت نکردن از 
آن ها جهاد کنید و جهاد بزرگ را رقم بزنید. 

این کارشــناس مذهبــی افــزود: امروز 
رسالت ما باید این باشــد که جهاد کبیر را 
رقم بزنیــم و با تمدن غربــی مقابله کنیم 
چراکه هدفش ازبین بردن هویت انســانی 
و پیوند های اجتماعی است. از اینرو، برای 
این که بتوانیم در مقابل هجمه تمدن غرب 
بایستیم باید چیزی در کفه ترازو بگذاریم و 
بگوییم این داشته و سرمایه ما ارزشمندتر 
از آن چیزی اســت که تمدن غرب در حال 

معرفی اش است.

حمید مجیدی مهر با بیان اینکه مطمئن هستم که همگان با آشنایی با قرآن و تعلیمات 
حیات بخش اسلام، راه سعادت و خوشــبختی را می پیمایند، اظهار داشت: نوجوانان و 
جوانان عزیز کشورمان در سایه قرآن می توانند در آینده افرادی دانشمند، پیشگام، پاک، 
مؤمن و پرتلاش باشند زیرا که آینده کشور به دست با کفایت مردم قرآنی ساخته می شود، 
به شرط اینکه همواره در سایه هدایت های قرآن گام بردارید.وی در ادامه از حمایت های بی 
دریغ رییس سازمان اوقاف و امور خیریه در برگزاری اینگونه آیین های معنوی که سبب 
ترغیب و تشویق جامعه به خصوص نوجوانان و جوانان به سمت قرآن کریم خواهد شد، 

از مردم، مسئولان و دست اندرکاران برگزاری چهل و ششمین دوره مسابقات سراسری 
قرآن در استان خراسان شــمالی بخصوص شــهر بجنورد قدردانی کرد.مجیدی مهر 
همچنین با تبریک به شــرکت کنندگان در این آیین عنوی به خصــوص عزیزانی که 
توانستند با تلاش و زحمات شــبانه روزی خود موفق به کسب رتبه شدند، تصریح کرد: 
کلام نورانی حق تعالی و دستورالعمل های جاودانی سعادت بشر در این کتاب الهی حلقه 
اتصال مسلمانان جهان است.رییس مرکز امور قرآنی سازمان اوقاف و امور خیریه با اشاره 
به شرایط مسلمین جهان در برابر هجوم های بی رحمانه دشــمنان که نیازمند اتحاد و 

همبستگی هر چه بیشتر هستند، بیان داشت: بهترین راه ممکن گرد هم آمدن کلام نورانی 
خداوند است که همان حبل الله و رشته محکم الهی اســت که تمام دل ها را به هم وصل 
می کند و در آیه شریفه ۱۰۳ سوره آل عمران به آن دعوت نموده و می فرماید: »وَاعتَصمَوا 
قوُا« اعتصام به حبل الله همان تمســک عمومی به تعلیمات این  بحَِبلِ الله جَمیعَاً وَ لا تفََرَّ
کتاب بزرگ است.مجیدی مهر تاکید کرد: آشنایی هر چه بیشتر اقشار مختلف به خصوص 
نوجوانان و جوانان به این کتاب بزرگ همگان را در برابر تهاجم فرهنگی دشمن بیمه کرده و 

تلاش آنان برای تخریب مبانی اعتقادی و اخلاقی بی ثمر خواهد کرد.

هفته نامه فرهنگی اجتماعیتمسک نوجوانان و جوانان به قرآن سبب شکوفایی کشور خواهد شد

محمدمهدی اســماعیلی در نخســتین کنگره 
خواهران فعــال کانون های فرهنگــی و هنری 
مساجد کشور در تالار وحدت با گرامیداشت یاد 
و خاطره شهدای انقلاب، دفاع مقدس، مقاومت 
و بانوان ایران زمین، مادران شــهدا و همسران 
شهدا و جانبازان اظهار داشــت: این روزها یاد و 
خاطره شــهدای عزیز فلسطین در میان ما بیش 
از گذشــته رواج دارد که بعد از حماســه هفتم 
اکتبر صبوری را عملا به جهانیان درس می دهند 
و درس آزادی زنــان غزه فصل نــوی در تاریخ 
جهاد بانوان اســت. به زنان و دختران غزه درود 

می فرستیم.
وی درباره سیاســت اصولی ما در نگاه به مساجد 
گفت: شــعار مهم دولــت در حــوزه فرهنگ را 
نهضت بازگشــت به مســاجد اعــلام کردیم، 
مساجد همه داشــته های انقلاب اسلامی است 
و نهضت امام یک نهضت مســجد محور است و 
هسته سخت مسجد بچه های مسجد و هیات ها 

بودند و تا امروز حیات نهضت و استعلایی که رخ 
داده به دلیل حضور اصحاب قرآن و مســجد در 

پیشانی رهبر عزیزمان بوده است.
وی افزود: در دولت انقلابی همه محورهای خود 

را باید ارتقای فعالیت های اجتماعی بر محوریت 
مســجد قرار دهیم. این فعالیت ها با الگویی که 
رهبر انقلاب و امام راحل تببیــن کردند خیلی 
فاصله داریم. ما خلا داریم. اعداد و ارقام در مورد 

مساجد فعال به شدت نگران کننده است.
اســماعیلی گفت: مســاجد فعال، مســاجدی 
نیستند که در آن سه وعده نماز جماعت برگزار 
شــود که امروز بســیاری از مســاجد ما همین 

کارکرد را هم ندارند.
در مساجد عقب گرد داشتیم

وی افــزود حضــور در مســجد و فعالیت ها در 
مســاجد امر نمایشی و حاشــیه ای نیست بلکه 
امری اصلی است. نســبت به داشته های خود در 
حوزه مساجد نســبت به ابتدای انقلاب عقبگرد 
داشــتیم، من چهار سال مکبر مســجد محله 
خودمان بودم. در مسجد قرآن یاد گرفتیم و تئاتر 
بازی کردیــم و تمام فیلم های ســینمایی چون 

سفیر و محمد رسول الله را در مسجد دیدیم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

 مساجد فعال مساجدی نیستند که در آن سه وعده نماز جماعت برگزار شود
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نگاهی به وضعیت صندوق های بازنشستگی؛

نظام چندلایه تأمین اجتماعی چه تاثیری
 بر حل چالش های بیمه ای دارد؟

عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران املاک :

اگر بانک ها آپارتمان های خود را 
عرضه کنند بازار مسکن راه می افتد

حذف کاغذ بازی از بیمه های تکمیلی 

همچنان در پیچ وخم اجرا

مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی بر این 
موضوع اذعان دارد که یکی از راهکارهای ایجاد تعادل 
در منابع و مصــارف صندوق ها تغییر نــرخ جایگزینی 
از طریق اصلاح نحوه محاســبه حقوق بازنشســتگی 
و در عین حال تحقق نظام چندلایــه تأمین اجتماعی 
با تعدیــل تعهدات صندوق ها در ســطح بیمــه پایه و 
انتقال تعهدات به ســطح بیمه مکمل به صندوق های 
بازنشســتگی غیردولتی موضوع ماده )۳( قانون احکام 

دائمی برنامه های توسعه کشور است.
ناگفته نماند کــه رهبر معظم انقــلاب در اجرای بند یک 
اصل ۱۱۰ قانون اساســی و پــس از مشــورت با مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، سیاســت های کلی و مصوب 
تأمین اجتماعــی را روز ۲۱ فروردین ســال ۱۴۰۱ برای 
اقدام به رؤسای قوای ســه گانه و رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ابلاغ کردند که در این سیاست ها بر استقرار 
نظام تأمین اجتماعی به صورت جامع، یکپارچه، شفاف، 

کارآمد، فراگیر و چندلایه تاکید شده است.
همه این موضوعات نشــان می دهد که برای پایداری 
و مانــدگاری صندوق های بیمه ای، تعــادل در منابع و 
مصارف و کاهش چالش های خــاص این صندوق های 
بازنشســتگی باید علاوه بر تحقق نظام چند لایه تأمین 
اجتماعی، اصلاحــات پارامتریک در ایــن صندوق ها 

اجرایی شود تا تثبیت و ماندگاری آنها محقق شود.
    موضوع نظام چندلایه تأمین اجتماعی از سال ۱۳۸۳ 
با تصویــب قانون ســاختار نظام جامع رفــاه و تأمین 
اجتماعی براســاس حکمی که در قانون برنامه ســوم 
توسعه مطرح شد و پس از آن نیز حکم لزوم ایجاد نظام 
چندلایه تأمین اجتماعی در برنامه های چهارم، پنجم 

و ششم توسعه کشور درج شد.
در آذر ۱۳۹۹ نیز رهبر معظم انقلاب در جلسه با 
سران سه قوه در ستاد هماهنگی اقتصادی حکم 
تشــکیل نظام متمرکز تأمین اجتماعی با عنوان 
حوزه های امدادی، حمایتــی و بیمه ای را صادر 
کردند و بحث نظام چندلایــه تأمین اجتماعی 

مطرح شد.
نظام چندلایه مورد توجه حوزه بیمه ای باشد

یکی از این ظرفیت های حوزه بیمــه ای، توجه به 
نظام چند لایه تأمین اجتماعی است که باید برای 
آن برنامه مشخص و جامعی تدوین و به حاکمیت 

ارائه شود
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی نیــز در این باره 
گفته اســت: ســابقه تاریخی نظام تأمین اجتماعی در 
ایران به بیش از ۸۰ سال می رسد. آخرین طرح عملیاتی 
که در راســتای رفاه عمومــی تــدارک دیده ایم، نظام 
چندلایه تأمین اجتماعی اســت. نظــام بیمه ای بخش 
بســیار مهمی در این نظام چند لایــه تأمین اجتماعی 
اســت کــه عمدتــاً در حــوزه کســب وکار، رویکرد 
توانمندسازی و جبران خطرات احتمالی در طول کار و 

بعد از مستمری و بازنشستگی را دنبال می کند.
نظــام  همچنیــن  افــزود:  موســوی  میرهاشــم 
تأمین اجتماعی مبتنی بر ســه جانبه گرایی اســت و با 
هیات مدیره ای سه جانبه و مشارکت نمایندگان دولت، 

کارفرمایان و بیمه شدگان اداره می شود.
وی اظهار داشــت: یکی از این ظرفیت هایــی که باید 
مــورد توجه حــوزه بیمه ای باشــد، نظــام چند لایه 
تأمین اجتماعی است که باید برای آن برنامه مشخص 
و جامعی تدوین و به حاکمیت ارائه شــود. برنامه هایی 
نظیر پوشــش  همگانی بیمه پایه و بیمه های مکمل نیز 

باید مورد توجه قرار گیرد.
تاکید سیاســت های کلی تأمین اجتماعی بر نظام 

چندلایه
نظــام چندلایــه تأمیــن اجتماعــی براســاس 
حمایت های پیش بینی شــده در قانون اساســی 
برای گسترش پوشش بیمه ای برنامه ریزی شده و 
قرار است در لایه های امدادی، حمایتی و بیمه ای 
و در سطوح پایه، مازاد و مکمل افراد مشمول این 
مزایا شوند. به همین منظور در سیاست های کلی 
تأمین اجتماعی نیز ایــن موضوع مورد تاکید قرار 

گرفته است.
اگرچه در سال های گذشته اقداماتی برای استقرار نظام 
چندلایه تأمین اجتماعی در کشور انجام شده است اما 
برای اجرای دقیق و کامل آن زیرساخت های لازم فراهم 

نشــده اســت تا بتواند در لایه های امدادی، حمایتی و 
بیمه ای تفکیک لازم را انجام دهد. همین موضوع باعث 
شده که سیاست های ابلاغی این لایه ها را تفکیک شده 

برای یک نظام چندلایه مورد تاکید دارد.
یکی از مهمترین موضوعاتی که باید در راســتای 
تحقق نظــام چندلایــه تأمین اجتماعی بیشــتر 
مورد توجه داشت، مســاله هم افزایی، همفکری و 
همکاری همه صندوق ها و ســازمان های بیمه ای و 
بازنشستگی اســت تا نه تنها تداخلی در کار انجام 
نشود،  بلکه این نظام به صورت کامل اجرایی و همه 

مردم از مزایای آن بهره مند شوند.
نظام چندلایه تامین اجتماعی از زمــان اجرای برنامه 

دوم توسعه مطرح شد
زمانی که نظــام چندلایه اجرا می شــود، در نهایت به 
بیمه اجتماعی می رســد و افراد نیازمند هم توانمندتر 
خواهند شد چون در نظام چندلایه چسبندگی افراد به 

دولت معنایی ندارد
رئیس انجمن مــددکاران اجتماعی ایران نیز پیشــتر 
درباره نظام چندلایه تأمیــن اجتماعی در گفت و گو با 
خبرنگار گروه جامعه ایرنــا گفت: نظام چندلایه تامین 
اجتماعی از زمان اجرای برنامه دوم توسعه مطرح شد و 
اکنون رهبر معظم انقلاب نیز به آن اشــاره کرده اند، در 
نظام چندلایه افراد را براســاس بانک اطلاعات شفاف 
شناسایی، وضعیت آنها را مشخص و نیازها و مشکلات 
آنها تعیین و براساس این مسائل اولویت بندی می شود 
و متناسب با شرایط و نیاز و وســعی که دارند، سازو کار 

حمایتی آنها تعریف می شود.
سیدحسن موســوی چلک ادامه داد: در نظام چندلایه 
تامین اجتماعــی ضمن بررســی شــرایط، امکانات 

و متناســب با نیاز افراد سه ســناریو را تعریف می کند؛ 
در مجموع در قالب این نظام ســه موضوع مســاعدت، 
حمایت اجتماعــی و در نهایت بیمه هــای اجتماعی 
پیش بینی می شــود و این نظام می تواند راهکار اصلی 
برای نجات کشــور و حمایــت از خانواده های نیازمند 

باشد اما باید همه منابع در اختیار این نظام قرار گیرد.
وی اظهار داشــت: اگر همه پــای کار آمدنــد و بانک 
اطلاعاتی به روز تشــکیل و عزمی برای توانمندی فقرا 
و نیازمندان وجود داشت، آن وقت نظام چندلایه تامین 
اجتماعی و بر مبنای مدیریت درســت منابع در کشور 
اجرا خواهد شد و آن زمان منابع هدفمندی به درستی 
و ســر جای خود قرارمی گیرد و موضوع توانمندسازی 
بیشــتر نیازمندان و کمتر شــدن عدم چسبندگی به 
دولت را شــاهد خواهیم بود و آن موقع می توانیم نظام 

تامین اجتماعی پویا و توانمند داشته باشیم.
وی معتقد اســت: زمانی که نظام چندلایه اجرا 
می شــود، در نهایت به بیمه اجتماعی می رســد 
و افراد نیازمند هم توانمندتر خواهند شــد چون 
در نظــام چندلایه چســبندگی افــراد به دولت 
معنایی ندارد و از مساعدت به حمایت و در نهایت 
بیمه های اجتماعی، مسیری است که برای نظام 

چندلایه تعریف شده است.
مهمترین بحرانی که نظام بیمه اجتماعی کشــور از 
آن رنج می بــرد، پایداری منابع مالــی صندوق های 
بازنشستگی است که تبدیل به یکی از ابرچالش های 
کشور شده است اما اســتقرار نداشتن نظام چندلایه 
بیمه ای نیز بــه عنوان یکــی از مهمترین موضوعات 
اســت که باید برای تحقق آن تلاش های بیشــتری 

انجام شود. 

عضو هیــات رئیســه اتحادیه مشــاوران امــلاک ضمن 
پیش بینی بازار مسکن در ماه های آینده گفت: در سال های 
اخیر برخــی واحدهای مســکونی ظاهرا بــرای فروش با 
چندین برابر نرخ متعارف آگهی می شــد. با بررسی موضوع 
متوجه شــدیم واحدهای مدنظر متعلق به بانک ها است که 
صرفا برای آلارم افزایش قیمت بود، نه برای فروختن. البته 
در دو سال اخیر که دولت بانک ها را از بنگاه داری منع کرده 

تا حدودی دست بانک ها از خرید و فروش ملک کوتاه شد.
مهدی کرباسیان  اظهار کرد: بررســی روند بازار مسکن در 
چهار دهه اخیر نشــان می دهد که تحرکات بازارهای طلا و 
ارز بر بازار مســکن تاثیر زیادی دارد. اگر فــردا قیمت دلار 
کاهش یابد قیمت مسکن نیز متعاقبا پایین می آید. اگر هم 
بیان شــود که دلار روند رو به بالایی را طی می کند، فعالان 
بازار ملک به این نتیجه می رســند که قرار اســت بازار راه 

بیفتد و این اصلا خوب نیست.
وی افزود: عامل دیگر به عدم تعادل بیــن عرضه و تقاضا بر 
می گردد. یکی از دلایل نوسان شــدید بازار مسکن از سال 
۱۳۹۷ به بعد کمبود ســاخت و ساز اســت که من اعتقاد به 

ترک فعل دولت قبل دارم.
عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران املاک، احتکار مسکن 
را از دیگــر عوامل به هم خوردن تناســب عرضــه و تقاضا 
دانســت و گفت: در حال حاضر تعداد قابــل توجهی واحد 
مسکونی توسط بانک ها احتکار شده است. بانک ها اقدام به 
بنگاه داری می کنند که این مســاله اثرات مخربی بر اقتصاد 

مسکن دارد.
اگر بانک ها آپارتمان های خود را عرضه کنند بازار مســکن 

راه می افتد
وی توضیح داد: در حال حاضر در شــهر تهران چندین هزار 
آپارتمان در اختیار بانک ها است که اگر این واحدها را عرضه 
کنند بازار مســکن راه می افتد. این قیمت هــای نجومی و 
کذایی مسکن که بعضا در سایت ها مشاهده می شود مربوط 
به واحدهای متعلق به بانک ها اســت. اگر متعلق به شخص 
حقیقی و فروشنده واقعی باشد بالاخره آن فرد مجبور است 
با نرخ عرف منطقه واحد خود را بفروشــد. اما می بینیم که 
آگهی برخی واحدهای مسکونی چندین برابر قیمت منطقه 
مدام تکرار می شــود. وقتــی قضیــه را پرس وجو می کنیم 
متوجه می شــویم واحد مدنظر متعلق به یکــی از بانک ها 
اســت که آن را بــرای نفروختن آگهی کــرده و صرفا قصد 
قیمت سازی دارد. البته در دو ســال اخیر که دولت بانک ها 
را از بنگاه داری منع کرده تا حدودی دست بانک ها از بخش 

مسکن، ساخت و ساز و بخر و بفروشی کوتاه شد است.
در سایت های فروش مسکن قیمت سازی می شود

کرباسیان، قیمت سازی در  سایت ها و پلتفرم های فروش 
ملک را از دیگر عوامل افزایش قیمت مســکن دانســت و 
گفت: زمانی در سراســر کشور مشــاوران املاک مبنای 
تعیین قیمت بودند. کسی که می خواست خانه ای بخرد 
یا بفروشد از مشــاور املاک محله قیمت می گرفت. اما در 
حال حاضر به این صورت است که فروشنده به سایت نگاه 
می کند که عمدتا قیمت ســازی شده اســت. بعد از روی 
قیمت ســازی ســایت ها نرخ درمــی آورد و مقداری هم 

خودش اضافه می کند.
وی اظهــار کرد: الان شــرایط بــه گونه ای اســت که 
فروشــنده به بنگاه قیمــت می دهد و از بنــگاه قیمت 
نمی خواهــد. وقتــی مشــاور املاک، قیمــت اعلامی 
فروشــنده را بــه خریــدار می گوید می شــود مقصر 
تلاطمات بازار مســکن. بعد به ذهنشــان می رسد که  

کمیسیون مشاوران املاک را کم کنند.
نائب رئیس کمیســیون تخصصی مشــاوران املاک اتاق 
اصناف ایــران یادآور شــد: ممکن اســت گفته شــود که 
آگهی های درج شده در سایت ها توســط مشاوران املاک 
ارائه می شود. راه حل این اســت که اتحادیه املاک در این 
فرآیند مداخله کنــد. مثلا در فلان اپلیکیشــن به اتحادیه 
دسترسی داده شــود تا قیمت گذاری مســکن را متناسب 
با موقعیت، امکانــات و دیگر مولفه ها انجــام دهد. در واقع 
اتحادیه نرخ را تعیین کند و به متعاملین یا مشاوران املاک 

اجازه دهد با همان نرخ بر روی فایل مورد نظر کار کنند.
عرضه ۱۰ هزار آپارتمــان در پردیس به کاهش یک میلیارد 

تومانی قیمت ها انجامید
کرباســیان خاطرنشــان کرد: در ماه های اخیــر وقتی ۱۰ 
هزار واحد مسکن مهر در شهر جدید پردیس به متقاضیان 
تحویل داده شد قیمت مســکن در پردیس و تهران کاهش 
پیدا کــرد. آپارتمان ۳ میلیــارد تومانــی در پردیس به ۲ 

میلیارد تومان رسید.
وی با بیان اینکه ریزش قیمت مســکن در تهران از پردیس 
آغاز شده اســت بیان کرد: پردیس حاشیه امن تهران است. 
بســیاری از افراد وقتی دیدند نمی تواننــد در تهران خانه 
بخرند در پردیس اقدام به خرید کردند. در ســال های اخیر 
واحدهایی در پردیس آماده شــده بود ولی بــه دلیل آنکه 
زیرساخت نداشت تحویل نمی شــد. بنابراین کمبود عرضه 

در رشد قیمت مسکن اثرگذار است.
خزانــه دار اتحادیه مشــاوران املاک گفت: مولفه ســوم 
اثرگذار بر قیمت خانه، هزینه های ســاخت اســت. بازار 
مسکن هم اکنون در رکود به ســر می برد و خرید و فروش 
صورت نمی گیرد. در این شــرایط ممکن اســت یک نفر 

به خاطر احتیاجش به پول، آپارتمان خــود را زیر قیمت 
بفروشــد. این نوع تخفیفات به اعتقاد من اسمش ارزانی 
مسکن نیســت. اگر می خواهیم بازار مسکن در وضعیت 
کلی به ثبات برســد یا قیمت خانه کاهــش پیدا کند باید 
علاوه بر بازارهای موازی، هزینه های ســاخت مسکن را 
کنترل کنیــم. وقتی دســتمزد کارگر، نــرخ نهاده های 
ســاختمانی، قیمت زمین و عــوارض افزایــش می یابد 

نمی توان انتظار کاهش قیمت مسکن را داشت.
کرباســیان تصریح کرد: پیشــنهاد من این است که دولت 
زمین را به قیمت مناسب در اختیار سازندگان و فعالان بازار 
مســکن از جمله مشــاوران املاک بگذارد. اتحادیه املاک 
می تواند در ایــن زمینه ورود کند. ایــن واگذاری زمین می 
تواند در حومه شــهرها باشــد. زمین را در اختیار اتحادیه 
املاک قرار دهند و اتحادیه نیز با اســتفاده از توان مشاوران 
املاک که در واقع کارشناسان بازار مسکن هستند، اقدام به 
تولید مسکن کند و در اختیار متقاضیان طرح های دولت که 
طبق استعلام فاقد خانه هســتند قرار دهد. دولت نیز بر این 

فرآیند نظارت کند تا رانت یا سوءاستفاده ای ایجاد نشود.
هم اکنون در بعضــی دفاتر املاک حتی یــک نفر هم برای 

خرید ورود نمی کند
وی درباره وضعیت کنونی بازار مسکن گفت: بازار ملک 
در رکود است و به جرأت می توان گفت در بعضی دفاتر 
املاک حتی یک نفــر هم برای خریــد ورود نمی کند. 
درآمد مشاوران املاک شــاید از یک کارمند هم کمتر 
شده اســت. دفاتر املاک با هزینه های متعددی شامل 
اجاره، آب، برق، مالیات، بیمه و دیگر هزینه های جاری 
مواجهند اما درآمد نیست. دخالت سایت های اینترنتی 
و اپلیکیشن ها در بازار مسکن که بعضا به موضوع انعقاد 
قرارداد ورود کرده اند نیز به درآمد مشــاوران املاک و 

چرخه اقتصاد مسکن ضربه زده است.
عضو هیات رئیســه اتحادیه مشــاوران املاک تاکید کرد: 
املاکی ها در واقع بزرگترین فعالان بازار مسکن هستند که 
نباید حذف شــوند. اینکه انعقاد قرارداد اجاره را به موجران 
و مســتاجران بســپارند یا اجازه پیش فروش را از مشاوران 

املاک بگیرند به بازار مسکن ضربه می زند. از آنجا که بخش 
مسکن، بخشــی پیشران محسوب می شــود اقتصاد کلان 

صدمه می بیند.
کرباسیان یادآور شــد: قرارداد پیش فروش را به دفاتر اسناد 
رســمی محول کرده اند. اما دفترخانه نمی تواند دلالی کند. 
راه درســت آن اســت که به بنگاه های املاک اجازه نوشتن 
قرارداد پیش فروش را بدهند و ثبت رســمی به دفاتر املاک 
واگذار شود. در حال حاضر به دلیل حذف مشاوران املاک، 
پیش فروش قفل شده و بخش ساخت و ساز از این نوع مدل 

تامین مالی بی نصیب شده است.
کمیسیون بنگاه ها تاثیری بر قیمت مسکن ندارد

وی با اشاره به اینکه مشاوران املاک خواهان افزایش قانونی 
نرخ کمیسیون هستند گفت: یک بحثی مطرح شد که ارزش 
کمیسیون بر اساس ارزش مالیاتی باشــد. اگر اینطور شود 
بنگاه دار نمی تواند پــول آب و برق مغــازه را در بیاورد؛ چه 
برسد به مالیات. نرخ کمیسیون هیچ وقت بر قیمت مسکن 
تاثیرگذار نبوده و مشــاوران املاک نیز هیچ تاثیری در بالا 

رفتن قیمت مسکن ندارند.
عضو هیات رئیسه اتحادیه مشاوران املاک بیان کرد: شاید 
به صورت مــوردی بتوان گفت فــلان املاکی مرتکب فلان 
تخلف شد که در همه مشــاغل وجود دارد اما به طور کلی، 
نوســانات قیمت مســکن به بازارهای موازی و هزینه های 
ساخت بر می گردد. در ســال های اخیر اپلیکیشن ها نیز به 

نابسامانی بازار مسکن دامن زده اند.
پیش بینی بازار مسکن

کرباســیان درباره پیش بینی بازار مسکن گفت: خوش بین 
هســتم که ان شــاءالله بازار راه بیفتد. اگر بازارهای موازی 
کنترل شود، زمین به میزان کافی در اختیار بخش خصوصی 
قرار گیرد و بانک ها از دخالت در بازار مســکن دست بردارند 
می توان به افزایش عرضــه امیدوار بــود. زمانی که عرضه 
زیاد شــود قیمت نیز فروکش می کند و متقاضیان مصرفی 
می توانند خانه دار شوند. در آن صورت رونق غیرتورمی بازار 
مســکن محقق خواهد شــد که امیدواریم تا پایان امسال و 

اوایل سال آینده این اتفاق رخ دهد.

مرکز پژوهش هــای مجلس شــورای 
اســلامی بر این موضوع اذعان دارد که 
یکــی از راهکارهــای ایجاد تعــادل در 
منابع و مصارف صندوق هــا تغییر نرخ 
جایگزینی از طریق اصلاح نحوه محاسبه 
حقوق بازنشستگی و در عین حال تحقق 
نظام چندلایه تأمین اجتماعی با تعدیل 
تعهدات صندوق ها در سطح بیمه پایه و 
انتقال تعهدات به ســطح بیمه مکمل به 
غیردولتی  بازنشســتگی  صندوق های 
موضوع مــاده )۳( قانون احــکام دائمی 

برنامه های توسعه کشور است.
ناگفته نمانــد که رهبر معظــم انقلاب 
در اجرای بنــد یک اصــل ۱۱۰ قانون 
اساســی و پس از مشــورت بــا مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، سیاست های 
کلی و مصــوب تأمین اجتماعــی را روز 
۲۱ فروردین ســال ۱۴۰۱ برای اقدام به 
رؤســای قوای ســه گانه و رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ابلاغ کردند که 
در این سیاست ها بر استقرار نظام تأمین 
اجتماعی به صورت جامــع، یکپارچه، 
شفاف، کارآمد، فراگیر و چندلایه تاکید 

شده است.
همه این موضوعات نشــان می دهد که 
برای پایداری و ماندگاری صندوق های 
بیمــه ای، تعــادل در منابــع و مصارف 
و کاهــش چالش هــای خــاص ایــن 
صندوق های بازنشســتگی باید علاوه بر 
تحقق نظام چند لایــه تأمین اجتماعی، 
اصلاحات پارامتریک در این صندوق ها 
اجرایی شــود تا تثبیت و ماندگاری آنها 

محقق شود.
    موضوع نظام چندلایه تأمین اجتماعی 
از ســال ۱۳۸۳ با تصویب قانون ساختار 
نظــام جامع رفــاه و تأمیــن اجتماعی 
براســاس حکمی که در قانــون برنامه 
سوم توسعه مطرح شــد و پس از آن نیز 
حکم لزوم ایجاد نظــام چندلایه تأمین 
اجتماعی در برنامه های چهارم، پنجم و 

ششم توسعه کشور درج شد.
در آذر ۱۳۹۹ نیز رهبر معظم انقلاب در 
جلسه با سران سه قوه در ستاد هماهنگی 
اقتصادی حکم تشــکیل نظام متمرکز 
تأمیــن اجتماعی با عنــوان حوزه های 
امدادی، حمایتــی و بیمــه ای را صادر 
کردند و بحــث نظام چندلایــه تأمین 

اجتماعی مطرح شد.
نظام چندلایه مورد توجه حوزه بیمه ای 

باشد
یکی از ایــن ظرفیت های حوزه بیمه ای، 
توجه به نظام چند لایه تأمین اجتماعی 
اســت که باید برای آن برنامه مشخص و 

جامعی تدوین و به حاکمیت ارائه شود
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی نیز 
در این باره گفته است: ســابقه تاریخی 
نظام تأمین اجتماعی در ایران به بیش از 
۸۰ سال می رسد. آخرین طرح عملیاتی 
کــه در راســتای رفاه عمومــی تدارک 
دیده ایم، نظام چندلایه تأمین اجتماعی 
اســت. نظام بیمه ای بخش بسیار مهمی 
در این نظام چند لایــه تأمین اجتماعی 
اســت که عمدتاً در حوزه کســب وکار، 
رویکرد توانمندسازی و جبران خطرات 
احتمالی در طول کار و بعد از مستمری و 

بازنشستگی را دنبال می کند.
میرهاشــم موســوی افزود: همچنین 
نظــام تأمین اجتماعــی مبتنــی بــر 
سه جانبه گرایی است و با هیات مدیره ای 
سه جانبه و مشارکت نمایندگان دولت، 
کارفرمایان و بیمه شدگان اداره می شود.

وی اظهــار داشــت: یکــی از ایــن 
ظرفیت هایــی کــه باید مــورد توجه 
حوزه بیمه ای باشــد، نظــام چند لایه 
تأمین اجتماعی اســت که باید برای آن 
برنامه مشــخص و جامعــی تدوین و به 
حاکمیت ارائه شــود. برنامه هایی نظیر 
پوشــش  همگانی بیمه پایه و بیمه های 

مکمل نیز باید مورد توجه قرار گیرد.
تاکیــد سیاســت های کلــی تأمیــن 

اجتماعی بر نظام چندلایه
نظام چندلایه تأمین اجتماعی براساس 
حمایت های پیش بینی شــده در قانون 
اساسی برای گســترش پوشش بیمه ای 
برنامه ریــزی شــده و قــرار اســت در 
لایه های امدادی، حمایتی و بیمه ای و در 

سطوح پایه، مازاد و مکمل افراد مشمول 
این مزایا شــوند. به همیــن منظور در 
سیاســت های کلی تأمین اجتماعی نیز 
این موضوع مورد تاکید قرار گرفته است.

اگرچه در سال های گذشــته اقداماتی 
بــرای اســتقرار نظام چندلایــه تأمین 
اجتماعی در کشــور انجام شــده است 
امــا بــرای اجــرای دقیــق و کامل آن 
زیرســاخت های لازم فراهم نشده است 
تا بتواند در لایه های امدادی، حمایتی و 
بیمه ای تفکیک لازم را انجام دهد. همین 
موضوع باعث شــده که سیاســت های 
ابلاغی این لایه ها را تفکیک شــده برای 

یک نظام چندلایه مورد تاکید دارد.
یکــی از مهمترین موضوعاتــی که باید 
در راســتای تحقق نظام چندلایه تأمین 
اجتماعی بیشــتر مورد توجه داشــت، 
مســاله هم افزایی، همفکری و همکاری 
همه صندوق ها و سازمان های بیمه ای و 
بازنشستگی اســت تا نه تنها تداخلی در 
کار انجام نشود،  بلکه این نظام به صورت 
کامل اجرایی و همه مــردم از مزایای آن 

بهره مند شوند.
نظام چندلایه تامیــن اجتماعی از زمان 

اجرای برنامه دوم توسعه مطرح شد
زمانی که نظام چندلایه اجرا می شود، در 
نهایت به بیمه اجتماعی می رسد و افراد 
نیازمند هم توانمندتر خواهند شد چون 
در نظام چندلایه چســبندگی افراد به 

دولت معنایی ندارد
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران 
نیز پیشــتر درباره نظام چندلایه تأمین 
اجتماعی در گفت و گو با خبرنگار گروه 
جامعه ایرنا گفــت: نظام چندلایه تامین 
اجتماعی از زمــان اجــرای برنامه دوم 
توسعه مطرح شــد و اکنون رهبر معظم 
انقلاب نیز به آن اشاره کرده اند، در نظام 
چندلایه افراد را براساس بانک اطلاعات 
شــفاف شناســایی، وضعیــت آنها را 
مشخص و نیازها و مشکلات آنها تعیین 
و براســاس این مســائل اولویت بندی 
می شود و متناســب با شــرایط و نیاز و 
وسعی که دارند، ســازو کار حمایتی آنها 

تعریف می شود.
سیدحســن موســوی چلک ادامه داد: 
در نظــام چندلایــه تامیــن اجتماعی 
ضمــن بررســی شــرایط، امکانات و 
متناســب بــا نیاز افراد ســه ســناریو 
را تعریــف می کنــد؛ در مجمــوع در 
قالب این نظام ســه موضوع مساعدت، 
حمایت اجتماعی و در نهایت بیمه های 
اجتماعی پیش بینی می شود و این نظام 
می تواند راهکار اصلی برای نجات کشور 
و حمایت از خانواده های نیازمند باشــد 
اما باید همه منابــع در اختیار این نظام 

قرار گیرد.
وی اظهار داشــت: اگر همــه پای کار 
آمدند و بانک اطلاعاتی به روز تشکیل و 
عزمی برای توانمندی فقرا و نیازمندان 
وجود داشــت، آن وقت نظام چندلایه 
تامین اجتماعی و بــر مبنای مدیریت 
درست منابع در کشور اجرا خواهد شد 
و آن زمان منابع هدفمندی به درستی 
و سر جای خود قرارمی گیرد و موضوع 
توانمندسازی بیشتر نیازمندان و کمتر 
شــدن عدم چســبندگی به دولت را 
شاهد خواهیم بود و آن موقع می توانیم 
نظــام تامین اجتماعی پویــا و توانمند 

داشته باشیم.
وی معتقد است: زمانی که نظام چندلایه 
اجرا می شود، در نهایت به بیمه اجتماعی 
می رســد و افراد نیازمند هم توانمندتر 
خواهند شــد چون در نظــام چندلایه 
چسبندگی افراد به دولت معنایی ندارد 
و از مســاعدت به حمایــت و در نهایت 
بیمه های اجتماعی، مســیری است که 

برای نظام چندلایه تعریف شده است.
مهمتریــن بحرانــی کــه نظــام بیمه 
اجتماعــی کشــور از آن رنــج می برد، 
پایــداری منابــع مالــی صندوق های 
بازنشســتگی اســت که تبدیل به یکی 
از ابرچالش های کشــور شــده اســت 
اما اســتقرار نداشــتن نظــام چندلایه 
بیمه ای نیز به عنــوان یکی از مهمترین 
موضوعات است که باید برای تحقق آن 

تلاش های بیشتری انجام شود. 

رضا صابری با گرامیداشت ســالروز تاسیس بانک قرض الحســنه مهر ایران 
اظهار داشت: این بانک تاکنون مورد استقبال عموم مردم قرار گرفته و جایگاه 

مهمی در بین مردم در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه دارد.
وی از افزایش تعداد مشتریان بانک قرض الحســنه مهر ایران خبر داد و بیان 
کرد: در یک سال گذشته در کشور تعداد مشــتریان از ۱۳.۵ میلیون به ۱۶.۲ 
میلیون نفر افزایش یافته و در اســتان بوشــهر نیز از ۲۵۰ هزار به ۳۰۰ هزار 
نفر رسیده است.مدیر شعب بانک قرض الحســنه مهر ایران در استان بوشهر 

با بیان اینکه این بانک گام های مهمی در حذف کاغذ برداشــته اســت گفت: 
بایگانی دیجیتال اسناد، حذف باجه های فیزیکی، خدمات آنلاین و پرداخت 
تســهیلات به صورت مجازی و حذف ضامن و پرداخت وام فــوری را از دیگر 
برنامه ها دانست.صابری از پرداخت وام بدون وثیقه و ضامن خبر داد و تصریح 
کرد: مشــتریان دارای رتبه اعتباری AوB می توانند تا ســقف ۵۰ میلیون 

تومان وام بدون ارائه ضامن در کوتاه ترین زمان دریافت کنند.
وی در ادامه با اشــاره به عملکرد این بانک در سال جاری گفت: در سال جاری 

تاکنون ۴۵ هزار فقره تســهیلات بانکی قرض الحسنه به میزان ۳ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان به جامعه هدف در بخش های اشــتغال، ازدواج، فرزندآوری و 

دیگر امور پرداخت شده است.
مدیر شــعب بانک قرض الحســنه مهر ایران در استان بوشــهر اضافه کرد: با 
افتتاح شعبه کاکی در ســال جاری تعداد شعب این بانک به ۱۳ شعبه افزایش 

می یابد و ۴ باجه هم در نقاط مختلف راه اندازی می شود.

پرداخت 3500 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه در استان بوشهر
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مهران فاطمی در نشســت مثلث طلایی گردشــگری که در ســالن 
خلیج فارس معاونت گردشگری با مدیریت علی اصغر شالبافیان معاون 
گردشــگری برگزار شد، با توجه به پیشــنیه فعالیت مثلث طلایی سه 
استان با برگزاری نشست های متعدد و تشــکیل دبیرخانه مشترک از 
سال ۱۳۹۳، گفت: با توجه به اینکه سه اســتان یزد، فارس و اصفهان 
مقصد گردشگری فرهنگی کشور هســتند و گردشگران عمده تورها 
از این سه اســتان بازدید می کنند و بیشــترین آثار ثبت جهانی و ملی 

ما عمدتا نیز در آنها وجود دارد، لذا ضــرورت دارد دوباره این دبیرخانه 
تشکیل شود و همکارهای مشترک شکل بگیرد.

ویبا تاکید به کســب نیازهای حمایتی دولت یادآور شد: پشتیبانی دولت 
در زمینه های زیرســاختی، تبلیغاتی و اعتباری می تواند ســرعت توسعه 

گردشگری در مثلث طلایی را افزایش دهد.
فاطمــی همچنیــن موضوعاتــی از جملــه توجه بــه تامیــن نیازهای 
زیرســاخت های ارتباطــی، حمل و نقل، تعریف مســیرها و بســته های 

مشترک، ایجاد لگوی مشترک، شــکل گیری پاویون طلایی در نمایشگاه 
گردشگری تهران، تشکیل دبیرخانه دائمی، ایجاد تارنمای مشترک، توجه 
به تبلیغات و تولید محتوای مشترک گردشــگری با تاکید بر مناطق کمتر 
شناخته شــده و نیز برگزاری برنامه ها و شــب های فرهنگی مشترک و در 

نهایت تمرکز بر بازارهای هدف مشترک را مطرح و پیشنهاد داد.
وی نسبت به تقویت همکاری های مشــترک در مثلث طلایی گردشگری 

بیش از گذشته و توسعه گردشگری این محور اظهار امیدواری کرد.

مثلث طلایی گردشگری کشور در دولت دیده شود

قصه  اساس سایر تولیدهای 

فرهنگی است
مدیرعامل کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان 
با بیان اینکه از زمــان برگزاری جشــنواره قصه گویی 
ربع قرن می گــذرد، گفــت: جشــنواره قصه گویی از 
ســال ۱۳۷۰ کار خود را آغاز کرد و نخستین دوره آن 
در سال ۱۳۷۶ در اســتان گیلان برگزار شد. بعد از ربع 
قرن برگزاری کلاس ها، جلسات نقد و بررسی و جلسات 
مختلــف در اســتان های مختلف، تلاش می شــود به 

فرهنگ قصه و قصه گویی بیشتر پرداخته شد.
حامد علامتی درباره اینکه چرا قصه گویی برای کانون مهم 
است، گفت: قصه گویی پایه فرهنگی است و اگر به این مهم 
بپردازیم دیگر تولیدات فرهنگی می تواند بهتر شکل بگیرد، 
در نتیجه پرداختن به موضوع قصه گویی ســرمایه گذاری 
برای سایر تولیدات فرهنگی است. قصه گویی اصیل ترین، 
در عین حال کم هزینه ترین و ساده ترین ابزار تربیتی است، 

همچنین تاثیرگذاری بالایی دارد.
به گفته او تاریخ قصه و قصه گویی از زمان تاریخ بشریت است 
و باید روزبه روز بیشتر برای آن سرمایه گذاری شود، احیای 
قصه گویی به عنوان هدف جدی برای کانون مطرح است و 

این ریشه در مسائل خانوادگی است.
خداوند در قرآن از قصه گویی استفاده کرد

علامتی با تاکید بر اینکــه در حرکت های فرهنگی نباید 
اصالت و هویت از دست داده شود، ادامه داد: اگر در گذشته 
بمانیم درست نیست و با نگاه به هویت باید رو به جلو حرکت 
کنیم. در قرآن هــم قصه های قرآنی داریــم، قصه گویی 
ریشــه های دینی دارد، خداوند از راه قصه و قصه گویی به 

عنوان ابزار مهم تبلیغی استفاده کرد.
مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با 
تاکید بر تلاش کانون در جهت دهی و سیاســت گذاری 
در حــوزه قصه گویــی ادامــه داد: کانــون دنبــال 
عمومی سازی قصه گویی است و قصه باید در دسترس 

همگان باشد و این شدنی است.
او با تاکید بر اینکه در زمینه قصه گویی فعال سازی نهادها 
و سازمان های انجام شده اســت، گفت: امسال توانستیم 
قصه گویی را ثبت ملی کنیم، امــا این مقدمه ای برای ثبت 
جهانی اســت. روند ثبت جهانی قصه گویی کمی زمان بر 

و ممکن است کمی طول بکشد و باید اقدامی جاری باشد.
حکمت هایی در قصه ها نهفته است

علامتی با اشــاره به اینکه بیســت وپنجمین جشنواره 
بین المللی قصه گویی از اردیبهشــت شــروع شده است، 
گفت: مراحل اســتانی این جشنواره انجام شــده و در این 
روزها به مرحله نهایی رســیده اســت. در این دوره بخش 
مدرن، بخش زبان اشــاره، بخش ۹۰ ثانیه و بین الملل در 
موضوعات، قرآنی، قصه نامدار و شخصیت های برجسته از 
فردوسی تا عصر حاضر، موضوع قصه های اراده و پیشرفت، 

قصه های مربوط به کسب و کار و قصه های آزاد فعال است.
مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با اشاره 
به شــعار این دوره گفت: شعار بیست وپنجمین جشنواره 
بین المللی قصه گویی »با قصه لبخند بسازیم« است. اینکه 
در قصه ها حکمت هایی نهفته اســت، برای ما به شــعار و 

استراتژی تبدیل شده تا قصه بتواند لبخند بر چهره بنشاند.
او درباره ویژگی های مورد توجه هیات داوران برای انتخاب 
قصه های برتر گفت: قصه گو باید از زاویه دید جدید، به قصه 
بپردازد. قصه ها باید فضای امیــد را به کودک تزریق کند، 
حتما دنبال این هســتیم که از راه قصه بــذر ایمان در دل 

کودکان کاشته شود.
ارسال ۱۷ هزار و ۵۳۶ قصه به دبیرخانه

علامتی بااشــاره به ابعاد بین المللی جشنواره قصه گویی 
گفت: قصه هایی از کشــورهای آرژانتین، هنــد، ترکیه، 
اسکاتلند، تانزانیا، انگلیس، مالزی، آفریقای جنوبی، کنیا، 
اوگاندا، لبنان و فرانسه به دبیرخانه ارسال شده است، داوری 
به مراحل نهایی رسیده اســت.مدیرعامل کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان درباره بخش ملی این جشنواره 
بیان کرد: امســال ۱۷ هزار و ۵۳۶ قصه به دبیرخانه ارسال 
شد و از این تعداد ۵۳۳ اثر در بخش علمی و ۴۵۰ در بخش 
بین المللی شرکت کرد. در نهایت ۶۰ اثر به بخش بین المللی 
و ملی راه یافتند. در ایــن دوره بیش از ۱۰۰ هزار دانش آموز 
در طول مرحله استانی در سالن های کانون حضور داشتند 
و به قصه هــا گوش می دادنــد.او دربــاره بخش های ویژه 
بیست وپنجمین جشنواره بین المللی قصه گویی توضیح 
داد: در این دوره جایزه ای بــرای قصه ای که درباره کودکان 
غزه نوشته شــود، جایزه ای برای قصه درباره شهید قاسم 
سلیمانی، جایزه ای برای قصه ای که لبخند به لب کودکان 
بنشاند و جایزه جهانی قصه گویی درنظر گرفته شده است.

علامتی با اشــاره به یزد که به عنــوان پایتخت قصه گویی 
انتخاب شده است، توضیح داد: دبیرخانه دائمی جشنواره 
بین المللــی قصه گویی را بــه یزد منتقــل خواهیم کرد و 

اختتامیه ۳۰ آذر همزمان با شب یلدا برگزار خواهدشد.
ساخت گود قصه گویی در پارک های شهر

رئیس بیست وپنجمین جشنواره بین المللی قصه گویی 
نیز با اشــاره به اینکه بیش از ۱۷ هزار ثبت نــام برای این 
جشنواره انجام شده است، گفت: پیش از این بالاترین آمار 
برای مشارکت در جشــنواره های قصه گویی حدود هزار 
نفر بود. ثبت نام بیش از ۱۷ هزار نفر در بیســت وپنجمین 
جشــنواره بین المللی قصه گویی نشــان دهنده اعتماد 
و قدمت کانون اســت.فرهاد فلاح با اعلام اینکه ۱۴ هزار 
دانش آموز در یزد از از بخش ملی و بین المللی جشــنواره 
قصه گویی بازدید کردنــد، ادامه داد: از ظرفیت ســامانه 
شاد استفاده کردیم، جشــنواره قصه گویی در این سامانه 
پنج میلیون بازدیدکننده داشــت. همچنین شبکه پویا 
قصه های ضبط شــده را پخش می کند تا جشــنواره 
بیشتر ابعاد مردمی پیدا کند. از طرفی نشست های نقد 
و بررسی با حضور نویسندگان برگزار خواهد شد تا به بالا 
بردن ظرفیت قصه گویی کمک کند. معاون فرهنگی 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان ادامه داد: دوره 
تخصصی داوری کودکان و نوجوانان را برگزار کردیم، 
در این دوره کودکان درباره چگونگی داوری قصه گویی 
آموزش می بینند. این اقدامــات می تواند به آموزش و 
بالا بردن کیفیت جشــنواره کمک کنند، ارائه هویت و 
شناسنامه دار کردن از اهداف کانون است و این داوران 

برگزیدگان مراحل قبل جشنواره هستند.

به دیالوگ ها  پرداختن  جای 
در ادبیات ما خالی است

مراســم رونمایــی از کتاب هــای »حرف هایی که 
در ذهن مان می ماند« و »شــخصیت شناســی در 
بازیگری« عصــر جمعه ۱۷ آذر در ســالن اســتاد 

فریدون ناصری خانه هنرمندان ایران برگزار شد.
ابوالفضل جلیلی با بیان اینکه بانــوان برای ورود به 
ســینما مظلوم هســتند گفت: بازیگر باید از درون 
حرف بزند. بازیگری شغلی دوســت داشتنی است 
مشــروط برآنکه با تزکیه نفس همراه باشــد. کتاب 
»شــخصیت شناســی در بازیگری« به نویسندگی 

حوریه مقدم بازیگر سینما، دلی نوشته شده است.
وی با اشــاره به کتاب »حرف هایی که در ذهن مان 
می ماند« افزود: خودم خیلی دنبال دیالوگ نمی روم 
و ۵۰ تا ۶۰ فیلــم در زندگی ام بیشــتر ندیده ام ولی 
بعضی فیلم ها چیزهای دوست داشتنی دارد و فیلم 
»جیب بر« یکی از این آثار اســت و دیالوگ صحنه 
روبرو شدن زن و مرد در پشت میله های زندان برای 

من دوست داشتنی است.
وی با بیان اینکــه معتقدم بازیگران مــا مونوتن حرف 
می زنند به فیلم »گوزن ها« مسعود کیمیایی اشاره کرد 
و گفت: دیالوگ گور پدر نشئگی بعد التماس که نشان از 
خدشه دار شدن غرور شــخصیت است، برای من نشان 

قدرت است و این سکانس را دوست دارم.
حسین مسافر آســتانه، کارگردان تئاتر نیز با اشاره به 
نگارش کتاب »حرف هایی که در ذهن مان می ماند« به 
نویسندگی حوریه مقدم از بازیگران سینما و تلویزیون 
در این مراسم افزود: چقدر جای پرداختن به دیالوگ ها 
در ادبیات ما خالی است و آنچه ما از ادبیات کهن درباره 
ادبیات قصار می شنویم از دل سخنرانی ها برآمده و گاه به 

عنوان ضرب المثل کاربردی است.
وی گفت: کتــاب »حرف هایــی کــه در ذهن مان 
می ماند« که توسط یک بازیگر جمع آوری شده برای 
آحاد جامعه مفید است و باید در انتشار آن تلاش کرد 
تا همه مردم در هر جایگاهــی آن را مطالعه کنند. این 

دیالوگ ها برگرفته از زندگی هستند.
این کارگردان تئاتر درباره کتاب »شــخصیت شناسی 
در بازیگری« افزود: شنیدیم بازیگری کار سخت بعد از 
معدن است و این کار ســخت یک پز برای ما است اما از 
خود نپرسیدیم سختی بازیگری چیست؟ آنچه امروز 
در بازیگری می بینیم سخت نیست و فقط فرصت دیده 
شدن است. در آموزش ها مهارت ها را یاد می گیریم اما 
این ها ابزار بازیگری است و ابزار کافی نیست. در دانشگاه 
واحد شخصیت شناســی داریم اما کاربردی نیستند. 
معتقدم شخصیت شناسی در این کتاب بر اساس این 
نکته آمده که بازیگری از ســخت ترین مشاغل جهانی 
اســت. ما بازیگران درجه یکی داشتیم که ویژگی های 
ذکر شده در این کتاب را دارا بودند که بر اساس دریافت 
غریزی بود اما در آموزش بازیگری امروز به پوسته یک 
نقش می رســیم و از این رو یک بازیگــر در نقش های 

مختلف خیلی تفاوتی ندارد.
وی گفت: جای این کتاب که توسط حوریه مقدم بازیگر 
سینما و تلویزیون نوشته شــده خالی بود و این کتاب 
جامع است. برای علاقه مندان جدی بازیگری این کتاب 
را توصیه می کنم و معتقدم این دو کتاب باید در تیراژ بالا 

در اختیار علاقه مندان قرار گیرد.
در ادامه این مراســم نفیســه روشــن بازیگر سینما و 
تلویزیون بخشــی از کتاب »شــخصیت شناسی در 
بازیگری« را با نگاه به فیلم »شام آخر« خواند و این مهم را 

به آتیلا پسیانی بازیگر فقید سینما تقدیم کرد.
نفیسه روشن گفت: در دورانی هستیم که همه سرگرم 
فضای مجازی هستند و به اهالی هنر بی مهری می شود. 
امیدوارم بتوانیم قدردان اهالی فرهنگ و هنر باشیم و نام و 
یاد آنان را گرامی بداریم. افراد تازه وارد به هنر دچار توهم 

می شوند و باید روی اخلاق هنر بیش از پیش کار کنیم.
علیرضا جلالی تبار بازیگر سینما نیز در این مراسم افزود: 
خوشحالم کتاب توســط حوریه مقدم از همکارانم در 
عرصه بازیگری منتشر شده است. در دنیا مردم همچنان 
کتاب می خوانند و کتاب و سینما باهم دوست هستند. 
وقتی می شــنوم کتاب جدیدی معرفی می شود شاد 
می شوم.وی گفت: در زمینه تولید دانش و هنر باید وجه 
بومی سازی را انجام دهیم و در ایران این فرایند با نوشین 
انجام شده که به بازیگر دانش بررسی شخصیت را بدهد. 
جامعه با تحول به شــخصیت می رســد و درام جدید 
شکل می گیرد. شناخت شــخصیت برای همه ارکان 
تولید مهم اســت و باید با دانش، ابزار و متر شــخصیت 
پردازی داشته باشیم و در این کتاب شکل های برخورد 
با شخصیت مدون شده است.این بازیگر سینما با اشاره 
به کتاب »حرف هایی که در ذهن مان می ماند«، درباره 
تولید محصولات جانبی آثار سینمایی افزود: باید فیلم 
را به محصولات ثانویه تبدیل کنیم و این باعث می شود 
زیست ما به عنوان تجربه بشــری بزرگان ادبی فارسی 
ادامه یابد. وجود چنین کتاب هایی جبهه بعدی پس از 
سینما است.سید علی هاشمی کارگردان سینما و تئاتر 
نیز گفت: امروز ما به بازیگرانی که تحصیلات آکادمیک 
داشته و دغدغه مند مســائل فرهنگی باشند نیاز داریم 
که حوریه مقدم با این کتاب در این راه قدم گذاشــت. 
کتاب »شخصیت شناســی در بازیگری« بسیار کامل 
است. حتی شخصیت شناسی در دانشگاه این قدر کامل 
نبود و نگرش ها و متدهای کاملی دارد. اینکه یک بازیگر 
در قامت نویســنده، از نگاه علمی به مسئله شخصیت 

شناسی نگاه کند، ارزشمند است.
وی درباره کتاب »حرف هایی کــه در ذهن مان 
می ماند« نیز افــزود: از زمانی کــه دیالوگ وارد 
ســینما شــد چقدر در خاطر ما مانــده؟ فقط 
دیالوگ های خــاص در ذهــن مانــده و اغلب 
دیالوگ های سینما روزمره اســت و جدا کردن 

دیالوگ های خاص جذابیت داشت.

سیدمحمد هاشــمی قائم مقام وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، درباره 
ظرفیت های زیســت بــوم فرهنگی کشــور در صــادرات محصولات 

فرهنگی اظهار کــرد: هنر و فرهنگ ایران منحصر در دیوارکشــی های 
مرزی داخلی نیســت. هم بعد منطقه ای و هم بعد بین المللی آن واضح 

است و خواهان، هوادار و دنبال کننده بسیار دارد.
وی افزود: برای اینکه سطح و عمق بهتری پیدا کند و برد جهانی بیشتری 
داشته باشد اهتمام خوبی در ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی شده 

است و همکاران ما در این سازمان، کارهای موثری را شروع کرده اند.
قائم مقام وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی گفت: طبیعتا برد و عمق غنای 
فرهنگ و هنر ایرانی - اسلامی، منطقه ای و بین المللی است و پرداختن به 
صنایع فرهنگی و صادرات فرهنگی هم کاملا شــدنی است و البته شروع 

شده است.
هاشمی به راه اندازی نخســتین جایزه ملی پژوهش های برتر فرهنگی 
بین المللی اشــاره و خاطرنشــان کرد: علاوه بر این رویداد، اکنون نیز در 
سازمان و ارتباطات یک مجموعه ســتادی برای پیگیری موضوع صنایع 
فرهنگی و صادرات محصولات آن، ایجاد شده و بالنسبه پیش خوبی هم 

داشته است.
وی ادامــه داد: هم ظرفیــت و هم اهتمــام برای صــادرات محصولات 
فرهنگ وجود دارد و به نظر می رســد که تا چند سال دیگر خروجی های 

ملموس تری هم در این حوزه خواهیم داشت.
این مقام ارشــد وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی درباره فضای مجازی و 
اثرگذاری آن در صــادرات محصولات فرهنگی ایرانی ـ اســلامی گفت: 
طبیعتا شــرایط برای کار در این حوزه، روشــن و واضح اســت. برخی 
از پلتفرم های ایرانی که در ایران و با زیســت بوم ایرانی-اســلامی ایجاد 
شــده اند، خواهان بســیاری دارند و در کشــورهای منطقه هم صاحب 
مخاطب هســتند. این هم خود یعنی این که یک کار فناورانه - فرهنگی 

شروع شده که اتفاق بسیار خوبی است.
هاشمی در ادامه ســخنانش، گفت: در برخی از مباحث فناورانه در حوزه 
هنری ـ فرهنگی، ما جزو برترین های منطقه هســتیم و این یکی از نقاط 

مهم و دست برتر و فرصت های به حساب می آید.
نخســتین جایزه ملی پژوهش های برتر روابط فرهنگــی بین المللی به 
همت سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی و دبیری رضا ملکی، اسفندماه 

۱۴۰۲ در تهران برگزار می شود.
پژوهشــگران علاقه مند به حضور در این جایزه تا ۳۰ آذرماه ســال جاری 
 nas.icro.ir فرصت دارند آثار خود را از طریق سامانه جایزه به نشانی

ارسال کنند.

محمدرضا مجیدی درباره ابعاد گوناگون دیپلماسی گردشگری به عنوان دیپلماسی 
مکمل اظهار داشت: دیپلماسی مکمل بار بر زمین مانده حوزه دیپلماسی را به دوش 
می گیرد. یاریگر است نه مزاحم، دستگیر است نه مچ گیر، با پرهیز از نظام های پیچیده و 
دست وپاگیر دیوان سالاری، با چابکی و چالاکی و بهره گیری از روش های نوین علمی و با 
هزینه های بسیار کمتر مادی، معنوی و صرف زمان کمتر، به تحقق اهداف و تامین منافع 
ملی در حوزه اقتصاد و تجارت یاری می رساند، این روایت دیگری از اقتصاد مردم پایه و 

دانش بنیان است که گردشگری همه مختصات و مشخصات آن درون خود دارد.
دیپلماسی گردشگری بار بر زمین مانده حوزه دیپلماسی را به دوش می گیرد
محمدرضا مجیدی رئیس باشگاه گردشگری فرهنگی پایدار یونسکو-ایران

ایران پرچمدار گردشگری پایدار میراث پایه
مجیدی گفت: دولت ها ســهم بالایــی را به صنعت گردشــگری در اقتصاد ملی 
خود اختصاص می دهند، البته شــیوع همه گیری کرونا باعــث رکود در اقتصاد 
گردشگری جهان شد، اما با عبور از بحران این بیماری، اکنون شاهد رونق مجدد 
و صحنه گردانی صنعت گردشــگری در اقتصاد جهانی و تلاش برای کسب مقام 

نخست در گردش مالی در دنیا هستیم.
گردشگری از یک ســو مانند بســیاری از پدیده های اجتماعی پای خود را از 
مرزهای ملی فراتر می گذارد، زیرا جنس و ســاختاری بین المللی دارد، لذا با 

دیپلماسی گره خورده است
رئیس باشگاه گردشگری فرهنگی پایدار یونســکو-ایران به موقعیت ویژه 
سرزمینی، تاریخی، فرهنگی و تمدنی ایران در بستر گسترده ایران فرهنگی 
اشاره کرد و گفت: با ظرفیت بالای زبان و ادبیات فارسی و با داشتن هزاران اثر 
و میراث فرهنگی مادی و معنــوی و جاذبه های طبیعی، می توانیم پرچمدار 
گردشــگری پایدار میراث پایه به عنــوان الگوی خاص گردشــگری بر پایه 

ارزش های دینی و ملی باشیم.
سفیر و نماینده اسبق جمهوری اسلامی ایران در یونسکو )۱۳۹۳-۱۳۸۶( دیپلماسی 
گردشگری را دیپلماسی مکمل در مسیر تحقق سیاست آسیایی و همسایگی جمهوری 
اسلامی ایران دانست گفت: دیپلماسی گردشگری چندزیست است، از یک سو قطعا در 
حوزه دیپلماسی دولت پایه و قوه مجریه محور است و تکلیف حاکمیتی دارد و از سوی 
دیگر از زیســت مردم پایه، غیردولتی و غیرحاکمیتی البته با پایش، نظارت، هدایت و 

حمایت حاکمیت برخودار است، یعنی ترکیبی دو زیستی حاکمیتی و مردمی.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران با اشاره به نسبت دیپلماسی و گردشگری گفت: 
گردشگری از یک سو مانند بسیاری از پدیده های اجتماعی پای خود را از مرزهای 
ملی فراتر می گذارد، زیرا جنس و ســاختاری بین المللی دارد، لذا با دیپلماسی 

گره خورده است؛ از سوی دیگر، دیپلماســی نوین به این دلیل که می خواهد به 
تنوع سازی ابزارهای تحقق اهداف و تامین منافع ملی بپردازد به سراغ دانش، هنر 

و صنعت گردشگری می آید.
ایران جزو کشورهای پرُ همسایه

مجیدی به پیشــینه هنر و دانش دیپلماســی اشــاره کرد و توضیح داد: دیپلماسی از 
گذشته های بسیار دور به ویژه از دوره شــکل گیری نظم وستفالیایی)پیمان نامه صلح 
وســتفالی ۱۶۴۸ میلادی( و شــکل گیری دولت-ملت ها، حوزه انحصاری حاکمیت 
و دولت ها به مفهوم قوه مجریه بوده اســت، اما با متنوع شدن بازیگران روابط بین الملل از 
یک سو و متنوع شدن حوزه های عمل و اقدام بین المللی دولت ها از سوی دیگر، و همچنین 
علاقه پدیده های گوناگون اجتماعی در سطح ملی برای بین المللی شدن و پا گذاشتن به آن 
سوی مرزهای ملی، شاهد متنوع شدن حوزه دیپلماسی و تعدد عناوین هستیم، و از همان 
زمان در عرصه بین الملل شاهد شکل گیری دیپلماسی موازی به صورت عام و دیپلماسی 

مضاعف، در کنار مسیرهای دیپلماتیک تعریف شده به صورت خاص هستیم.
»دیپلماسی گردشگری« دیپلماسی مکمل است

عضو هیات علمی دانشگاه تهران دیپلماسی گردشگری را دیپلماسی مکمل دانست 
و تاکید کرد: اگر وجه مردم پایگی صنعت گردشــگری را در نظر بگیریم و به محوریت 
بخش  خصوصی و تعاونی ها در حوزه دیپلماسی گردشگری توجه کنیم، این بخش از 
دیپلماسی عمومی به مثابه دیپلماسی مکمل در حوزه گردشگری، فرهنگی و اقتصادی 

و تجاری کشور به خوبی عمل خواهد کرد.
رئیس باشگاه گردشــگری فرهنگی پایدار یونســکو-ایران درباره ضرورت برگزاری 
همایش بین المللی سیاست آسیایی و همسایگی جمهوری اسلامی ایران گفت: ایران 
جزو کشورهای پر همسایه محسوب می شود، و به تبع آن در زمره کشورهای پر منطقه 
در پیرامون قرار دارد، سیاست روشن، دقیق و همه جانبه و جامع نگر را می طلبد؛ از سوی 
دیگر بیش از سه دهه است که می شنویم و می گوییم و تکرار می کنیم که »قرن ۲۱، قرن 
آسیا است«، لذا با این سوالات مواجهیم که ایران به عنوان یک کشور مهم و کلیدی در 

غرب آسیا، آیا سیاست های آسیایی دارد؟ اولویت ها کدام هستند؟
سیاست خارجی در خدمت رونق بخشی به صنعت گردشگری

مجیدی افزود: سیاست آسیایی و همسایگی نقش توازن بخشی در سیاست خارجی 
در روابط با همه مناطق و بخش های جهان دارد و بر توجه و تمرکز بیشتر به حوزه های 
مغفول تاکید می کند، به ویژه آنکه در دوران گذار، مناطق بین المللی اهمیت بیشتری 
پیدا کرده اند، بر همین اســاس برگزاری همایش بین المللی سیاســت آســیایی و 
همسایگی جمهوری اســلامی ایران توسط مطالعات منطقه ای دانشــگاه تهران و 

پژوهشکده تحقیقات راهبردی مجمع تشخیص مصلحت نظام مورد توجه قرار گرفت.

استفاده از ظرفیت های کنوانســیون های بین المللی در زمینه گردشگری 
و میراث فرهنگی یکی از راهبردهای ارزشــمند برای توســعه دیپلماسی 

گردشگری است
رئیس پژوهشکده تحقیقات راهبردی مجمع تشــخیص مصلحت نظام تاکید کرد: 
اولویت ملی در دهه پیشرو اقتصاد است و سیاست خارجی در سطوح دو و چندجانبه، 
همسایگی، منطقه ای و قاره ای و بین المللی باید در خدمت اقتصاد ملی و رونق بخشی 
از جمله در حوزه صنعت گردشگری به عنوان صنعتی پیشران در اقتصاد ملی در کنار 
تعاملات فرهنگی بین المللی باشد. صنعت گردشگری هم می تواند با یک دیپلماسی 

پویا در خدمت برنامه های توسعه ملی و تحقق سیاست های همسایگی باشد
مجیدی بر اهمیت بررسی علمی و پژوهشی نقش گردشگری در تعاملات بین المللی 
منطقه تاکید کرد و گفت: توسعه گردشــگری میراث پایه و استفاده از ظرفیت های 
کنوانسیون های بین المللی در زمینه گردشگری و میراث فرهنگی یکی از راهبردهای 

ارزشمند برای توسعه دیپلماسی گردشگری است.
رئیس باشگاه گردشگری فرهنگی پایدار یونســکو-ایران تصریح کرد: برای توسعه 
دیپلماسی گردشگری تورهای ترکیبی گردشــکری با چند مقصد و چند کشور اجرا 
شود، اگر به توسعه پایدار گردشگری در چارچوب بهره مندی از میراث فرهنگی ملموس 
و ناملموس فکر می کنیم، باید مراکز مختلف منطقه ای یونسکو در ایران، ایجاد و فعال 
شوند؛ همچنین علاوه بر شبکه ســازی صنایع دستی ملی باید شبکه سازی هنرهای 

سنتی و صنایع دستی در سطح بین المللی ایجاد شود.

در گفتمان کلان فرهنگی انقلاب اســلامی، ارائه الگوی صحیح پوشــش عفیفانه با 
عنایت به پیشــینه تاریخی، فرهنگی و دینی، یکی از اهداف مهم و ارزشمند فعالان و 
دست اندرکاران حوزه مد و لباس بوده است که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز همسو 
با این هدف متعالی با برگزاری سالانه جشنواره تخصصی »مد و لباس فجر«، تلاش دارد 

بستر لازم را برای رشد و گسترش سطوح مختلف فعالیتی این حوزه فراهم سازد.
هدف از برپایی این جشــنواره شــکل دادن به جریانی مؤثر و کارآمد در سپهر توسعه 
اقتصادی صنایع فرهنگی کشور به منظور پشتیبانی از تولیدات ملی و اشتغال جوانان 
به نحوی شایسته است.هرچند وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی با برگزاری ۱۱ دوره 
جشنواره مد و لباس فجر تا حدودی در گسترش میدان خلاقیت برای نیل به طراحی 
مد و لباس بر اساس هویت ایرانی- اسلامی موفق بوده است اما هنوز پیوند بین طراحان 
لباس به ویژه پوشاک اجتماعی بانوان با بدنه بازار برقرار نشده و این پوشاک در چند سال 
اخیر دستخوش تغییر و تحولاتی شده است که گاه چندان تناسبی با پوشش عفیفانه 
مورد نظر انقلاب اسلامی نداشته است.عمده دغدغه طراحان لباس که آنرا به دفعات 
در این کارگاه آموزشــی بیان کردند، نبود بازار برای محصولات و در واقع عدم تکمیل 
زنجیره تولید بود که موجب شده است آنان نتوانند طرح های خود را در بازار عرضه کرده 

و در رقابت با مدل های خارجی و وارداتی، عرض اندام کنند.
معصومه ســرحدی که مدرس طراحی لباس با مداد و نرم افزار اســت در حاشیه این 
کارگاه به خبرنگار ایرنا گفت: تاکنون بیش از ۴۰۰ طرح لباس برای سنین و کاربردهای 
مختلف طراحی کرده ام اما نمی دانم در کجا ارایه دهم، طرحهایی را که برای لباس های 
ایرانی – اسلامی آماده می کنیم در بازار نمی بینیم و از مسوولان انتظار داریم که توجه 

بیشتری به طراحان داشته باشند.
پوشاک اقوام، جلوه ای زیبا از پوشاک بانوان ایرانی

یکی از بخش های جذاب این کارگاه اســتفاده از هنر تئاتر برای به سُخره 
گرفتن طرحهایی بود که به عنوان »مد« در عرصه پوشاک بانوان جولان 
داده و گاه به دلیل فراوانی در در بازار، انتخاب پوشــاک مناسب را سخت 
می کنند که تماشــای این نقش آفرینی هنرمندانــه، ذهن مخاطب را 

نسبت به مشکل نخ نمای مد در جامعه هوشیار می کرد.
در کنــار کارگاه یکی از هنرمنــدان و طراحان لبــاس بانوان اقوام مختلــف ایرانی، 
نمایشگاهی از تولیدات خود را برپا کرده بود که صحنه ای برای نمایش لباس های فاخر و 

پر از نقش و نما و در عین حال عفیفانه بانوان اقوام این سرزمین کهن بود.
فاطمه هاشمیان، که به قول خودش ۲۷ سال است در زمینه طراحی و دوخت 
لباس فعالیت دارد، بــا گلایه از نبود بازار برای فــروش تولیدات خود، گفت: 
لباس هایی را که طراحی می کنم، در بازار نمی بینــم که البته این فقط درد 

من نیست بلکه درد بیشتر طراحان است.
وی اظهار کرد: عمده طراحان از ســوی هیچ نهادی حمایت نمی شوند، لذا نمی دانند 
چطور محصول خود را در بازار ارایه دهند، من در چندین جشنواره مد و لباس شرکت 
کرده و تاکنون ۱۷ تندیس »شیما« را در حوزه لباس های سنتی دریافت کرده ام اما از 

حمایت لازم برخوردار نشده ام.
مشکل کجاست؟

نبود ارتباط بین طراحان مد و لباس با بازار از کجا نشات می گیرد، آیا همچنان ضعف 
ارتباطی بین صنعت و دانشگاه است یا برنامه های حمایتی حاکمیت برای پیوند بین 
طراحی با بازار موفقیت آمیز نبوده است، این موضوع را با یکی از اساتید دانشگاه که از 

مدعوین کارگاه آموزشی مزبور بود، در میان گذاشتیم.
عضو هیات علمی گروه علوم اجتماعی دانشگاه علوم اسلامی رضوی معتقد است که 
آنچه اهمیت دارد، ایجاد فضای گفتگو و به اشــتراک گذاشــتن تجارب است، یعنی 
فرصتی به طراحان، تولیدکنندگان یا به عبارتی دیگر فعالان چرخه مد و کنشگران این 
حوزه داده شود تا در کنار هم قرار گیرند.این استاد دانشگاه اظهار کرد: ارتباط صنعت 
با دانشگاه و فراهم کردن زمینه ارتباط گیری دانشجویان و اساتید حوزه مد و لباس با 
صنعت، ایجاد فرصت آشنایی دانشجویان این رشته با میراث فرهنگی و گذشته تاریخی 
و یا جغرافیایی که در آن زندگی می کنند، ارتبــاط گرفتن با رویدادهای اجتماعی و ... 
همه اینها می تواند منبع الهام برای فعالان این عرصه باشــد.وی در خصوص آشنایی 
دانشــجویان با پژوهش که مقدمه یــک طراحی خلاقانه اســت و تقویت مهارتهای 
پژوهشی و مطالعات میدانی در آنها، گفت: همه اینها به گام اول بازمی گردد و حاکمیت 

نیز وظیفه تسهیل گری و ایجاد ارتباط بین طراح با حوزه صنعت را دارد.
مهربانی فر اضافه کرد: حاکمیت باید سودآوری کنشــگری در برخی حوزه ها را برای 
طراح مد و لباس تضمین کند، طراح باید بداند که در چه محتواهایی می تواند سرمایه 
گذاری داشته باشد تا مورد حمایت بیشتری قرار گیرد یا تولیدکنندگان و طراحان وارد 

چه بخشی شوند تا از سودآوری بیشتری برخوردار شوند.
استاد دانشگاه علوم اسلامی رضوی گفت: زیست بوم های مختلفی در حوزه مد و لباس 
متناسب با اقتضائات جغرافیایی خود فعال شده اند تا به یک خودآگاهی فرهنگی دست 
یافته و با حساسیتی که نسبت به جغرافیای محل زندگی خود دارند، بتوانند پیوند حرفه 

ای خود را با صنعت دنبال کنند.
مشکل، ضعف تشکل های حقوقی مد و لباس است

مرجع عالی حوزه مد و لباس در وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، ضعف اصلی را در بی 
بهرگی فعالان مد و لبــاس از حمایت های لازم دولتی، نبود تشــکل های حقوقی در 
حوزه طراحی مد و لباس عنوان کرد.مســوول کارگروه مد و لباس کشور که در کارگاه 

مزبور حضور یافته بود، گفت: از دلایلی که دولتها نمی توانند از طراحان در اســتانهای 
مختلف کشور حمایت کنند، عدم سازماندهی آنان در قالب تشکلهای حقوقی است لذا 
تشکل های حقوقی حوزه طراحی مد و لباس باید در استانها تقویت شوند.سیدمجید 
امامی افزود: تشکیل موسسات تک یا چندمنظوره لباس و تعاونی ها، فرصتهای بزرگی 
برای فعالان حوزه فرهنگ و هنر ایجاد می کند که البته وظیفــه دولت در این زمینه 
بسترسازی برای تشکیل تعاونی یا موسسه است تا بتوانند نیازهای همدیگر را تامین 
کنند.وی اصلاح نظام طراحی را موجب رسیدن به پوشاکی ایرانی تر دانست و گفت:  
چالش برانگیزترین حوزه پوشاک کشور به پوشاک اجتماعی بانوان مربوط می شود که 
در سده گذشته فراز و نشیب های زیادی را پشت سر گذاشته است و همین تلاطمات 
در جامعه ایجاد تزاحم می کند، به طوری که پارسال ناگهان در حوزه پوشاک اجتماعی 
بانوان به سمت شــیوه های »کژوال« پرتاب شدیم، در حالی که چنین سبک هایی به 
منظور کنش های خیلی شلوغ تر، شدیدتر و پرحرکت تر استفاده می شود.امامی اظهار 
کرد: نکته دیگر در سبک کژوال، هدف گذاری برای نظم گریزی است، یعنی می خواهد 

ساحت منسجم لباس کلاسیک را به هم بریزد، البته کژوال با اسپورت تفاوت دارد.
مسوول کارگروه مدل و لباس کشور به تاریخچه پوشاک اجتماعی بانوان ایرانی اشاره و 
بیان کرد: شایستگی بانوان ایرانی در پوشاک اجتماعی از دل لباس سنتی ایرانی بیرون 
می آید که در ادامه این لباس سنتی به چادر رسید، سپس به مانتو و اکنون به وضع آشفته 
امروزی رسیده است.امامی، همکاری رسانه ها با طراحان را ضروری دانست و گفت: این 
۲ گروه باید با کمک یکدیگر پوشاک اجتماعی زن ایرانی را با پیشرفت گرایی و متانت 
وی پیوند بزنند تا وقار بانوی ایرانی به بهانه پیشــرفت به تاراج نرود، در غیر این صورت 

حداقل اتفاقی که می افتد سه هزار سال تاریخ خانواده در این کشور به خطر می افتد.
وی در پاســخ به مطالبه طراحان نســبت به حمایت های دولتی گفت: ما نمی دانیم 
طراحان چه کسانی هســتند تا از آنان حمایت کنیم، لذا آنان باید در سامانه »جامع 
طراحان« ثبت نام کنند، حتی اگر گواهی یا مدرکی برای احراز هویت ندارند، نمونه کار 
خود را در سامانه ثبت کنند، سرمایه اصلی مد و لباس کشور، طراحان استانها هستند 
لکن رویکرد کلی جشنواره بین المللی مد و لباس فجر به هر ۲ قشر یعنی هم طراحان 

منفرد و هم صاحبان ویژندها و صنایع برتر مد و لباس و حجاب مربوط می شود.
مسوول کارگروه مد و لباس کشور اظهار امیدواری کرد که در جشنواره مد و لباس فجر 

امسال بین وقار و پیشرفت، و میان نوگرایی و اصالت پیوند ایجاد شود.
کارگاه آموزشی مد و لباس اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی به عنوان 
زیر رویداد دوازدهمین جشنواره مد و لباس فجر کشور با حضور ۲۵۰ نفر از فعالان زن 
مد و لباس شامل مدرس، دانشجو، مبتدی، مزون دار، خیاط و تولیدکننده پوشاک به 

مدت یک روز برگزار شد.

قائم مقام وزیر فرهنگ:

هنر و فرهنگ ایران منحصر در داخل مرزها نیست

رئیس باشگاه گردشگری فرهنگی پایدار یونسکو-ایران:

ایران پرچمدار گردشگری پایدار میراث پایه

جای خالی طرح های فاخر پوشاک بانوان ایرانی در بازار



صنایع دســتی، هنری اصیل و با هویت که در 
فرهنگ هــای لغت تعاریف خاصــی برای آن 
آمده است؛ به طوری که تعریف صنایع دستی 
در دایــرۀ المعارف بریتانیا این اســت: صنایع 
دســتی به آن گــروه از صنایع دســتی گفته 
می شــود که مهارت، ذوق و بینش انســان در 

تولید آن نقش اساسی دارد. 
علی اکبــر دهخدا، صنایــع دســتی را این طور 
تعریف کرده اســت: صنایع دستی عبارت است از 
آن چه با دست ساخته می شــود؛ از پارچه و قالی، 

ساخته های فلزی و ... مقابل صنایع ماشینی.
فرهنگ معین در تعریف صنایع دســتی این طور 
نوشته است: صنایع دستی شــامل صنعت هایی 
است که دست در آن دخیل اســت. مانند پارچه 

بافی و قالیبافی.
صنایع دستی هنری اســت که این روز ها بیش 
از پیش مهجور واقع شــده اســت و در حقیقت، 
بســیاری از علاقه مندان بــه این هنــر اصیل 
می گویند که بــر خلاف میل قلبی شــان فقط 
نظاره گر صنایع دستی هستند و استطاعت مالی 
برای خرید آن را ندارنــد و در مقابل، افرادی هم 
هستند که از این هنر  به عنوان کالای لوکس در 

خانه های خود استفاده می کنند. 
برخی از افراد، صنایع دســتی را محدود به فرش، 
گلیم، گبه و مواردی از این دســت می دانند. این 
در حالی است که صنایع دســتی شامل هنر های 
زیادی از جمله سفالگری، میناکاری، خاتم کاری 
ها، ســوزن دوزی ها، منبــت کاری، قلمزنی و... 
می شــود که هر یک از این ها نیازمند توجه کافی 
هســتند. زیرا آن هــا می توانند نقــش مهمی در 
اقتصاد کشــور ایفا کنند. اما هنرمندان این حوزه 
از بی توجهی به صنایع دســتی گلایه مند هستند 
و تأکید می کننــد توجه کافی به ایــن هنر اصیل 
نمی شــود. این در حالی اســت که صنایع دستی 

جزء هویت ایران به شمار می آید.
هنر های دستی و صنایع اصیل نمایشگر فرهنگ 
و تمدن اقوام هستند که بر پشــتوانه ی فرهنگی 
هنری گذشتگان بنا شده اند و شــامل کالا هایی 
می شــوند که علاوه بر جنبه ی مصرفــی دارای 

ویژگی های هنری هستند. 
صنایع دســتی به آن قســمت از صنایــع گفته 
می شــود که مهارت، ذوق و بینش انسان در تولید 

آن نقش اساســی دارد و تمام یا قسمتی از مراحل 
فرآورده های آن با دســت انجــام می گیرند و در 
چارچوب فرهنگ و بینش های فلســفی و ذوق و 
هنر انســان های هر منطقه با توجه به میراث های 
قومی آن ها ساخته می شــود و می توان آن را یک 

هنر- صنعت نامید.
صنایع دســتی می توانــد هم حالــت کارگاهی 
و هم حالت خانگی داشته باشــد و مانند صنایع 
کوچک قابلیت حضور در شــهر و روستا را دارد و 
بدون نیاز به تکنولوژی پیشــرفته بیشتر متکی 
به تخصص های بومی و ذوق و اندیشــه و فرهنگ 

تولیدکننده است. 
تصویر یکی از صنایع دستی ایران

نقش صنایع دستی در اقتصاد جوامع در حال رشد 
به عنوان مکمــل فعالیت های اصلی باعث شــده 
اســت تا اقتصاد دان ها در ملاحظات خود به این 
رشته توجه خاصی داشته باشند؛ به طوری که در 
چند دهه اخیــر و با گــذر از دغدغه های تولیدات 
انبــوه و مدرن در بــازار اقبال عمومــی به صنایع 

دستی در جهان افزایش یافته است.
مهــدی محمدی، کارشــناس صنایع دســتی و 
مدرس در رابطه با مشــکلات فعلی صنایع دستی 
بیان کرد: یکی از اشِــکالات این است که سازمان 
صنایع دســتی ما با میراث فرهنگی است. یعنی 
صنایع دستی را پشت سر گذاشــته ایم و میراث 
فرهنگی روی این هنر اصیل ســایه انداخته است. 
اساساً صنایع دستی تجربه ی زیســته است  و در 
دانشــکده هنر هم، همیــن مشــکل را داریم؛ به 

طوری که در گــروه هنر قــرار می گیــرد و یک 
طبقــه بندی می شــود و آن طبقه بنــدی، حتی 
دلایل جنســیتی و... دارد و در پایین ترین طبقه 
می نشیند و سپس، در معاونت وارد شده و میراث 

فرهنگی می شود. 
او گفت: از ســال ۱۳۶۲ رشته دانشگاهی صنایع 
دستی داریم و ســرفصل کارشناسی آن در سال 
۱۳۶۶ به تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی 
رســید و هنوز این ســرفصل در حال اجراست. 
یعنی در سال ۱۴۰۲ ســرفصلی را اجرا می کنیم 
که در سال ۱۳۶۶نوشته شده است و آن سرفصل 
با دانش آن روز نوشته شــده و تجربه ی اول بوده 
اســت و در دانشــگاه های متفاوتی که در آن ها 
رشــته صنایع دســتی وجــود دارد در این ۴۰ 
سال، همین ســرفصل را کار می کنند. بنابراین، 
بســیاری از موارد در ســرفصل های آموزشی ما 
وجود ندارند و ما هم نمی توانیم خارج از سرفصل 
وزارت علوم عمل کنیــم. در نتیجه، به نظر بنده، 
در دانشــگاه ها نیاز به یک بازبینی در رشــته ای 
مثل صنایع دســتی داریم و باید یک سند جامع 
آموزشی برای رشته صنایع دستی تدوین شود و 
بر اساس آن، حتی شاید آمایش سرزمینی رشته 

صنایع دستی را تعریف دوباره کنیم. 
تصویر صنایع دستی در کشور

این کارشــناس صنایع دســتی تصریح کرد: فکر 
می کنم صنایع دستی همان مشکلی را داشته باشد 
که خیلی از رشــته های دیگر دارند و این است که 
بین جامعه ی آکادمی و دانشــگاه ما فاصله است. 

یعنی مثلًا دانشجو وارد دانشــگاه می کنیم و به او 
آموزش می دهیــم و وقتی فارغ التحصیل شــد و 
وارد جامعه صنعتی صنایع دســتی شــد تازه باید 
آموزش هایی را به طور مستقل ببیند و تجربه هایی 
کســب کند. الان، فکر می کنم مثلًا ۶ دانشــگاه 
ورودی های صنایع دستی و هنر اسلامی را داشته 
باشــند و به همین دلیل، این دو رشته بالای ۲۵-

۲۰ نفر جذب دانشــجو دارند که در مجموع، تعداد 
آن ها ۱۵۰ نفر است و باید ببینیم کارگاه های فعال 
تهران شــامل چند نفر از فارغ التحصیلان شده و 
تا چه اندازه از دانشــی که تولید شــده اســتفاده 
می شــود. در نتیجه، ما باید به این ســمت برویم 
که تربیت نیرو هایی داشته باشــیم تا بعداً بتوانند 
به ما کمک کنند. البته ما در زمینه صنایع دســتی 
فقط یک حوزه تولید نداریم؛ به طوری که از حوزه 
طراحی شروع می شــود و به حوزه تولید و فروش و 

حتی پس از فروش می رسد. 
محمدی گفت: ما فرهنگ غنــی در حوزه صنایع 
دســتی داشــته ایم و تجربــه ای در ایــن زمینه 
داریم و این به حدی اســت که شــاید داریم آن را 
ازدســت می دهیم و این نگران کننده اســت؛ به 
طوری کــه همین الان، اتفاقی کــه در حوزه های 
مختلف فرهنگی می افتد مثــلًا در حوزه تذهیب 
و نگارگری ما این اســت که جشــنواره ای برگزار 
می شــود و در جریان آن، به شــما قول می دهم تا 
۱۰ ســال دیگر امارات مرکز تذهیب خواهد شد 
و حتی آن ها دارند به هنرمنــدان ما گلدن ویزای 
۱۰ ساله می دهند و آثار بدون نام از آن ها می گیرند 
و ســفارش می دهند و با توجه به معیشتی که باید 
فراهم شــود هنرمند ما هم می پذیرد. در نتیجه، 
این هنر به واســطه ی اتفاقاتی که می افتد در حال 
ازدست رفتن اســت و فرصت احیاء داریم، اما این 
کار را انجام نمی دهیم همیــن موضوع باعث بروز 

مشکلاتی می شود.
این کارشــناس صنایع دســتی افزود: باید به این 
موضوع توجه کنیم که در خصوص صنایع دستی، 
همه موارد به صــورت یک زنجیــره و تغییر نگاه 
هستند. همه ما مسائل و مشــکلات را می دانیم، 
ولی این نگاه باید تغییر کند و سلیقه سازی و قصه 
گویی کنیم و این زنجیره باید ایجاد شود تا در این 
صورت، مشــکلات بعدی برطرف شوند. زیرا تنها 

جایی که هیچ مشکلی نداریم تولید است.

7 فرهنگی
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فرشاد مهدی پور در چهارمین یادواره رسانه کشور و ۷۱ شهید خبرنگار 
غزه در دانشگاه آزاد اســلامی بابل بیان داشت: در حوزه رسانه اخلاص و 
اثرگذاری از جایگاه ممتازی برخوردار اســت و اگر شــهدای ما امروز در 

جهان ماندگار شدند به خاطر اهتمام به این ۲ اصل بود.
وی با ذکر این مطلب که ما باید به سمت الگوســازی پیش برویم، ادامه 
داد: شهدای رسانه کشور همانند شهید باغبانی تا آخرین لحظه در حال 

انجام وظیفه بودند و در حین خدمت به درجه رفیع شهادت نائل آمدند.

معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با بیان اینکه اخلاص زمینه 
ماندگاری را فراهم خواهد کرد، بیان داشــت: شــهید سرافراز حاج 
قاسم سلیمانی هیچ وقت به دنبال دیده شــدن نبود اما اخلاصش او 

را جهانی کرد.
مهدی پوراظهار داشت: امروز ما باید به ســمت الگوسازی پیش برویم و 

حاج قاسم سلیمانی شهید القدس یک الگوی برجسته و ممتاز است.
معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

ضمن بیان این مطلب که دشــمن از نام و اثرگذاری شهید بیشتر هراس 
دارد، اضافه کرد: برگزاری یادواره های شــهدا در الگوســازی تفکر این 

شهدا برای نسل جوان اثرگذار است.
این مقام مســوول تصریح کرد: در زمان فعلی همه باید در نهادینه کردن 

فرهنگ و تفکر شهدا در جامعه تلاش کنیم.

معاون وزیر فرهنگ: اخلاص و اثرگذاری ضرورت یک رسانه است

گزارشگزارش

اسباب بازی و تأثیرگذاری 
فرهنگی آن

سیدمحمدعلی سیدحســینی مدیر پروژه پیمایش ملی 
اســباب بازی با ارائه توضیحی از تعریــف صنایع خلاق بر 
اســاس دیدگاه آنکتاد )کنفرانس تجارت و توســعه ملل 
متحد( و تقسیم بندی چهارگانه ارائه شده از صنایع خلاق 
به میراث فرهنگی )شــامل بیان هــای فرهنگی و اماکن 
فرهنگی(، هنرها )شــامل هنرهای تجسمی و نمایشی(، 
رسانه ها )شامل چاپ و نشر، سمعی و بصری و رسانه های 
جدید( و چهارمین دسته که با عنوان آفرینش های کاربردی 
نام گذاری شده )صنایعی شامل گرافیک، طراحی جواهر، 

مد و پوشاک و اسباب بازی( پرداخت.
سیدحسینی با اشاره به اقتصاد صنایع خلاق در دنیا گفت: 
بر اســاس GDP جهانی تقریباً ۲ تریلیون دلار به عبارت 
 GDP دیگر ۲ هزار میلیــارد دلار که معــادل ۶ درصد از
کل دنیا متعلق به اقتصاد خلاق اســت. همچنین در حال 
حاضر ۵۰ میلیون شغل در دنیا به صنایع خلاق اختصاص 
پیدا کرده است که نصف شاغلان آن زنان هستند و عموم 

شاغلان این حوزه در رده سنی ۱۵ تا ۲۹ سال قرار دارند.
وی به طور خــاص در خصوص صنعت اســباب بازی به 
ارائه آماری از این حــوزه پرداخت و گفــت: درآمد بازار و 
حوزه مصرف صنعت اســباب بازی در مجموع کشورهای 
مختلف در سال ۲۰۲۲ حدود ۱۲۲ میلیارد دلار است که 
۳۰ درصد آن متعلق به آمریکا است. در خصوص ایران آمار 
دقیقی وجود ندارد اما آماری که از سوی مسئولان وزارت 
صمت منتشر شده و بر اساس داده های ارائه شده در سایت 
)OEC( می تــوان تخمین زد که حــوزه مصرف صنعت 
اســباب بازی در ایران حدود ۲۴۴ میلیون دلار معادل ۱۲ 
هزار میلیارد تومان است که معادل ۰.۲ درصد درآمد بازار 

جهانی و کمتر از یک سوم درآمد بازار کشور ترکیه است.
وی آمارهایی هم در حوزه صــادرات و واردات این کالا در 
دنیا ارائه داد و اظهار داشت: در حوزه صادرات و واردات هم 
بزرگترین صادرکننده اسباب بازی در دنیا چین است که 
تقریباً به ارزش ۴۴ میلیارد دلار به کل دنیا اســباب بازی 
صادر می کند و بزرگترین واردکننده صنعت اسباب بازی 
در دنیا نیز ایالات متحده اســت. ۹۵ درصد واردات اسباب 
بازی ایران از کشور چین اســت. صادرات ما در این حوزه بر 
اساس آمار وزارت صمت در سال ۱۴۰۱، ۳۸ میلیون دلار 
است که نسبت به ســال قبل از آن ۱۰ درصد افزایش پیدا 
کرده و بر اســاس این آمار ۳۱۳ میلیون دلار واردات داریم 
که حــدود ۳۰۰ میلیون دلار آن از طریــق قاچاق صورت 
می گیرد. در نهایت اینکه بیشترین رشد صادرات اسباب 
بازی از ســال ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۱ به ترتیب برای کشورهای 
چین، چک، ویتنام، آلمان و لهستان است و بیشترین رشد 
واردات در همین بازه زمانی برای کشورهای آمریکا، آلمان، 

هلند، مکزیک و ژاپن است.
آزاده بیات طراح و پژوهشگر حوزه اسباب بازی در خصوص 
ماهیت اسباب بازی گفت: اســباب بازی یک رسانه است 
که در ابعاد مختلف زندگی یک نســل تأثیرگذار اســت. 
نمونه های مهمی از اســباب بازی هایی کــه کارکردهای 
مهمی در صنعت اســباب بازی داشــتند و دنیا را زیر و رو 
کردند، داریم. از این جهت صرفاً نبایــد به بازی ها از منظر 
شیئ نگاه کرد، بلکه یکی از جنبه ها و جلوه های اسباب بازی 
شیء بودن آن است. در دسته بندی اسباب بازی ما توی، پلی 
و گیم را داریم که برای همه اینها در زبان فارســی یک واژه 
بازی و اسباب بازی داریم در صورتیکه ماهیت هر کدام فرق 
می کند. دنیای پلی دنیای بسیار بزرگی است که به ویژه در 
ایران این حوزه را بیشتر داشتیم و مخاطبان سنی مختلفی 
از کودکان و حتی بزرگسالان جامعه مخاطب آن بوده اند. از 
این جهت می توان فراتر به آن نگاه کرد و این امر مسئولیت 
ما را از بابت طراحی، تولید و جایگاه های مصرف چند برابر 
می کند. تاریخ تولید اســباب بازی ایران خیلی مبتنی بر 
صنایع دستی بوده چون بازی ها بیشــتر محور بودند و در 
مراسم ها و آئین ها و حتی روابط میان خانواده های ایرانی 
حضور داشتند و از این جهت ســازنده ها تک نفره بوده اند. 
از این جهت نمی توان خیلی خــط تولید صنعتی برای آن 
در نظر گرفت. چون از دل اقلیم، بــوم و فرهنگ خودمان 
برآمده است.محمدحســین نخ چی دبیر کارگروه اسباب 
بازی در ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم نیز در این 
نشست درباره تاریخچه اسباب بازی ایران در دوران معاصر 
گفت: از قبل از پیروزی انقلاب ما تولیدکننده اسباب بازی 
در کشور داشتیم و صنعتگرهایی در این حوزه بودند که هنوز 
هم کارخانه های آنها فعالیت دارند. بعد از پیروزی انقلاب 
روند تولید اسباب بازی کندتر شد و مجوزهای ارائه آنها به 
دلایل مختلف کمتر شد. مثلاً مجموعه فکرآوران به عنوان 
اولین تولیدکننده »منچ« در ایران بعد از انقلاب به ماهیت 
بازی مارو پله آنها اشکالاتی وارد کردند. یا اشکال فقهی که 
در خصوص بازی شطرنج در آن برهه در کشور مطرح شد 
و بعد با فتوای امام خمینی )ره( این مشکل رفع شد و بازی 
شطرنج و تولید آن در کشور آزاد شد.در ادامه امیر بهادری 
فر عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان اسباب بازی 
نیز در این نشست پیرامون ماهیت آماری صنعت اسباب 
بازی کشور گفت: این شــلختگی آماری که در این حوزه 
وجود دارد، اصولاً مســئله ما نیست. سازمان های مختلف 
به فراخور حال خــود عددهای مختلفــی را در این حوزه 
مطرح می کنند که بعضــاً با تناقض های آمــاری در این 
حوزه مواجه می شویم که عجیب است چطور بر این مبنا 
سیاست گذاری می شــود. ما در صنعت اسباب بازی یک 
قیمت تولید محصول داریم و یــک قیمت مصرف. گاهی 
قیمت مصرف را مبنا قرار می دهند و قیمت تولید یا واردات 
را از آن کــم می کنند و اختلاف بزرگــی پیش می آید که 
نمی دانند چیست و بعد می گویند که این قاچاق است. این 
مسئله به وضوح قابل مشاهده اســت و باید این آمار دقیق 
ارائه شود. مادامی که شــفافیت اقتصادی نداریم پس آمار 
دقیقی هم نداریم و معمولاً مجبور به خود اظهاری می شویم 
که معیار دقیقی نیست.وی افزود: ماهیت کالای فرهنگی 
بودن اســباب بازی و تأثیرگذاری فرهنگــی آن، تبیین 
نقش اسباب بازی به عنوان ابزار رشــد و عدم بهره مندی 
گروه های خاص مثل نابینایان از ایــن ابزار با کارکردهای 
مناسب این گروه ها در ایران، لزوم ایجاد شرایط برای تولید 
و ترویج اســباب بازی خوب برای کودکان، بازگشــت به 
داستان ها و روایت های کهن ایرانی برای تولید اسباب بازی 
با محتوای غنی برای کودکان، بررسی مؤلفه های فرهنگی 
در طراحی و تولید بازی و روند طی شــده در این حوزه در 
سال های اخیر در کشــور، چگونگی بومی سازی اسباب 
بازی به عنوان کالای فرهنگی از دیگر مباحث و موضوعاتی 
بود که در این نشســت پیرامون آن بحث و بررســی شد..

مشارکت جامعه محلی معیار
 اصلی اداره بوم گردی است

در نشســت مشــترک مردم شناســی و 
گردشــگری که همزمان با هفته پژوهش 
برگزار شــد مباحــث بازآفرینی ورزش ها 
و بازی های بومی-محلی ایران در توســعه 
گردشــگری رویداد با محوریت بازی های 
بومی-محلــی اســتان فــارس و مطالعه 
مردم شناختی اقامتگاه های بوم گردی در 
رویکرد فرهنگی و زیست محیطی جامعه 
محلی شرق گلستان از سوی متخصصین 

مورد بررسی قرار گرفت.
منصــور مــرادی عضــو هیــأت علمی 
پژوهشــکده مردم شناســی پژوهشــگاه 
در  گردشــگری  و  فرهنگــی  میــراث 
این نشســت با طــرح موضــوع مطالعه 
مردم شــناختی اقامتگاه هــای بوم گردی 
در رویکــرد فرهنگی و محیطی زیســتی 
جامعه محلی شرق گلســتان به معرفی و 
بیان برخــی از ویژگی هــای اقامتگاه های 
بوم گردی این منطقه پرداخت و در تشریح 
تأثیرات فرهنگــی اقامتگاه های بوم گردی 
به اشــاعه و تعامل فرهنگی، کارکردهای 
پنهان، مشــارکت جوامع محلی اشــاره و 

مواردی را در این حوزه مطرح کرد.
وی با بیان اینکــه اقامتگاه های بوم گردی 
موجب ایجاد تعاملات فرهنگی می شوند، 
گفت: همه بوم گردی ها توسط مردم محلی 
اداره می شوند که از این جهت تعامل میان 
جامعه میزبــان و میهمان مهیا شــده و به 

انتقال فرهنگ ها منجر می شود.
مرادی به برخــی از نمونه هــای تبادلات 
فرهنگی از زبان مدیران بوم گردی ها اشاره 
کرد و گفت: این تعامالات منجر به نزدیکی 
فرهنگ ها و آشــنایی گردشگران با آداب و 

رسوم جوامع محلی می شود.
عضو هیأت علمی پژوهشکده مردم شناسی، 
با بیان اینکه یکــی از کارکردهای بوم گردی 
می تواند احیاء و گســترش ابعــاد فرهنگی 
قلمرو تحقیق باشــد به موســیقی ترکمن، 
بازی های محلی اشاره کرد و گفت: مشارکت 
دادن جامعه محلی یکی از معیارهای اصلی 
اداره یک اقامتگاه بوم گردی اســت و تمامی 
مدیران بر این نکته اذعــان دارند که در غیر 
این صــورت گرداندن اقامتــگاه بوم گردی 

امکان ناپذیر است.
»بازی« یک رویداد است

سیده سمیه هاشــمی عضو هیأت علمی 
گروه گردشگری، در این نشست به موضوع 
بازآفرینــی ورزش هــا و بازی های بومی-

محلی ایران در توسعه گردشگری رویداد 
با محوریت بازی های بومی-محلی استان 
فارس را مورد بررســی قــرار داد و گفت: 
این موضــوع را می تــوان در قالب مباحث 
احیای ورزش ها، بازی های بومی و محلی 
در اقلیم هــای فرهنگی متفاوت، توســعه 
گردشــگری رویداد و تلفیق آن با بازی ها، 
اســتان فارس به عنوان منطقــه نمونه و 

بازی های بومی و محلی بررسی کرد.
وی با اشــاره به اینکــه تعــداد دقیقی از 
بازی های بومی-محلــی ایران وجود ندارد 
بــه تشــریح رویکردهای مردم شناســی 
با محوریت بازی، توســعه گردشــگری، 
برنامه ریزی و مدیریت گردشگری رویداد و 
مردم شناسی گردشگری پرداخت و گفت: 
مفهوم بازی از ابعاد مردم شناســی است، 
بازی ها به دلیل ماهیت چنــد کاربردی و 
چند رشته ای که دارند بسیار جالب اند و در 

حوزه های مختلف کارآیی دارند.
عضو هیأت علمی گروه گردشگری اظهارکرد: 
اگر بخواهیم با رویکردهای علوم اجتماعی به 
بازی ها بنگریم اصلی ترین ویژگی آن ارتقای 

هویت قومی، اجتماعی و ملی است.
هاشــمی »بازی« را یک رویــداد خواند 
و گفــت: بــازی در انــواع رویدادهــای 
فرهنگــی، ورزشــی، تفریحــی، فردی، 
گروهــی، ســازمانی وجــود دارد و در 
تمامی رویدادهــای دنیا بــازی می تواند 
بــه پیشــبرد آن رویــداد کمــک کند.

صنایع دستی؛ هنری محبوب در جهان و مهجور در ایران

حجت الاســلام والمســلمین رضــا غلامــی، 
کارشــناس مذهبــی درمورد اهمیت ســبک 
زندگی حضرت زهــرا )س( بیان کــرد: یکی از 
ســرمایه های جدی و اصیل و متقن ما ســبک 
زندگی حضرت زهرا ســلام الله علیهاست و این 
جدای از شــخصیت حضرت )س( به عنوان یک 
شخصیت متعالی اســت؛ به طوری که در روایت 
یتْ فَاطِمَۀَ لِأنََّ الخْلقَْ  آمده اســت: »إنِمَا سُــمِّ
فطِمُوا عَــنْ مَعْرِفَتِهَا؛« »همانــا فاطمه، فاطمه 
نامیده شــد؛ چراکه خلق از شناخت و معرفت او 
بریده شده اند.« یعنی کســی نمی تواند جایگاه 
حقیقی حضرت زهرا ســلام الله علی ها را درک 
کند. به همیــن دلیل، فاطمه نامیده شــد. زیرا 
مخلوقات از درک ایــن مقام برُیده شــده اند و 
نمی توانند به جایگاه والای حضرت زهرا ســلام 

الله علی ها دست پیدا کنند.
این کارشــناس مذهبی تصریح کرد: ســیره و 
سبک زندگی حضرت فاطمه زهرا )س( عینی، 
ملموس و قابل مشــاهده است و اگرچه خیلی از 
افراد با ســبک های مختلفی زندگی می کنند. 
اما از الگوی متعالی استفاده نمی کنند در حالی 
که الگوی متعالی ســبک زندگی را می توان در 
زندگی حضــرت فاطمه زهرا ســلام الله علی ها 
جســت و جو کرد و این موضوع در سیره ایشان 
قابل ملموس اســت و در تاریخ و روایات مختلف 

هم، وجود دارد. 
روایتی از حضــرت امام زمان عجــل الله تعالی 
فرجه الشریف است که می فرمایند: »إنَّ لیِ فی 
إبنَۀِ رَسولِ الّله ِ اسُوَۀٌ حَسَنۀٌ؛« »دختر رسول خدا 
)فاطمه( برای من سرمشــقی نیکوست.« یعنی 
حضرت زهرا ســلام الله علی ها به عنوان دختر 
پیامبر اکرم )ص( برای امام زمان عجل الله تعالی 
فرجه الشــریف الگوی نیکوست که باید درمورد 
ایــن الگوی واقعــی و متعالی مطالعــه کنیم تا 
بتوانیم از سبک ها و سیره ها و نگاه های توحیدی 
حضرت زهــرا )س( به عنوان الگو و سرمشــق 
زندگی درس بگیریم و آن ها را در خانواده خود، 

تبیین، تبلیغ و فرهنگ سازی و نهادینه کنیم. 
حجت الاسلام غلامی گفت: حضرت زهرا سلام 
الله علی هــا در در ابعاد مختلف ســبک زندگی 
خود در قله قرار دارند؛ به طوری که از بعُد دختر 
بودن برای پیامبر اکرم صل الله علیه وآله والسلم 
به حدی جایــگاه رفیعی دارند و پــرورش پیدا 

کرده اند و توانســته اند این جایــگاه را به کمال 
برسانند که پس از رحلت حضرت خدیجه سلام 
الله علی ها و در نبود مادر بزرگوارشــان، عاطفه 
دختر و پدری را بــه حدی به کمال رســاندند 
که حضــرت محمــد مصطفی صــل الله علیه 
وآله والســلم به حضرت زهرا ســلام الله علی ها 
لقب امّ ابی ها )مادر پدرش( دادند و این نشــان 
دهنده ی عطوفت و عشــق و علاقه بســیار زیاد 
میان این دختر والا مقام و پدر بزرگوارشان است 
که پیامبر اکرم )ص( این لقــب و تعبیر را برای 
حضرت زهرا ســلام الله علی ها به کار می بردند 
و به حدی مقام حضرت )س( را گرامی داشــتند 
که وقتی می خواســتند به جهاد و سفری بروند 
اول بــه منزل حضــرت زهــرا )س( و حضرت 
امیرمومنان علیه الســلام می رفتنــد و هنگام 
برگشــت هم، ابتدا به دیدار حضرت زهرا سلام 
الله علی ها می رفتند و حتی هر روز هم، به ایشان 
ســر می زدند و ســپس، به دنبال کار های خود 
می رفتند. در نتیجه، این موضوع نشان می دهد 
که ارتباط عاطفی پدر و دختری به حدی عمیق 
و زیبا بود که جلوه های بزرگ آن بدین شــکل 

متجلی می شدند و خودشان را نشان می دادند.
این کارشــناس مذهبی درمورد جایگاه همسر 
بــودن حضرت زهــرا ســلام الله علی ها مطرح 
کرد: اشــراف مکه و مدینه از حضرت زهرا سلام 
الله علی ها خواســتگاری کردند و می خواستند 
ازدواج و وصلــت صورت بگیــرد، ولی حضرت 
زهرا ســلام الله علی ها هیچ کدام را نپذیرفتند. 

زیرا توجه به هــم کفو بــودن در زندگی ملاک 
مهمی بــرای حضرت )س( به منظــور انتخاب 
حضرت امیر مومنان )ع( به عنوان همســر بود. 
زیرا وقتی دو نفر می خواهند شریک زندگی هم 
باشند باید به هم کفو بودن توجه کنند و این در 
سیره حضرت زهرا ســلام الله علی ها و حضرت 
امیر مومنان علیه السلام بسیار مهم است. در این 
میان، پیامبر اکرم )ص( به عنــوان پدر نیز، نظر 
حضرت فاطمه زهرا )س( را درمورد این وصلت 
می پرسند که این نشــان دهنده احترام پدر به 

دخترشان و نظرخواهی از ایشان است. 
حجت الاسلام غلامی تصریح کرد: حضرت زهرا 
سلام الله علی ها در زندگی حضرت امیر مومنان 
)ع( نگاه همراهی، همکاری و مشارکت داشتند 
و صرفاً توجه به خواسته های خود نداشتند و این 
را می توان از لحظه ای متوجه شــد که حضرت 
زهرا سلام الله علی ها از منزل پدر به سوی منزل 
همسر راهی شدند و در شب ازدواجشان، لباس 
خود را به ســائلی بخشــیدند که احتیاجش را 
مطرح کرد. این در حالی اســت که شاید وقتی 
یک دختر خانــم عروس می شــود و آن لحظه، 
تکــرار نشــدنی ترین اتفاق زندگی اش اســت 
دوست دارد لباس و وسایل برای خودش باشد. 
اما حضرت زهرا ســلام الله علی ها به عنوان یک 
الگو، خوشی و شادی دیگران را ملاک عمل قرار 
می دادند و با وجود ایــن که ازدواج حضرت زهرا 
)س( و حضرت علی )ع( شــادی داشت. اما این 
شــادی به هر قیمتی نبود و در آن، حرام اتفاق 

نمی افتاد. همچنین، اشــعاری که بانوان هنگام 
همراهی حضرت زهرا ســلام الله علی ها به خانه 
حضرت علی )ع( می خواندند اشــعار حماسی و 

پرُمحتوا و غنی بود.
این کارشناس مذهبی ادامه داد: حضرت زهرا 
ســلام الله علی ها در زندگی مشترک، حضرت 
علی علیه الســلام را همراهی می کردند تا باری 
از روی دوش ایشــان بردارند؛ بــه طوری که 
وقتی به مــدت چند روز در منزلشــان چیزی 
برای خوردن وجود نداشت و حضرت علی )ع( 
از این موضوع مطلع شــدند و فرمودند که چرا 
به ایشــان گفته نشده اســت؟ حضرت فاطمه 
ســلام الله علی ها فرمودند: »یا أباالحَسَنِ! إنیّ 
لأَســتَحیی مِن إلهی أن اکَُلِّفَ نفَسَکَ مالاتقَدِرُ 
عَلیَــهِ؛« »ای علی! مــن از پروردگارم شــرم 
دارم که چیزی از تو درخواســت کنم که توان 

برآوردن آن را نداشته باشی.« 
حجت الاســلام غلامی گفت: یکی از سبک ها و 
الگو های زندگی حضرت زهرا ســلام الله علی ها 
که بسیار زیباست و افراد کمتر استفاده می کنند 
جریان محبــت میان زن و شــوهر اســت. اما 

متأسفانه، این موضوع در جامعه کمرنگ است.
در روایتی، پیامبر اکــرم )ص( فرمودند که اگر 
مردی به زن خــود بگوید دوســتت دارم. این 
اصــلًا از قلب زن خــارج نمی شــود. بنابراین، 
جریان محبــت میان حضرت زهرا ســلام الله 
علی ها و حضرت علی علیه السلام دو طرفه بود 
و با ادبیات محبت آمیــز یکدیگر را صدا کرده و 
با هم صحبــت می کردند؛ به طوری که حضرت 
زهرا ســلام الله علی ها گاهی ایشــان را با کنیه 
»ابالحســن« می خواندند و گاهی، با عنوان »یا 

ابن عم« صدا می کردند.
این کارشناس مذهبی افزود: حضرت زهرا سلام 
الله علی ها اظهار علاقه خود به حضرت علی علیه 
السلام را این چنین بیان می کردند: روحی لک 
الفــدا و از تعابیر ابوتراب، ابالحســن و علی جان 
هم اســتفاده می کردند و حضرت امیرمومنان 
)ع( هم، حضرت فاطمه زهرا ســلام الله علی ها 
را با تعابیری چون؛ »نفســی لــک الفدا«؛ جان 
علی به فدایت، »حبیبتی زهراء«، »بنت رسول 
الله« و »زهرا جان« صدا می کردند و این محبت 
در خانه حضرت زهــرا )س( و حضرت علی )ع( 

جریان عمیق و ماندگاری است.

سبک زندگی حضرت زهرا )س(؛ الگوی متعالی برای انسان ها



کرم زاده: باید فضا به بقیه داده شود و هرکسی رکورد بهتری زد به مسابقات برود 
فاطمه کرم زاده در خصوص مسابقات تیراندازی قهرمانی کشور اظهار داشت: 
از عملکردم خیلی راضی نبودم، مســابقه را خیلی خوب شــروع نکردم ولی 
خیلی خوب به پایان رساندم و با رکورد ۴/۶۲۹ به عنوان نفر دوم راهی فینال 
شــدم.وی تاکید کرد: با توجه به اینکه بعد از چهار ســال مسابقات قهرمانی 
کشور برگزار شد، فشار مســابقه بالا بود و از رکوردها نیز کاملا مشخص است. 
در این مسابقات در بخش تیمی همراه خوزستان دوم و در انفرادی سوم شدم.

کرم زاده افزود: خیلی خوشــحالم چون در اردوهای جدید نوجوانان و جوانان 

هم هستند و بســیار خوب اســت. مدتی بود در اردوها فقط ما ملی پوشان که 
همیشه هســتیم حضور داشــتیم. اگر فضا به نوجوانان و جوانان داده شود و 
به مسابقات اعزام شــوند قطعا عملکرد خوبی خواهند داشت. باید جوانان هم 
در اردو باشند و  هر کسی رکورد بهتر زد اعزام شــود چراکه تیم ملی محدود 
به افرادی می شــود که صرفا چون مدال آوری زیاد داشتند، در اردو هستند و 
باید فضا به بقیه داده شــود.وی تصریح کرد: به شخصه دوست دارم این اتفاق 
بیفتد و اگر بچه های دیگر رکورد بهتری حتی از من هم داشــتند، اعزام شوند 

و من خوشحال می شوم. شــرمینه چهل امیرانی یک ســال است به تیم ملی 
دعوت شده و رکورد خوبی در قهرمانی جهان زد و آنا عالی خانی از لرستان در 
قهرمانی کشور دوم شد. این نشــان می دهد ایران تیراندازان خوبی دارد که 
اگر فضای خوبی داشــته باشــند می توانند افتخار آفرینی کنند. ۸ دی ماه به 
مسابقات قهرمانی آسیا و کسب سهمیه اعزام می شویم و امیدوارم که بتوانیم 
سهمیه بگیریم. هر کسی این سهمیه را بگیرد فرقی ندارد و این سهمیه برای 

کشورمان خواهد بود.
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بررســی اتفاقاتی که در صد و دو دربی 
برگزار شــده دو تیم پرطرفــدار ایران 
رخ داده نشــان می دهد تعداد اتفاقات 
مثبتی که در این دیدارهــا به نمایش 
درآمده به اندازه انگشتان دو دست هم 
نیســت اما در مقابل توهین، فحاشی، 
بی ادبی، الفاظ ناشایست، پرتاب مواد 
منفجره، درگیری بازیکنان و مربیان و 
... حرف اول دیداری است که قرار بوده 

در آن »فوتبال« به نمایش درآید.
دربی صد و دوم در شرایطی برگزار شد 
که بسیاری از کارشناسان از قبل پیش 
بینی کرده بودند دو تیم نمایش جذابی 

نخواهند داشت چرا که ترس از باختن، 
مربیان دو تیم را به ارائه فوتبالی همراه 
با احتیــاط و تدافعــی وادار می کند. 
همین اتفــاق هم رخ داد و اســتقلال 
یک نیمه کامل از زمین خودش بیرون 
نیامد و پرســپولیس هم بیشتر توپ را 

در زمین چرخاند.
بعیــد به نظر می رســد کارشــناس و 
پیشکسوتی باشــد که از عملکرد فنی 
دو تیم در دربی صــد و دوم به نیکی یاد 
کند و آن را دیداری جذاب و تماشایی 
بداند چرا کــه دو تیم نتوانســتند به 
انــدازه تعداد انگشــتان یک دســت 

موقعیــت خطرنــاک روی دروازه ها 
ایجاد کنند.

اما در مقابل دربــی صد و دوم پر بود از 
حاشیه های تلخ و زننده که هر بیننده 
ای را از تماشــای آن متاثر و ناراحت 
می کــرد. اســتارت این »بــدی ها« 
از نشســت خبری قبــل از بازی جواد 
نکونام شروع شــد. آنجا که گفت ما از 
جنس خودشان هستیم و بلدیم روی 

نیمکت باید چه کنیم!
جــواد نکونــام کــه ســالها کاپیتان 
تیم ملــی فوتبال ایران بــوده و زمان 
زیادی را در فوتبال اروپا و کشورهای 

دیگر بازی کــرده اســت، در دوران 
مربیگــری اش بویــی از رفتارهــا و 
برخوردهای اروپایــی نبرده و به گونه 
ای رفتار می کند کــه مربیان دهه ۶۰ 

هم چنین رفتارهایی نداشتند.
سرمربی استقلال در دربی صد و دوم 
از همــان دقایق ابتدایــی که تیمش 
در لاک دفاعی رفته بــود و ۴۵ دقیقه 
نتوانســت نفس بکشــد، اعتراض به 
داور را شروع کرد و تا پایان بازی کنار 
زمین بــه رفتارهایش ادامه داد و روی 
بازبینی صحنه و اعــلام پنالتی و گل 
شــدن آن واکنش هایی داشت که در 
شان سرمربی تیم ریشــه داری مثل 

استقلال نبود.
قبل از آن هواداران پرسپولیس هنگام 
گرم کردن بازیکنــان دو تیم به مهدی 
هاشمی نســب مربی فعلی استقلال و 
بازیکن سابق سرخابی ها بدترین الفاظ 
را نثار کردند. هاشــمی نسب زمانی که 
در اوج فوتبالش برای پرسپولیس بازی 
می کرد با تصمیمی ناگهانی و غیرقابل 
انتظــار راهی اســتقلال شــد و برای 
همیشــه منفور و مغضوب هــواداران 
پرســپولیس شــد. این برای اولین بار 
نبود که با او چنیــن کردند و آخرین بار 

هم نخواهد بود.
به این موارد پرتاب بطری ها و اشــیاء 
پرتعــداد به داخل زمیــن را هم اضافه 
کنید که هنــگام پرتــاب اوت یا زدن 
ضربه کرنر از سوی هواداران هر دو تیم 
به زمین پرتاب می شــد و صحنه های 

زشتی را به نمایش می گذاشت. ظاهرا 
تا زمانی که یکی از اجسام سخت به سر 
و صورت یک بازیکن یــا داور برخورد 
نکند و نقص عضــوی را رقم نزند، هیچ 
مسئولی نمی خواهد با این رفتار زشت 

و ناپسند برخورد کند.
فوتبال دنیا به ســمتی مــی رود که 
همــه دیدارهایش از حیــث زیبایی 
و تماشــاگر پســند بودن به ســمت 
»دربــی« بــودن حرکت مــی کند و 
تماشــاگران از دیدن فوتبــال هایی 
جذاب و پرگل لذت می برند و خبری 
از درگیــری های زشــت و رفتارهای 
ناپســند نیســت. اما فوتبــال ایران 
روندی برعکس دنیا را در پیش گرفته 
و در زشتی ها پیشــرفته کرده است و 

خبری از فوتبال زیبا نیست.
دربی صــد و دوم که بایــد نمایی کلی 
از فوتبال ایران باشــد بازهم غیرقابل 
تحمل و »بــد« بــود و نه هــواداران 
اســتقلال و نه هواداران پرسپولیس از 
تماشــای عملکرد بازیکنان میلیاردی 
خود لذت نبردند و راضی ورزشــگاه را 

ترک نکردند.
مصاحبه هــای بعــد از بــازی و به 
کار بــردن الفاظی ناشایســت و دور 
از اذب مثــل »مســخره بــازی«، 
»دلقک بازی«، »شــیتیل بگیران«، 
»دوزاری« و ... هم نمــای دیگری از 
چهره زشــت دربی بود که این بار هم 
مثل خیلــی دیدارهــای دیگر هیچ 

»زیبایی« برای فوتبال نداشت.

احمد محمدنژاد جوان پس از برتری 
مقابــل علیرضــا ســرلک در فینال 
وزن ۵۷ کیلوگــرم مرحله نخســت 
انتخابی تیم ملی کشتی آزاد در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: خداراشکر 
می کنم که توانســتم از ابتدا مبارزه 
را خوب و طبق برنامــه پیش ببریم 
و در پایان هم با شکســت سرلک به 
مقام قهرمانی برســم. امیدوارم پس 

از این اتفــاق در رقابت های پیش رو 
هم بهترین نتایج را به دســت بیاورم. 
فضای ســالن سیدرســول حسینی 
ســاری خوب بود و تشویق  هواداران 

به ما انگیزه می داد.
وی دربــاره عملکــردش در ایــن 
مسابقات گفت: هنوز فرصت و جای 
زیادی برای پیشــرفت کردن دارم و 
در این مسیر دشــوار ان شاءالله باید 

برای رقابت هــای مهــم المپیک با 
کمک کادر فنی آماده تر شوم.

این کشــتی گیر خراســانی درباره 
حریف فینالش یعنی علیرضا سرلک 
دارنده مدال نقره جهــان نیز، خاطر 
نشان کرد: ارادت قلبی و خاصی به او 
دارم چرا که در ابتدا رفیق و دوســتم 
محسوب می شــویم. با اینکه رقابت 
بود امــا از صمیم قلب او را دوســت 

دارم. بالاخــره ذات ورزش در ایــن 
است هر کسی کمتر اشــتباه کند و 
بیشتر زحمت بکشــد می تواند برنده 

از تشک بیرون بیاید.
محمدنژاد جوان دربــاره برنامه اش 
برای کسب ســهمیه المپیک عنوان 
کرد: امیدوارم با همفکری مربیان به 
خوبی برای مسابقات کسب سهمیه 
المپیــک آماده شــوم تا با شــرایط 
خوبی بتوانــم ســهمیه المپیک در 

وزن ۵۷ کیلوگرم را بگیرم.
او درباره اینکه چقدر امیدوار اســت 
با حضور کادر فنی جدیــد تیم ملی 
مســیر پیشــرفت را ســپری کند، 
اظهار داشــت: ان شــاءالله کادرفنی 
تیم ملــی به مــن کمــک کنند که 
بتوانیــم نتایج خوبی کســب کنیم. 
جای خوشــحالی دارد که می توانیم 
از تجربیــات گرانبهــای کادرفنــی 
بیشترین اســتفاده را ببریم. برخی از 
اعضای کادر فنی مدال جهانی دارند 
و همین موضــوع یک اتفــاق ویژه 
خواهد بود تا با انگیزه بالاتری کارها 

را پیش ببریم.
نفر نخســت مســابقات انتخابی تیم 
ملــی کشــتی آزاد دربــاره حضور 
مدعیان و کار سختش برای موفقیت 
در المپیک گفت: کشتی گیران سایر 

کشورها مانند ما کشتی گیر و دارای 
نقاط ضعفی هستند. انشاالله با آنالیز 
خوبی که با کمک مربیــان تیم ملی 
انجام می دهیم، بتوانیم مقابل آنها با 
اقتدار و بی نقص ظاهر شوم و کشتی 

بگیرم تا بهترین نتیجه را بگیرم.
محمدنژاد جوان بــا انتقاد از میزبانی 
مســابقات گفت: واقعا نوع غذاهایی 
که به کشــتی گیران داده می شــد 
در شأن و شــخصیت ما ورزشکاران 
نبود زیــرا برخی از کشــتی گیران 
دارای رژیــم بودنــد. ســالن گــرم 
مســابقات مناســب نبود. متاسفانه 
فاصله دور اســکان با محل برگزاری 
رقابت هــا یکی دیگــر از نواقص بود. 
با تمام ایراداتی که وجود داشــت باز 
خودمان را بــا همه چیز وفق دادیم تا 
به آن نتیجه ای کــه مدنظر خودم و 

مربیانم بود برسیم.
احمدمحمدنــژاد جوان شــانس آن 
را داشــت حتی در جهانــی ۲۰۲۳ 
در ترکیــب تیــم ملی کشــتی آزاد 
ایران باشــد اما چرخــه انتخابی تیم 
ملی سبب شــد تا او به همراه میلاد 
والی زاده راهی مجارســتان شوند و 
در یک کشــتی رودرو این والی زاده 
بود که با پیــروزی بلیــت بلگراد را 

برای خود رزور کرد. 

وحیــد شمســایی دربــاره همگروهی تیم 
ملی فوتســال ایران بــا کویــت، بحرین و 
افغانســتان در جام ملت های آســیا ۲۰۲۴ 
اظهار داشــت: نقطه عطف فوتسال کشورها 
بعد از جام جهانی، صعــود به دوره بعدی این 
رقابت هاست. دوره ای از جام ملت های آسیا 
که انتخابی جام جهانی محســوب می شود، 
بسیار دشوار است و تیم ها با شرایط ایده آلی 

به این بازی ها می آیند.
قرعه چالش برانگیز و جذابی داریم

وی در مورد تقابل با کویت و افغانســتان که 
از مربیان ایرانی بهــره می برند، تصریح کرد: 

قرعه ما به خاطر حضور ســه مربــی ایرانی، 
چالش برانگیز و جذاب است. قطعاً یک مربی 
ایرانــی در مرحله گروهی حذف می شــود 
و ما ناراحت می شــویم. اگر ایران و تیم های 
ناظم الشــریعه و مرتضایــی در گروه هــای 
مختلفــی قــرار می گرفتند، شــاید فضای 
بهتــری ایجاد می شــد. هدف مــا قهرمانی 
آسیاســت و جز ایــن، به چیــز دیگری فکر 

نمی کنیم.
ســرمربی تیم ملی فوتســال ایــران درباره 
احتمال حضور شاگردانش در کشور ویتنام 
گفت: درخواستی از ویتنام برای حضور ایران 

در تورنمنتی دوســتانه رســیده است. باید 
ببینیم می توانیم به ویتنــام برویم و حضور 
در این تورنمنت برای ما ســودمند اســت یا 
خیر. باید همه موارد را در نظر داشته باشیم و 
بدانیم تیم ها همیشه باید ترس بازی کردن 

مقابل ایران را داشته باشند.
به گروه بندی توجه نمی کنم

شمسایی با اشاره به آماده ســازی تیم های 
آســیایی برای حضور در جام ملت های آسیا 
یادآور شــد: ویتنام مدتی پیش در آرژانتین 
اردو داشــت و ژاپن اخیراً بــا آرژانتین بازی 
کرد. ازبکســتان اخیراً ونانسیو لوپسِ بزرگ 

)ســرمربی ســابق اســپانیا( را جذب کرده 
و بازی های زیادی داشــته اســت. تایلند و 
کویت نیز همین شرایط را دارند و برای کسب 
سهمیه جام جهانی وارد مسابقات می شوند. 
توقع زیــادی از خودمان داریــم و خیلی به 
گروه بنــدی توجه نمی کنــم. البته می دانم 

گروه سختی داریم.
افغانستان پیش بینی ناپذیر است

وی بــا تمجیــد از رقبــای ایــران در جام 
ملت های فوتسال آســیا عنوان کرد: کویت 
ســابقه حضور در جام جهانی و قرار گرفتن 
میان چهار تیم برتر آســیا را دارد. افغانستان 
هم بســیار پیش بینی ناپذیر است و می تواند 
برای هر تیمی خطرناک باشــد. بحرین هم 
از مربی برزیلی اســتفاده می کنــد و به این 
تیم احتــرام می گذاریم. به نظــرم با قدرت 
بــه مرحله حذفی صعــود کنیم. مــا گام به 
گام پیش می رویم و باید ابتــدا با موفقیت از 

مرحله گروهی عبور کنیم.
سرمربی تیم ملی فوتســال در مورد احتمال 
رویارویی با ژاپن پیش از فینال جام ملت های 
آسیا به تسنیم گفت: تیمی که برای قهرمانی 
می جنگد، به چیزی جز بردن فکر نمی کند و 
نام حریف برای او مهم نیست. جام ملت های 
آســیا خارج از فیفادی برگزار می شود و باید 
مشــکل حضور لژیونرهای ما در جام ملت ها 
برطرف شــود. لژیونرهای افغانستان در ایران 
می توانند در جام ملت های آســیا بازی کنند 

و کویت با لژیونرهای خود به بازی ها می آیند.
فدراسیون و کمیته فوتسال اقدام کنند

شمسایی در پاســخ به این پرســش که آیا 
بازی بدون لژیونرهای ایرانی اســپانیا یعنی 
اولادقباد، طیبی، احمدعباســی و آقاپور را 

در ذهــن می پروراند یا خیر، اظهار داشــت: 
نمی تــوان کتمان کــرد که این چهــار نفر، 
بازیکنان »تاپ« ما هستند و اگر آنها آمادگی 
فنی خوبی داشــته باشــند، برای هر تیمی 
 B نعمت هستند. شما همیشه باید پلن های
A، و C داشته باشید. از فدراسیون فوتبال و 
کمیته فوتســال مصرّانه می خواهم که برای 

حضور این بازیکنان اقدام کنند.
نمی توان تیمی را از پیش برنده دانست

وی با اشــاره به دســت پایین تیم های ملی 
فوتسال آسیایی برای استفاده از لژیونرهای 
خود در جام ملت های آســیا گفت: با توجه 
به برگــزاری جــام ملت های آســیا خارج 
از فیفــادی، قانون حرفه ای برای کشــورها 
فرصتــی قائل نمی شــود و هر کشــور باید 
برای اســتفاده از لژیونرهای خودش رایزنی 
کند. انتخابی جام جهانــی را پیش رو داریم 
و نمی تــوان تیم ها را مانند گذشــته، از قبل 
برنده دانســت. باید بدانیم دیگر اســامی در 

زمین بازی نمی کنند.
باتجربه هــا، جوانــان تیم ملــی را راهبری 

می کنند
ســرمربی تیم ملی فوتســال درباره شرایط 
این تیم در آستانه دو بازی دوستانه با روسیه 
خاطرنشــان کــرد: جوانان بســیار خوب و 
باانگیزه ای داریم و خیال مان راحت اســت 
که بازیکنان باتجربه، این جوانان را راهبری 
می کنند. دوست داشتم همه بازیکنان را در 
اردو داشته باشم و خط زدن آنها برای انتخاب 
لیســت نهایی خیلی سخت اســت. دو بازی 
بسیار خوب مقابل یکی از تیم های قدرتمند 
دنیا داریم و برای دیدن مردم ورزش دوست 

لار لحظه شماری می کنم.

طراحــی مســابقاتی مانند لیــگ ملت های 
اروپا، لیگ باشــگاهی اروپا و لیگ کنفرانس 
اروپا، افزایــش تعداد تیم هــا در جام جهانی 
۲۰۲۶ منجر به افزایش تعداد مســابقاتی شد 
که بازیکنان باید در طــول فصل انجام دهند. 
این مساله با وجود درآمد سرشاری که نصیب 
سازمان هایی مانند یوفا، فیفا، کنفدراسیون ها 
و فدراسیون ها می کند اما فشار سرسام آوری 

به بازیکنان فوتبال وارد می آورد.
روزنامــه ایتالیایــی »فاتــو کوتیدیانو« در 
یادداشــتی به این مســاله پرداخته اســت و 
افزایش تعداد مسابقات فوتبال را مورد انتقاد 
قرار داده است و آن را با مسابقات اسب سواری 

مقایسه کرده است.
این روزنامه شــرایط امروز فوتبالیســت ها 
را با فیلمی از »ســیدنی پــولاک« با عنوان 
»آنها اسب ها را خلاص می کنند، مگر نه؟« 
مقایسه کرده است. این فیلم درباره افرادی 
است که همگی ســخت در تلاش هستند تا 
در یک مسابقه رقصِ استقامتی برنده شوند 
و فرد فرصت طلبــی که از ایــن رقابت پول 
زیادی به جیب می زند ایــن افراد را ترغیب 

به رقابت می نماید.
درست اســت بازیکنان فوتبال پول زیادی به 
دست می آورند اما به همان اندازه باید تسلیم 
منفعت طلبی ماشــین های ســازمان دهی 
مســابقات فوتبال شــوند که هدفش چیزی 
جز افزایش هرچه بیشــتر درآمدش نیست و 
با شتاب سرســام آوری اقدام به افزایش تعداد 
مسابقات و ریتم بازی ها کرده است و بازیکنان 

را به کارگران توپ و زمین مبدل ساخت.
این روزنامه نوشــته اســت: طبــق مطالعات 
پزشکی در خصوص توان جسمانی بازیکنان 
و اثرات داروهای ضد التهــاب، حداکثر تعداد 
بازی هایی کــه یک فوتبالیســت باید در یک 
سال انجام دهد ۳۸ مســابقه است. اما افزایش 
تعداد تیم های شــرکت کننده در مســابقات 
قهرمانی ملی مانند انگلیس، اســپانیا و ایتالیا 
به ۲۰ تیم، تعداد مســابقات را در یک فصل به 

۳۸ تیم رساند.
در سال ۲۰۱۸، با اجرای یک ایده دیوانه وار 
از سوی میشــل پلاتینی، رئیس سابق یوفا 

که به دلیل فســاد برکنار شده بود این نهاد 
اروپایی »لیگ ملت هــا« را راه اندازی کرد: 
یک تورنمنت احمقانه برای تیم های ملی، 
که هر دو ســال یک بار برگزار می شود که 
باعث می شــود تعداد بازی هــای تیم های 
ملی از حداقل ۸ بــازی در مرحله مقدماتی 
جام جهانی به حداقل ۱۴ مســابقه افزایش 

پیدا کند.
یوفا این هــم راضی نبــود و دو ســال پیش 
تصمیم گرفت مســابقات باشــگاهی »لیگ 
اروپا« و »لیگ کنفرانس اروپــا« را راه اندازی 
کنــد در هر کــدام از این مســابقات ۳۲ تیم 
حضور دارند و هر تیــم مجبور به انجام ۶ تا ۱۵ 

مسابقه در این مسابقات است.
سال آینده رقابت های لیگ قهرمانان اروپا به 
جای ۳۲ تیــم با ۳۶ تیم برگزار خواهد شــد و 
همین مساله تعداد بازی های تیم ها در مرحله 
گروهی را از ۶ به ۸ مســابقه خواهد رســاند و 
در این لیگ مجموع تعداد مســابقات از ۱۳۷ 

مسابقه فعلی به ۲۰۳ مسابقه خواهد رسید.
این روزنامــه در ادامــه می نویســد: آیا فیفا 
می تواند این کســب درآمد یوفــا را به نظاره 
بنشیند و دست روی دســت بگذارد و کاری 
انجام ندهد؟ البته که نه! آنها تصمیم گرفتند 
جــام جهانــی ۲۰۲۶ را بــا حضــور ۴۸ تیم 
برگزار کنند و از ســال ۲۰۲۵ مسابقات جام 
باشــگاه های جهان را با حضــور ۳۶ تیم در ۸ 
گروه چهار تیمی استارت خواهد زد. البته همه 
در حال حاضر خوشــحال هستند و یوفا و فیفا 
پول های هنگفتی به دست می آورند و درآمد 

تیم ها و بازیکنان هم افزایش پیدا کرده است.
امــا در بلندمــدت تنها کســانی کــه از بین 
خواهند رفت بازیکنان هســتند و هنگامی که 
پای ســلامت افراد به میان می آید کسی باید 
مداخله کند. اگر مطالعات علمی می گوید که 
یک بازیکن باید حداکثر ۳۸ مسابقه در فصل 
انجام دهــد پس وادار کردن هــزاران بازیکن 
به برگزاری ۷۰ مســابقه در ســال جرم است. 
بازیکنان امروزه دیگر تمرین نمی کنند و فقط 
در حال مسابقه دادن هستند. پس باید عنوان 
فیلم »ســیدنی پولاک« را تغییر داد و نوشت: 

»آنها بازیکنان را خلاص می کنند، مگر نه؟«

عضو هیات رئیســه فدراســیون والیبال در 
مــورد تعیین ســرمربی تیم ملــی والیبال 
گفت: از طرفی موافق حضور سعید معروف 
روی نیمکت تیم ملی هســتم و اگر شرایط 
فراهم باشــد او را به عنوان بازیکن – مربی 

معرفی کنیم.
وحید مــرادی سرپرســت فدراســیون 
دوومیدانی به برگزاری جلسه کمیته فنی 
فدراســیون برای انتخاب ســرمربی تیم 
ملی اشــاره کرد که قرار است این کمیته با 
نفرات کمتری تشــکیل و تکلیف سرمربی 

مشخص شود.
ناصــر میرفخرایــی، عضو هیات رئیســه 
فدراســیون والیبــال در مــورد برگزاری 
جلسه کمیته فنی به ایسنا گفت: قرار است 
کمیته فنی با تعداد نفرات کمتری تشکیل 
شــود تا جلســات تخصصی تری داشــته 
باشــیم و گزینه های تیم ملی را بررســی و 

اولویت بندی کنیم. 
او در ادامه بیان کرد: بــا یک مربی خارجی به 
عنوان سرمربی و یک کمک که قبلا کنار تیم 
ملی ما بــوده و بچه ها را می شناســد، موافق 
هستم. از طرفی موافق حضور سعید معروف 
روی نیمکت تیم ملی هســتم اما نه به عنوان 
ســرمربی بلکه به عنوان کمــک مربی. اگر 
شرایط فراهم باشــد او را به عنوان بازیکن - 

مربی معرفی کنیم.
میرفخرایــی در پاســخ بــه این ســوال که 
ســعید معروف با چنین پیشنهادی موافقت 
می کند؟ گفت: می شــود بــا او صحبت کرد. 
اینگونه نیســت که در تمام مســابقات بازی 
کند اما شاید جایی تیم ملی نیاز داشته باشد 
و مســابقه گره بخورد، می تواند کمک کند. 
خیلی از کشورهای دیگر از بازیکنان خود در 

مواقع خاص استفاده می کنند.
او در این مورد افــزود: معقتدم آقای معروف 
می تواند به عنوان کمک مربــی و بازیکن در 
تیم ملی باشــد. حضــورش روی نیمکت هم 
روی پاســورهایمان تاثیرگــذار خواهد بود. 

روی نیمکت هم تجربه پیدا می کند. معروف 
بازیکــن بزرگی بــود و قابلیت هــای بالایی 
دارد اما قضــاوت ما در موردش بــا توجه به 
دوره بازیکنی اش اســت نــه مربیگری. باید 

مربیگری را هم از جایی شروع کند.
عضو هیــات رئیســه فدراســیون والیبال 
در واکنش بــه اینکــه جامعــه والیبال از 
زحمات ۱۷ ســاله داورزنی تشکر می کنند 
و به نظر می رســد دیگــر قرار نیســت در 
انتخابات شــرکت کند، گفت: مــن هم از او 
تشــکر کردم چون خیلی زحمت کشــیده 
اســت. از اینجا به بعد هم اگر قرار اســت به 
انتخابــات ورود پیدا کنــد مراحل گزینش 
جای دیگــر تصمیم گیری می شــود. هنوز 
نمی دانــم که می توانــد ورود پیــدا کند یا 
نه. معتقدم اگر آقای داورزنــی نتواند برای 
ریاســت فدراســیون ثبت نام کند، والیبال 
ما نیــاز دارد که او بــه عنوان عضــو هیات 
رئیسه حضور داشته باشــد. این موضوع در 

فدراسیون آمریکا هم اتفاق می افتد.
او در مــورد انتخاب وحید مــرادی به عنوان 
سرپرســت فدراســیون والیبــال گفت: اگر 
وزارت ورزش و جوانان کســی خارج از بدنه 
فدراســیون والیبال را به عنوان سرپرســت 
معرفی می کرد، فدراســیون ایــران تعلیق 
می شد چون فدراسیون جهانی آن را دخالت 
دولت تلقــی می کرد. به همیــن دلیل آقای 
وحید مرادی را که نایب رئیس فدراســیون 
بود انتخاب کرد. فدراســیون جهانی والیبال 
می گوید اگر رئیس فدراســیون به هر دلیلی 
برود، نایــب رئیس می تواند کارهــا را دنبال 

کند یا اینکه مجمع برگزار شود. 
میرفخرایی در پایان گفت: امیدوارم والیبال 
به جایــگاه قبلی خود برگردد و آســیبی که 
خورده، جبران شــود. ما شــانس کمی برای 
المپیک داریم اما تــلاش می کنیم تا حداقل 
بچه هــا بازی های خوبــی انجــام بدهند و 
نیمکت ما هم به گونه ای انتخاب شود که بعد 

از المپیک هم از آنها استفاده کنیم.

»دربیِ« الفاظ زشت
 و توهین های »چاله میدونی«

جوان: به دنبال افتخارآفرینی در المپیک هستم

وحید شمسایی: 

مشکل لژیونرها باید برطرف شود؛ فدراسیون فوتبال اقدام کند

مقایسه فوتبال با »اسب سواری«

سعید معروف می تواند
 بازیکن- مربی باشد

 دریغ از یک حرکت زیبا
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 منصور رضایــی دکترای تخصصی علوم تغذیــه و رژیم درمانی 
برای داشتن برنامه غذایی مناسب که زیان های آلودگی هوا را به 
حداقل برساند، توصیه کرد: حداقل ۴۰۰ گرم سبزی و میوه تازه 

موجود در فصل سرما در طی روز باید مصرف شود.
وی افزود: سبزی ها را بیشــتر به صورت تازه و خام مصرف کنید چون 

ویتامین های آن به خصوص ویتامین C بیشتر حفظ می شود.
رضایی گفت: روزانه از شــیر و مواد لبنی کم چرب مثل ماست و 

پنیر کم چرب به مقدار کافی مصرف کنید.
وی افزود: حداقل ۲ تا ۳ وعده در هفته ماهی مصرف کنید.

رضایی ادامــه داد: پرهیز از مصــرف تنقلات کــم ارزش مثل 
چیپس و پفک و نوشــابه های گازدار، زیــرا باعث اختلال جذب 
عناصر مفید در بدن می شوند و می توانند اثرات سو آلودگی هوا 

را دوچندان کنند.
وی افــزود: از مصرف غذاهای کارخانه ای و فرآوری شــده نظیر 
سوسیس، کالباس و کنســروها به دلیل داشتن مواد شیمیایی 

افزودنی و نگهدارنده در شرایط آلودگی هوا پرهیز شود و مصرف 
مواد غذایــی تازه و غیرصنعتــی برای حفظ ســلامتی افراد در 

مواجهه با آلاینده های هوا افزایش یابد.
این دکتــرای تخصصی علوم تغذیه و رژیــم درمانی گفت: آب و 
مایعات بدن در روز برای حفظ سلامت اندام های دفعی و تسهیل 
دفع ســموم و مواد دفعی به میزان کافی مصرف شود. بهتر است 
از شــیر و لبنیات کم چرب و انواع میوه و سبزی های فصل سرما 
نظیر انار، خرمالو، به، نارنگی، پرتقال، کیوی، شــلغم، سیر و پیاز 
و انواع کلم، چغندر پخته و خام در انواع آش، ســوپ و خورش و 

البته آب و چای کم رنگ نیز بیشتر استفاده شود.
وی افزود: به طور کلی افزایش مصرف روزانه منابع غذایی؛ آب و 
مایعات، فیبرها، برخی ویتامین ها، املاح و مواد آنتی اکســیدان 

در کاهش اثرات آلودگی هوا بر بدن نقش به سزایی دارد.
رضایی گفت: تهیه یک بسته غذایی به عنوان میان وعده سالم برای 
کودکان مهد کودک ها، پیش دبســتانی و سنین مدرسه شامل یک 

عدد میوه ترجیحاً ســیب یا مرکبات، یک پاکت ۲۰۰ سی سی شیر و 
یک بسته ۵۰ گرمی از انواع مغزهای تازه و بی نمک.

به، میوه ای است مربوط به خانواده سیب و گلابی و به دلیل طعم خاص و ویژگی 
های معطر آن مورد توجه قرار می گیرد. با این حال، در حالی که ما اغلب بر خود 
میوه تمرکز می کنیم، دانه های این میوه اغلب نادیده گرفته می شــوند و دارای 

پتانسیل بسیار زیادی برای فواید مختلف هستند.
معمولا از دانه های این میوه، به عنوان دارو استفاده می شود. این دانه ها 
حاوی مواد مغذی ضروری، آنتی اکسیدان ها و خواص دارویی هستند که 

شایسته توجه بسیاری است.
ارزش غذایی دانه های به

دانه های به دارای مشخصات تغذیه ای قابل توجهی بوده و سرشار از ویتامین 
های ضروری، مواد معدنی و فیبر غذایی هســتند. آنها منبع خوبی از ویتامین 
E می باشــند که به عنوان یک آنتی اکســیدان قوی عمل می کند و از بدن در 
برابر رادیکال های آزاد مضر محافظت می کند.بعلاوه، دانه های به حاوی مواد 
معدنی مانند پتاسیم، منیزیم و آهن هستند که نقش حیاتی در حفظ سلامت 

و شادابی کلی دارند.
مواد مغذی اصلی دانه های به، به شرح زیر است:

    فیبر غذایی: دانه های به منبع خوبی از فیبر محلول و نامحلول هســتند. فیبر 
محلول در آب حل می شــود و به کاهش سطح کلســترول و تنظیم سطح قند 
خون کمک می کند. فیبر نامحلول در آب حل نمی شود و به سلامت و منظم نگه 
داشتن سیستم گوارش کمک می کند.    موسیلاژ: موسیلاژ ماده ای است که ماده 
ای ژل مانند در معده و روده ایجاد می کند و می تواند به تسکین دستگاه گوارش و 

کاهش التهاب کمک کند.
    آنتی اکسیدان ها: دانه های به سرشار از آنتی اکسیدان هستند که می توانند به 

محافظت از سلول ها در برابر آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد کمک کنند.
    مواد معدنی: دانه های به حاوی مواد معدنی مختلفی از جمله پتاسیم، کلسیم، 

منیزیم و آهن هستند.
فواید سلامتی دانه های به

دانه های به منبعی غنی از آنتی اکســیدان ها، فیبر غذایی و موســیلاژ 
هســتند؛ قرن هاســت که در طب ســنتی برای درمان انواع اختلالات 

گوارشی از جمله یبوست، اسهال و زخم معده استفاده می شود.
توجه به این نکته مهم است که تحقیقات بیشتری برای تایید فواید سلامتی دانه 
های به مورد نیاز است. با این حال، آنها سابقه طولانی استفاده ایمن در طب سنتی 

دارند و به طور کلی به خوبی تحمل می شوند.
دانه ی به سلامت دستگاه گوارش را ارتقا می دهد

محتوای بالای فیبر موجود در دانه های به، از هضم سالم پشتیبانی می کند؛ فیبر 
به جلوگیری از یبوست کمک می کند و حرکات منظم روده را تقویت می کند که 

ممکن است به بهبود سلامت روده کمک کند. مصرف دانه های به همچنین می 
تواند به افزایش جذب مواد مغذی و حفظ یک سیستم گوارشی سالم کمک کند.

دانه ی به، خواص ضد التهابی و آنتی اکسیدانی بالقوه دارد
دانه های به دارای خواص ضد التهابی طبیعی هستند که ممکن است به کاهش 
التهاب در سراسر بدن کمک کند. آنتی اکسیدان های موجود در دانه ها، به مبارزه 
با استرس اکسیداتیو، محافظت از سلول ها در برابر آسیب و کاهش خطر بیماری 

های مزمن مانند بیماری قلبی و انواع خاصی از سرطان کمک می کند.
همچنین گنجاندن دانه های به در رژیم غذایی شــما می تواند به رفاه 

کلی کمک کند.
دانه ی به سلامت پوست را تضمین می کنند

دانه های به ممکن است برای سلامت پوســت نیز مفید باشند. آنها حاوی آنتی 
اکسیدان هایی هســتند که می توانند به محافظت از پوست در برابر آسیب های 
ناشــی از رادیکال های آزاد و قرار گرفتن در معرض نور خورشــید کمک کنند. 
روغن دانه به را می توان روی پوســت برای تسکین التهاب و بهبود زخم استفاده 

کرد.
از دانه ی به می توان در آشپزی استفاده کرد

دانه های به را می توان در ترفندهای مختلف آشپزی استفاده کرد. آنها هنگامی 
که به پودر ریز تبدیل می شــوند، می توان آنها را به اسموتی ها، بلغور جو دوسر یا 
محصولات پخته شده اضافه کرد و طعم ملایم و آجیلی را به آن ها داد. یکی دیگر 
از کاربردهای پرطرفدار تزریق دانه ها در شــربت ها یا روغن های طعم دار، ایجاد 
سس ها یا مارینادهای منحصر به فرد است که پیچ و تاب لذت بخشی به غذاهای 

شما می بخشد. دانه های به را می توان برای تهیه چای معطر که به خاطر خواص 
آرام بخش و تسکین دهنده اش معروف است، استفاده کرد.

دانه ی به بهداشت دندان را تضمین می کند
عصاره دانه به، به دلیل فواید بالقوه آن برای سلامت لثه و کاهش تشکیل پلاک، 

گاهی اوقات در محصولات مراقبت از دهان استفاده می شود.
دانه  به، اثر تسکین بخش بر سیستم تنفسی دارد

اثر آرام بخش دانه های به بر روی سیستم تنفســی یکی از فواید غیرمنتظره آن 
برای سلامتی است. دانه به در طب سنتی ایرانی برای درمان زخم های سرطانی، 
ســرفه، خشــکی گلو و همچنین روان کردن نای استفاده می شــود. مطالعات 

تحقیقاتی نیز این اثرات را تایید می کند.
این مطالعات نشان داده است که دانه های به اثر تسکین دهنده بر روی سیستم 

تنفسی دارند و می توانند به کاهش سرفه و تحریک گلو کمک کنند.
دانه ی به، زخم را التیام می بخشد

بر اســاس مطالعات، موســیلاژ دانه به )QSM( باعث بهبود زخم می 
شود. در طب سنتی ایران از QSM برای درمان سوختگی و زخم های 

پوستی استفاده می شده است.
عوارض جانبی دانه های به

معمولاً مصرف دانه ی بــه در حد متعادل برای اکثر مردم بی خطر اســت. با این 
حال، در صورتی که بیش از حد مصرف شوند ممکن است عوارض جانبی ایجاد 
کنند، مانند:    مشکلات گوارشی: مصرف بیش از حد دانه های به، به خصوص در 
افرادی که عادت به خوردن فیبر زیاد ندارند، می تواند باعث مشــکلات گوارشی 
مانند تولید گاز، نفخ و اسهال شــود.    واکنش های آلرژیک: برخی از افراد ممکن 
است به دانه های به آلرژی داشته باشند که می تواند علائمی مانند کهیر، خارش، 
تورم و مشــکل در تنفس ایجاد کند.    مسمومیت با ســیانید: دانه های به حاوی 
مقدار کمی سیانید هســتند. با این حال، مقدار ســیانید موجود در دانه های به 
هنگام مصرف متعادل، مضر تلقی نمی شــود. خوردن مقادیر زیاد دانه های به 

ممکن است خطر مسمومیت با سیانید را افزایش دهد.
توجه به این نکته ضروری است که خوردن دانه های به در زنان باردار یا شیرده به 
خوبی مورد مطالعه قرار نگرفته است، بنابراین بهتر است در این زمان ها از مصرف 
آن اجتناب کنید.اگر بیماری زمینه ای دارید یا دارویی مصرف می کنید، قبل از 

مصرف دانه های به حتما با پزشک خود مشورت کنید.
چگونه دانه های به را بخوریم؟

دانه های به را می توان به طور کامل خورد، به صورت پودر درآورد یا در آب خیس 
کرد تا ژل درست شود. آنها را می توان به اسموتی، ماست یا غلات اضافه کرد. چای 

دانه به را نیز می توان با خیساندن دانه ها در آب داغ برای چند دقیقه درست کرد.

 ماهی های روغنی حاوی مقادیر زیادی اســیدهای چرب امگا ۳ 
هســتند که بدن نمی تواند آن را تولید کند و باید از طریق رژیم 

غذایی تأمین شود.
یک مطالعه بزرگ بین المللی نشــان داد که در صورت داشتن 
سطوح پایین اســیدهای چرب امگا ۳ به علاوه سابقه خانوادگی 
مشــکلات قلبی، خطر ابتلاء به بیماری قلبی بیش از ۴۰ درصد 

افزایش می یابد.
با این حال، اگر فــردی میزان کافی از اســیدهای چرب امگا ۳ 
داشته باشد، سابقه قلبی خانوادگی، خطر ابتلاء به آن را تنها ۲۵ 

درصد افزایش می دهد.
به گفته محققان، نتایج نشــان می دهد که عادات ســالم سبک 

زندگی می تواند در برخی موارد بر خطر ژنتیکی غلبه کند.
»کارین لیندر«، سرپرست تیم تحقیق و استادیار اپیدمیولوژی 
در مؤسسه کارولینســکا ســوئد، می گوید: »این مطالعه نشان 
می دهد افرادی که سابقه خانوادگی بیماری قلبی عروقی دارند، 

از خوردن ماهی های چرب بیشتر از دیگران سود می برند.«

به گفته انجمن قلب آمریکا، اســیدهای چرب امــگا ۳ با ایجاد 
سیســتم ایمنی قوی تر، کاهش التهاب، کاهش فشــار خون و 

بهبود میزان کلسترول مرتبط هستند.

برای این مطالعه، محققان داده های بیش از ۴۰۰۰۰ نفر را جمع 
آوری کردند که نزدیک به ۸۰۰۰ نفر از آنها به مشــکلات قلبی 
مانند آنژین ناپایدار، حمله قلبی، ایســت قلبی و ســکته مبتلا 

شدند.
ســطح اســیدهای چرب امگا ۳ در تمام شــرکت کنندگان در 
مطالعه اندازه گیری شــد. لیندر گفت که این ســطوح معیاری 
قابــل اعتماد برای میــزان مصرف ماهی های روغنــی در رژیم 
غذایی است و از داده های رژیم غذایی گزارش شده توسط افراد 

قابل اعتمادتر است.
محققان ســابقه خانوادگی و ســطح امگا ۳ هر فــرد را تجزیه و 
تحلیل کردند و دریافتند که اســیدهای چرب به نظر می رســد 

خطر کلی بیماری قلبی را کاهش می دهند.
لیندر گفــت: »بیماری قلبــی عروقی تا حدی ارثی اســت، اما 
شناســایی ژن های کنترل کننده دشوار اســت. بنابراین یک 
فرضیه قوی این اســت که ترکیبی از ژنتیک و محیط در بروز آن 

دخیل است.«

توصیه  های مهم تغذیه ای برای کاهش عوارض آلودگی هوا

فواید شگفت انگیز دانه ی به برای سلامتی

فایده مصرف ماهی برای افراد در معرض خطر بالای بیماری قلبی

تفاوت های افسردگی و غم
مهدیه گلســتانی، دربــاره تفاوت های غــم و اندوه 
با افســردگی توضیحاتی داد و اظهار کــرد: توانایی 
تشــخیص تفاوت بین غم و اندوه عادی و افسردگی 
ممکن است شــما را تشــویق کند که دست به کار 
شــوید و به دنبال منابعی برای بهبــود خلق و خوی 

خود باشید.
وی افــزود: غم و انــدوه حالتی عاطفی اســت که با 
احساس ناراحتی و خلق و خوی بد مشخص می شود 
و یکی از احساسات اساسی انسان به حساب می آید، 
این احســاس یک واکنش طبیعی به موقعیت هایی 
اســت که ناراحت کننده، دردناک یــا ناامید کننده 
هســتند، گاهی اوقــات این احساســات می توانند 
شدیدتر باشــند، در حالی که در موارد دیگر ممکن 

است، نسبتاً خفیف درک شوند.
عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشــتی با تاکید بر اینکه اگر از علامت های تبدیل 
غم و اندوه به افسردگی آگاه باشید و چنانچه متوجه 
شــدید این نشــانه ها به مدت دو هفته یا بیشتر بر 
زندگی شــما تأثیر گذاشــته، باید کمک حرفه ای 
بگیرید، بــه علامت های افســردگی اشــاره کرد و 
گفت: حالت غمگین، مضطرب یــا اصطلاحاً خالی 
بودن مداوم، احســاس ناامیدی یا بدبینی، احساس 
گناه، بی ارزشــی و درماندگی، از دست دادن علاقه 
یا لذت به ســرگرمی ها و فعالیت هایــی که زمانی از 
آنها لذت می بردید، از جمله رابطه جنســی، کاهش 
انرژی، خستگی، مشکل در تمرکز، بی خوابی، بیدار 
شــدن صبح زود یا پرخوابی، از دســت دادن اشتها، 
کاهش وزن و یا پرخوری و افزایش وزن، افکار مرگ 
یا خودکشی حتی اقدام به خودکشــی، بی قراری و 
تحریک پذیری، علامت هــای فیزیکی مداوم که به 
درمان پاســخ نمی دهند مانند ســردرد، اختلالات 
گوارشــی و درد مزمن اگــر اینها را تجربــه کردید، 
ممکن اســت تمایل داشته باشــید که فقط “آن را 
ســخت کنید” و صبر کنید تا از بین برود، با این حال 
اگر هر چه زودتر این علائم را تشخیص دهید، زودتر 
می توانید کمــک بگیرید و وضعیت خــود را تغییر 

دهید.
وی خاطرنشــان کرد: اگر برخی )یا چنــد مورد( از 
علامت های بالا را تجربه کردید، بدانید تنها نیستید، 
چنانچه بیش از چند هفته اســت که نشانه های غم 
و اندوه یا افســردگی را تجربه کرده اید، برای تعیین 
علت و اقداماتی کــه می توانید در مــورد آن انجام 
دهید، با پزشــک خود تماس بگیرید، گاهی اوقات 
احساس افسردگی نتیجه ابتلاء به اختلالات مربوط 

به روان نیست.
گلســتانی توضیح داد: برای مثال، ممکن است یک 
وضعیت پزشــکی مانند کم کاری تیروئید باشد که 
می تواند باعث علائم افسردگی شــود، هنگامی که 
پزشک شما علل بالقوه پزشــکی را رد کرد، می تواند 
گزینه های دیگری را برای افسردگی شما ارائه دهد 
یا شما را به روانپزشــک یا درمانگری ارجاع دهد که 

می تواند به شما کمک کند.
عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشتی با بیان اینکه متخصصان از تعدادی تکنیک 
برای تعیین اینکه آیا آنچه شما احساس می کنید غم 
و اندوه یا افسردگی طبیعی است استفاده می کنند، 
ادامه داد: این تکنیک ها معمولاً شــامل پرســیدن 
سوال یا تکمیل پرسشنامه در مورد نوع علامت هایی 
اســت که تجربه می کنید، مدت زمانی است که آنها 
را احساس کرده اید و شدت آنها چقدر است، پزشک 
شــما همچنین می خواهد در مورد زندگی شــما و 
تأثیری که این نشانه ها بر توانایی شما برای عملکرد 
در خانه، محل کار، دانشــگاه یا مدرســه داشته اید 

بیشتر بداند.
این روانپزشــک با بیان اینکه پزشک شما همچنین 
ممکن اســت یک معاینه فیزیکی انجام دهد تاکید 
کرد: به خاطر داشــته باشــید که در مورد هر دارو یا 
مکملی که مصرف می کنید به پزشــک خود اطلاع 
دهید زیــرا برخی داروهــا نیز می توانند احســاس 

افسردگی را تشدید کنند.
وی با اشــاره به اینکه تعدادی از عوامل می توانند در 
ایجاد افسردگی نقش داشته باشند، ادامه داد: برخی 
از عوامل خطر افسردگی عبارتند از سابقه خانوادگی 
بیماری روانی، مصرف مواد مخدر، ســابقه ابتلاء به 
ســایر اختلالات روان، سیســتم حمایت اجتماعی 
ضعیف، تجربه یک تروما، شــرایط ســلامت مزمن، 
عزت نفس ضعیف، رویدادهای استرس زای زندگی، 
ترومای دوران کودکی می تواند از عوامل زمینه ساز 

افسردگی باشد.
گلســتانی درباره درمان های افســردگی متداول 
افسردگی توضیح داد: افســردگی معمولاً با استفاده 
از داروهایــی به نــام داروهای ضد افســردگی یا از 
طریــق روان درمانــی درمــان می شــود، معمولاً 
بهترین رویکــرد درمانی ترکیبــی از دارو درمانی و 

روان درمانی است.
وی ادامه داد: شــناخت درمانی، درمانی مفید برای 
مبتلایان به افسردگی است، این نوع درمان به افراد 
می آموزد که فکرهای منفی خود را در نظر بگیرند و 
الگوهای مثبت تری را جایگزین آن کنند، این مفید 
است زیرا افکار ما و آنچه به خود می گوئیم بر روحیه 

و انگیزه ما تأثیر می گذارد.
گلستانی خاطرنشان کرد: اگر مرتباً چیزهای منفی 
بگوییم، در حال ایجاد یک محیــط روانی مرتبط با 
افسردگی هســتیم، از ســوی دیگر، مثبت اندیشی 
باعث ایجاد احساســات مثبت می شــود و در حالی 
که کنترل همــه جنبه های افســردگی امکان پذیر 
نیســت، این یکی از جنبه هایی اســت که ما بر آن 

قدرت داریم.

زهــرا جهانگــرد، گفــت: ســوءمصرف اســتروئیدهای 
آنابولیــک در جوانان موجب پرخاشــگری و بروز رفتارهای 

ضداجتماعی می شود.
وی اظهار کرد: مصرف انــواع داروهای هورمونی با هدف 
بدن ســازی در جوانان می تواند ســبب بــروز عوارض 
وخیمی مانند عقیمی، نارســایی قلبی و کبدی، کوتاهی 

قد و بزرگ شــدن ســینه در مردان و پرمویی و خشونت 
صدا در خانم ها شود.

جهانگــرد تاکید کــرد: اســتفاده خودســرانه از فرآورده های 
قاچــاق و بدون مجــوز جهت بدن ســازی و پــرورش اندام در 
جوانان، خطر ابتلاء به انواع اختلالات جســمی و روانی را برای 
مصرف کننده در بردارد.مدیرکل دفتــر نظارت و پایش مصرف 

فرآورده های ســلامت محور ســازمان غذا و دارو افزود: مصرف 
نابجای اســتروییدهای آنابولیک در جوانان جهت بدن سازی و 
رقابت های ورزشی با خطر بروز عوارض قلبی و عروقی مانند بالا 
رفتن فشارخون و نارســایی قلبی همراه است و همچنین موارد 
متعــددی از مرگ های ناگهانــی در اثر ســوءمصرف داروهای 

نیروزا در ورزشکاران حرفه ای در جهان گزارش شده است.

عوارض داروهای هورمونی در بدن سازی

علائم ذهنی و جسمی می توانند سال 

ها قبل از تشخیص ام اس آشکار شوند

محققان دریافتند افســردگی، یبوست، 
عفونت های دستگاه ادراری و مشکلات 
جنسی در بیماران ام اس پنج سال قبل 
از تشخیص رسمی، در مقایسه با افرادی 
که هرگــز بــه ام اس مبتلا نشــده اند، 

بیشتر احتمال دارد.
نتایج نشــان می دهد کــه احتمال بروز 
این مشــکلات در افراد مبتلا به ســایر 
بیماری های خودایمنی مانند لوپوس یا 

بیماری کرون نیز بیشتر است.
دکتــر »ســلین لواپــره«، دانشــیار 
عصب شناسی دانشــگاه سوربن پاریس، 
می گوید: »این علائم اولیه لزوماً منجر به 
تشخیص زودهنگام بیماری در جمعیت 
عمومــی نمی شــود، زیرا این شــرایط 
شــایع هســتند و همچنین می توانند 
علائم بیماری های دیگر نیز باشــند، اما 
این اطلاعات می تواند بــرای افرادی که 
در معرض خطر ابتلاء به ام اس هســتند 
مفید باشــد ماننــد افرادی که ســابقه 
خانوادگی این بیماری را دارند یا افرادی 
که در اســکن های مغــزی علائم ام اس 
را نشــان می دهند اما هیــچ علامتی از 

بیماری ندارند.«
ام اس زمانــی رخ می دهد که سیســتم 
ایمنی به غلاف محافظی که رشــته های 
عصبی را می پوشــاند حملــه می کند و 
باعث قطــع پیش رونده ســیگنال های 

عصبی بین مغز و بدن می شود.
برای ایــن مطالعــه، محققــان بیش از 
۲۰۰۰۰ نفر را که به تازگــی مبتلا به ام 
اس تشخیص داده شده بودند با نزدیک 
به ۵۵۰۰۰ نفــری که ام اس نداشــتند 
مقایســه کردند. هر بیمار ام اس با ســه 
فرد سالم هم سن و جنس مطابقت داده 

شد.
آنها همچنین بیماران ام اس را با نزدیک 
به ۳۰۵۰۰ نفر مبتلا بــه بیماری کرون 
و بیش از ۷۳۰۰ بیمــار مبتلا به لوپوس 

مقایسه کردند.
محققان به طور خاص سوابق پزشکی را 
بررســی کردند و به دنبال ۱۱۳ بیماری 
و علائم مختلف بودند که ممکن اســت 
بیمــاران در پنــج ســال قبــل و بعد از 

تشخیص خود داشته باشند.
افراد مبتلا به ام اس دارای مشکلات زیر 

قبل از تشخیص بودند:
- ۲۲ درصد بیشتر به افسردگی مبتلا بودند.

- ۵۰ درصد بیشتر احتمال دارد یبوست 
داشته باشند.

- ۳۸ درصــد بیشــتر احتمــال دارد به 
عفونت ادراری مبتلا شوند.

- ۴۷ درصد بیشــتر احتمــال دارد که 
مشکلات جنسی داشته باشند.

- احتمال ابتــلاء به عفونــت مثانه ۲۱ 
درصد بیشتر بود.

حدود ۱۴ درصد از بیماران ام اس، پنج سال 
قبل از تشــخیص، داروهای ضدافســردگی 
مصرف می کردند، در حالــی که ۱۰ درصد 
از بیمــاران بــدون ام اس، داروهــای ضد 

افسردگی را مصرف می کردند.
تا پنج ســال پــس از تشــخیص، به ۳۷ 
درصد از بیماران ام اس در مقایسه با ۱۹ 
درصد از بیماران بدون ام اس، داروهای 

ضد افسردگی تجویز می شد.
لواپره گفــت: »البته، همه کســانی که 
این علائــم را دارنــد بــه ام اس مبتلا 
نمی شــوند. مــا امیدواریــم کــه در 
نهایت ایــن علائــم اولیه به مــا کمک 
را  بیولوژیکــی  کنــد مکانیســم های 
که قبل از بــروز علائم واقعــی بیماری 
در بــدن رخ می دهــد، درک کنیــم.«

فاطمه حجتی افــزود: دردهای گردن شــایع ترین دردهای 
اســکلتی عضلانی هســتند. علت بروز این دردها در جوانان 

خســتگی و مشــکلات عضلانی اســت، اما با افزایش سن، 
مشکلات استخوانی، آرتروز و دیسک مطرح می شود.

وی با بیان اینکه برخی مشــاغل طوری است که افراد مدت 
طولانی پشــت میز می نشــینند بدون آنکه حرکتی بکنند، 
ادامه داد: به ویژه اگــر این افراد در وضعیت نامناســبی هم 
باشــند، دچار گرفتگی عضلات مخصوصــاً عضلات گردن و 

شانه می شوند.
این متخصص طب فیزیکی و توانبخشــی افــزود: افراد باید 
نحوه نشســتن خود را اصلاح و حتماً از بــی حرکتی طولانی 
خودداری کنند. اگر ۴۰ الی ۴۵ دقیقــه بی حرکت بودیم. دو 
الی ســه دقیقه از جا بلند شــویم و حرکات کششی دست را 

انجام دهیم.
وی با بیان اینکه آســیب های اســکلتی عضلانی در کسانی 
که عضلات قوی تری دارند کمتر اســت، گفــت: اگر ورزش، 

نامناسب باشد عامل آسیب می شــود. برنامه ورزشی مناسب 
و منظم نه از نوع آسیب رسان، ســبب پیشگیری از اختلالات 

اسکلتی عضلانی می شود.
حجتی در خصوص پیشگیری از آرتروز گردن و بیرون زدگی 
دیسک با افزایش سن، تصریح کرد: افزایش سن امری اجتناب 
ناپذیر اســت. با ورزش منظم و رعایــت فعالیت های روزمره، 
پرهیز بیش از حد از خم نگه داشــتن ســر به جلو، و پرهیز از 
چرخش بیش از حد ســر می تــوان از بروز ایــن بیماری ها 

جلوگیری کرد.
وی به کســانی که ســابقه گردن درد و بیرون زدگی دیسک 
دارند، توصیه کرد: اگر دچار ضعف شــدید عضلات دست و پا 
هستید، حتماً به پزشک مراجع کنید. همچنین بی اختیاری 
ادرار و مدفوع، از عوامل خطر فشــار به اعصاب نخاع است که 

باید جدی گرفته شود.

علت بروز دردهای اسکلتی عضلانی
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حســین فرزندی تهیه کننده و کارگردان حوزه انیمیشن 
در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره تولید انیمیشــن های 
کوتاه مناسبتی بیان کرد: ما در این سال ها در حوزه های 
مختلفــی فعالیت داشــته ایم اما مشــخصاً در حوزه ای 
مانند اربعین، پنجمین سال اســت که آثاری را در قالب 

انیمیشن تولید و عرضه کردیم.
وی ادامه داد: در ســال اول انیمیشــن کوتاه »عشق یعنی 
به تو رسیدن« را داشــتیم. در ســال دوم انیمیشن »سفر 
عشق« و در ســال ســوم که مصادف با ایام فراگیری کرونا 
بود هم »نایب الزیاره« را ســاختیم. سال گذشته انیمیشن 
»لحظه دیدار« را تولید کردیم و امســال هم »سرزمین تو« 
را داشــتیم. هر یک از این انیمیشــن های کوتاه به یکی از 

اتفاقات مربوط به اربعین پرداخته بود.
فرزندی گفت: در انیمیشن »سرزمین تو« که امسال تولید 
کردیم، به ایــن مضمون پرداختیم کــه از همه ملیت ها در 
پیاده روی اربعیــن حضور دارند. ۲ تــن از مداحان توانمند 
کشــور یعنی آقایان پویانفر و هلالی هم در تولید این اثر با 
ما همراهی کردنــد و از طراحی کاراکترهــای آن ها هم در 

انیمیشن استفاده کردیم.
این انیمیشن ســاز درباره تمرکز گــروه هنرمندان همراه 
خود بر تولید انیمیشــن های مناســبتی عنوان کرد: ما هم 
کارهای مناســبتی تولید کرده ایم و هم در موضوعات آزاد 
تولیداتی داشــته ایم. تا پیش از این فعالیت های ما در حوزه 

انیمیشــن های کوتاه بود و این روزها مشغول کار روی یک 
انیمیشن بلند هستیم؛ یک مجموعه سریال انیمیشنی که 

قرار است برای دهه فجر آماده عرضه شود.
وی درباره فقدان تولیدات مرتبط با مناســبت های خاص 
تاکید کرد: در چند ســال اخیر وضعیت به مراتب بهتر شده 
است اما همچنان جای کار بیشــتر وجود دارد. نه فقط در 
حوزه انیمیشن که در حوزه کارهای رئال هم اتفاقات خوبی 
را در سال های اخیر شاهد بودیم. اما همان طور که می دانید 

متأسفانه برخلاف برخی مناسبت ها مانند فاطمیه و محرم 
که شــاهد پرکاری گروه هــای هنری هســتیم در برخی 
مناسبت ها حتی یک اثر هم تولید نمی شود. مثلًا تا به امروز 

درباره امام کاظم )ع( کارهای بسیار کمی تولید شده است.
فرزندی افزود: ما حتی امروز انیمیشن کودکانه مناسب 
درباره حضرت رضا )ع( نداریم. بــه همین دلیل هم، ما 
فضای فعالیت خود را در حوزه مخاطبان کودک تعریف 
کرده ایم. تــا آنجایی هم کــه در توان مــان بوده تلاش 

کرده ایم کارهایی را به سرانجام برسانیم. ظرفیت کار در 
این حوزه بسیار زیاد است.

این تهیه کننده و کارگردان انیمیشــن تأکید کرد: واقعیت 
این اســت که انیمیشــن یک محصول زودبازده نیست و از 
نگاه گروه های تولیدی هم فعالیتــی پرهزینه و کم عایدی 
به حساب می آید. خیلی از مجموعه های فرهنگی به سمت 
کارهای زودبازده گرایش دارند اما انیمیشــن اساساً حوزه 

زودبازدهی نیست.
وی درباره بازخورد بچه ها نسبت به انیمیشن های مذهبی 
گفت: آنچه تا به امروز دیده ام، الحمدالله بســیار مثبت بوده 
است. انیمیشن یک محصول پویاســت. برخی از بچه هایی 
که ســال ها پیش مخاطب آثار ما بوده اند، بــا آن ها بزرگ 
می شــوند و مواجهه با آن ها واقعاً برای ما لذت بخش است. 
خوشــبختانه تلویزیون هم با پخش ایــن جنس آثار باعث 

افزایش اثرگذاری و تأثیرگذاری آن ها شده است.
فرزندی یادآور شد: انیمیشن های ما در این سال ها 
بیشتر در فضای مجازی دیده شــده است. این آثار 
از ابتدا به گونه ای هدف گذاری شــده اند که بســتر 
پخش آن هــا تنها بــه تلویزیــون محــدود نماند. 
قصدمــان این بود کــه تمرکزمان روی یک بســتر 
پخش نباشد و به بســترهای دیگر مانند شبکه های 
اجتماعی هــم فکر کــرده بودیــم و خداراشــکر 

بازخوردهای خوبی هم گرفتیم.

اگر قدری اهل تاریخ، هنر و سینمای ایران هستید، به طور قطع نمی توانید از صحنه ها 
و دیالوگ های زیبای بســیاری از فیلم ها و ســریال های ایرانی به راحتی عبور کنید. 
خصوص آن که این سریال های به یادماندنی با موسیقی فاخر و اصیل ایرانی همراه بوده و 

تماشای آن از دریچه تلویزیون حس نوستالژی هم به شما دست بدهد.
شبکه »آی فیلم« این روزها در حال پخش یکی از این آثار تلویزیونی ایران است که نه 
تنها برای رده سنی بالای ۴۰ سال، بلکه برای کسانی که در دهه هفتاد به بعد هم به دنیا 
آمدند، می تواند جذابیت های خاص خودش را داشته باشد؛ البته به شرط آن که خود 
بخواهید برای یک ساعت از گوشــی تلفن همراه تان دوری کرده و فارغ از هر مساله و 
مشکلی، راس ساعت ۲۰ به پای جعبه جادویی بنشینید که شاید این روزها به دلیل 

فراگیر شدن شبکه های اجتماعی دیگر رونق آن روزگاران را نداشته باشد.
»ســربداران« نام این مجموعه تلویزیونی ایرانی به کارگردانی »محمدعلی نجفی« 
است که فیلمبرداری آن در شهریور ۱۳۶۰ در مسجد تاریخی »اردستان« آغاز شد و 

در ۲۶ دی ۱۳۶۲ از شبکه یک سیما روی آنتن رفت.
موسیقی زیبای کاملا ایرانی و با آهنگســازی بی نظیر »فرهاد فخرالدینی«، هوش و 

حواستان را ناخودآگاه به دل تاریخ و به قرن هشتم هجری می برد
با سربداران به دل تاریخ سفر می کنید

وقتی به تماشای سریال سربداران می نشــینید چند نکته قابل توجه است که شاید 
کمتر بدان توجه داشته باشید. اولین نکته تیتراژ جذاب آن است که با موسیقی زیبای 
کاملا ایرانی و با آهنگسازی بی نظیر »فرهاد فخرالدینی« است که هوش و حواستان را 

ناخودآگاه به دل تاریخ و به قرن هشتم هجری می برد.
دومین نکته ای که در این اثر تاریخی و ماندگار هر بیننده ای را مجذوب خود می کند، 
انتخاب صحنه ها و لباس هایی است که به راستی رنگ و بوی ایران سده هشتم هجری 
را به خود گرفته است. این که در لباس مردم عادی از پارچه کرباس و زمخت و رنگ های 
سفید و سیاه همراه با انواع وصله و پینه استفاده شده و با نگاهی مختصر می توان متوجه 
وضعیت نابسامان اقتصادی آن دوران شد، چیزی است که شاید در نگاه نخست برای 
بیینده چندان به چشم نیاید، اما بعد از مدتی در خواهید یافت که به راستی کارگردان و 

منشی صحنه موفق شده تا بیننده را به طور کامل در دل تاریخ قرار دهد.
در سکانسی از این سریال که مربوط به سفر »حسن جوری« رهبر جنبش سربداران 
از »باشتین«)حوالی سبزوار امروزی( به نیشابور و روبرو شدن او با دسته ای از ایلچیان 
مغول است، جذابیت خاصی نهفته است. شیخ حســن که با بازی درخشان روانشاد 
»امین تارخ« به تنهایی و با یک چهارپا)الاغ( در حال عبور از بیابان بی آب و علف مابین 
باشتین و نیشابور است، با مغولان روبرو می شود. در این زمان چند سرباز مغول قصد 
جان شیخ را می کنند که ایلچی مغول مانع شده و با چند پرسش ساده و جواب راست 
شیخ حسن، مانع کشتن او می شود. ایلچی در ابتدا نگاهی به سر و وضع درویش مابانه و 

ساده شیخ انداخته و از او می پرسد:
درویش نامت چیست؟

بیش از نیمی از دراویشی که با آن برخورد کرده ام نامشان حسن است. درویش... برو.

درست در زمانی که شیخ حسن قصد رفتن می کند سرباز مغول او را صدا زده و بعد از 
این که چهارپایش را از او می گیرند، به بازرسی کوله بار شیخ پرداخته و نان خشکی را 
که در کوله بار ساده شیخ هست، از او گرفته و به زمین پرتاب می کند. شیخ حسن که از 
این رفتار به شدت ناراحت است، با احترام نان خشک را از زمین برداشته، در کوله خود 

گذاشته و با مشک آب خود رهسپار بیابان می شود.
ترکیب رنگ لباس های رعایا، انتخاب محل فیلمبرداری در بیابان  که هیچ نشانه ای از 
شهرهای مدرن در آن یافت نشده از دیگر نشانه های جذابی است که شاید کمتر در آثار 

تاریخی ساخته شده در دو دهه بعد و دوران کنونی با آن برخورد داشته باشیم
خشکی بیابان، سر و وضع ســاده و لباس کرباس شیخ حسن به همراه چهارپایش که 
خورجینی بر آن اســت چنان ترکیب هماهنگی را با دیالوگ های این سریال ایجاد 
می کند، که بیینده ارزش نان خشک را در بیابان به درستی درک کرده و کارگردان به 
قدری موفق شده تا این صحنه جذاب، جلوه  کند؛ که ممکن است حتی بیننده احساس 

گرسنگی کرده و بخواهد خوردن نان خشک در بیابان را تجربه کند!
ترکیب رنگ لباس های رعایا، انتخاب محل فیلمبرداری در بیابان  که هیچ نشانه ای از 
شهرهای مدرن در آن یافت نشده از دیگر نشانه های جذابی است که شاید کمتر در آثار 

تاریخی ساخته شده در دو دهه بعد و دوران کنونی با آن برخورد داشته باشیم.
دیالوگ های این سریال هم بی نظیر است

شــاید با توجه به زمان ســاخت این ســریال در دهه ۶۰ بتوان گفت که منفورترین 
شخصیت ســریال همان »قاضی شــارح« با بازی بی نظیر »علی نصیریان« بوده و 

محبوب ترین هم شیخ حسن جوری.
اما به راســتی که این چنین نبوده و همه شــخصیت ها به دلیل مهارت بالای خود و 
فیلمنامه بی نظیر این سریال که نوشته روانشاد »کیهان رهگذار« بود، توانستند نکاتی 
را به همراه وقایع تاریخی برای بیینده به نمایش بگذارند که حاوی مضامین سیاسی، 

اجتماعی، اخلاقی و هنری است.
مثلا در سکانسی از این سریال که قاضی شــارح به فرمان خان باشتین باید به عنوان 
مقصر اصلی در قتل »شیخ خلیفه مازندرانی« محاکمه و گردن زده می شد، کسی حاضر 
به محاکمه او نمی شود. اما قاضی شارح که به مکر و حیله و سفسطه گری شهره است، با 
یک دیالوگ زیبا و ســرگرم کردن مردم، موجب خریدن زمان بیشتری شده و در این 
حال »طوغای تیمورخان« ایلخان بزرگ مغول به باشتین وارد شده و مانع کشته شدن 

قاضی شارح می شود.
قسمت هایی از این دیالوگ به راســتی حتی در دوران کنونی هم خریدار دارد و شاید 
در نظر برخی این گونه جلوه کند که کیهان رهگذار، نویسنده این فیلمنامه به زبان ۴۰ 
سال بعد سخنان بازیگران را می نگاشــته، اما به درستی این ما هستیم که به زبان ۴۰ 
سال قبل می اندیشیم، سخن گفته و رفتار می کنیم. در این سکانس که کسی حاضر به 

محاکمه نیست قاضی شارح این گونه آغاز می کند:
چه کسی محاکمه را انجام می دهد؟ قاضی کدام شماست؟ میخواهم اعتراف کنم. من 
واعظ باشتین پیوسته حق شما اعیان را از مردم گرفته ام. جرمم بس سنگین است. ای 

اعیان باشتین اگر من نبودم بسیاری از شما اکنون آرامش مرگ داشتید. من نگذاشتم 
که ایلخان گرگان در باشتین خونی بریزد. من تمام عمر حق مغولان را از مردم بی نوا 
ستاندم. من قاضی القضات باشتین نگذاشتم خون نجیبی ریخته شود، مرا محاکمه 
کنید که من برای رضای خدا هرگز از جان خویش دریغ ننمودم. مرا بکشید، سرم را از 

تن جدا کنید و بر دار بیاویزید، قاضی کدام شماست؟ میخواهم اعتراف کنم!
در این لحظه خان باشتین با بازی »عنایت بخشی« می گوید:

در این لحظه قاضی شارح مجدد میدان را به دســت گرفته خطاب به اعیان باشتین 
می گوید:ساکت نباشید، اگر شما قضاوت را نپذیرید ممکن است از یک عامی دعوت 
به قضاوت شود. قضاوت سنت است. من در حق شما مردم بسیار بد کردم. نگذارید این 
سنت محاکمه را در ذهن شما مردم بیالایند. بسیاری از شما قضاوت را می دانید. بسیار 
ساده است. ردای من را از تنم به در آورید و به تن]خود[ کنید که قاضی خواهید شد. و اگر 
کسی ردای قضاوت پوشید و قاضی القضات نشد، خورشید در شب خواهد تابید و ماه 

در روز. وقتی من بعد از مرگ پدر ردای قضاوت پوشیدم در دم قاضی القضات شدم! ...
قضاوت بسیار ساده است. کافی است به اصل مطلب بپردازید و اصلا به حاشیه نروید. 
کافی است »داد« را بشناسید. من به شــما می گویم آنچه پدر به من گفت. »داد« آن 

است که خان]ایلخان مغول[ بخواهد، همین و والسلام!
باید توجه داشته باشید که این ها تنها بخشی از یک سکانس چند دقیقه ای از این اثر 
ماندگار بود این در حالیست که سریال یاد شده سرشار از دیالوگ هایی از این قبیل است 
که هریک در جای خود بســیار جذاب و شنیدنی است. پس اگر با خواندن این مطلب 
جرقه ای در ذهنتان مبنی بر علاقه به تماشای آن ایجاد شــد، این روزها فرصت را از 
دست ندهید که هنوز هم تماشای یک اثر ماندگار از جعبه جادویی تلویزیون، همچنان 

لطف و لذت دیگری دارد.

انیمیشن سازی مذهبی؛ از پرکاری  تا غفلت 

سربداران؛ اثری ماندگار و گنجینه ای در سینمای ایران

چهره ها نباید تلویزیون را 

فراموش کنند  
 محیا دهقانــی بازیگر جوان و آتیه داری اســت که 
این روزها بــه چهره ای شــناخته شــده در عرصه 
بازیگری تبدیل شــده، اگرچه حضــور او در آثاری 
چون »ماجــرای نیمروز« و »شــیار ۱۴۳« پررنگ 
نبوده است اما همکاری او با کارگردان های شناخته 
شــده ای چون محمدحســین مهدویــان و نرگس 
آبیار توانســته در طول مســیری کاری حرفه ایش 
تاثیرگذار باشــد. او پس از نقش آفرینی در فصل دوم 

سریال نجلا به چهره ای محبوب تبدیل شد.
محیا دهقانــی در ابتدای گفت وگو با اشــاره به این 
نکته که در فصل دوم ســریال »نجــلا« جایگزین 
سارا رسول زاده شد و در این پروژه ایفای نقش کرد، 
گفت: در کشور ما جایگزین شدن در نقشی که قبلا 
بازیگر دیگری حضور داشــته کمی سخت و ریسک 
بزرگی بــرای هنرمند اســت، اما نبایــد ذات هنر را 
متعلق به فرد دانســت، من به عنوان یک بازیگر این 
موضوع را پذیرفته ام و سعی کرده ام تا در این سلسه 
مراتبی که در مســیر حرفه ای خــود طی می کنم، 
یکسری مســائل را برای خودم حل کنم. این نقش 
را پذیرفتم و توســط خیرالله تقیانی پور، کارگردان 
حرفه ایو با تجربه  به این پروژه اضافه شــدم و با تیم 

خوب تولید سعید سعدی همکاری کردم. 
 وی افزود: بازی در ســریال »نجلا« را دوســت 
داشــتم چرا که از نظر من نجلا یک عاشــقانه ای 
بود که در دل تلخی و زشــتی جنگ مثل یک گل 

نیلوفر در مرداب رویید. 
 دهقانی با بیــان این مطلب که من عاشــق حرفه 
بازیگری است، بیان کرد: دلبســته به ژانر خاصی 
نیستم و دوســت دارم در تمام ژانرها تجربه بازی 
داشــته باشــم. برای من تنها کاراکتر اســت که 
اهمیت دارد، اینکه کاراکتــر برای مخاطب حرف 
داشته باشــد و کاراکتری نباشد که مخاطب را بی 
ارزش کند. این مسئله که نقشــی که می خواهم 
بازی کنم آورده ای برای مخاطب داشــته باشــد 
و ارزش زمانی که برای تماشــای آن نقش صرف 
می کند را داشته باشــد. به نظر من اینکه زمانی از 
مخاطب گرفته می شود برای تماشای اثری و برای 
او آورده ای نداشته باشــد و صرف پر کردن وقت او 

باشد مصداق حق الناس است. 
 بازیگر سریال »نجلا۲« افزود: در جامعه ای زندگی 
می کنیم کــه عشــق هایی اســطوره ای و نابی که 
در گذشــته وجود داشــته دیگر تمام شده، در اصل 
این ماجرا مثل ادبیات کهنی اســت که از آن فاصله 
گرفته ایم. عشقی که در ســریال نجلا نمایش داده 
می شد یک عشــق پاک بود و کاراکتر نجلا که نماد 
یک زن قوی در دل سختی ها بود و می  تواند الگویی 
برای نسل جدید باشــد تا در مسیر زندگی خود قدم 
درستی بردارند و تجربه های اشــتباه را تکرار نکند. 
نجلا مجموعه ای  اســت که می تواند ادامه دار باشد، 

اما ادامه داشتن آن به سازنده کار بستگی دارد. 
  دهقانــی ادامه داد: همچنان وقتــی مردم من را 
در خیابان می بیننــد در باره ســریال »نجلا« از 
من سوال می کنند  و منتظر ســاخت فصل سوم 
این مجموعه هســتند. اگر روزی فصل سوم این 
مجموعه ســاخته شــود قطعا در این مجموعه با 

عشق حضور پیدا می کنم. 
چهره ها نباید تلویزیون را فراموش کنند  

او با اشــاره به این مطلب که در دهه های گذشــته 
رســانه ای بجز ســینما و تلویزیون وجود نداشته، 
گفت: این حرف درستی نیست که بگوییم مخاطب 
تلویزیون ریزش کرده، مخاطب در گذشته با انتخاب 
محــدودی روبرو بوده و مثــل امروز انواع و اقســام 
تکنولوژی و بســترهای مختلف برای سرگرمی در 
اختیارش نبوده است. امروزه مخاطب انتخاب های 
زیادی دارد کــه مخاطبین در بســترهای مختلف 
تکثیر می شوند. یکی نمایش خانگی و دیگری سینما 
و شــخصی نیز تلویزیون را انتخاب می کند. اما نباید 
فراموش کرد قاب تلویزیون یک رســانه ای اســت 
که در ما ریشــه دوانده است. اکثر ســوپر استارهای 
امروزی از تلویزیون رشد کرده اند، بنظرم هنرمندان 
نباید زمینی که در آن رشد کرده اند را رها کنند و به 

آسمان بچسبند چون از این زمین بالا آمده اند.  
 دهقانی در ادامه بیان کــرد: هنرمند نمی تواند فقط 
یه بستر را برای هنرنمایی انتخاب کند چرا که بازیگر 
باید صحنه های مختلفی مثل صحنه تئاتر، سینما، 
نمایش خانگــی و تلویزیون را بــرای نقش آفرینی 
انتخاب کند و برایش فرقی نداشــته باشد در کجا و 
کدام قاب ایفای نقش می کند، بلکه تنها محتوا باید 

برای او مهم و دارای اهمیت باشد.
او در ادامه اظهار داشــت: اولین تجربــه بازیگری ام 
درفیلم سینمایی »شــیار ۱۴۳« بود، اگرچه نقش 
کوتاهی داشتم اما یادگاری قشــنگی برای من بود. 
»ماجرای نیمروز۱«را نیز به طور عجیبی دوســت 
دارم، نه تنها نقش خودم بلکه کل فیلم برایم جذاب 
اســت. در آثار زیادی نقش آفرینی کردم که خیلی از 
آن ها هنوز یا در صف اکران اســت و یا پخش نشــده 
اســت، از میان همه این ها نقش نجــلا برایم ویژه و 
جذاب بود.این بازیگر ســینما و تلویزوین در خاتمه 
با اشــاره به جدیدترین تجربه بازیگری اش در فصل 
دوم سریال »مستوران« گفت: به تازگی سریال نقش 
ماه منیر در سریال »مستوران۲« را بازی کرده ام که 
نه تنها برای خود بلکه اطمینان دارم برای بیننده هم 
جذاب و دوست داشتنی خواهد شد. جزئیاتی از این 
مجموعه نمی گویم تا ذهنیتی برای مخاطب درست 
نکنم، اما پس از آغاز پخش ســریال درباره نقشم در 

این مجموعه صحبت خواهم کرد.

رویداد ایده پردازی فرصتی برای 
مشارکت همه علاقه مندان به رسانه

رادیو مقاومت در ۱۵ آبان ماه و با محوریت 
تبیین مکتب شــهید ســلیمانی، آرمان 
فلسطین، تعمیق استکبار ستیزی، روایت 
بیداری اسلامی ملت های مسلمان، تبیین 
جنایت های امریکا و رژیم صهیونیستی در 
غزه و همچنین بررســی آخرین تحولات 
منطقه بــا تمرکز بــر موضوع فلســطین 
بصورت ۲۴ ساعته شروع به کار کرد. یکی 
از مهمترین اتفاقات این رادیو در مشارکت 
و هم افزایی با ســایر رســانه ها و در جهت 
تعامل بیشتر با مخاطبان برپایی نخستین 

رویداد ایده پردازی است.
رضــا کوچــک زاده تهمتن مدیــر رادیو 
مقاومــت، در ابتدا بــا بیان اینکــه طوفان 
اقتدارآفرین الاقصی باعث شــد تا مســئله 
فلسطین دوباره به صدر مسائل جهان اسلام 
و حتی جهــان برگردد، با اشــاره به برپایی 
نخستین رویداد ایده پردازی در رسانه ملی 
ادامه داد: شورای سردبیری رادیو مقاومت 
در کنار برنامه سازی و اهمیت تولید محتوا 
در این فضا، به منظور ارتباط بیشتر و تعامل 
با مخاطبان و علاقه مندان به حوزه رســانه 
در محکومیت جنایت رژیم صهیونیســتی، 
با همکاری شــبکه اینترنتی فلســطین و 
مشــارکت تمامی شــبکه های رادیویی و 
تلویزیونــی اقدام به برگــزاری رویداد ایده 
پردازی غزه کرده است. این اقدام رسانه ای 
می تواند یک عزم ملی و حرکت بین المللی 
را رقم بزند، زیرا به فرمــوده بنیانگذارکبیر 
انقلاب، » اگر مســلمین مجتمع بودند و هر 
کدام یک سطل آب می ریختند اسرائیل را 

سیل می برد«.
مدیر رادیــو مقاومت با تاکید بر ســکوت 
مجامع بین المللی و بــی اعتباری حقوق 
بشــرغربی افزود: رســانه موظف اســت 
جنایات ۷۵ ســاله رژیم صهیونیستی در 
فلســطین، جنایات جنگی کنونی امریکا 
و صهیونیســم در باریکه غزه را مورد مداقه 
برنامه ســازی قرار دهد و ما نیــز در کنار 
رســالت برنامه ســازی فرصتــی را برای 
مشــارکت و همراهی بیشتر فراهم کردیم 
تا هــر مخاطبی خود یک برنامه ســاز این 
حوزه باشــد، رویداد ایده پــردازی غزه با 
شعار )ســهم هر ایرانی، یک ایده ی رسانه 
ای( فعالیت می کنــد، از این رو در ۵ کلان 
موضوع از مخاطبان جهت دریافت ایده ها 
و طرح های خــود در موضوع غزه دعوت به 

عمل می آوریم.
کوچــک زاده در معرفی ۵ ســرفصل این 
رویداد گفت: کودکان غزه، حقوق بشــر، 
نسل کشــی، جنگ رســانه ای شناختی و 
زنــان در غزه عنوان موضوعاتی اســت که 
با توجه بــه آن منتظــر دریافت طرح های 

علاقه مندان به این حوزه هستیم.
وی خاطرنشــان کرد: مقاومت بی ســابقه 
ملت فلســطین و ضربات سخت اطلاعاتی 
– نظامــی اخیــر آن هــا به رژیــم موقت 
صهیونیستی، پیام راهبردی مهمی به این 
رژیم جعلی موقت و حامیان غربی آن بوده 
است. مقاومتی که همچنان با وجود کشتار 
مردم مظلوم غــزه ادامــه دارد و علی رغم 
حمایت تمام عیار آمریــکا و اروپا، اما رژیم 
صهیونیســتی را با هراس کشنده ای روبرو 
کرده اســت. به همین دلیل وظیفه رسانه 
به عنوان یکی از ارکان قدرت در نظام بین 
الملل بیش از پیش ضــرورت دارد تا بتواند 
قفل ســکوت مجامع بین المللــی و داعیه 

داران صلح جهانی را بشکند.
مدیر رادیو مقاومت تاکید کرد: ایده پردازان 
محترم با ثبــت ایده های خود در ســامانه 
می تواننــد   ،samat.iriborg.ir
حق مالکیت معنــوی آن ها را بــرای خود 
رسمیت ببخشند. همچنین ایده های ثبت 
شــده در صورت برخــورداری از کیفیت و 
استاندارد های حرفه ای تا رسیدن به مرحله 
تولید، مورد حمایت قــرار می گیرند و با نام 

صاحب ایده در رسانه پخش خواهند شد.
گفتنــی اســت فرصــت شــرکت در 
نخســتین رویداد ایده پردازی تا پایان 
آذرماه می باشــد؛ و به هر یک از برندگان 
ایده های برتر و منتخب جوایز نفیســی 

تعلق خواهد گرفت.

پیمان جبلی، رئیس رسانه ملی در آیین نکوداشت هفته پژوهش که در ساختمان شهدای رادیو 
برگزار شد، گفت: ما در دوره تحولی رسانه ملی باید بپذیریم نقش فکر، رصد و پژوهش بر هر کار 
دیگری اولویت دارد. تا زمانی که ما در رسانه ملی منحصر به فرد جمهوری اسلامی ایران،  شناخت 
دقیق، آگاهی کامل،  به روز شده از نیازها و تحولات فکری ـ اجتماعی جامعه پیرامون و مخاطبان 
خودمان نداشته باشیم، هیچ تولیدی در هیچ گونه برنامه سازی ممکن است به هدف اصابت نکند.

رسانه ملی باید به دنبال جذب مخاطب باشد
رئیس رسانه ملی افزود: برنامه سازی و تولید محتوای ما اگر بدون توجه به این رصد و فکر و آگاهی 

کامل از جامعه مخطب باشد، ممکن است به عکس خود عمل کند. رسانه ملی قطعا باید به دنبال 
جذب مخاطب، تولید برنامه های پرمخاطب و توجه به همه عناصر محتوای جذاب باشد اما در 
کنار جذابیت باید به محتوا هم دقت کرد. برنامه پرمخاطبی که غذای آلوده به مخاطب می دهد 
قطعا پرضررتر از برنامه کم مخاطبی است که غذای آلوده می دهد. البته برنامه کم مخاطب با 

محتوای خوب هم فایده ای ندارد.
در جایگاه یک مادر دلسوز!

جبلی با اشاره به فلسفه وجودی رسانه ملی خاطرنشان کرد: آنچه در فلسفه وجودی رسانه ملی 

و انقلاب نهفته است، رسانه ای است که در جایگاه یک مادر دلسوز است و تمام وجود خودش را 
وقف خانواده کرده است. جایگاه رسانه چنین نقشی است و آنچه که انتظار می رود همین است؛ 
یعنی در عین حال که ذائقه ملت را با دقت رصد می کند، تحولات فرهنگی را در نظر می گیرد و 

متناسب با شناخت دقیق از مخاطب و آسیب ها خوراک مناسب تولید می کند.
جبلی تصریح کرد: رسانه زمانی اثرگذار است که صرفا به دنبال اندازه گیری مخاطب نباشد در این 
صورت برنامه سازی ما را تک بعدی می کند. در کنار آن باید افکارسنجی دقیق صورت بگیرد و 

برنامه ساز ببیند که چقدر به اهداف تعیین شده اش دست یافته است.

 جبلی: رسانه ملی به دنبال مخاطب است، اما غذای آلوده به او نمی دهیم 

مهدی کمیلی اظهار کرد: کاملا مخالف ایرانیزه شــدن نمایشنامه های خارجی 
هستم چون نمایشنامه زیبایی خود را از دســت می دهد و حرف نویسنده از بین 
می رود. اگر بخواهم چنین کاری کنم از نمایشــنامه ایرانی با نویسنده ایرانی کار 

می کنم. حرف های نویسنده در نمایشنامه خارجی باید زده شود.
کارگردان نمایــش »فیزیکدان ها« اضافه کــرد: در این کار، اصلا اقتباســی از 
نمایشنامه نشده بود اما تنها تعدادی از شــخصیت ها کم شدند چون در حوصله 

مخاطب ما نبود طولانی شود و یک سری حرف ها هم سنگین بود.
بازیگر تئاتر، بدن، بیان و حس آماده دارد و در لحظه باید کار را انجام دهد

کمیلی همچنین در این باره که چقدر معتقد هســتید بازیگران تئاتر در عرصه 
تصویر می توانند موفق باشــند؟ اظهار داشــت: بازیگران تئاتــر خیلی زیاد در 
عرصه تصویر می توانند موفق باشــند. بازیگر تئاتر، چند بعدی است و چند بعد 
صحنه را می شناســد اما بازیگری که صرفا کار تصویری می کند بعدهای دیگر 
را نمی شناســد. بازیگر تئاتر، بدن، بیان و حس آماده دارد و در لحظه باید کار را 

انجام دهد اما بازیگر سینما همانند بازیگر صحنه نمی تواند ایفای نقش کند.
این کارگردان و بازیگر تئاتر و ســینما گفت: بازیگران سینما در عرصه تئاتر وارد 

می شوند که بگویند هنرمند و خیلی تئاتری هستیم اما چنین اتفاقی نمی افتد.
سلبریتی ها صرفا برای گیشه هستند

وی درباره بازگشت بازیگران ســلبریتی به عرصه تئاتر گفت: این کار صرفا برای 
گیشه است و اصلا برای بازی نیســت و تهیه کننده به دنبال فروش است و شکی 

در این وجود ندارد.
کمیلی در این باره که حضور چهره های ســلبریتی در عرصه تئاتر چه رونقی می 
تواند به آن بکند؟ اظهار داشت: این کار به رونق گیشه مطمئنا کمک می کند اما 

به خود هنر تئاتر به شدت آسیب می زند.
این کار به رونق گیشــه مطمئنا کمک می کند اما به خــود هنر تئاتر به 

شدت آسیب می زند

وی افزود: خیلی از بازیگران تئاتر مدت هاست بیکار هستند و از منابع دیگر امرار 
معاش می کنند؛ در حالی که توانایی بازی و اســتعداد بالا دارند و می توانند دیده 

شوند اما چنین اتفاقی به دلایلی چون لابی گری ها برایشان نمی افتد.
کمیلی در عین حــال درباره حضــور کارگردان هــای ســینما و تلویزیون در 
سالن های تئاتر برای انتخاب و کشــف بازیگران مســتعد گفت: این کار خیلی 
تاثیرگذار اســت و در کار قبلی دو نفر از بازیگران سر کار سینمایی رفتند. در این 
کار هم چند نفر از بازیگران در آستانه ورود به کارهای جدید تئاتر هستند، یکی 

از بازیگران هم برای کار سینمایی انتخاب شده است. این اتفاق درستی است.
وی همچنین افــزود: یکی از مشــکلاتی هم که ما در نمایش داشــتیم 
حمایت نشدن از سوی مجموعه عمارت ارغوان بود. در فضای هنر و تئاتر 
همان لابی بازی ها، پارتی بازی و رفاقت های پشت پرده را داریم که کاری 

را به زمین بزنند یا کاری را بالا بکشند.
کارگردان فیزیکدان ها تصریح کــرد: بدترین اتفاقی که بــرای دنیای بازیگری 
می افتد کارگاه های کوتاه مدتی است که در آنها یک ســری افراد بدون داشتن 
هیچ گونه تعریفی از بازیگری، به یک سری جوان تر از خود آموزش می دهند که 

وضعیت فعلی در عرصه بازیگری حاصل این کارگاه هاست.
فقط ۴، ۵ نمایش تئاتر قابل تماشا هستند

وی افزود: شــاید به جرات بتوان گفت از ۲۰ نمایشی که اجرا می شود نهایت ۲ تا 
۴ نمایش خوب و قابل دیدن است و در آنها بازیگران حرفه ای ایفای نقش دارند و 

مابقی نمایش ها اصلا قابل دیدن نیستند.
کمیلی همچنین درباره دلیل ساخت نمایش فیزیکدان ها گفت: در واقع، حرف 
نمایش دغدغه من بود. جنگی که امروز در دنیا اتفــاق می افتد؛ اینکه روز به روز 
انســانیت کم رنگ تر می شــود و جای خود را به دیگر چیزهــا می دهد. این که 
شــاید روز به روز آدم های فیک و انسان نما بیشتر می شــود و فیزیکدان ها این 
حرف را اما در قالب کمدی می زنــد. نظر دورنمات نویســنده فیزیکدان ها هم 

این اســت و می گوید ما می توانیم در مورد سیاســت دنیا حرف بزنیم و در تنها 
راهی که می توانیم در مورد آن حرف بزنیم کمدی اســت.وی با اشــاره به حدود 
۳ ماه تمرین گروه درباره چالش های انتخاب بازیگــر برای نمایش فیزیکدان ها 
گفت: بازیگرهای کار، حرفه ای هســتند و با برخی از اینهــا قبلا در صحنه با هم 
کار کردیم. رســیدن به آن چیزی که مد نظرم بود یک پروســه سخت تری بود. 
تمرین های ما از ســاعت ۱۱ شروع می شــد و تا ســاعت ۴ بامداد روز بعد ادامه 
داشت.دورنمات در ســال ۱۹۶۲ نمایشــنامه فیزیکدان ها را به نگارش درآورد. 
داستان این اثر در تیمارستان دانشــمندان دیوانه می گذرد که هرکدام از آن ها 
فکر می کند یک شــخصیت برجسته دوران اســت. بوتلر خود را نیوتن می داند. 

ارنستی فکر می کند اینشتین است و مویبوس خود را حضرت سلیمان می داند.

کارگردان »فیزیکدان ها«:

 سلبریتی ها به تئاتر آسیب می زنند



پیام احمدی نیا بازیگر فیلم ســینمایی »شور عاشــقی« به کارگردانی 
داریوش یاری که با داستانی مرتبط با واقعه کربلا در دست تولید است، 
در گفت وگو با خبرنگار مهــر درباره تجربه حضــور در این پروژه گفت: 
حوالی مرداد ماه امســال بود که فیلمنامه این پــروژه از طرف داریوش 
یاری به دست من رسید. نقشی که به من پیشنهاد شده بود، نقش شمر 
بود کــه وقتی متن آن را خواندم، احســاس کردم یکــی از جذاب ترین 

کاراکترهایی است که تاکنون در سینمای ایران نوشته شده است.
وی افزود: در حــدود ۲ ماه تصویربرداری این پــروژه در منطقه بیابانک 
جریان داشت و گروه بســیار خوب و همراهی هم داشتیم. این روزها هم 

مراحل فنی پروژه در جریان است.
این بازیگر درباره پذیرش ایفای نقش شــمر به عنــوان یک نقش منفی 
توضیح داد: شاخص من برای انتخاب یک نقش هیچ گاه منفی و یا مثبت 
بودن آن نیســت. حتی منفی بودن این نقش را هم قبــول ندارم. همه 
نقش ها تا حدودی خاکستری هســتند، مانند همه ما آدم ها که هر یک 
به اندازه خود خاکستری هستیم. یکی از جذابیت های این نقش در این 

فیلمنامه هم همین بود که منفی نبود.
وی افزود: هر کاراکتر تاریخی در بســتر تاریخی مربوط به خود کارکرد 
مشخصی داشته است تا واقعه ای شکل بگیرد. در متن فیلمنامه هم این 
کاراکتر کارکرد دراماتیک دارد و امیدواریــم در خروجی کار هم اتفاق 

خوبی برای آن رخ بدهد.
به امید اتفاقات خوب برای »شور عاشقی« در »فجر«

احمدی نیا ادامه داد: فیلم »شور عاشــقی« در مرحله فیلمنامه، بسیار 
اســتخوان دار و درســت بود و در مرحله اجرا و تولید هم شاهد اتفاقات 

بســیار خوبی در این پروژه بودیم. از طراحی چهره توســط شهرام خلج 
گرفته تا طراحی لباس و انتخاب لوکیشــن و نکات فنی دیگر. فریدون 
شــیردل هم در بهترین وضعیت فیلمبرداری پروژه را انجام داد. تصور 
می کنم اتفاقات خوبی در جشنواره فجر امســال برای این فیلم خواهد 

افتاد.
این بازیگر درباره تفاوت »شــور عاشــقی« با دیگر تجربه های تاریخی 
مذهبی سینمای ایران گفت: تفاوت بارز این پروژه مربوط به متن و زاویه 
نگاه فیلمساز می شود. ســینمای ایران تا به امروز در همین تجربه های 
اندکی که درباره روایت های تاریخی و مذهبی داشــته، کمتر این زاویه 
نگاه را داشــته اســت. خیلی از کاراکترهای این واقعــه، تبدیل به نماد 
شــده اند و تلاش ما عبور از این کلیشــه ها بود. مثلًا اولین اقدامی که در 
مرحله گریــم انجام دادیم این بود که برخلاف کلیشــه های مرســوم، 
صورت شــمر را با لک و پیس طراحی نکردیم. در طول روایت فیلم هم 

حتی در یک پلان او را در حال خوردن شراب و قهقهه نمی بینید.
وی افزود: بیشــتر تلاش کردیم، روایت فیلم برمبنــای قصه و موقعیت 
پیش برود و اینگونه نباشــد که بخواهیم نگاه نمادیــن و المان گونه به 
کاراکترها داشــته باشــیم. نگاه مان این نبود که همه چیز را در قالب ۲ 

لشگر اشقیا و اولیا خلاصه کنیم.
احمدی نیا درباره امکان مقایســه نقش آفرینی خود با ایفای نقش شمر 
توسط محمد فیلی در سریال »مختارنامه« هم گفت: جناب آقای فیلی 
از دوستان و استاد پیشکسوت بنده اســت اما این ۲ کاراکتر در این ۲ اثر 
را قابل قیاس با هم نمی دانم. در این سریال با کاراکتر باورپذیری از شمر 
مواجه هستیم که شــباهتی با تصاویر کلیشه شده قبلی ندارد و مخاطب 

به راحتی می تواند او و کارهایش را باور کند.
این بازیگر درباره حضور در یک پــروژه مذهبی گفت: مهمترین ویژگی 
این فیلم ســینمایی این اســت که بیشــتر از آنکه بخواهد شعار بدهد، 
قصه تعریف می کند و از این زاویه مواجهــه مخاطبان هم می تواند با آن 
متفاوت باشد. دیالوگ نویســی این فیلم توسط داریوش یاری و حسین 
مهکام به بهترین شکل اتفاق افتاده و شــرایطی دارد که می تواند برای 

مخاطب به روز باشد.

رامتین شهبازی درباره اولین اثر بلند ســینمایی آرمان خوانساریان با 
عنوان جنگل پرتقال گفت: این فیلم در مجموع فیلم خوبی اســت. این 
فیلم در راهی که قدم می زند توانســته به موفقیت برسد؛ به هرحال ما از 
یک فیلمســاز انتظار داریم به چند عامل توجه داشته باشد و آن عوامل 

به صورت ناخودآگاه روی ذهن مخاطب تاثیرگذار خواهند بود.
این مدرس دانشگاه افزود: یکی از این عوامل، لحن و مود )حال( فیلم است. 
فارغ از سایر عواملی که در این فیلم حائز اهمیت هستند باید گفت »جنگل 
پرتقال« مود خوبی دارد و در واقع خوش مود است؛ بنابراین مخاطب با این 
مود خوب ارتباط برقرار می کند و این ویژگی باعث می شــود شــاید برخی 
از نقصان های موجود در فیلم که بعضی تکنیکــی و بعضی دیگر که ممکن 

است برای منِ رامتین شهبازی سلیقه ای باشد را نبیند.
مترجم کتــاب »ارِنانی« در ادامه به نگاهی ســینماتیک بــه این فیلم 
پرداخت و بیان کرد: »جنگل پرتقال« فیلمی متفاوت نســبت به قاطبه 
فیلم هایی است که ما امروز در سینمای ایران می بینیم. امروز در سینما 

شاهد فیلم های کمدی هستیم که به هرحال مخاطبان خاص خود را هم 
دارند و به علت استقبال اقتصادی که از آنها شده به تولید انبوه رسیده اند 

و بازار سینمای ایران را در دست گرفته اند.
شهبازی ادامه داد: از ســوی دیگر تمایل به سمت تولید فیلم هایی است که 
آنها را به عنوان فیلم های آســیب های اجتماعی می شناســیم و به غلط به 
آنها ژانر اجتماعی گفته می شــود. ما چیزی به نام ژانر اجتماعی در سینما 
نداریم بلکه این آثار، فیلم های آسیب های اجتماعی هستند و همیشه هم 
محلی هستند برای پز دادن جریان ســینما تا گفته شود ما سینمایی پویا و 
فعال بوده ایم. جریان سینما که می گویم مقصودم دولت و یا شخص خاصی 

نیست بلکه این هم در نوع خود یک مود برای سینما محسوب می شود.
این مدرس دانشگاه خاطرنشــان کرد: فیلم هایی مانند »جنگل پرتقال« 
می توانند در این دو فضا که از آنها نام بردم، شکاف ایجاد کنند. یعنی اینکه 
نه ما را به ســمت کمدی هایی ببرند که به هر حال برای صنعت سینما لازم 
هستند زیرا چراغ ســینما را روشن نگاه داشــته اند و نه به طرف فیلم هایی 
بروند که با مســائل و معضلات اجتماعی که به خصوص در این ۴۰ و اندی 

سال گذشته، شکل غالبی در فیلمسازی ایران محسوب می شوند.
وی درباره کارگردان فیلم »جنگل پرتقال« گفت: آرمان خوانســاریان 
در کار خود تبحر دارد. او به عنوان یک فیلمســاز جوان و کسی که اولین 
فیلم بلند خود را ساخته است، شاید می توانست با فیلم های آسیب های 
اجتماعی معروف تر شود اما ســمت آنها نرفته و فیلمی شاعرانه انتخاب 
کرده است؛ همچنین سعی کرده در فضایی با ویژگی های آدمی در این 

سن و این نسل آن را بسازد.
بازی های خوب در »جنگل پرتقال« از جمله نقاط قوت فیلم است

شــهبازی در ادامه به بیــان نقاط قوت فیلــم پرداخت و عنــوان کرد: 
بازی های خوب در »جنــگل پرتقال« از جمله نقاط قوت فیلم اســت. 
بازی ها در این فیلم به حفظ حس و حال آن یاری می رساند؛ به خصوص 
اینکه ما از ذهن سهراب بهاریان به شــخصیت ها نزدیک می شویم و در 
واقع شخصیت ها آن چیزی نیســتند که ما می بینیم. این دوگانگی در 
بازی واقعی که بازیگران نســبت به نقش شــان ارائه می کنند، متفاوت 
و خوب است. خانم ســارا بهرامی و آقای میرســعید مولویان بازی های 

خوبی دارند. آقای مســعود امینی تیرانی فیلمبرداری خوبی داشته و در 
حقیقت فیلم را با استفاده از حال و هوا، رنگ ها و کلیت آن، می توان یک 

فیلم رنگی و خوشحال دید.
این پژوهشگر ســینمایی به نقاط ضعف این فیلم هم اشــاره کرد و گفت: 
»جنگل پرتقال« دو نقطه ضعف هم دارد که انــدازه موفقیت آنها می تواند 
برای خوانساریان خطرناک باشد و او باید به این نکات دقت کند. اول اینکه 
یک دوپاره گی لحنی در فیلم رخ می دهد. من فصل مهمانی را دوست ندارم 
چراکه با مابقی فیلم همسان نیست. این فصل می توانست یک اجرای دیگر 
در فضایی دیگر داشته باشــد. فیلم از فضایی واقعی وارد یک فضای تقریبا 
غیرواقعی می شــود و مخاطب خود را هم گیج می کند. چه به لحاظ بصری 
و تصویرسازی و چه از نظر داســتان گویی، قصه از روال خود خارج می شود. 
این موضوع کمی برایم عجیب بــود که چرا کارگردان بــا تبحری که از او 

دیده ایم این کار را کرده است که البته مشکل به فیلمنامه برمی گردد.
شهبازی اضافه کرد: مســئله بعدی که کمی ذهن من را با خود درگیر کرده 
این اســت که فیلم با الگوی دهه شصتی همراه اســت. شخصیتی در فیلم 
داریم که دســت به یک عمل غیر اخلاقی می زند. آدمی خودخواه و مغرور 
که هیچ کس را قبول ندارد و به افرادی آسیب رسانده است. او در ادامه و در 
یک سیر تحولی دگرگون و به یک آدم خوب تبدیل می شود. نشانه هایی که 
کارگردان در این جا قرار داده به عقیده من برای سینمای سال ۱۴۰۲ کمی 
قدیمی است. به عنوان مثال تراشــیدن سر، تغییر ظاهری، استفاده نکردن 

از تاپیک مو و... به شکل مکانیکی در فیلم اتفاق می افتند.
وی در پایان تاکید کرد: البته ناگفته نماند کــه بن مایه این تغییر خوب 
است. اینکه آدمی بد تبدیل به آدمی خوب شود اتفاق خوشایندی است 
اما نحوه داستان گویی و این روند تغییر، شاخک هایی دراماتیک مربوط 
به ســینمای دهه ۶۰ اســت. من به لحاظ مفهومی مخالف خوب شدن 
یک آدم بد نیســتم ولی بحث ما از نظر الگوهای روایی اســت که در این 
الگوها من انتظار دارم فیلم کمی جسورتر باشــد و با یک سری نوآوری 
مارا جلو ببرد؛ در مجموع لحن فیلم خوب است و آرمان خوانساریان این 
کار سخت را خیلی خوب به انجام رســانده و برای فیلم اول گام درستی 

برداشته است.

نمایش فاطمــه )س( به نویســندگی و کارگردانی 
مریم شــعبانی از چهارشــنبه ۲۲ آذر تا ۶ دی برای 
سومین ســال متوالی در ایام فاطمیه در تالار سوره 

حوزه هنری و ویژه بانوان اجرا می شود.
شــعبانی اظهار داشــت: در این نمایش مخاطب با 
ولایت اجتماعی، همســرداری، عشــق به همسر، 
مادرانگــی، حضور حضــرت در جنگ هــا و نقش 
اقتصادی و اجتماعی ایشان در مدیریت مزرعه فدک 
آشنا می شود. اولین بازخورد ما از مخاطب این بود که 
تا کنون چنین تصویر مقتدری از حضرت زهرا)س( 
ندیــده بودیم. تصویر ذهنــی اکثر آنها ایــن بود که 
حضرت صرفا مظلوم واقع شــده و نتوانســته حقش 
را بگیرد و مدام در حال عزاداری اســت. یعنی بانوی 
مظلومی که با چادر خاکی کنار در ســوخته نشسته 
اســت. در نمایش ها و روضه ها این تصویــر را دیده 
بودند. اما در ایــن نمایش با چهره مقتدر و باشــکوه 
حضرت زهرا)س( آشنا شدند. برای مخاطبان جذاب 
بود که الگوی اولشــان زنی به شدت قدرتمند است. 
مخاطبانی از کشــورهای دیگر مثل هلنــد و هند و 

ترکیه و استرالیا داشتیم که نظر آنها هم همین بود.
تفاوت های اجرای عربی و فارسی

وی در پاسخ به این ســوال که برای آماده سازی چقدر 
تمرین کردید توضیح داد: سال ۱۴۰۰ حدود شش ماه 
تمرین کردیم که شــامل مبانی پرفورمنس به صورت 
تئوری و عملی و دوره کارورزی و تمرین ها بود. امسال 
طراحی فرم های جدید در بخش پرفورمنس داشتیم و 
فرم های قبلی را تصحیح یــا تکمیل کردیم. ضمن این 
که امسال بچه ها برای اجرای عربی هم آماده می شوند. 
همان طور که می دانید در بغداد اجرای عربی داشتیم. 
امســال برای اجراهای آینده در کشــورهای اسلامی 

بچه ها ســه ماه اســت در بخش پرفورمنس فارسی و 
عربی در حال تمرین هستند.

شعبانی با اشاره به تفاوت های اجرای عربی و فارسی 
یادآور شد: در اجرای عربی نریشــن )گفتار متن( و 
بخشی از موسیقی و سرود عربی می شود. البته یکی 
از بازیگران ما به نام خانم مرادی به فارســی و عربی 
مسلط هستند.این کارگردان درباره کشورهایی که 
متقاضی اجرا هســتند گفت: از کربلا، بصره، لبنان و 
ترکیه درخواست داشتیم که به خاطر اجرای تهران 
نتوانســتیم آنجا برویم. امســال آخرین سالی است 
که در تهران اجرا می کنیم و ســال بعد به کشورهای 
عربی می رویم. اغلب درخواست ها برای ایام فاطمیه 
و میلاد حضرت اســت و ما نمی توانیم دو شــهر اجرا 

داشته باشیم.
شرمنده آقایان هستیم

شــعبانی در پاســخ به این ســوال که چرا اجرا فقط 

برای زنان اســت و مخاطبان مرد غایب هستند اظهار 
داشــت: مخاطب ما این قدر زیاد است که نگران تعداد 
مخاطبان نیستیم. در اجراهایی که داریم سالن پر می 
شــود و روزهای اخر خیلی ها پشــت در می مانند. در 
بغداد هم این اتفاق افتاد و تعدادی از مخاطبان پشــت 
در ماندند. بنابراین مشــکل اســتقبال را نداریم. ما در 
یک جامعه اســلامی زندگی می کنیم که خانم ها باید 
قواعدی را رعایت کنند. برای همین نمایش ویژه بانوان 
است و شرمنده آقایان هستیم. بخش هایی که امکان 

نشر داشته در فضای مجازی منتشر شده است.
نویســنده و کارگردان خطابه  اجــرای فاطمه)س( 
اظهار داشت: پس از دو سال اجرا در ایران و یک نوبت 
اجرا در کشــور عراق، خطابه  اجرای »فاطمه)س(« 
برای ســومین ســال متوالی در ایام فاطمیه میزبان 
بانوان خواهد بود. امســال از جهت محتوایی متن را 
غنی تر کردیم و از جهت طراحی لباس، دکور، فرم و 

حرکت تغییراتی در کار دادیم.
از ازدواج تا جاودانگی

وی درباره اســتقبال مخاطبان از این سریال توضیح 
داد: خیلی ها دوســت دارند چندین بــار این نمایش 
را ببینند تا محتــوا را بهتر درک کننــد. هفت فراز از 
زندگی حضرت زهرا)س( در این نمایش شامل شامل 
ولادت، شعب ابی طالب، وفات حضرت خدیجه )س(، 
ازدواج حضرت زهرا)س(، جنگ احــد و جاودانگی به 
صورت فشرده مطرح می شود. حضور ایشان در منزل 
و خطبه خوانی را هم نمایــش می دهیم. در این صحنه 
ملائک و پیروان در کنار ایشــان محشــور می شوند و 
به جاودانگی می رســند. در دو صحنه موســیقی زنده 
اجرا می شــود و سرود و هم خوانی بانوان را هم داریم.

شــعبانی افزود: دوران کودکی حضرت زهرا)س( را 
حوریه مصطفوی و دوران بزرگســالی را خانم افخم 
رضایی بــازی می کنند که هر دو از بازیگران ســابقه 
دار تئاتر هســتند. یک ضد قهرمان به نام لوسیفر هم 

داریم که فرشته تاریکی است.
دوست داشتیم این داستان واقعگرا باشد

وی با اشــاره به عدم حضــور بازیگران مــرد در این 
نمایش توضیح داد: روایتــی از مردانی مثل حضرت 
رســول و حضرت علی)ع( در داستان اتفاق می افتد. 

اما مشخصا بازیگر و نقش مرد نداریم.
شعبانی با تاکید بر نوآوری در اجرای این نمایش بیان 
کرد: ما دوست داشتیم این داســتان واقعگرا باشد و 
مدل های نمایش آیینی را نداشــته باشــد. طراحی 
لباس حضرت فاطمــه)س( در موقعیت های درون 
منزل و ازدواج به صورتی شــده که از جهت ذهنی با 
ذهن مخاطب نزدیک باشد. چهره ایشان در نمایش 

روبنده دارد.

پیام احمدی نیا بازیگر فیلم سینمایی:

با »شمر« از کلیشه ها عبور کردم

پژوهشگر سینمایی:

»جنگل پرتقال« شکافی میان سینمای کمدی و اجتماعی است

کارگردان نمایش »فاطمه )س(« :

چهره ای مقتدر از حضرت زهرا)س( ارائه می دهیم

داریــوش ارجمنــد در مراســم  پاسداشــت  هنرمندان پیشکوســت 
اظهارداشت: امیدواریم بتوانیم این هنرمندان را با هنرشان در بین مردم 
ببریم. در تاریخ همیشه کسانی که متمول بودند از هنر حمایت کردند اما 
آنها بر خلاف مجموعه داران هنر را نخریدنــد تا در خانه بگذارند بلکه بین 
مردم عرضه کردند.وی گفت: یک زمانی مغــازه داران و بانک ها این کار را 
می کردند و در مغازه ها آثار هنری را به دیــوار می دیدیم، امیدوارم این باز 

اتفاق بیفتد.ارجمند افــزود: بردن هنر به میان مردم کار والایی اســت و 
امیدوارم هنرمندان آثار خود را حبــس و زندانی نکنند و میان مردم ببرند 
تا دیده شــود؛ چون هنر بدون مردم و بدون دیدن مردم مســاوی با هیچ 
است. اینکه من هنری داشــته باشــم و در گنجه خودم قرار بدهم، ضایع 
کردن هنر است.وی با اشاره به نمایشگاه نقاشــی سنتی که اخیرا توسط 
موسسه پیشکسوتان برگزار شــده بود، اظهارداشت: این نمایشگاه توفیق 

بزرگی برای موسسه بود و موفق شــدیم بیش از ۳۲۰ اثر را در نمایشگاه به 
نمایش بگذاریم.ارجمند با اشاره به تعامل بیشتر میان وزارت گردشگری و 
صنایع دستی و هنرمندان پیشکسوت گفت: هنرمندان پیشکسوت بیش 
از اینکه ذیل موسسه هنرمندا پیشکسوت باشند، ذیل وزارت گردشگری 
قرار میگیرند. از این رو باید تعامل خیلی بیشــتری میان هنرمندان و این 

وزارت خانه صورت بگیرد.

داریوش ارجمند: هنر بدون مخاطب مردم مساوی با هیچ است

گزارشگفت وگو
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بازیگر »مهر مادری«:

 کلاس های بازیگری الزام قطعی 
برای نقش  بهتر نیست 

بازیگر جوان ســینما و تلویزیــون گفت: 
کلاس های بازیگری لازمــه ارائه کارهای 
حرفه ای تــر و گرفتن نقش هــای بهتر در 
عرصه تصویر اســت اما یک الــزام قطعی 
نیست چرا که یک بازیگر، با استعدادی که 
دارد می تواند موفق بــه گرفتن نقش های 

اصلی و خوب در سینما و تلویزیون شود.
مائده گچ برزاده که نخستین کار حرفه ای 
خود را در ۶ ســالگی و با مسعود آب پرور 
در ســرزمین رویاها رقم زد اظهار داشت: 
پیش از این که در این مجموعه برای بازی 
انتخاب شوم از دو ســالگی برای کارهای 
تصویــر دعوت می شــدم اما ســرزمین 
رویاها ســکوی پرتابی برایــم در عرصه 

بازیگری بود.
وی افزود: وقتی دو ســاله و مشغول بازی 
در پارک بودم توســط محمد شــهبازی 
برای بازی انتخاب شــدم و پس از آن در 
تله فیلم »عروســک ها یتیم نمی شوند« 
به کارگردانــی علیرضا صبــوری مقابل 

دوربین رفتم.
گچ برزاده گفت: کارهایی که پیشتر داشتم 
منجر به این شد که از دفتر آقای آب پرور با 
من تماسی گرفته شــد و موفق شدم برای 
بازی در یک کار حرفه ای با یک کارگردان 

شناخته شده انتخاب شوم.
کلاس های بازیگری یک الزام نیست

کلاس های بازیگــری لازمه ارائــه کارهای 
حرفه ای تر و گرفتن نقش های بهتر در عرصه 

تصویر است اما یک الزام قطعی نیست
گچ برزاده که بازیگری را نه در کلاس های 
بازیگری که به صورت تجربی و سر صحنه 
آموخته معتقد است کلاس های بازیگری 
لازمه ارائه کارهــای حرفه ای تر و گرفتن 
نقش های بهتر در عرصه تصویر اســت اما 
یک الزام قطعی نیست چرا که یک بازیگر، 
با اســتعدادی که دارد می توانــد موفق به 
گرفتن نقش های اصلی و خوب در سینما و 

تلویزیون شود.
وی کــه از ســال ۱۳۹۹ تا چنــدی پیش 
از عرصــه بازیگــری فاصله گرفتــه بود و 
فیلمبــرداری یــک مجموعــه جدید به 
کارگردانی محمدصادق بکتاشیان با بازی 
این بازیگر چندی پیش به اتمام رســیده 
می گوید: در طول ســال های ۹۹ تاکنون 
اگر چه در عرصه بازیگری فعالیتی نداشتم 
اما به فعالیت های هنری پرداختم تا بتوانم 
روحیه خــود را برای ازســرگیری فعالیت 
بازیگــری بازیابــی کنم و امــروز بیش از 
سال هایی که مقابل دوربین بودم دلم برای 

سینما و تلویزیون تنگ شده است.
این بازیگر ۲۶ ســاله ســینما و تلویزیون 
یادآوری کرد: با وجود این که ســن زیادی 
نداشتم در نخســتین تجربه های حرفه ای 
هرگز اســترس بازی نداشــتم و از این که 
تاکنــون موفق بــه ایفای نقــش در کنار 
پیشکسوتان تاریخ سینما و تلویزیون شدم 

به خودم می بالم.
بــه اعتقاد گچ بــرزاده، حضــور در کارهای 
حرفه ای و بازی در مقابل پیشکسوتان خیلی 
بیش از کلاس های بازیگری تجربه بازیگر را 

اضافه و او را در کار حرفه ای تر می کند.
بازیگر مهر مادری، بهترین تجربه حرفه ای 
خــود را ایفای نقــش در ایــن مجموعه 
تلویزیونی عنوان کرد و گفت: مهر مادری از 
آنجایی که شباهت های بسیاری به زندگی 
شخصی ام و اتفاق هایی که از همان دوران 
کودکی برایم افتــاد دارد، همواره به عنوان 
یک کار ماندگار در ذهنم حک شده است. 
کاراکتر مهشــاد در این مجموعه افق های 
تازه تــری در عرصه بازیگری بــه رویم باز 
کرد، مخاطبان تلویزیون تشــنه کارهای 
فاخرند تا رســانه ملی دوباره به دوران اوج 

خود بازگردد.
ایــن بازیگر گفــت: قطعــا هنــوز به آن 
چیــزی کــه در بازیگــری و رویاهایم به 
دنبالــش هســتم نرســیدم امــا دوری 
از کار باعــث نشــد کــه از حــس و حال 
بازیگــری دور شــوم. همچنــان همان 
هیجــان مهشــاد ۱۰ ســاله را در مهــر 
مادری برای بــازی مقابــل دوربین دارم. 

دوست دارم میزبان مدیران
 ارشد کشور باشیم

امیــر دلفانی دربــاره دغدغه ها و مشــکلات تئاتر 
در گفت وگو بــا خبرنگار تئاتر ایرنا اظهار داشــت: 
وضعیت تئاتر ما به گونه ای اســت که از یک ســو 
خودمــان تئاتر را یک مســاله بزرگ و ارزشــمند 
می بینیم، از سوی دیگر برای درصد زیادی از افراد 
جامعه و برخی مســئولانی که به مسائل فرهنگی 
آگاهی زیادی ندارند، یک چیز ســطحی و معمولی 

است.
وی افزود: مســئولان حوزه هنرهای نمایشــی هر 
چقدر تلاش می کنند بودجه بیشــتر و حال بهتری 
برای تئاتر اتفاق بیفتد احتمالا مورد توجه مدیران 
قرار نمی گیرد، چرا که مشــکل و مساله در جامعه 
آنقدر زیاد اســت که مشــکلات تئاتری در انتهای 
تمامی مســائل هم قرار نمی گیرد و کســی به آن 

توجه نمی کند.
دلفانی گفت: از سوی دیگر باید از خود سوال کنیم 
که چرا تئاتر هنوز در ســبد کالای فرهنگی مردم 
قرار نگرفته است؟ تئاتری ها ضعیف عمل کرده اند 
یا مســئولان؟ صادقانه ببینیم عدم تعامل بین این 
دو علت اصلی عدم اقبال این هنر با پیشــینه است. 
کمیت تئاتر در کشور رو به افزایش است اما این که 
کیفیت آثار پایین آمده قابل چشــم پوشی نیست. 
باید گفت دیگــر از آن تئاتر مجــذوب کننده دهه 

های ۸۰ و حتی ۹۰ خبری نیست.
تئاتری های نســل حاضر صبر نســل های قبل را 

ندارند
دلفانی دربــاره دلایل کم شــدن کیفیت کارهای 
نمایشــی افزود: متاســفانه جوانــان و نوجوانان و 
هنرجویــان تئاتر صبری که نســل های گذشــته 
داشــتند را ندارند و دوســت دارند در سریعترین 
زمان ممکن بازیگری و کارگردانی کنند. احساس 
می کنند اگر به عنــوان عوامل در کنار گروه تئاتری 

باشند زمان خود را تلف کرده اند.
نویســنده و کارگردان نمایش هالووین افزود: البته 
شــاید با توجه به پیشــرفت زمان و امکانات و مهم 
بودن زمان در عصر حاضر این نگاه بیراه هم نباشــد 
اما یکی از دلایــل بی کیفیت بــودن کارها همین 
می شود. با احترام به جوانانی که بعضاً نابغه هستند 
اما برخی فکر می کنند بدون تکمیل ســواد هنری 
و... مانند خم رنگرزی باید تــار و پودها را داخل خم 

بیاندازند تا در کسری از زمان رنگ شود.
دلفانی ادامه داد: ســال های گذشــته کــه در نزد 
استادان بزرگ تئاتر شاگردی می کردم و همچنان 
به تلمذ ادامه می دهم شــاهد بودیــم که چند ماه 
تمرین می کردند تا اثر ارزشــمندی را روی صحنه 
ببرند اما اکنون مساله مهم این شده که در بین این 
همه گرفتاری چقدر خرج کنیم و چقدر بازگشــت 

مالی داشته باشد.
به گفتــه نویســنده و کارگــردان بین یــه عالمه 
ماهــی، در معمولی ترین شــکل ممکــن هر کار 
تئاتری شــاید حدود ۴۰۰ میلیــون تومان هزینه 
به دنبال داشــته باشد. این در شــرایطی است که 
کار ربطی به پروداکشــن بزرگ هم نداشته باشد. 
البته آنهایی که تئاتر شــبانه کار می کنند چون به 
اجرای طولانــی مدت فکر می کننــد و گروه هایی 
هستند که چند سال اســت روی صحنه هستند و 
مخاطبان کارهایشان را تماشا می کنند، در صورت 
موفقیت بــرای بازتولید کار دوباره نیاز به ســاخت 
دکور و پرداخت خیلی از هزینه ها ندارند. اما آیا این 

شرایط برای تمام ظرفیت موجود برابر است؟
دلفانی گفت: نوع، گونه و ژانرهــای تئاتر در هزینه 
تولید تفاوت زیادی ندارند، برای سالن تئاتر، دکور، 

متریال و بازیگرها باید هزینه شود.
کمپانی هایی برای ساخت آثار نمایشی ایجاد شوند

وی ادامه داد: اگر کمپانی هایی برای ســاخت آثار 
نمایشــی ایجاد شوند با ســاز و کار درست و جذب 
اسپانســر و کمک های دولتی و شــهرداری که در 
سراسر دنیا مرسوم اســت باعث می شوند که مردم 

صندلی های سالن ها را پر کنند.
دلفانی گفت: تهیه کنندگــی در تئاتر به تعریف 
درستی نرسیده است. باید این مسئله مشخص 
شــود که تهیه کنندگی بــا ســرمایه گذاری 
متفاوت است. تهیه کننده تئاتر هم در وهله اول 
به این فکر می کند که آیا ســرمایه برمی گردد یا 
خیر، اما از آنجایی که بــرای کمپانی هایی از این 
دست بازگشــت پول مهم اســت مطمئنا ساز و 
کارهای بازگشــت مالی را هــم تدبیر می کنند. 
در این صورت کارگــردان دیگر درگیر پرداخت 
هزینه ها و حواشی کار نمی شود و فقط به تولید 

کار درست فکر می کند.
بازیگر فیلم ســرو زیر آب با اشــاره به شــکایات و 
گلایه های زیاد گروه های تئاتری از حواشــی تولید 
آثار نمایشــی اعــم از هزینه و... افــزود: تئاتری ها 
درآمد زیاد و ارزش افــزوده ای ندارند و در زندگی 
اکثر تئاتری ها شغل اولشــان کار کردن در اسنپ 
)رانندگی( اســت و بعد از ظهرها بــرای تئاتر وقت 
می گذارند به خاطر همین با این ذهن پر مشــغله 

گاهی می بینیم که کیفیت کارها هم بالا نیست.
این کارگــردان تئاتر که در زمــان حاضر مدیریت 
تولید آثــار نمایشــی را عهده  دار اســت، در عین 
حال گفت: یکــی دیگر از مســائل پاییــن بودن 
کیفیت آثــار نمایشــی و عدم پرداخــت به متون 
نمایشــی درست اســت چون متن شــاکله اصلی 
تئاتــر را تشــکیل می دهــد. باید آگاهی داشــته 
باشــیم به ســواد دراماتیک و ســواد متنی و این 
که نویســنده در کنار گروه شــروع به تولید کند.



قیمت دســتوری مرغ و اقلام اساســی طی ســال های 
اخیر همواره دردسرســاز بوده اســت و این مســاله هم 
تولیدکنندگان و هم مردم را با چالــش های زیادی روبرو 

کرده است.
قیمت گذاری دســتوری معضل دیرینه کالاهــا و اقلام 
اساسی تبدیل شده اســت و افزایش هزینه های تولیدی 
از یک سو و پایین بودن قیمت ها موجب شده تا هم فعالان 

اقتصادی ناراضی باشند و هم مصرف کنندگان.
مرغ از جمله اقلامی است که طی سال های اخیر یک پای 
ثابت قیمت های دستوری و چکشــی بوده است و همواره 
پایش را از مصوبات کاغذی و دســتوری بیرون گذاشــته 
است. مازندران ۱۱ درصد تولید گوشــت سفید کشور را 
تولید می کند و بــه تاکید فعالان اقتصــادی، دولت بهتر 

است دست از صنعت طیور بردارد.
امیر میران آملی رییس کمیســیون کشاورزی اتاق 
بازرگانی مازندران و فعال در صنعت طیور با اشاره به 
مشکلات فعالان اقتصادی و صنایع مختلف، صادرات 
را از جمله راهکارها برای بــرون رفت از چاش ها ذکر 
کرد و گفت: باید خط اعتبــاری ویزه ای در این زمینه 

درنظر گرفته شود.
وی، قیمت های دســتوری را از جمله چالش ها بیان کرد 
و گفت: فعالان ایــن صنعت خواهان حــذف قیمت های 
دستوری از ســوی دولت هستند زیرا ســبب می شود تا 

تولیدکنندگان با فراغ بال به تولید بپردازند.

وی با عنوان این کــه دولت هربار اعلام مــی کند که می 
خواهد از بازار برود و قیمت های دستوری را کنار گذارد اما 
باید هم دخالت می کند، افــزود: این درحالی که در برنامه 

هفتم بر حذف قیمت های دستوری تاکید شده است.
این فعال صنعت طیور با اشاره به این که همراهی دولت 
با صنعت طیور طی ســال های اخیر ضعیف بوده است، 
افزود: دولت به وعده هایــش درقبال این صنعت عمل 
نکرده است و انتظار داریم دولت به کار نظارتی بپردازد 

و تولیدکننده را آزاد گذارد.
میران آملی با عنوان این که تولیدکنندگان ما ســه سال 
محصولات را با همــان قیمت قبلی می فروشــند، افزود: 
حذف قیمت دســتوری سبب می شــود تا تولیدکننده و 
مصرف کننده به سود برســد و اکنون قیمت ها با افزایش 

هزینه ها همخوانی ندارد.
به اعتقاد فعالان صنعت طیــور در حال حاضر قیمت تمام 
شده مرغ با نهاده ی تأمین شــده از بازارگاه ۶۰ هزار تومان 

و با دان آزاد ۶۴ هزار تومان اســت اما دولت اصرار دارد که 
مرغ با کیلویی ۵۲ هزار تومان عرضه شود.

همچنین طبق اعلام و مصوبات کارگروه امنیت غذایی به 
کشتارگاه  ها اجازه داده شد که تنها ۵ درصد مرغ تولیدی 
را قطعه بندی کنند و همچنین مجاز نیســتند مرغ کامل 

منجمد یا گرم را به واحدهای قطعه بندی بدهند.
فعالان صنعت طیور مازندران عقیده دارند که این مصوبه 
کشتارگاه ها و واحدهای فراروی را با چالش روبرو می کند.

عطاالله حســن زاده عضو هیات مدیره مرغداران گوشتی 
نیز با اشــاره به افزایــش قیمت ها درپی رشــدهزینه ها، 
میزان تولیــد جوجه ریزی را در ماه گذشــته در اســتان 
مازندران ۱۶ میلیون تن اعلام کرد و گفــت: نباید نگران 
عرضه مرغ باششــیم.وی بــا اظهار این کــه انتظار داریم 
نگرانی در زمینه مرغ از بین رود، گفت: بخشی از مشکلات 
ناشی از فصل سرما است و در حال حاضر شرایط تولید در 

این صنعت عادی است.
نرخ مرغ متناسب با هزینه ها نیست

وی با اشــاره به بالابودن هزینه های تولید، حذف قیمت 
های دســتوری را از جمله درخواست های مرغداران بیان 
کرد و گفت: قیمت نهاده ها در بازار رو به افزایش اســت و 

نرخ مرغ متناسب با هزینه ها نیست.
سید اســماعیل علوی رییس جهاد کشــاورزی مازندران 
اظهار کرد: میزان جوجه ریزی این شهرستان در مقایسه 

با هشت ماه نخست سال گذشته ۹.۴ درصد رشد داشت.

ویا اشاره به اینکه در هشت ماه نخست سال گذشته میزان 
جوجه ریزی این شهرســتان ۱۵میلیــون و ۴۰۵ هزار و 
۱۸۱قطعه بوده اســت، تصریــح کرد: از ابتدای امســال 
تاکنون ۱۶ میلیون و ۸۵۲ هزار و ۸۶۲ قطعه جوجه ریزی 

در واحدهای مرغداری این شهرستان انجام شد.
این مقام مســوول افزود: بــا پیگیری های انجام شــده و 
رایزنی با اتحادیه مرغداران شهرســتان و هماهنگی انجام 
شده با واحد های مرغداری این شهرستان، میزان جوجه 
ریزی هشت ماهه شهرســتان در مقایسه باسال گذشته با 
اختلاف یــک میلیون و ۴۴۷ هــزار و ۶۸۱ قطعه، افزایش 
یافت.وی ادامه داد: در آبان امسال ۲ میلیون و ۳۷۵ هزار و 
۲۷۰ قطعه جوجه ریزی در این شهرستان شد و بیشترین 

جوجه ریزی این ماه هم در شهرستان ساری انجام شد.
علوی با بیان اینکه شهرســتان ســاری دارای ۳۴ واحد 
مرغ مادر گوشــتی، ۳۱۱ واحد مرغ گوشتی است، گفت: 
شهرستان ساری تامین کننده گوشــت مرغ آماده طبخ 

شهرستان ساری و تهران است.
نرخ مرز طی هفتــه های جاری در مازندران با رشــد و 
جهش روبرو بوده اســت و مرغــداران افزایش هزینه 
های تولید را دلیل این اقدام بیــان کرده اند. همچنین 
متاســفانه نهاده های دامی دولتی بــه موقع در اختیار 
مرغدرای های اســتان مازندران قرار نمی گیرد و این 
مساله سبب شــده تا قیمت مصرفی نهاده های دام به 

خصوص سویا و ذرت در بازار آزاد افزایش یابد.

اســتان ســمنان به لحاظ تولید صنایع دســتی و مشــاغل خانگی و همچنین روستایی 
ظرفیت های پرشماری دارد اما مشکل بزرگ در این عرصه اقتصادی، عدم توان فروش به 
نسبت توان تولید اســت. به عبارت دیگر ما دارای توان مضاعفی در زمینه تولید داریم اما 

در فروش عاجز هستیم.
کارشناسان عقیده دارند که ما باید روش های درســت مارکتینگ را دریافته و به آنها عمل 
کنیم و این امر به ما کمک خواهد کرد که کم کم مشــکلات و موانع فــروش و بازار فروش 

محصولات و تولیدات مشاغل خانگی و روستایی و صنایع دستی را نیز کاهش دهیم.
تبیین برند سازی

در این بین برند ســازی یکی از موضوعات مهمی اســت که کارشناســان بر آن اتفاق نظر 
دارند که می تواند نقش مهمی در بازار یابی محصولات تولیدی استان سمنان داشته باشد 

موضوعی که اتفاقاً از همه مفاهیم دیگر اقتصادی نیز کمتر به آن پرداخته شده است.
برخی کارشناسان بر این عقیده هستند که برند ســازی کمک می کند که تولیدات صنایع 
دستی و مشاغل خانگی و روستایی استان سمنان بهتر فروش برود و رسانه ها هم در تبیین 

آن نقش مهمی دارند و باید در تبیین و شناساندن آن، اهتمام بیشتری داشته باشند.
    برند سازی شانس فروش محصولات صنایع دستی و مشاغل خانگی را افزایش می دهد

با حسین اکبریان فعال بازار روستایی و همچنین صاحب نظر مسائل اقتصاد خرد به گفتگو 
نشستیم تا درباره الزامات و مزیت های برند سازی نکاتی را مورد بررسی قرار دهیم وی از آن 

دست کارشناسانی است که عقیده دارند مردم ما با مفهوم برند سازی آشنا نیستند.
خیلی کوتاه در ابتدا درباره برند بگویید

در معنای ساده برند همان نشان تجاری و شناســنامه است برای مثال کاله، پگاه، چی تور 
و ... برند هستند یعنی شــما به سرعت با شــنیدن نام آنها متوجه می شوید که درباره چه 
محصولی صحبت می شــود حتی برخی برند ها از محصول هم معروف تر شــدند تا جایی 
که ما هنوز هم به پدر لباس شویی دســتی، تاید می گوییم در صورتی که تاید یک مارک 

تولیدی این محصول بود.
اهمیت برند سازی در چیست؟

یکی از بزرگترین مشکلات تولیدات صنایع دستی و حتی مشاغل خانگی و روستایی استان 
سمنان بازار فروش اســت، ما باید تلاش کنیم که بتوانیم شانس فروش محصولات تولیدی 

استان را ارتقا بخشیده و در این راه از روش های مختلف بهره گیری کنیم.
در کنار بازارهای حقیقی و مجازی و الکترونیــک، پدیده هایی مانند دیجیتال مارکتینگ و 
برند سازی نیز هستند که بسیار ما را در این زمینه یاری می کنند، برند سازی شانس فروش 

محصولات صنایع دستی و مشاغل خانگی را افزایش می دهد.
ما در زمینه تولیدات روستایی در استان سمنان نتوانسته ایم شاهد برند سازی باشیم، برای 
مثال امروز فراوان تولید کننده گیاهان دارویی و عدس و کشــمش و ... در اســتان سمنان 
وجود دارد اما چند برند در این زمینه در اســتان ثبت شده است؟ متاســفانه در این زمینه 

نتوانسته ایم موفقیت چشم گیری پیدا کنیم.
شاید برخی فکر کنند برند سازی کار بسیار خاصی است که از عهده همه بر نمی آید

برند ســازی در واقع مهارت خاصی هم نمی خواهد بلکه یک روســتایی کافی اســت گل 
گاوزبان تولیدی خود را بــه جای فروش کیلویــی و فله ای به یک دلال، به صورت بســته 
بندی عرضه و با برند خودش بفروش برساند این موضوع سبب می شود تا برند ها در تجارت 
حقیقی و الکترونیک تولیدات صنایع دســتی و مشــاغل خانگی و روستایی استان سمنان 

مطرح شود و این شانس فروش را بالا خواهد برد.
برند به مثابه یک نوع استاندارد ســازی در ذهن مخاطب می گنجد، اعتماد شما همواره به 
اقلامی که بسته بندی زیباتر و شکیل تر و اســتاندارد تری دارند بیشتر از کالاهای فله ای و 

کیسه ای است در نتیجه شما شانس بهتری برای فروش خواهید داشت.
برند ســازی مزیت دیگری دارد و آن هم تضمین کیفیت اســت، یک برند برای بقا محتاج 
است که کیفیت خود را حفظ کند چرا که بر خلاف فروش فله ای و بی نام و نشان، مسئولیت 
کیفیت تولید در عرضه برندینگ، بر عهده تولید گر است. برای مثال اگر زعفران مثلا با برند 
زیباگل بی کفیت باشــد این برند باید جوابگوی این بی کیفیتی بــوده و در بدترین حالت 

مشتری خود را از دست می دهد.
نتیجتاً باید گفت برند ســازی یک نوع مســئولیت پذیری را هم در کنار کیفیت بخشی، با 

خود همراه دارد، این موضوعات در مجموعه می توانند شــانس فروش محصولات تولیدی 
روستایی و همچنین صنایع دستی و مشاغل خانگی را افزایش دهد.

یعنی به فروش هم کمک می شود
بله؛ برند سازی به تبلیغ و شناســاندن محصول هم کمک می کند، شما اگر برای مثال پنج 
نوع محصول کیک و شــیرینی در منزل تهیه کرده و می فروشید با یک برند سازی کوچک 
و تبلیغ برند می توانید تمام محصولات خود را به ســادگی بشناسانید در نتیجه این اهمیت 

برند سازی است.
ســوال اصلی اینجا این است که چه کســی باید برند ســازی را به تولیدگر ما در روستاها و 
مشاغل خانگی و صنایع دستی و ... بشناساند در این زمینه بهترین ظرفیت رسانه ها هستند 
چرا که یک رســانه می تواند با اقناع و همچنین تبیین، بر ذهن مخاطب خود تاثیر بسزایی 
بگذارد در نتیجه ما باید امروز به ســمت تبیین و اقناع سازی برند سازی پیش برویم چرا که 

به نفع دارندگان کسب و کارهای روستایی و مشاغل خانگی ما نیز است.
پس شما نقش رسانه ها را پر رنگ می بینید

بله، اصلا رسانه امروز همه چیز است. اگر رسانه های ما به درستی بتوانند برند سازی را به مردم 
روستاها و تولیدگران مشاغل خانگی و ... بشناسانند می توانیم یک مرحله جلوتر حرکت کرده 

و شانس فروش محصولات و تولیدات این حوزه را در استان سمنان ارتقا بدهیم.
بعد از برند ســازی نوبت به دیجیتال مارکتینــگ و ورود بازارهای حقیقــی و الکترونیک 
روستایی خواهد رسید و این پلتفرم ها شرایط فروش محصولات روستایی و مشاغل خانگی 
را تسهیل و مهیا می سازند اما قبل از هر چیز برای فعالیت در حوزه بازارهای الکترونیک نیاز 
به برند سازی داریم چرا که در این بازارها ما نیستیم که باید شناخته شویم بلکه محصولات 

ما هستند که باید شناسانده شوند.
برخلاف شهرهای استان ســمنان که در آنها مشــاغل به نام افراد شناسانده می شود برای 
مثال شــیرینی فروشــی به نام چند فرد، صاف کاری خودرو به نام چند فرد و ... اســت در 
دیجیتال مارکتینگ، کالاها و برند ها هستند که شناســانده می شوند و نه افراد و آدم ها لذا 

این تفاوت ها باید توسط رسانه ها به زبان ساده تبیین شود.
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مردم استان ســمنان نامش را چله می گویند چرا که 
عقیده دارند زمســتان به دو ۴۰ روز تقســیم می شود 
چله کوچک و چله بزرگ؛ شب تحویل چله نیز یلدا نام 
دارد یلدایی که گرامی داشته می شود یلدایی که زنده 
نگه داشته می شود یلدایی که ســتاره هایش هر سال 

سر سفره های مردم استان سمنان کم سو تر می شود.
مراسم یلدایی مردم استان سمنان مانند دیگر نقاط 
اســت دید و بازدید و جمع شدن خانه بزرگ تر هایی 
که اکثرشــان بازنشســته ســال های دور هستند و 
روزگاری ســفره هایی می انداختند از این سرِ فرش 
لاکی گل افشان تا آن ســر و همه فرزندان و نوه ها و 
نتیجه ها گردش می آمدند تا شــب چله ای را گرامی 
بدارند که ۴۰ روز ســرما را پشت ســر نگه داشته و 

امشب، به درون زندگی های ما راهش می دهد.
دغدغه تامین خوراکی های یلدایی

»ننه سرما« معمولا برای بچه ها خوراکی می آورد و 
برای بزرگتر ها دغدغه تهیه آنــرا، خوراکی هایی که 
بسیاری شــان در یک دهه اخیر چند ده برابر شدند و 
عجیب اینکه بچه های دبیرستانی ما در حالی امروز 
سر سفره های یلدایی می نشــینند که هم پسته ۴۰ 

هزار تومانی خورده اند هم ۹۵۰ هزار تومانی!
این دغدغه ها دیگر جایی برای قصه گویی نگذاشته 
است رســمی که از دیرباز در اســتان سمنان وجود 
داشت زیر کرسی بزرگتر ها و شب چله ای که طولانی 
ترین شب سال است و مردم عقیده دارند که باید آن 

را گرامی داشت اما با چه قیمت هایی؟
در این گــزارش تــلاش کردیم با توجه بــه آخرین 
قیمت هایی که توسط شورای قیمت گذاری اصناف 
استان سمنان روز بیســتم آذرماه امســال منتشر 
کرده محاســبه کنیم که یک یلدای ساده بدون هیچ 
تشریفاتی و با کمترین امکانات ممکن چقدر هزینه 
دارد در این گزارش به سراغ اقلامی مانند پسته، موز 
و میوه خشک، نارگیل و آناناس و حتی بادام و کباب و 
... نیز نمی رویم و تنها چند قلم کالای روتین زندگی 
هر خانواده را مورد بررسی قرار می دهیم در کنار آن 

از یک کارشناس اقتصادی هم کمک گرفته ایم تا به 
تحلیلی از وضعیت موجود نیز دست یابیم.

یک یلدا چند در می آید؟
ابتدا باید گفت یک شــب چله برای یــک پدر بزرگ 
و مادر بزرگ کــه دو فرزند ازدواج کــرده دارند و به 
عبارتی پنج مهمان دارند محاسبه می شود که بازهم 
سراغ کمترین وضعیت ممکن برویم و لذا از مهمانی 

های عریض و طویل هم سخنی به میان نمی آوریم.
بعد از این توضیحات باید این را هم اضافه کرد که هر 
شــب چله دارای سه بخش هزینه نســبتاً اساسی تر 
است نخســت تنقلات و خوراکی ها، دوم شام و سوم 
میوه؛ در نتیجه اگر بخواهیم بــرای این هفت نفر که 
گرد یک سفره شــب چله جمع آمده اند بسته های 
۲۰۰ گرمی نخود و کشمش شــکلات بادام زمینی، 
تخمه آفتاب گردان، آبالو خشــک، ذرت پاپ کرن، 
چای، یک کیلوگــرم شــیرینی و ۲۰۰ گرم حلوای 
کنجدی یا ســیاه تهیه کنیم بایــد ۵۰۰ هزار تومان 
هزینه کنیم چرا که به ترتیب این اقلام ۵۰، ۴۰، ۳۰، 

۶۰، ۴۰، ۱۴۰، ۸۰ هزار تومان هزینه دارند.
    طباطبایــی کارشــناس اقتصــادی: تصمیمــات 
اقتصادی کــه در دو دهه اخیر دولت هــا گرفته اند 

عامل این وضعیت کنونی است
در کنار اینها چای، نوشابه و شربت و دیگر نوشیدنی 
ها هم روی هم در کمتریــن حالت ممکن ۱۰۰ هزار 
تومان هزینه دارند همچنین لبو یا همان چغندر، دو 
کیلوگرم ســیب، دو کیلوگرم پرتغــال، دو کیلوگرم 
خیار و دو کیلوگرم انار و یک هندوانه نیز حدود ۴۵۰ 
هزار تومان هزینه دارد چرا که در بازارهای میوه و تره 
بار استان سمنان همچنین ســیب زرد هر کیلو گرم 
۴۵ هزار تومان، ســیب قرمز هر کیلــو گرم ۴۲ هزار 
تومان و هندوانه ۲۵ هزار تومان قیمت گذاری شــده 

است انار نیز ۳۵ هزار تومان فروخته می شود.
یلدای نجومی

تا اینجا یک میلیون و ۵۰ هــزار تومان هزینه تنها دو 
مورد اول شده و اگر شــام را هم به ساده ترین حالت 

ممکن یعنی کمی ســوپ رشــته و برنج ساده با مرغ 
حســاب کنیم از آنجا که مرغ ۸۲ هزار و ۵۰۰ تومان 
قیمت گذاری شده و هر پرس چلو مرغ کمتر از ۱۴۰ 
هزار تومان هزینه ندارد دقیقا یک میلیون تومان هم 

هزینه شام می شود.
به عبارت دیگر یلدای کوچک بدون هیچ تشــریفات 
دو میلیــون و ۵۰ هزار تومان هزینه خواهد داشــت 
آن هم بر مهمانی سه ســاعته؛ این یعنی یک چهارم 
حقوق مصوب اداره کار و حقوق بازنشستگان؛ سوال 
اساسی اینجا اســت که این کمترین هزینه ها برای 
کمترین میزان مهمان ممکن است و در نتیجه چند 
درصد از افــراد جامعه توان هزینه کــرد دو میلیون 

تومان برای یک شب مهمانی را دارند؟
از سوی دیگر با وارد کردن آجیل، موز، خرمالو، میوه 
خشک و تغییر شام به سوپ و چلو گوشت و شیرینی 
ساده به شیرینی تر به عدد شگفت انگیز سه میلیون 
و ۸۰۰ هزار تومان برای یک مهمانی ســه ســاعته و 
برای یک مادر بزرگ و پدر بزرگ می رســیم. گفتنی 
است تمام فاکتورها مشابه هستند و تنها مواردی که 

عنوان شد، تغییر کرده اند.
چرا وضعیت اینگونه شد؟

اما چرا وضعیــت گرانی هــا این چنین شــد؟ یک 
کارشــناس اقتصادی که بر حســب اتفاق در همین 
هفته خودش هم پدر بزرگ شــده و قرار است شب 
یلدا مهمانی با حضور فرزندان خــود به افتخار ورود 
نوه جدید بدهد به خبرنگار بــازار، می گوید: واقعیت 
این است که تصمیمات اقتصادی که در دو دهه اخیر 

دولت ها گرفته اند عامل این وضعیت کنونی است.
ســید رضا طباطبایی با بیان اینکه یک اصل مهم در 
اقتصاد وجود دارد و آن هم این است که عامل گرانی 
مردم نیستند بلکه دولت ها هســتند، افزود: هر قدر 
بخواهیــم گرانی را به تحریم، شــرایط خــاور میانه 
و ... گره بزنیــم بازهم باید بپذیریم کــه گرانی بر اثر 
تصمیمات نادرست اقتصادی پدید می آید و عوامل 

متعددی دارد که یکی از آنها نقدینگی است.
وی افزود: دولت ها عامل افزایش نقدینگی هســتند 
چرا که با چاپ پول، عدم تــوان کنترل وضعیت و بی 
اعتمادی مردم و بیرون کشــیدن سرمایه هایشان از 

بورس و بانک ها و ســوق دادن پول هــای مردمی به 
سمت دلالی، مسکن ســازی و فروش خودرو و دلار و 

... به تورم دامن می زنند.
سیاست های نادرست اقتصادی

این کارشــناس اقتصادی بیان کــرد: به خصوص از 
دولت احمدی نــژاد به وضوح اقتصاد کشــور از ریل 
گذاری اصلی که همواره رهبر معظم انقلاب اسلامی 
نیز به آن تاکید دارند خارج شــد و دیگر هیچ اقتصاد 
دانی نتوانست آن را به ریل بازگرداند و دولت روحانی 
و رئیســی حتی آن را بدتر هم کردند به عبارت دیگر 
می بایســت اذعان کنیم که بخش عمده ای از کار از 

دست دولت در رفته است.
طباطبایی با بیان اینکه مرغ فروردین امسال افزایش 
قیمــت داد دوباره مهرماه گران شــد بــاز در هفته 
گذشته روند افزایشی داشت و این چه توجیهی دارد 
جز اینکه کار از دست دولت در رفته است؟ بیان کرد: 
دولت از تنظیم قیمت برای بــازار اقلامی مانند مرغ 
عاجز مانده و از ســوی دیگر پای خود را از هم قیمت 
گذاری دستوری بیرون نمی کشد و در نتیجه شرایط 

به بن بستی رسیده است.
به عقیده این کارشناس و دیگر کارشناسان همفکر، 
ما نیازمند تغییر و اصلاح ساختاری در زمینه اقتصاد 
و به خصوص مهار تورم هستیم چرا که دولت ها یکی 
پس از دیگری تنها بــا وعده اصلاح امــور به میدان 
می آیند اما عملًا نــه برنامه ای دارنــد و نه توانی که 
بتوانند وضعیت را بهبود ببخشند و مردم قربانی این 

تصمیمات نادرست می شوند.
دولت ها در این ســال های اخیر تلاش کرده اند که با 
نظارت بر بازار شــرایط را بهبود ببخشند اما مشکل 
اینجا اســت که ریشــه گرانی در بالا دست است نه 
در فروشــگاه عرضه میوه؛ از ســوی دیگر برگزاری 
نمایشگاه های عرضه مستقیم از دیگر سیاست های 
دولت اســت اما این نمایشــگاه ها در بهترین حالت 
بتوانند هزینه سه میلیون تومانی را ۳۰۰ هزار تومان 

کاهش دهند و این دردی را از مردم دوا نمی کند.

شب دراز گرانی

یلدا با سوغات دغدغه و دل نگرانی می آید
گزارش

نرخ مرغ متناسب با هزینه ها نیست

ارتقای شانس فروش با »برند سازی« 

سید محسن حســینی در دیدار مدیر عامل ســازمان همیاری شهر داری 
های گلستان اظهار کرد: لازم است شــهرداری ها به گونه ای اداره شوند، تا 

کمترین وابستگی را به کمک های دولتی داشته باشند.
سرپرســت دفتر امور شهری و شهرداری های اســتانداری گلستان افزود: 
شــهرداری ها اگر در دریافت عوارض شــهری هم دچار مشکل شدند باید 
بتوانند به خدمات خــود و اقدامات عمرانــی ادامه بدهنــد و مردم دچار 
مشکل نشوند و برای این منظور چاره ای جز درآمدزایی پایدار وجود ندارد 

و ســازمان همیاری یکی از وظایفش افزایش درآمــد و کاهش هزینه های 
شــهرداری ها اســت.وی بیان کرد: پژوهش و تحقیقات، ایجاد شهرهای 
اسفنجی، برندســازی برای شهرها و جذب گردشــگر از برنامه هایی است 

که شهرداری ها باید انجام دهند و سازمان در این راه یاری رسان آنها باشد.
حسینی گفت: سازمان همیاری با توجه به وظایف شهرداری ها برای تامین 
نیازهای شــهری با هدف کمک به تامین خودکفایی شهرداری ها از طریق 

تجمیع سرمایه های کوچک آنها ایجاد شده است.

علیرضا پرهان، مدیر عامل سازمان همیاری شهرداری های استان گلستان 
هم در این دیدار گفت: این ســازمان به دنبال کاهش اتکای شــهرداری ها 
به عوارض برای اداره امور شــهرها و افزایش توان مالی آنها از طریق ایجاد 
درآمدهای ناشی از تولید و فعالیت های اقتصادی و خدماتی تشکیل یافته 
اســت.وی بیان کرد: این ســازمان می تواند با ســازو کارهای خاص خود 
کمک کار شهرداری ها باشد و کارها را با کیفیت بهتر و سرعت بیشتر برای 

شهرداری ها به انجام برساند.

ایجاد شهرهای اسفنجی در راستای کاهش خسارت سیلاب

یلدای باستانی برای برخی لاکچری 

و برای برخی آرزو
یکی از سنت های بسیار زیبا و قشنگ مردم ایران و به 
تبع آن مردم قم که از نیاکان ما به جا مانده، جشــن و 
پهن کردن ســفره ای از خوراکی های مخصوص شب 
یلدا در طولانی ترین شب سال اســت که مهم ترین 

آن ها آجیل و میوه هایی مانند انار و هندوانه است.
خانواده ها در اولین شــب زمســتان دور هم جمع 
می شوند اما در شــب چله ای که طولانی ترین شب 
ســال تعبیر می شــود به دلیل افزایش قیمت ها در 
مقایسه با سال گذشــته به نظر این شب گرانی ترین 
شب ســال برای خانواده ها اســت حتی اگر بخواهد 

ساده و بدون تجملات برگزار شود.
طولانی ترین شب سال

طولانی ترین شب سال، جشنی اســت که بین غروب 
آفتاب آخرین روز پاییز تا طلوع آفتاب نخســتین روز 
زمستان به نام »یلدا« تعبیر می شود و مردم در این شب، 
با انواع میوه های رنگارنگ و ســرخ و آتشین به استقبال 
زمستانی ســرد می روند که رایج تر از همه هندوانه و انار 
است که زینت بخش سفره یلدا می شود.مهم ترین آداب 
و رسومی که در این شب دورهمی های شاد خانوادگی 
است که هرچند با تغییر ســبک زندگی و ورود رسوم 
لاکچری و تجملاتی دســت خوش تغییراتی شده اما 
در ســایه گرانی و تورمی که بر بازار حاکم است به نظر 
یک خانواده قمی اگر هم بخواهد به دور از تجملات یک 
دورهمی ســاده برگزار کند هزینه های زیــادی را باید 
تحمل کند.در این میان خانواده های دهک های پایین 
جامعه و قشــر کارگر که می خواهند یک ســفره ساده 
یلدایی پهن و یک شب به یاد ماندنی دور هم باشند، گرانی 
مهم ترین مانع این خانواده ها است؛ با بررسی های صورت 
گرفته و مصاحبه های میدانی از بازار میادین و چند مغازه 
آجیل فروشی و خشکبار در قم مشخص است قیمت ها به 
بلندای این شب افزایش یافته و تب این گرانی حتی مانع 

پهن شدن سفره ساده برای برخی خانواده ها شده است.
بیــداد گرانی در طولانی ترین شــب یلــدا و فاصله 

گرفتن خانواده ها
علی جعفری که پدر یک خانواده پنج نفره است و در یکی 
از واحدهای تولیدی چوب فعالیــت دارد در یک مغازه 
خشکبار در محدوده میدان توحید قم به خبرنگار بازار 
می گوید: وقتی حقوق این مــاه را گرفتم گفتم تا قبل از 
شب یلدا مستلزمات این شب را تهیه کنم در ابتدا به فکر 
خرید آجیل افتادم و در نظر داشتم چند روز مانده به یلدا 
خرید کنم اما وقتی قیمت ها را می بینم به نظر باید کل 

حقوق این ماه را برای این شب هزینه کنم.
وی می افزاید: یک ماهی است که دختر بزرگم را راهی 
خانه بخت کردم و علاقه داشــتم در شــب یلدا دختر و 
دامادم را دور یک سفره یلدایی دعوت کنم اما ظاهرا باید 
جلوی خانواده خجالت زده شــوم یا باید حداقل آجیل 
شــب یلدا را از ســفره حذف کنم. هرکجا قیمت کردم 
هر کیلو آجیل بین ۴۰۰ تا ۸۰۰ هــزار تومان به فروش 
می رود و برخی مغازه ها هم آجیل را به قیمت ۲۵۰ هزار 

می فروشند که بیشتر آن نخودچی و کشمش است.
یک بانوی میانسال قمی که کیسه تخمه و توت خشک 
در دست داشــت با گلایه از افزایش قیمت ها بازار بیان 
می کند: شب یلدا برای خانواده ها فرصتی برای دورهمی 
و شادی بود که بسیاری از خانواده ها به ویژه قشر کارگر 
نمی توانند چنین شبی را جشن بگیرند. به قدری قیمت 
آجیل و خشــکبار بالا رفته که توان خرید نداریم حتی 
قیمت هندوانه ۲۵ هزار تومان و هم چنین انار از ۳۰ هزار 
تا ۴۵ هزار تومان متغیر است حال اگر سیب و پرتقال را 
هم حساب کنید ظاهراً برای یک خانواده سفره یلدای 
ساده حتی بدون آجیل بین یک و نیم تا دو میلیون تومان 
هزینه دارد و این امر می تواند باعث دور شدن خانواده ها از 

صله رحم و دورهمی خانوادگی شود.
یلدای باستانی برای برخی لاکچری و برای برخی آرزو

یک پیرمــرد قمی که شــب یلدا نوه هــا، عروس ها و 
باقی فرزندانش قرار است از شهرســتان به دیدارش 
بیایند به خبرنگار بازار می گوید: شــب یلدا به همین 
دورهمی های شاد خانواده و ســر زدن به بزرگ ترها 
شناخته می شــود که یک خانواده با یک سفره سنتی 
و زیبا از مهمانان خود پذیرایی می کند که متأســفانه 
اخیراً اسیر یک سری برنامه های لاکچری و تجملاتی 
شده است.ســید محمدحســین برقعی می افزاید: با 
توجه به ســایه گرانی که در بازار برخی خوراکی ها و 
بازار خشــکبار و میوه ها حاکم است بیشتر خانواده ها 
پهن کردن یک سفره ساده برای خانواده خود را آرزو 
می کنند و از طرفی برخی خانواده ها که قشــر مرفه 
هستند با یک مراسم لاکچری و تجملاتی یک مهمانی 
آن چنانی می گیرند. باید مسئولان به فکر دهک های 
پایین جامعه باشند و بازار را کنترل کنند وقتی گوجه 
فرنگی که در زمین کشــاورز ایرانی و قمی کاشــت 
می شود به قیمت ۳۰ تا ۴۰ هزار تومان عرضه می شود 
پس پدر خانواده آجیل و میوه شب یلدا را چگونه تهیه 
کند؟با یک بررسی از میادین میوه و خشکبار در سطح 
شهر قم مشخص است که هر کیلو آلبالو نیمه خشک 
درجه یــک ۱۱۰ هــزار تومان و پســته احمد آقایی 
بین ۵۰۰ تا ۸۰۰ هزار تومــان و از همه مهم تر تخمه 
آفتابگردان خــام ۱۵۰ هزار تومان و مغــز بادام ۴۲۰ 

هزار تومان عرضه می شود.
قیمت شیرینی هم طبق گفته چند فروشنده تغییر 
چندانی نداشته اســت اما انار در بازار بین ۴۰ تا ۴۵ 
هزار تومان و اگر هم کیفیت پایین تری داشته باشد 
بین ۲۵ هزار تــا ۳۰ هزار تومان به فــروش می رود. 
تهیه پرتقال، سیب، خیار و موز هم ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 
تومان برای یک خانواده هزینــه دارد قیمت آجیل 
مخصوص یلدا هــم از کیلویی ۴۰۰ تــا ۸۰۰ هزار و 
شــیرینی هم بین ۱۸۰ تا ۲۳۰ هزار تومان برای یک 

خانواده قمی آب می خورد
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گزارش

اصلی ترین مشکلات تولیدکنندگان 

در قطب صنعت کشور

ظرفیــت تولیــد در صنایع بالادســتی چندان 
وابستگی به واردات ندارد و در شــرایط فعلی به 
دلیل عدم سرمایه گذاری و عدم پیشرفت و بهره 
وری در وضعیت اشباع قرار دارد و امکان افزایش 
ظرفیت تولید برای آنها کمتر اســت اما در سوی 
دیگر قضیه، صنایع پایین دستی هستند که می 
توانند با هزینه کمتری ارزآوری بیشتری داشته 

باشند و به تولید و اشتغال کمک کنند.
بنابراین حمایت از مدیران بومی، کارآفرینان و 
تولیدکنندگان نه تنها می تواند در عرصه تولید 
موفقیت های روزافزونی را بــه ارمغان بیاورد؛ 
بلکه از خام فروشــی جلوگیری کرده و ســبد 
صادراتی ما را از تولیدات بومی در حوزه صنایع 
پتروشــیمی پر خواهد کرد و حداکثر ســود را 

عاید کشور می کند.
در این رابطه گفت و گویی داشتیم با علی جنت، 
کارآفرین اصفهانی و عضــو هیئت مدیره انجمن 
تولیدکنندگان لوله و اتصالات پی وی سی ایران 
که دو دهه است در عرصه صنعت و تولید فعالیت 
می کند و به نظر او اگر از تولیدکنندگان حمایت 
های لازم بشــود آنها می توانند در اشتغالزایی در 
شهری همچون اصفهان که قطب صنعت کشور 

به شمار می رود نقش موثری داشته باشند.
*به عنوان یک تولید کننده که ۲۰ ســال است 
در ایــن حیطه مشــغول به کار هســتید؛ اصلی 
ترین مشــکلات تولیدکنندگان در قطب صنعت 
کشور چیست؟ با توجه به اینکه بخش اعظمی از 
تولیدکنندگان به خصوص در حیطه پتروشیمی 
و پلیمر در شرایط امروز با مشکلات جدی در این 

عرصه روبرو هستند.
با وجود اینکه اکثر مواد اولیه داخلی اســت یکی 
از اصلی ترین مشــکلات بحث عرضه اســت که 
باعث رقابت در بورس می شــود و با اینکه نفت و 
پتروشــیمی داریم امــا تولید کننده مــا زیر بار 
انبوهی از مشــکلات اســت و باید با قیمت های 

بالایی مواد اولیه خود را تأمین کند.
این در حالی است که با توجه به انحصار این مواد 
اولیه در دســت یک یا چند پتروشیمی داخلی، 
هیچگونه پاسخگویی در زمینه مشکلات کیفی 

مواد اولیه هم وجود ندارد.
* در ایــن میــان آیا دولــت چــوب لای چرخ 
تولیدکننده مــی اندازد و یا مشــکلات دیگری 

است که این وضعیت را به وجود آورده است؟
مشکل اصلی عدم برنامه ریزی مناسب است؛ در 
این زمینه دولت باید در برنامه های خود مشورت 
و نظرخواهی از انجمن ها و صنایع پایین دستی را 
نیز بگنجاند اما این اتفاق نمی افتد در صورتی که 
اگر دولت برنامه های اقتصادی خود را با مشورت 
با تشــکل ها و انجمن ها پیش ببــرد؛ می توانیم 

اقتصاد بهتری را رقم بزنیم.
* شما از معضل تأمین مواد اولیه گفتید؛ چرا در 
قطب صنعت کشور که ما چندین کارخانه تولید 
مواد اولیه پلیمــری داریم باز هم با این مشــکل 

روبرو هستیم؟
ببینید هر چه دسترســی به مواد اولیه ســخت 
تر باشــد و گران تر پای تولید کننــده دربیاید او 
مجبور می شود که کیفیت را پایین بیاورد که این 

مساوی است با کاهش توان صادراتی.
در حال حاضر ما به عنوان تولید کننده مجبوریم 
مواد اولیه را بالاتر از قیمــت جهانی بخریم و این 
در حالی است که رقبای ما مثل ترکیه جای ما را 
در بازارهای صادراتــی گرفته اند به این خاطر که 
مواد اولیه با کیفیت تــر و ارزانتر و تکنولوژی روز 
دنیا را در اختیار دارند و در نتیجه با قیمت رقابتی 
و کیفیت بــالا کم کم جــای مــا را در بازارهای 

صادراتی گرفته اند.
* آیا این مشکلات باعث نشده که به تعدیل نیرو 

روی بیاورید؟
سعی کرده ایم که تعدیل نیرو نداشته باشیم اما 
این مشکلات باعث کند شــدن روند پیشرفت 
ما می شــود و موانعی را در توسعه و پیشرفت ما 
ایجاد می کند به طوریکه ما ره دو ســاله را باید 

۱۰ ساله طی کنیم.
* در حال حاضــر اصفهان رتبــه چندم را در 
بین مابقی شــهرهای کشــور در زمینه تولید 

pvc دارد؟
اصفهــان رتبــه اول را چــه از لحــاظ تعــداد 
تولیدکننده و تیــراژ تولید و چــه از نظر تنوع و 
کیفیت در اختیار دارد و می تــوان گفت که این 

استان پتانسیل های زیادی در این زمینه دارد.
* به عنوان یک تولید کننده با ســابقه راهکاری 
که می توان برای تولید و اشــتغالزایی بیشتر به 
خصوص در حوزه صنایع پایین دستی ایجاد کرد 
چیســت؟ آیا دولت باید حمایت کند یا بانک ها 

باید همکاری بیشتری داشته باشند؟
همه اینها باید دســت به دســت هم باید بدهند، 
از یک ســو بانک هــا بایــد منطقــی و معقول 
باشــند و از ســویی دیگر دولت ایــن انحصار را 
از صنایع پتروشــیمی بردارد چرا کــه با عرضه 
کــم در بــورس کالا باعــث ایجــاد رقابت می 
شــوند. اما اگر مرزها باز باشــد و تولیــد کننده 
بتوانــد از خارج از کشــور مواد اولیه خــود را به 
شــکل ارزان و با کیفیت وارد کند، هم می تواند 
تولید بیشــتر و با کیفیت تری داشــته باشــد و 
هم در اشــتغالزایی سهم زیادی داشــته باشد.

محمدحسین راوش اظهار کرد: با وجود رکود و انقباض محسوس در بازار 
مسکن اما فعالان حوزه مسکن و ساختمانمشــغول ارائه خدمت به آحاد 

مردم هستند.
عضو انجمن انبوه ســازان مسکن و ســاختمان اســتان قم افزود: دولت 
سیزدهم با اجرای نهضت ملی مســکن از متقاضیان مسکن حمایتی ثبت 
نام کرده و حتی برای آنها زمین رایــگان در نظر می گیرد تا مانع بروز تورم 

محسوس در بازار مسکن شود.

وی گفت: شــرایط بازار و البته سیاســت های دولت بیانگر آن است که تا 
پایان ســال اتفاق خاصی در بازار مســکن رخ نخواهد داد و قیمت مسکن 
در همین منوال بوده و بالاتــر نمی رود.راوش بیان کرد: نرخ مســکن در 
ســال آینده از تصمیمات دولت و چگونگی تعیین پایه تورم در سال آینده 

نشئت می گیرد و قابل پیش بینی نیست.
بازرس انجمن انبوه سازان قم گفت: هرگونه نوسان و تلاطم بازار در حوزه 
مســکن بر روی حدود هزار و ۶۰۰ واحد شــغلی دیگر تاثیر می گذرد به 

همین دولت سیاست دولت بر کنترل نوســانات بازار مسکن است تا سایر 
بازار دچار تورم نشوند.

راوش ادامه داد: افزایش قیمت مسکن و آزادسازی انقباض فعلی در همه 
بازارها از جمله قیمت مصالح و تجهیزات ساختمانی موثر خواهد بود.

وی عنوان کرد: به طور حتم و معمول فنــر این انقباض قیمتی در بازار 
مسکن گشــوده و رها می شــود اما زمان و موعد این تورم قابل پیش 

بینی نیست.

انتظار برای گشوده شدن فنر انقباضی بازار مسکن

اگرچه مصوبــه افزایــش چندبرابری قیمت 
گاز مایع غیریارانه ای لغو شــد اما تبعات این 
تصمیم شتابزده گریبان بســیاری از صنوف 
و مشــاغل خانگی و کوچــک را در مازندران 

گرفته و آنان را گرفتار کرده است.
طی روزهای گذشته جلوی نمایندگی های 
توزیع ســوخت در روســتاهای و شهرهای 
کوهستانی مازندران شــمار زیادی از اهالی 
و صاحبان مشــاغل حضور پیدا کردند و در 
صدد هستند تا ســوخت مورد نیاز را ذخیره 

سازی کنند.
مصوبه افزایش ۱۰ برابری قیمت ســوخت، 
برخــی از مالــکان نانوایی های ســنتی پز و 
خانگی روستایی، روستاییان فاقد نعمت گاز، 
رانندگان خودروهای مســافر که به صورت 
غیرمجاز خودروهایشــان را گازســوز کرده 

بودند را با دردسر روبرو کرد.
طبق این مصوبه چندروزه قــرار بود نرخ گاز 
مایع غیریارانه ای به اندازه فوب خلیج فارس 
محاسبه شود و قیمت ســیلندرهای گاز ۱۱ 
کیلویی از ۲۷ هزار ۹۰۰ تومان تا بیش از ۳۷۰ 

هزار تومان رسیده بود.
اگرچه هدف اصلی ایــن مصوبه جلوگیری از 
قاچاق سوخت بوده از مناطق شمالی و کرانه 
خزر به مردمان روستایی و صنوف خانگی در 
مناطق فاقد گاز فشــار وارد کرد. در اســتان 
مازندران ۳۵۰ روســتای فاقد گاز وجود دارد 
و اهالی این مناطق برای پخت و پز و گرمایش 

از سوخت مایع و سیلندر استفاده می کنند.
دونرخی بودن نرخ گاز مایع در این شــهرها 
و خــارج از دایره شــمول بودن بســیاری از 
نانوایی های آزادپز از دریافت یارانه گازمایع، 
باعث دردســر برای مردم شــده است. یک 
روســتایی کجوری با اظهار این کــه ماهانه 
چند سیلندر گاز مایع برای پخت و پز و یا گرم 
کردن آبگرمکن اســتفاده مــی کنیم، اظهار 
داشت: سهمیه چهار ســیلندری که ماهانه 

داده می شود پاسخگوی نیازها نیست.
ترک بــا بیان این کــه هنوز روســتای ما که 
از توابــع بخش کجور محســوب می شــود، 
گازرسانی نشده اســت، افزود: مشکل اصلی 
ما این است روســتای ما گازکشــی نشده و 
برای پخت نان و غذا از گاز مایع و ســیلند گاز 

استفاده می کنیم.
عباســپور شــاغل در یک جایگاه ســوخت 
گاز در مازنــدران نیز با بیان ایــن که افزایش 
چندبرابری گاز ســبب بروز مشکلاتی برای 
مردم می شــود، افزود: نرخ مصوب گاز مایع 
در گذشــته ۲۷ هزار و ۹۰۰ تومــان به ازای 
هر ســلیندر بود و طبق قیمت جدید دســت 
مصرف کننــده هر ســلیندر غیریارانه ۳۷۰ 

هزار تومان هزینه دارد.
وی افزود: با توجه به این بســیاری از مشاغل 
و مناطقی که گازرســانی نشده وابسته به گاز 
مایع است، افزایش نرخ ها سبب خلل در کار 

این مشاغل می شود.
وی ادامــه داد:هرچند قیمــت گاز مایع طی 
سال های قبل افزایش نداشت اما محاسبه آن 

بر اساس فوب خلیج فارس مشکلاتی را همه 
بخش ها از جمله خانگی، صنــوف و غیره در 

مناطق محروم و روستایی ایجا می کند.
افزایش قیمت گاز نمایندگی های سوخت را 

تعطیل می کند
عباس پور با اشــاره به این که افراد زیادی در 
نمایندگی هــای گاز مایع مشــغول فعالیت 
هســتند، افزود: افزایش قیمــت گاز مایع به 
مرور زمان سبب می شود تا این نمایندگی ها 

تعطیل و افراد بیکار شوند.
وی با اظهار ایــن که زمانبر بــودن دریافت 
مجوز برای صنوف کــه نیازمنــد گاز مایع 
هستند و تعدد دستگاه های متولی از جمله 
مشکلات است، افزود: اکنون یک لبوفروش 
برای تهیه ســیلندر گاز و دریافت مجوز باید 
به اداراتــی نظیر میراث فرهنگی و شــرکت 

نفت مراجعه کنند.
وی گفت: فعالان صنوف و مشــاغل خانگی 
گازبر برای دریافت مجوز با مشــکلاتی روبرو 
هستند و ســامانه طراحی شــده صدف نیز 

همواره با خلل روبرو است.
در حالی که هنوز صنوف مختلف در اســتان 
مازندران نگران افزایش نرخ سیلندرهای گاز 
مایع هستند، اما متولیان امر اعلام می کنند، 
این نرخ بــرای افرادی که ســیلندر یارانه ای 

استفاده می کنند همانند قبل خواهد بود.
سبحان رجب پور مدیر شرکت پخش فرآورده  
های نفتی ساری در گفت وگو با خبرنگار بازار 

با اشــاره به گرانی مقطعی قیمت گاز افزود: 
برای افرادی که در مناطق محروم و فاقد گاز 
هســتند، برنامه های حمایتــی از قبل پیش 

بینی شده است.
وی افزود: همچنین بــرای خانوارهای فاقد 
گاز و یا صنوفی که دارای پروانه کار هســتند 
و یا رستوران های بین راهی و ایزوگام کارها و 

غیره پیش بینی لازم شده است.
وی افزود: تغییرات صورت گرفته مشــمول 
بخش خانگی نبود و گاز به آنان با قیمت ثابت 

و قبلی عرضه می شود.
رجب پور سهمیه هر خانوار در مناطق محروم 
را ماهانه چهار سیلندر ذکر کرد و گفت: صنوف 
دارای پروانه نیز می توانند با قیمت قبلی آن را 
تهیه کنند و در قیمتی که جدید اعلام شــده 
بود، نرخ ســیلندرهای گاز بین ۲۷ هزار و ۹۰۰ 

تومان تا ۳۷۰ هزار تومان بوده است.
مدیر شــرکت پخش فــرآورده هــای نفتی 
ســاری افزود: دولت مکلفات برای کسانی که 
دسترســی به گاز ندارند با همان قیمت قبلی 
گاز را تهیه کنند اما یکســری افراد به صورت 
غیرمجاز از ســیلندرهای گاز و برای سوخت 
خودرو و غیره اســتفاده می کردند که مصوبه 

افزایش قیمت جلوی قاچاق را خواهد گرفت.
وی با اظهار این که ۱۰ هزار دســتگاه خودرو 
برای گازســوز شــدن ثبت نام کرده بودند، 
افزود: فقط دو هزار خــودرو مراجعه کردند و 

مابقی نیامدند.

و  قیمتــی  ســنگ های  معدن هــای  وجــود 
گوهرســنگ ها خراســان رضوی را بــه یکی از 
منطقه های معروف جهان در ایــن زمینه تبدیل 
کرده اســت و برخی دیگر از تولیدات صنعتگران 
در ایــن اســتان مانند ســفالگری بــا قدمت ۵ 
هزارساله؛ قالی بافی؛ پوســتین دوزی و یا قلم زنی 
و سنگ تراشــی آوازه ای جهانی دارد اما متأسفانه 
در حال حاضر بســیاری از فعالان صنایع دســتی 
از وضعیت اقتصــادی کنونی و عدم اســتقبال از 
صنایع دستی گلایه داشته و به اصطلاح دستشان 

زیر سنگ مشکلات مانده است.
درحالی کــه راهبردهایی چــون بازاریابی و نوآوری 
به عنوان ضرورت های ارتقای جایگاه صنایع دســتی 
مطرح می شود، مشــکلات هنرمندان و صنعتگران 
این حــوزه ازجمله تأمین اقلام و مــواد اولیه، گرانی 
مواد اولیه، مشــکلات حمایتی، معیشتی و مسائلی 
ازاین دســت هنوز هم سایه ســنگین خود را بر سر 

صنایع دستی انداخته اند.
هنر مقوله ای اســت که فعالان آن همیشــه از عدم 
امنیت مالی و کمبود درآمد رنج می برند. هنرمندان 
بسیار در رشــته های گوناگون هستند که از مسائل 
و مشــکلات مالی رنج می برند و گاه ناگزیر به روی 
آوردن به فعالیت هایی می شــوند که یا مطابق میل 
و علاقه شان نیست یا اثربخشی چندانی ندارد و این 
وضعیت بــه کناره گیری از هنر و گرایش به ســوی 

فعالیت های پردرآمدتر منجر می شود.
در این میان صنایع دستی یکی از این حوزه هاست 
که هنوز در کشــور ما به جایگاه واقعی خود دست 
پیدا نکرده اســت که علت آن نیز عدم فروش مؤثر 
این تولیدات اســت کــه به عدم شــناخت و عدم 

بازاریابی مؤثر آن ها بازمی گردد.
مشکلات تولید کنندگان صنایع دستی

»فهیمه معروف« دارای مدرک کارشناسی روابط 
بین الملل که هنرهای طراحی ســیاه قلم، آبرنگ 
و رنگ و روغن و نقاشــی روی پارچه را نیز در کنار 
درس های آکادمیک دانشگاه آموخته است یکی 
از بانوانی اســت که در حال حاضــر حکاکی روی 
چرم های طبیعی و رنگ با فرمولاسیون مخصوص 
خود را ســرلوحه کار قرار داده و برای خود و سایر 

همکاران ایجاد اشتغال کرده است.
این هنرمند که توانسته با سرمایه شخصی نسبت 
به تولید محصولات دســتی و چرمی پا به عرصه 
اشــتغال و تجارت بگذارد گلایه زیادی از مصائب 
کار ندارد اما انتظــار دارد تا بــا حمایت دولت در 
حوزه تبلیغات و پشتیبانی راهی برای صادرات به 

خارج از مرز های کشور باز کند.
وی مهم ترین مشــکل را نبود بــازار فروش قابل 
اطمینان و نمایشــگاه های دائمی مخصوص چرم 
عنوان کرده و به ما می گوید: از آنجایی که شرکت 
ما در تهیــه محصولات چرمی به نوعــی ابداع گر 
محصولات جدید اســت و در حقیقت تابوشکنی 
کرده این محصولات نیاز به شناســاندن در سطح 
ملی و بین المللی دارد و این نیازمند ورود بیشــتر 

مسولان استانی و کشوری است.
وی یکی دیگر از مشــکلات گریبانگیر هنرمندان 
صنایــع دســتی را نبــود فضــای تبلیغاتــی و 
نمایشــگاه های دائمی برای عرضــه محصولات 
می دانــد و ادامه می دهــد: برخی افراد بــا ارائه 

محصولات چرمی مصنوعی با عنوان چرم طبیعی 
و قیمت های پایین، کیفیت و درستی محصولات 
چرم طبیعی را زیرسوال برده و بازار فروش را دچار 
اختلال می کنند لذا برخورد با این افراد در حیطه 
وظایف دولت اســت و نیاز به ورود مسوولان برای 

ساماندهی این جریان است.
پرآوازه اما نا آشنا

حســین محتشــمی یکــی از فعــالان حــوزه 
صنایع دســتی نیز اظهار می کند: خراسان رضوی 
در برخی از رشــته های هنری مانند سنگ تراشی 
و یــا ســنگ های هــرکاره، فیروزه تراشــی و 
پوستین دوزی حرف های زیادی برای گفتن دارد.

وی اذعــان مــی کنــد: تولیــدات چــرم و نیز 
گوهرســنگ ها در خراســان رضوی از دیرباز در 
سراسر جهان شــهره آفاق بوده است اما برای برند 
سازی و معرفی این تولیدات چه اقداماتی تاکنون 

انجام دادیم؟
وی با اشــاره به این موضوع که شــناخت کافی از 
بازارهای هدف صنایع دســتی وجــود ندارد بیان 
می کند: باید ســوغات اســتان خراسان  رضوی 
به همه زائران و گردشــگران داخلی و خارجی به 
نحو شایسته معرفی شــود و لذا این موضوع عزم و 

اراده ای جدی را می طلبد.
محتشــمی بابیــان اینکه بایــد نــوآوری را در 
صنایع دســتی موردتوجه قرار داد تــا از وضعیت 
موجود و در حاشــیه قرار گرفتن رها شویم ادامه 
می دهد: بسیاری از هنرهای سنتی قدیمی و حتی 
منسوخ شده را با حمایت و تغییر کاربری می توان 
جان تازه و دوباره داد به شــرط اینکه دولت در این 

مسیر صنعتگر و هنرمند را یاری برساند.
وی می افزاید: در این راستا بازاریابی در کنار دیگر 
راهبردها همچون نوآوری، تعریف کاربرد جدید و 
افزایش کیفیت محصول در شــرایط کنونی امری 

ضروری برای احیای صنایع دستی هستند.
این هنرمنــد می افزایــد: این راهبردهــا نه تنها 
می تواند راهگشا و ضامن درآمد هنرمندان سازنده 
آن ها باشــد بلکه تأمین امنیــت حرفه ای و حفظ 

هنرهای سنتی و صنایع دستی را نیز در پی دارد.
وی می گوید: درحالی که راهبردهایی چون بازاریابی 
و نــوآوری به عنــوان ضرورت های ارتقــای جایگاه 
صنایع دستی مطرح می شــود، مشکلات هنرمندان 
و صنعتگران این حوزه ازجمله تأمیــن اقلام و مواد 
اولیه، گرانی مواد اولیه، مشکلات حمایتی، معیشتی 
و مسائلی ازاین دســت هنوز هم سایه سنگین خود را 

بر سر صنایع دستی انداخته اند.
این هنرمند ادامه می دهد: هنر مقوله ای است که 
فعالان آن همیشــه از عدم امنیت مالی و کمبود 
درآمد رنج می برند و هنرمندان گاه ناگزیر به روی 
آوردن به فعالیت هایی می شوند که یا مطابق میل 
و علاقه شان نیست یا اثربخشــی چندانی ندارد و 
این وضعیــت به کناره گیــری از هنــر و گرایش 

به سوی فعالیت های پردرآمدتر منجر می شود.
ایجاد کار گروه های تخصصی

رئیس هیئــت مدیره کانــون زنان بازرگان اســتان 
خراســان رضوی در خصوص ضرورت ایجاد بســتر 
های بازاریابی اذعان می کند: در کانون زنان بازرگان 
کارگروه های تخصصی در همین رابطه ایجاد شــده 
که هدف از تشــکیل آن ها دور هم قرار دادن بانوانی 

است که دریک رشته یا حوزه خاص فعالیت می کند.
آذر کیانــی نژاد بــه ما مــی گوید: یکــی از این 
کارگروه ها، کارگروه صنایع دســتی و گردشگری 
اســت به این معنا که تمام بانوان فعــال در حوزه 
صنایع دســتی و گردشــگری در ایــن کارگروه 

عضویت و هم چنین فعالیت دارند.
کیانی نژاد با اشــاره بــه فضای اقتصــاد کنونی 
و چالش های بســیار ســختی که به ویژه سد راه 
اقتصاد خرد و کارگاه هــای کوچک مانند صنایع 
دســتی وجود دارد به ما می گوید: اقتصاد کلان 
اقتصادی است که کنترل و ساماندهی آن بسیار 
ســخت می باشــد و آن چیزی که باید مورد نظر 
همه دولتمــردان ما قرار بگیــرد توجه به صنایع 

خرد می باشد.
وی تصریح مــی کند: مــا در کانــون بازرگانان 
ســعی کردیم تا با برگزاری دوره های تخصصی از 
جمله بازاریابی و فروش صنایع دســتی به صورت 
تخصصی به بانوان فعال کمک کنیم اما باید اذعان 

کرد هنوز مسیر برای این افراد هموار نشده است.
صنایع خرد را به رسمیت بشناسیم

رئیس هیئت مدیره کانون زنان بازرگان اســتان 
خراســان رضوی ادامه می دهد: جریان نقدینگی 
که در صنایع خرد و متوســط وجود دارد اگر مورد 
توجه قرار بگیرد باعث رشد و توســعه در اقتصاد 
خواهد شــد لذا در این راســتا توصیه می شود به 
اقتصادهــای کوچــک در صنعت گردشــگری و 

صنایع دستی توجه بیشتری معطوف شود.
وی توصیه مــی کند: بایــد در این مســیر حتی 
شــرکت های نوپا و در حال رشــد با کمتر از ۵۰ 
نفر نیروی انســانی را نیز حمایت کــرد و آن ها را 
با اصــول و روش های مــدرن مدیریتــی اقتصاد 
،منابع انســانی، بازاریابی و فروش آشنا کرد زیرا 
با تشکسل هسته های کوچک می توانیم اقتصای 

درست و اصولی را پایه گذاری کنیم.
آذر کیانی نــژاد به ما می گوید: به این شــکل می 
توانیم طــی یک الــی دو دهــه آینــده، همین 
هسته های کوچک و در حال رشد را به میدان کار 
وارد کنیم و از آن جا که هسته مرکزی آن ها قوی 
است لذا هر چقدر که توســعه پیدا کرده و بزرگ 
شــوند به بهبود اقتصاد کمک می کنند و آسیبی 

متوجه آن ها نمی شود.
وی یادآور می شــود: توجه و پایه ریزی درســت 
برای ایجاد هسته اصلی کسب و کار توسعه پایدار 
و مانایی را به همراه خواهد داشت و تاب آوری این 

مشاغل را افزایش می دهد.
    معاون ســرمایه گذاری و تأمین منابع اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
استان خراســان رضوی: بازاریابی باعث افزایش 
فروش صنایع دستی می شــود و افزایش فروش 
بدون توجه بــه بازاریابی امکان پذیر نیســت لذا 
بازاریابی به دنبال ســهم بیشــتر بازار، مشتریان 
بیشــتر و درآمد بیشــتر در صنایع دستی است و 
عدم توجه به آن ۴۸ درصد شکســت هنرمندان و 

تولیدکنندگان این عرصه را رقم می زند
رئیس هیئت مدیــره کانون زنان بازرگان اســتان 
خراســان رضوی با اشــار به این موضوع که عموماً 
در صنایع خرد ،کوچک و متوســط از جمله مشاغل 
خانگی، بانوان نقش پر رنگ تــری دارند و علاوه بر 
تاثیر گذاری بر اقتصاد خانــواده، حلقه های زنجیر 
اقتصاد کلان را نیز در دســت دارند مــی افزاید: لذا 
رســالت کانون زنان و بســیاری از ارگان های دیگر 
اینســت که به این قشــر و این قســمت از زنجیره 
اهمیت بیشتری داده و برای رشــد و توسعه آن ها 

وقت بگذارند تا در بازار های صادراتی نمایان شوند.
پاشنه آشیل کسب و کار

معاون سرمایه گذاری و تأمین منابع اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان خراسان 
رضوی نیز در گفت و گو با بــازار در این رابطه اظهار 
می کند: بازاریابی و فروش، پاشــنه آشیل کسب و 
کارهای صنایع دستی اســت و موفقیت یا شکست 
در این قبیل کسب و کارها با موفقیت یا شکست در 

تلاش های بازاریابی تعیین می شود.
احمد دینــاری افــزود: بازاریابی باعــث افزایش 
فروش صنایع دستی می شــود و افزایش فروش 
بدون توجه بــه بازاریابی امکان پذیر نیســت لذا 
بازاریابی به دنبال ســهم بیشــتر بازار، مشتریان 
بیشــتر و درآمد بیشــتر در صنایع دستی است و 
عدم توجه به آن ۴۸ درصد شکســت هنرمندان و 

تولیدکنندگان این عرصه را رقم می زند.
وی در ایــن رابطه اگفــت: در این راســتا فعالان 
عرصه صنایع دســتی باید قدر این معجزه گر بازار 
را بداننــد و حداقل ۵۰ درصد وقــت خود خود را 
صرف آن نمایند تا فروشــی بالا و قابــل قبول را 

تجربه کنند.
وی در ادامه بیان داشــت: کار دست منحصر بفرد 
اســت و باعث تفکر بهتر و عمیق می شــود وقابل 
احتــرام و اعتمــاد اســت چراکه اصالــت دارد و 
احساس را منتقل می کند و خلق آثار هنری بدون 

مداخله انسانی فاقد جذابیت است لذا هنرمندان و 
تولید کنندگان باید روی احســاس مردم سرمایه 
گذاری کنند و از این طریــق هزینه های بازاریابی 

کسب و کار خود را کاهش دهند.
رابطه صنایع دستی و صنعت گردشگری

دیناری اظهار داشت: یکی از راه های مهم فروش 
کالاهای صنایع دستی نزدیک تر شدن به صنعت 
گردشــگری و اســتفاده از ظرفیت های بالای آن 

برای کسب درامد است.
معاون ســرمایه گذاری و تأمین منابــع اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
خراسان رضوی ادامه داد: تأمین کالاهای تزئینی 
تأسیســاتی همچون هتل های پرستاره، اقامتگاه 
هــای بومگردی و ســنتی و همچنیــن کمک به 
تجهیز و راه انداری رســتوران و کافی شــاپ ها، 
استفاده از ظرفیت حضور زائران داخلی و خارجی 
ورودی به مشــهد نیز نقش تعییــن کننده ای در 
کســب درآمد هنرمندان و تولیدکنندگان صنایع 

دستی دارد.
دیناری تاکید کرد: تهیه برنامه بازاریابی و فروش 
یک صفحــه ای، بهره گیــری از نظر مشــاورین 
متخصص، برون سپاری کار فروش به متخصصین 
فروش و واســطه هــای بازاریابی و پشــتیبان و 
اســتفاده از ظرفیت آنها، ســرلوحه قراردادن پی 
گیری بی امان و فراخوان مشــتریان، نامه نگاری 
با مشــتریان با خط خوش که خود نوعی بازاریابی 

مستقیم یا پارتیزانی محسوب می شود.
وی تصریح کرد: همچنین انجام کار عمیق در حوزه 
تخصصی صنایع دستی و پرهیز از کارهای سطحی 
و پراکنده، فروش سازمانی و عمده، همه فن حریف 
نبودن برای مردم و هدف قراردادن مشتریان خاص، 
تمرکز و دقت نظر در قیمت گــذاری محصولات با 
توجه به ویژِگی های مشــتریان هدف، استفاده از 
سیســتم همکاری در فروش، بازاریابی رویدادی، 
تولید متن های ســئو محور برای وب سایت طوری 
که با جستجوی عنوان تخصص شما در موتورهای 
جســتجوگر، مخاطب به شما برســد در بازار یابی 

بسیار موثر است.
وی تاکید کــرد: ارتبــاط موثــر با رســانه ها و 
خبرنگاران، ســرمایه گــذاری بــرای بازاریابی و 
انجام آن به صورت مســتمر، تقویت مهارت های 
اجتماعی و ارتباطی و خوب تا کــردن با مردم در 
زمان فــروش و در نمایشــگاه هــا و تمرکز روی 
ابزارهای بازاریابی و تبلیغات موثرتر و سودآورتر، 
گاهی اوقات یک هزار هــوادار واقعی برای افزایش 

فروش صنایع دستی کافی است.
این فعال حوزه گردشــگری خاطر نشان ساخت: 
عضویت در انجمن ها و تشــکل های حرفه ای و 
کســب اعتبار ، برگزاری وبینارهــای رایگان در 
زمینــه تخصصی و هدایت شــرکت کنندگان به 
صورت غیر مستقیم به سمت و سوی محصولات 
صنایع دســتی، فروش به صورت فعالیت محور 
و کارگاه محــور ، پرهیــز از اصــرار بــر دریافت 
غرفه های رایگان در نمایشــگاه ها و تلاش برای 
فروش بیشــتر در رویدادها، راه اندازی جشنواره 
های فروش بــا ارائه تخفیف هــای ویژه و اجرای 
برنامه های خیریه از دیگــر فعالیت ها و راه های 

موفقیت در کسب و کار است.

سرگردانی کوهستان نشین ها برای یک سیلندر گاز

هنرمندان در انتظار دستیابی به بازارهای جهانی

صنایع دستی خراسان رضوی پر آوازه اما گمنام
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ناتــرازی انــرژی همــه 
درآمد های نفتی را بلعیده است

سید احسان حســینی پژوهشگر انرژی با 
اشاره به وضعیت نامطلوب ناترازی انرژی 
در کشور اظهار داشــت: در شرایط فعلی 
در ســه حامل انرژی گاز، برق و بنزین به 
ترتیب با ناترازی روزانه ۳۰۰ میلیون متر 
مکعب، ۱۲.۵ هزار مــگاوات و ۱۰ میلیون 
لیتر مواجه هســتیم و ســال آینــده این 

ناترازی به گازوئیل هم خواهد رسید.
وی افزود: از سال های پیش کارشناسان 
نسبت به لزوم بهینه سازی مصرف انرژی 
در کشور هشــدار داده بودند، اما دولت ها 
توجهی نکــرده و اکنون به مــرز بحران 
رسیده ایم. اگر اقدامی برای بهینه سازی 
صورت نگیرد تا ۱۰ سال آینده چه تحریم 
باشــیم و نباشــیم باید هر چه نفت و گاز 
و فرآورده تولیــد می کنیم در داخل هدر 

دهیم و از بازار انرژی حذف خواهیم شد.
حســینی گفــت: از ســال ۲۰۲۰ و در 
شــرایط تحریم حداکثری تاکنون سهم 
دولت از درآمد های نفتی ســالانه حدود 
۱۳ میلیارد دلار بیشتر شده، اما ارزآوری 
دولت از صــادرات بنزیــن از مثبت ۳ به 
حدود منفی ۳ میلیارد دلار رسیده یعنی 

ما واردکننده بنزین شده ایم.
پژوهشــگر انــرژی توضیــح داد: یعنی 
ناترازی بنزین، یک قلم معادل ۶ میلیارد 
دلار ارزآوری کشــور را منفــی کــرده و 
نیمی از ایــن ۱۳ میلیــارد دلار افزایش 
درآمد نفتی دولت را از بین برده است که 

وضعیت بدتر از این هم خواهد شد.
وی اشــاره کرد: به دلیل ناتــرازی گاز، 
ایران در چند ســال اخیر مجبور شــده 
حــدود ۹ میلیــارد دلار گازوییل و نفت 
کــوره در فصــل زمســتان در صنایع و 
نیروگاه هــا بســوزاند. قبلا ایــن میزان 
ســوخت مایع صادر میشــد، اما الان در 

داخل کشور مصرف می شود.
حسینی گفت: یعنی در مجموع کشور از 
۱۵ میلیارد دلار درآمد صادرات فرآورده 
نفتی محروم شده و در عوض ۱۳ میلیارد 
دلار از صــادرات نفت درآمد بیشــتری 
کسب کرده اســت. با وضعیت فعلی اصلا 
نیازی به تحریم نیســت و ناکارآمدی در 
حوزه حکمرانی اقتصاد انرژی کشور را به 

بن بست می کشاند.
پژوهشــگر انرژی توضیح داد: اگر فکری 
به حــال بهینه ســازی مصــرف انرژی 
نکنیم، تا ســال ۱۴۱۲ مجبور هســتیم 
ســالانه ۲۵ میلیارد دلار از صادرات نفت 
را با واردات بنزیــن تهاتر کنیــم. ایران 
هم اکنــون از تجــارت گاز تقریبا حذف 
شــده اســت و این خطر وجود دارد که از 

تجارت نفت نیز حذف شود.
ســومین  ایــران  کــرد:  تاکیــد  وی 
تولیدکننده بــزرگ گاز دنیا و ســومین 
تولیدکننــده بــزرگ نفت اوپک اســت 
و روزانه حدود ۱۰ میلیون بشــکه تولید 
منابع هیدروکربوری دارد، مشــابه کشور 
عربســتان. درحالیکه ایران تولید خوبی 
دارد، اما با این شــیوه هدررفــت منابع و 
مصرف غیربهینه، کشــور در حال فقیرتر 

شدن است.
حســینی گفت: مــردم حــق دارند که 
بپرســند پس پول نفت کجاست؟ چون 
هــر چقدر در حــوزه سیاســت خارجی 
تحریم را کم اثرتر میکنیم و نفت بیشتری 
می فروشیم، این درآمد ها صرف پوشش 
ناکارآمدی های داخلی می شود که البته 

دیگر قابل جبران نیست.
پژوهشــگر انرژی گفت: بدون یک برنامه 
توســعه برای اصلاح ســاختاری اقتصاد، 
هر گونه دستاورد در سیاست خارجی بی 
معناســت، زیرا پیوندی بــا برنامه داخلی 
نداشــته و اثرات آن از بین میرود. اینگونه 

امکان بی اثر کردن تحریم نیز وجود ندارد.
ســیزدهم  دولــت  داد:  توضیــح  وی 
بایــد فکری بــه حال حــل ناتــرازی و 
هدررفــت انــرژی در کشــور کنــد. ما 
نیازمنــد یــک برنامــه جامع هســتیم 
تــا بتوانیم ضمن حــل ناتــرازی انرژی 
بــا افزایــش درآمــد ارزی، وضعیــت 
معیشــت مردم را نیز بهبود ببخشــیم.

یک مقام آموزش عالی کشور؛

اقتصاد دانش بنیان 
مورد نیاز کشور است

 آیا نرخ بیکاری در جامعه با آموزش مهارت 
به افراد کاهش می یابد؟ میزگرد تخصصی 
هم نورد با عنــوان »بررســی چالش های 
تحقــق ارتبــاط و اتصال شــبکه آموزش 
مهارت با صنعت و بازار کار« به این موضوع 
پرداخت. محمدســعید ســیف، مدیرکل 
دفتر ارتباط با جامعه و صنعت وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری در پاسخ به این پرسش 
که دانشگاه چقدر در تولید کار موفق عمل 
کرده اســت، گفت: در مســائل اجتماعی 
عوامل مختلفی برای اشــتغال نقش دارند 

فقط موضوع مهارت نیست.
وی افزود: هنگامی که فضای کســب و کار 
پیچیده و سخت اســت و بخش خصوصی 
نتوانســته فعالیت خود را توسعه دهد در 
نتیجه فرصت شغلی ایجاد نمی شود. پس 
نمی توان تمام مشکلات موجود بازار کار را 

به مهارت محدود کرد.
مدیرکل دفتر ارتباط بــا جامعه و صنعت 
وزارت علوم، تحقیقات و فنــاوری درباره 
آمار بیکاران عنوان کرد: وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی مبنای بیکاری را آمار افراد 
جویای کار در نظر گرفته اســت در حالی 
که ممکن اســت افرادی بیکار باشــند اما 
جویا کار نباشــند. بنابراین آمــار بیکاران 
فارغ التحصیــل در وزارت علــوم به گونه 
دیگر رصد می شــود. به عنــوان مثال اگر 
۱۰۰ نفر فارغ التحصیل داشــته باشیم اما 
۵۰ نفر آنها جویای کار یا به کاری مشغول 
شــده باشــند ممکن اســت ۵۰ نفر باقی 
مانده متقاضی نباشند اما جز آمار بیکاران 

فارغ التحصیل هستند.
سیف با اشاره به شاغلان دانشگاهی اظهار 
کرد: ۲۵ درصد شاغلان کشور، دانشگاهی 
هســتند و ۷۵ درصد دیگر مربوط به افراد 
دارای دیپلم و زیر دیپلم اســت. مسؤولان 
قرار اســت ۷۵ درصد شــاغل زیر دیپلم 
را چگونه آمــوزش دهنــد و در این بخش 

مهارت آموزی انجام شود؟
وی با بیــان اینکه ســرفصل های در حال 
تدریس دانشــگاه ها همان محتوایی است 
که در جهان تدریس می شــود، گفت: خلأ 
ارتباط دانشگاه و صنعت را در بحث نیروی 
کار یا صنایع باید سطح خود را بالاتر ببرند 
یا دانشــگاه باید سطح آموزشــی خود را 
پایین تر بیاورد. طبیعی اســت که آموزش 
عالی نمی تواند برای پر کردن گپ موجود 

نمی تواند سطح خود را تقلیل دهد.
مدیرکل دفتر ارتباط بــا جامعه و صنعت 
وزارت علــوم، تحقیقــات و فنــاوری به 
دوره های کوتاه کارورزی از ســوی برخی 
دانشگاه ها اشاره کرد و گفت: سال گذشته 
۳۰۰ هزار دانشــجو حداقــل از یک دوره 

کوتاه مهارتی استفاده کرده اند.
وی ادامه داد: سازمان فنی و حرفه ای فقط 
مهارت، آموزش می دهد با مهارت آموزی 
تنها نمی توان مشــکل اشتغال را رفع کرد. 
راهکار ایجاد فرصت های شــغلی اســت و 

مهارت می تواند کمک کننده باشد.
ســیف عنــوان کــرد: اینکه بخشــی از 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی در رشــته 
آموزشــی خود مشغول نشــوند در جهان 
معمول است و نمی تواند در این خصوص به 

سیستم آموزش عالی خرده گرفت.
این مقام فرهنگی درباره ارتباط دانشــگاه 
و صنعت اظهار کــرد: مهارت شــاه کلید 
اشــتغال زایی نیســت بلکــه پازل های 
مختلفی باید درســت چیده شوند تا نتایج 

مورد انتظار به دست آید.
مدیرکل دفتر ارتباط بــا جامعه و صنعت 
وزارت علوم، تحقیقات و فنــاوری با بیان 
اینکه دانشــگاه ها دانشجویان خود را برای 
صنایع بزرگ و اقتصادهای پیچیده تربیت 
می کنند، عنوان کرد: اقتصاد کشــور باید 
دانش بنیان شــود تا متناســب با نیروی 
فارغ التحصیل دانشگاهی باشد. آیا صنایع 

کشور دارای چنین ظرفیتی هستند؟

موحد، مدیر کل امور بانک و بیمه وزارت اقتصاد گفت: همایش اقتصاد ایران اصلاح ساختارها، 
رفع ناترازی ها و نقش آفرینی در عرصه بین الملل در ابتدای ســال ســوم دولت سیزدهم نه از 
باب ارائه رویکرد های مختلف برای تصمیم گیری اقتصادی، بلکه با هدف به گفتگو گذاشــتن 
رویکرد های مختلف، مروری بر عملکرد گذشته دولت مســتقر و دولت های قبل در ارتباط با 

محور های همایش و ترسیم برنامه های مدنظر دولت برای آینده برگزار می شود.
او گفت: به طور کلی تمرکز ما بر انتخاب الگوی بهینه در اصلاح ساختار ها و رفع ناترازی هاست 
که انتخاب الگوی بهینه در شرایطی که اقتصاد ما چندین سال تورم را پشت سر گذاشته است 
بسیار حساس است. ریشه های این ناترازی ها به دهه های قبل برمی گردد و مثلا وقتی صحبت 

از ناترازی صندوق های بازنشستگی می کنیم، ریشه در بسیاری از تصمیماتی دارد که در بیش از 
سی سال قبل گرفته شده است.

مدیر کل امور بانک و بیمه وزارت اقتصاد گفت: به طور کلی ۵ محور اصلی همایش اقتصاد ایران 
شامل ناترازی بانکی، ارزی، رفاهی مالیاتی، بودجه و انرژی است. همچنین اصلاح ساختار نظام 
تصمیم گیری هم دیگر محور مهم همایش است. اصلاح نظام تصمیم گیری و سیاست گذاری، 
اصلاح ناترازی ها و سیاست گذاری در نظام بانکی، اصلاح ناترازی ها و سیاست گذاری در نظام 
مالیاتی و رفاهی، اصلاح ناترازی ها در نظام انرژی و همچنین سیاســت گذاری بر مبنای داده و 

حکمرانی داده مبنا و فکر می کنم آخرین آن هم اصلاح نظام بودجه ریزی باشد.

او افزود: در گذشته ما اصلا توجه به مالیات نداشتیم، اگر درآمد نفتی ما افزایش پیدا می کرد 
می توانستیم مشکلات رفاهی مردم را حل کنیم. اصلاح ساختار اقتصادی به معنای تحول 
در نظام یا سازماندهی اقتصادی مشتمل بر تغییر در سازمان ها، قوانین و ابزار های سیاستی 
است تا اقتصاد کشــور بتواند به  صورت پایدار، نوآورانه و قابل اعتماد عمل کند و به نیاز های 
جامعه پاسخ دهد.موحد تاکید کرد: وابستگی زیاد صادرات و عایدات خارجی به درآمد های 
نفتی در طول ســال ها به  عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان نفت در جهان، ساختار 
اقتصاد ایران را به  شــدت به دولت وابســته کرده به  طوری که دولت در سطح بنگاه داری و 

تصدی گری و قیمت گذاری ورود نموده است.

اقتصاد باید از وابستگی به نفت خارج شود

مدیر برنامه ملیّ توســعه شهرک های گلخانه ای 
و شــیلاتی معاونت علمی و فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیــان ریاســت جمهوری در بازدیــد از 

هفدهمیــن نمایشــگاه بین المللی شــیلات، 
آبزیان، ماهی گیری، غذاهــای دریایی و صنایع 
وابســته از تمام فناوران و تولیدکنندگان دعوت 

کرد در صورت داشتن راهکارها و پیشنهادهای 
فناورانــه در راســتای رفــع چالش هــای این 
حوزه ها، طرح های پیشــنهادی خود را به دفتر 

برنامه ملی ارائه کنند.
نادر قلی ابراهیمی ضمن تبــادل نظر با فعالان و 
تولیدکنندگان مختلف در زنجیره ارزش شیلات، 
تأکید کرد: مهم ترین اســتراتژی دفتــر برنامه 
ملی توسعه شــهرک های گلخانه ای و شیلاتی، 
بسترسازی به منظور ایجاد و توسعه مزارع الگویی 
دانش بنیان و فنــاور با رویکرد توســعه زنجیره 
ارزش بوده و در این راستا برنامه های مناسبی در 

معاونت علمی تدوین شده است.
وی ضمن تأکید بر ضرورت ارتقاء دانش و فناوری 
در زنجیره ارزش حوزه شیلات، عنوان کرد: دفتر 
برنامه ملی، بســته های فناورانه ای را با همکاری 
و همفکری بــا فعالان این حوزه احصــا کرده و از 
اجرا و توسعه این بسته ها در زنجیره ارزش، علی 
الخصوص مزارع پرورشــی به عنوان یکی از حلقه 

های مهم زنجیره حمایت خواهد کرد.
ابراهیمی با اشــاره به اهداف برنامه ششم توسعه 
و پیش نویس برنامــه هفتم در تولیــد آبزیان از 
جمله میگو و ماهی در قفس، مهم ترین ابزار برای 

رسیدن به اهداف اســناد بالادستی در این حوزه 
را به کارگیری و رســوخ فناوری برشــمرد و ابراز 
امیدواری کــرد باتوجه به توافــق نامه فی مابین 
معاونت علمی و وزارت جهاد و همچنین همکاری 
های مناسبی که با سازمان شــیلات ایران شکل 
گرفته، شاهد رشــد دانش، فناوری و نوآوری در 
صنعت شیلات و متعاقب آن تحقق اقتصاد دانش 

بنیان در این حوزه باشیم.
وی در پایان ضمن اشاره به فراخوان های منتشر 
شده توســط معاونت علمی و دفتر برنامه ملی به 
منظور رفــع چالش های اساســی زنجیره ارزش 
پــرورش میگو و ماهــی در قفس بــه مهم ترین 
نیازهای فناورانه از قبیل هوشمندســازی مزارع، 
تأمین بچه ماهــی و لارو به گزینی شــده، ایجاد 
نرســری های کارآمد و اقتصــادی، بهبود غذای 
مورد نیــاز در بخش هــای مختلــف زنجیره در 
مقیاس تجاری و بومی ســازی ادوات و تجهیزات 
مورد نیاز در زنجیره ارزش اشاره و از تمام فناوران 
و تولیدکنندگان دعوت کرد در صورت داشــتن 
راهکارها و پیشنهادهای فناورانه در راستای رفع 
چالش های مذکور، طرح های پیشنهادی خود را 

به دفتر برنامه ملی ارائه کنند

مدیر برنامه توسعه شهرک های گلخانه ای خبرداد:

تاکید برنامه هفتم برای تولید تاکید برنامه هفتم برای تولید 
میگو و ماهی در قفسمیگو و ماهی در قفس

اکبر پازوکــی رییــس اتحادیه لوازم 
خانگــی در نشســت خبــری، اظهار 
داشــت: طبــق بیانات رهبــر معظم 
انقــلاب اســلامی بانک هــا حــق 
بنگاه داری ندارند و از این رو بایســتی 
تســهیلات به بخش تولید داده شود 

تا شــاهد رونق اقتصادی و اشــتغال 
باشیم.

وی با اعلام اینکه ۲ هــزار و ۵۰۰ واحد 
صنفی لــوازم خانگی در تهــران فعال 
اســت، گفت: ایــن صنف بایــد مورد 
حمایت قرار گیرد. صنف لوازم خانگی 

همیشــه مالیات خــود را بــه موقع 
پرداخت کرده  اســت و فرار مالیاتی در 

صنعت لوازم خانگی نداریم.
پازوکی با اشاره به اینکه مردم گرایش 
بــه خریــد اقســاطی دارنــد، گفت: 
در صورتــی کــه بــه تولیدکنندگان 

تسهیلات پرداخت شود، در کنار تولید 
برای عرضــه کالاها نیز به مشــتریان 

خدمات ارائه خواهند کرد.
وی بیان داشــت: از زمانی که واردات 
لوازم خانگی ممنوع شــد، شاهد رشد 
تولید و تنــوع در کالاها هســتیم. اگر 
قرار اســت ممنوعیــت واردات لوازم 
خانگی برداشــته شــود، بایســتی با 
سیاست گذاری و برنامه ریزی، از تولید 

داخل با حفظ رقابت حمایت شود.
آغاز فروش اقســاطی لوازم خانگی از 

چند روز آینده
حسین شهرستانی عضو هیئت مدیره 
و خزانه دار اتحادیه لوازم خانگی تهران 
نیز در این نشســت گفت: صنف لوازم 
خانگی، کالاها را به قیمــت رقابتی با 
کف قیمت بازار و به صورت اقساطی در 

بازار می فروشند.
وی افــزود: از ۲ تــا ۳ روز آینده فروش 
اقساطی با تنوع کالاها در مراکز عرضه 

لوازم خانگی آغاز می شود که این اقدام 
ابتدا در تهران و بعد در سایر استان های 

کشور اجرایی خواهد شد.
عضو هیات مدیره اتحادیه لوازم خانگی 
تهران تاکید کرد: طرح فروش اقساطی 
لوازم خانگی به صلاحدید فروشــنده 
بســتگی دارد، البته سامانه ای طراحی 
می کنیم که فروشــندگان با شــرایط 

اقساطی کالاها را بفروشند.
وی با بیــان اینکه بســیاری از فروش 
لــوازم خانگی در فروشــگاه ها واقعی 
نیســت، گفــت: عــده ای بــه دنبال 
دریافت تســهیلات بانکی هســتند؛ 
همچنین واســطه ها اقــدام به حواله 
فروشــی لوازم خانگــی می کنند که 
ایــن کار عادلانه و درســت نیســت. 
اینگونــه منابع بانک ها کــه به عرضه 
لوازم خانگی در بعضی از فروشــگاه ها 
اختصــاص یافته مشــکلاتی را برای 

صنف لوازم خانگی ایجاد کرده است.

رییس اتحادیه لوازم خانگی:

تولیدکنندگان لوازم خانگی توانایی صادرات دارندتولیدکنندگان لوازم خانگی توانایی صادرات دارند

اقتصاددان ها ســاخت خانه برای محرومین  
را از وظایــف دولت ها نمی داننــد و معتقدند 
پرداخت تســهیلات به اقشار ضعیف در تعهد 
دولت ها است و اساسا طرز تفکر ساخت خانه 
به اوایل انقلاب بر می گردد اگر چه طرح های  
دولتی متعددی برای رفاه شهری و اجتماعی 
مردم تدوین و گام های موثری برای خانه دار 
کردن مردم برداشته شده اســت اما با وجود 
انبوهی از خانه های خالی در کشور همچنان 
ســاخت مســکن برای خانه دار کردن مردم 

بعنوان یک راهکار ارائه میشود.

،، قراردادن زمین هــای ارزان قیمت و رایگان 
در اختیــار نهادهای دولتی و ســاخت خانه 
برای اقشــار کم درآمــد در ابتــدای انقلاب 
شــکل گرفت و این رویکرد تا کنــون با قوت 
خود باقی ماند و بر اســاس آخرین آمار اعلام 
شــده از سوی سازمان مســکن و شهرسازی 
استان اصفهان بالغ بر ۴۲۲ هزار و ۳6۴ نفر در 
طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده است 
که از ایــن تعداد بنابر گفته مدیــر عامل راه و 
شهرسازی اســتان اصفهان، ۲۸۲ هزار و ۱۳ 
نفر حائز شرایط دریافت خانه دولتی هستند 
که تاکنون زمین برای ســاخت ۹۱ هزار و ۲ 

واحد تامین شده که برای ۱6 هزار و 6۲ واحد 
پروانه ساختمانی اخذ شده است. 

علیرضــا قــاری القــرآن گفــت: اکنــون 
فونداســیون ۱۰ هزار و ۸۰۱ واحــد انجام و 
اسکلت و ســقف 5 هزار و ۷۰۹ واحد گذاشته 
شده است و ســفت کاری ۲ هزار و ۸6۴ واحد 

به اتمام رسیده است.
وی با اشــاره به اینکه حــدود ۱۰ درصد 
بافت فرســوده کشور در اســتان اصفهان 
قرار دارد که ۷5 هکتار از بافت فرســوده 
مربوط بــه محله همت آباد اســت، گفت: 
پروژه همــت آباد اصفهان مــدل و برنامه 
ای از بازآفرینی در وسعت بزرگ است که 
نخستین بلوک آن با ظرفیت ۲۴ واحد به 

بهره برداری رسیده است.

تفکر سوسیالیستی علت اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن 

مجید صامتی، عضو هیئت علمی دانشــکده 
اقتصاد دانشــگاه اصفهان  تفکر ساخت خانه 
برای محرومین را در قالب طرح های مختلف 
و با عناوینی چون  طرح نهضت ملی مسکن را 

ناشی از تفکر سوسیالیستی عنوان کرد.
سوسیالیســم در فارســی جامعه خواهی یا 

جامعه گرایی نیز خوانده می شود، اندیشه ای 
سیاســی، اقتصادی، اجتماعــی و فرهنگی 
اســت که هدف آن ایجاد نظــم اجتماعی و 
اقتصادی مبتنی بر برابری اســت، به معنای 
آن که تمامی قشرها و طبقات جامعه سهمی 

برابر و مساوی در سود همگانی داشته باشند
 وی گفت: امروزه ســاخت مسکن برای اقشار 
محروم در قالــب عناوینی متعددی شــکل 
گرفته است  و این حرکت دولت بعضا به خاطر 
حمایت از مستاجران و بالا رفتن اجاره بهای 

خانه ها است. 
صامتی گفت: در دهه اول انقلاب بانک مسکن 
با تخصیص تســهیلات به متقاضیان مسکن، 
بیشتر افراد خانه دار شدند اگر چه امروزه هم 
این تسهیلات اختصاص می یابد اما تورم ۴۰ 
درصدی و گرانی مســکن مــردم را با معضل 

تهیه مسکن مواجه کرده است.

طرح هــای بازآفرینی کارآمدتر از ســاخت 
مسکن است 

اگرچه برای حل مشــکل مردم طرح هایی 
چون بازآفرینی شــهر، نوسازی و بهسازی 
مطرح شــد که در مواقعی بسیار کارآمدتر 
از طرح های مسکن پاســخ داد که در این 

ارتباط مدیر کل راه و شهرســازی اســتان 
اصفهان بــه طرح بازآفرینــی محله همت 
آباد اشاره کرد و افزود:  این طرح چون  یک 
مجموعه ســه ضلعی اســت که متشکل از 
مردم »به عنوان ضلع اصلی و تامین کننده 
اراضی«، دولت و شهرداری به عنوان »ارائه 
دهنــده تســهیلات و طرح هــا« و بخش 

خصوصی به عنوان مجری است.
قاری القــران افــزود: مهمترین موضوع 
در اجرای این مدل پــروژه ها حمایت و 
اعتماد مردم اســت و در صورت اجرای 
دقیق طرح هر ســه گروه از منافع حاصل 

از آن بهره مند می شوند. 
وی تصریح کرد: اکنون حدود ۱5 پروژه فعال 
بازآفرینی اعــم از احداث مســاجد، روکش 
آســفالت، احداث مدرســه، مرمت بناهای 
تاریخی، احداث ســراهای محله و طرح های 
مطالعاتی را بــا اعتباری بالغ بــر 5۰ میلیارد 

تومان در حال انجام است.

شــهرهای بازآفریــن اصفهــان کدامیــک 
هستند؟

وی خاطرنشان کرد: از مجموع ۱۰۱ شهر 
مشــمول نظام تهیه طرح های جامع، ۹۸ 

شــهر دارای طرح جامع مصوب و ابلاغی و 
۳ شهر باغبهادران کامو چوگان و جوشقان 
قالی مصــوب و در مرحله اصــلاح و طی 

فرایند ابلاغ است 
مدیر کل راه و شهرســازی اســتان اصفهان 
گفت: از سال ۹۷ با توجه به پوشش حداکثری 
شــهرهای اســتان از نظر تهیه طــرح های 
جامع شــهری رویکرد کیفــی در تهیه این 
طرح ها بیــش از پیش مد نظــر اداره کل راه 
و شهرسازی اســتان اصفهان قرار گرفت و بر 
این اساس بازنگری طرح جامع شهر نطنز به 
عنوان اولین طرح جامع ویژه اســتان و طرح 
جامع نایین به عنوان اولین طرح جامع کشور 
با رویکرد بازآفرینی در دستور کار قرار گرفت 

.
وی با بیــان اینکــه برنامه جامع کلانشــهر 
اصفهان با رویکرد نوین به عنوان نخســتین 
پایلوت کشوری در دســت تهیه است، افزود: 
از مجموع ۹۸ شهر دارای طرح جامع مصوب 
و ابلاغی اکنون ۴۴ شهر دارای طرح تفصیلی 
مصوب است که طرح تفصیلی ۳۰ شهر ابلاغ 

شد و ۱۴ شهر در مرحله نهایی ابلاغ است .
قاری القران با اشــاره به اینکه تعداد ۴۴ شهر 
دیگر نیز دارای قــرارداد طرح تفصیلی بوده و 
فرایند تهیه آنها در جریان است، خاطرنشان 
کرد:  با توجه به اعتبار پیشنهادی تهیه طرح 
تفصیلی ۱۰ شــهر دیگر اســتان طی ســال 

جاری و تا پایان ۱۴۰۳ در دستور کار است.

آیا بازآفرینی میتواند به مســکن دار شــدن 
مردم کمک کند 

باز افرینی طرحی اســت که در واقع سه سر 
ســود خواهد بود و مردم با واگذاری زمین به 
دست ساخت و ســازهای دولتی ضمن اینکه 
از بافت فرســوده و پرت منــازل خود نجات 
می یابند به علت تبدیل مناطق ویلایی شهر 
به آپارتمان نشــینی ضمن اینکه اســتفاده 
کاربردی از زمین های داخل شهری میشود 
از پهناور شــدن شــهر پیشــگیری و تراکم 

جمعیتی را در اصفهان شاهد خواهند بود.
هر چند بخشی از مردم با تراکم جمعیتی در 
داخل شــهر به نوعی مخالف هستند و شکل 
دهی مناره های از آپارتمــان ها را یک نمود و 
فرهنگ غربی می دانند و معتقدند باید خانه 
های در قطعات کوچک اما به شــکل ویلایی 
ساخته شــود اما متولیان امر معتقدند برای 
افزایش جمعیــت باید چاره ای اندیشــید و 
کمبود زمین شهر را با اجرای طرح بازآفرینی 

شهر جبران کرد.

آیا بازآفرینی راهی برای خانه دار شدن افراد فاقد مسکن می شود؟ 



فتح الله بیات،رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانیا اشــاره به اینکه دســتمزد منطقی باعث 
ماندگاری کارگر در شغل می شــود گفت: این روزها تقریباٌ همه کارگران از امنیت شغلی بی بهره 
هستند.رئیس اتحادیه کارگران قرار دادی و پیمانی سراسر کشور بیان کرد: برای افزایش توان خرید 
کارگران باید حداقل حقوق و دستمزد  مطابق نرخ تورم افزایش پیدا کند تا کارگران بتوانند از عهده 
مخارج زندگی و هزینه های مسکن برآیند.  وی با بیان اینکه در حال حاضر حدود ۹۶درصد کارگران 
قراردادی هستند گفت: آماردقیقی از تعداد کارگران غیررسمی نداریم. برآوردها این است که حدود 
۵میلیون نفر به صورت غیررسمی در کارگاه های زیرزمینی و بدون بیمه کار می کنند.بیات افزود: 
با اطمینان می توان گفت کارگران مشغول به کار در تولیدی های پوشاک، مراکز خدماتی و مطب 

پزشکان از جمله کارگرانی هستند  که با قرارداد سفید امضا یا حتی با سفته گذاری و تعهد به اینکه هیچ 
مطالبه و معوقه ای از کارفرما ندارند مشغول به کارند. ما از وجود این کارگران زمانی باخبر می شویم که 
به دنبال اختلافی با کارفرما و اخراج از محل کار، برای ثبت شکایت به اداره کار و هیات تشخیص حل 
اختلاف می روند و در زمان ثبت شکایت معلوم می شود که این کارگر به مدت ۱۰ سال در مطب یک 
پزشک یا در یک آرایشگاه کار کرده بدون آنکه کارفرما، حق بیمه اش را پرداخت کرده باشد و در عوض، 
به شرط امضای تعهد محضری و واگذاری سفته های چند صد میلیون تومانی به کارفرما، مشغول به 
کار بوده است.وی با بیان اینکه امروز هیچ یک از کارگران کشور، امنیت شغلی ندارند چون بیش از 
۹۶درصد جامعه ۱۵میلیونی کارگران، با قرارداد موقت مشغول کار هستند، گفت: بخشی از کارگران 

قرارداد ۸۹روزه، قرارداد یک ماهه و سه ماهه و ۶ماهه و حتی با قراردادهای سفید امضا و سفته گذاری 
و تعهدسپاری بابت اینکه هیچ مطالبه و معوقه ای از کارفرما ندارند مشغول به کارند.بیات افزود: برای 
کارگران زیرزمینی حتی بیمه هم پرداخت نمی شود و بنابراین، برای سازمان تامین اجتماعی وجود 
خارجی ندارند. بیشترین تضییع حق کارگران در مراکزی همچون تولیدی های پوشاک و آرایشگاه ها 
و مطب ها اتفاق می افتد که اغلب برای فرار مالیاتی، داخل ســاختمان های مسکونی و بدون تابلو 
مشغول کارند و هیچ آثار و نشانی از این کارگاه ها در ادارات کار موجود نیست، اما می دانیم که کارگران، 
در این کارگاه های زیرزمینی و غیررسمی با حداقل دستمزد و محروم از بیمه و سنوات و سایر مزایای 

شغلی اجیر شده اند؛ چون نیاز مالی دارند و باید معاش خانواده شان را تامین کنند.
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پرداخت وام ۴ میلیاردتومانی به مشاغل 

خانگی با کارآفرینی برای حداقل ۴۰ نفر 

آزیتــا همتیــان، رئیس دبیرخانه ســتاد 
ســاماندهی و حمایت از مشــاغل خانگی 
کشــوردر گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری تســنیم، درباره ســاماندهی 
مشــاغل خانگی گفت: در حوزه مشــاغل 
خانگی اکثــر متقاضیان زنان سرپرســت 
خانوار از دهک های پایین جامعه هستند. 
عمده کســانی که مخاطب ما هســتند از 
دهک های پایین جامعه هستند. در استان 
های کم برخــوردار آمارها بالاتــر و زنان 

سرپرست خانوار و بدسرپرست هستند.
وی ادامــه داد:  مطابــق آمارها در ســال 
۱۴۰۱ هدفگذاری ۱۰۰هزار شغل خانگی 
ایجادی داشــتیم که به ۱۰۳هزار شــغل 
رســیدیم.برای امســال هدفگذاری برای 
ایجاد ۱۵۰هزار شغل داشــتیم ، تا کنون 
مطابــق آمارها حــدود ۱۴۰هزار شــغل 
ایجادی برای این حوزه ثبت شــده است. 
بیشتر از ۸۵۰هزار شغل آمارداریم، حدود 
یک میلیون نفر صاحب مشاغل خانگی در 

کشور هستند.
همتیان افزود:۵۱۲ رسته مشاغل خانگی 
داریم. قبل از شــروع کار دولت سیزدهم 
حدود ۳۰۰ رشته داشتیم. اما در این دولت 
تعدادی رشــته افزوده و شناســایی شده 
اســت. در طی این ۲ســال فعالیت دولت 
دو جلسه مهم ستاد ســاماندهی مشاغل 

خانگی را برگزار کردیم.
رئیــس دبیرخانه ســتاد ســاماندهی و 
حمایت از مشــاغل خانگی کشــور اظهار 
داشت: در دهه گذشته ۹همت تسهیلات 
به این حوزه پرداخت شد. اما در این دولت 
در حوزه مشاغل خانگی پشتیبان مجوز ها 
مدل کارفرمایی اســت و به افراد کارآفرین 
۴ میلیارد تومان به ازای اشتغال زایی برای 

۴۰ نفر پرداخت می شود.
وی بیان کــرد: تضمیمن وثایــق یکی از 
مشــکلات در حوزه بانکی اســت. قانون 
ســاماندهی و حمایــت مشــاغل خانگی 
مصوب ســال ۸۲ اســت و مطابق ماده ۲، 
مشاغل خانگی مشاغلی هستند که توسط 
اعضای خانــواده در فضای مســکونی در 
قالب طرح کسب وکار شــکل می گیرند و 
منجر به ارائه خدمــت یا کالای قابل عرضه 

به بازار می شود.
رئیــس دبیرخانه ســتاد ســاماندهی و 
حمایت از مشــاغل خانگی وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی بــا بیــان اینکه در 
سال گذشــته در حوزه تسهیلات ۳همت 
از بانک مرکزی دریافت و به اســتان ها بر 
اساس تعهد اشــتغال تخصیص داده شده 
است که خوشبختانه ۹۵ درصد اعتبارات 
جذب شد افزود: امسال هم باتوجه به رشد 
مشــاغل خانگی اعتبارات ۴همت دریافت 
شــده و اکنون بانک ها در حــال پرداخت 
هستند. حداکثر سقف پرداخت تسهیلات 
۱۵۰میلیون تومان اســت کــه به صورت 

فردی پرداخت می شود.
وی گفت: در راســتای تعهدی که وزارت 
کار دارد، بایــد به تعهد ۱۵۰هزار شــغل 
ایجادی در حوزه کســب وکارهای خانگی 
با همــکاری بانک ها و دســتگاه در ســال 

۱۴۰۲برسد.
همتیان افــزود: با صدور مجــوز از طریق 
درگاه ملی مجوزها، گام اساســی و مهمی 
در تسهیلگری صدور مجوزها و مانع زدایی 
برداشــته شــد. در گذشــته متقاضیان 
بــرای گرفتن امضــای طلایــی مجوز در 
برخی مــوارد ماه ها و حتی ســال ها بین 
دســتگاه های اجرایی در رفت وآمد بودند 
تا بتوانند مجوز دریافــت کنند، اما اکنون 

چنین چیزی نداریم.
رئیس دبیرخانه ستاد ســاماندهی حمایت 
از مشــاغل خانگــی وزارت تعــاون افزود: 
برای امســال با ۴ هزار میلیــارد تومانی که 
از بانک مرکزی دریافت کردیم، قرار اســت 
۱۵۰هزار شغل ایجادی داشــته باشیم و تا 
پایان سال مشکل تأمین بازار و فروش را برای 
متقاضیان با برنامه ریزی که انجام شده، حل 
کنیم تــا بتوانیم به رونق تولیدات مشــاغل 

خانگی رسیدگی بیشتری داشته باشیم.
همتیان گفت: پیشــرفت و ارتقایی که در 
بحث مشاغل خانگی رخ داده، به دلیل نوع 
حمایتی بوده که دولت از ما داشــته است. 
بررسی سوابق گذشــته نشان می دهد که 
چنین نگاهی وجود نداشــته است و حذف 
نگاه فرودستانه نخستین گام مهمی بود که 
این دولت در حوزه مشاغل خانگی بود که 
یکی از ارکان مهم اشــتغال زایی در کشور 
است.اگر بنا داریم اقتصاد را مردمی کنیم، 
مشاغل خانگی بهترین راه برای رسیدن به 

این هدف است.

خبر

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران:

قدرت  کاهش  مضاعف  فشــار 
خرید دستمزد به کارگران روزمزد  

دبیــرکل کانــون عالــی انجمن های 
صنفی کارگران کشــور گفت: فاصله 
درآمدی کارگر و ســایر اقشــار بسیار 
زیاد اســت بعضی از کارگران، روزمزد 
و به اصطــلاح زیر پله ای هســتند و از 
هیچ جا حمایــت نمی شــوند. یعنی 
کارفرمایانی هســتند که اعتقادی به 

پرداخت مزایای شغلی ندارند.
هــادی ابوی.دبیــرکل کانــون عالــی 
انجمن هــای صنفــی کارگران کشــور، 
در خصــوص مشــکلات قشــر کارگری 
به خصــوص کارگــران روز مــزد گفت: 
ندارنــد.  شــغلی  امنیــت  کارگــران 
قراردادهای موقت نیز آسیب جدی تری 
بــه امنیــت شــغلی وارد کرده اســت. 
کارگری که خــود وضعیت چند ماه دیگر 
خود را نمی داند چه طــور و با چه امیدی 
خواهد توانســت برای بقیــه کاری انجام 

دهد؟
هادی ابوی با بیــان این که معیشــت و 
امنیت شغلی کارگری از اهمیت بسیاری 
برخوردار است افزود: در کل کشور بیش 
از ۵۰ درصد جمعیت را خانواده کارگران 
تشــکیل می دهنــد. قراردادهای موقت 
باعث شده است این قشــر امنیت شغلی 
نداشــته باشد و سالهاســت که درعرصه 
اجتماعــی و شــغلی کارگــران اتفاقی 

نیفتاده است.
وی ادامــه داد: وقتــی کارگــری بعد از 
۱۵سال سابقه، ســه ماه به ســه ماه با او 
قرارداد می بندند امنیت شــغلی ندارد و 
هر زمان که میل کارفرما باشــد آن کارگر 
کار خود را از دســت می دهــد و چنین 
کارگــری هیچ گاه نمی توانــد برای خود 
زندگی بســازد و باید با حداقل دستمزد 
زندگــی را ادامــه بدهد و پــس اندازی 

نداشته باشد.
دبیرکل کانون عالــی انجمن های صنفی 
کارگران کشــور گفت: امید بــه زندگی 
بــرای کارگران صفــر اســت. وضعیت 
معیشــت امروز کارگران بــا هزینه های 
بالای مســکن و اقــلام خوراکی بســیار 
دردناک اســت. کارگران همواره قربانی 
اولین آســیب ها از جملــه تحریم. کرونا 
و تورم هســتند. در حوزه خدمات خیلی 
از این کارگران بیمه نیســتند و وضعیت 
آنها بستگی به امرار معاش صاحب اصلی 

مغازه و بنگاه دارد.
وی ادامه داد: حقوق فعلــی تنها نیمی از 
زندگی یک کارگــر را تامین  می کند. چرا 
که صاحب خانه اجاره بهــا را با بی قانونی 
بســیار افزایــش داده اند. بقیــه هزینه 
زندگی او از کجا باید تامین شود؟ شرایط 
طوری اســت که نگران هستیم. وضعیت 

طبیعی نیست و خطرناک است.
دبیــرکل کانــون عالــی انجمن هــای 
صنفــی کارگران کشــور گفــت: فاصله 
درآمدی کارگر و ســایر اقشــار بســیار 
زیاد اســت بعضی از کارگــران، روزمزد 
و به اصطــلاح زیر پلــه ای هســتند و از 
هیــچ جــا حمایــت نمی شــوند. یعنی 
کارفرمایانــی هســتند کــه اعتقــادی 
بــه پرداخــت مزایــای شــغلی ندارند.

زیست بوم ملی اشتغال در دولت ســیزدهم با حضور شخص رئیس جمهور برای 
هماهنگی خدمات رسانی جامع در زمینه اشــتغال با حضور دستگاه های متولی 
درسال۱۴۰۱ رونمایی شد. طبق این زیست بوم ایجاد سالیانه یک میلیون شغل 

توسط استان ها و دستگاه های اجرایی مورد توجه قرار گرفت.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دولت ســیزدهم با سیاســت های مختلف 
در کنار زیســت بوم ملی اشــتغال، نظام جامع پایش، راه اندازی ســامانه های 
جستجوی شغل، اطلس اشتغال نیز در جهت بهبود فضای کسب و کار در دستور 

کار قرار گرفت.
سامانه جامع پایش رصد اشــتغال به عنوان مبنای بررســی تعداد آمار اشتغال 
از سوی وزارت تعاون اعلام شد بر این اســاس همه نهادها و دستگاه های متولی 
ایجاد اشتغال موظف اند مشخصات اشتغال ایجاد شده از قبیل کد ملی شاغلان، 
رسته فعالیت و سایر خدمات اشــتغال مانند مشاوره، مجوز، تسهیلات و غیره که 
توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشــخص می شود در سامانه ملی رصد 

اشتغال درج کنند.
سه مرحله نظارت شــامل نظارت پیامکی، نظارت تلفنی و نظارت حضوری انجام 
می شــود تا آمار اشــتغال واقعی به دســت آید. در واقع پس از ثبت آمار اشتغال 
ایجادی در سامانه رصد اشــتغال کشور، صحت ســنجی های تلفنی و میدانی و 

نظارت های بالادستی انجام می شود تا آمار اشتغال واقعی به دست آی.
محمود کریمــی بیرانوند،معــاون اشــتغال وزارت کار عصر روز سه شــنبه در 
نشســت تبیینی عملکرد حوزه کارآفرینی و اشــتغال دولت سیزدهم با تاکید بر 
اینکه حضور مســؤولین در دانشگاه ها و تعامل آنها با قشــر دانشجوی مطالبه گر 
در دولت ســیزدهم به کرات انجام شده است، اظهار کرد: قشــر نخبه باید نقاط 

تاریک تحلیلی را از میان کارهای صورت گرفته شناسایی و آن را مطالبه کند؛ قرار 
نیست همه چیز پیرامون تعریف از دولت باشد، اما افراد باید در کنار مطالبه گری 
به این نکته توجه کنند که در جورچین ســیاه نمایی نیفتنــد؛ چراکه این دیگر 

مطالبه گری نیست و پمپاژ ناامیدی است.
معاون وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: هر زمان که جنبش دانشــجویی 
برای مطالبه صحیح حقوق مردم زنده شــد، هم مســؤولان تکان خوردند و هم 
امیدواری در سطح جامعه بیشتر شده اســت. در دولت سیزدهم تمام مسؤولان 
در دانشگاه ها رفت و آمد دارند و در روز دانشــجو همگی با دانشجویان گفت وگو 

کردند و مطالبات آن ها شنیدند و دنبال می کنند.
وی تصریح کرد: بازار کار و فضای اشــتغال از چند جهت بررســی می شود. یکی 
از این مسیرها مربوط به آماری است که از ســوی مرکز آمار ایران اعلام می شود. 
ســازمانی که مســتقل اســت و ذیل ســازمان برنامه و بودجه فعالیت می کند. 
شــاخص های آماری آن ربطی به دولت های مختلف ندارد و طبق استانداردهای 
جهانی اســت. دومین مرجع برای ســنجش فضای کار، بیمه شــدگان تأمین 

اجتماعی و سومین منبع آمار مربوط به سامانه رصد ملی وزارت کار است.
کریمی بیرانوند تاکید کرد: اهداف مهمی که در وزارت کار مشــخص شده، این 
است که برآوردهای محوری زیرســاخت های بازار کار از کدملی استخراج شوند. 

محوریت ما کدملی است تا بفهمیم برای شخص چه اتفاقاتی رخ داده است.
معاون وزیــر کار ادامه داد: مرکز آمار در ســال پنج مرتبه نرخ بیــکاری را اعلام 
می کند، ۴مرتبه در فصل و یکبار ســالیانه که ۲ماه پس از پایان هر ســال اعلام 
می شود. زمانی که نرخ بیکاری فصلی اعلام می شود، نباید فصل به فصل مقایسه 

کرد باید با همان بازه زمانی در سال قبل مقایسه شود.
کاهش یک درصدی نرخ بیکاری در تابستان ۱۴۰۲

وی تاکید کرد: آخرین آمار اعلام شــده مربوط به تابســتان ۱۴۰۲ در مقایسه با 
تابستان ۱۴۰۱است. نرخ بیکاری کل اقتصاد کشــور تقریباً یک درصد کاهشی 
بوده و از ۸.۹ در تابســتان ۱۴۰۱به ۷.۹در تابســتان ۱۴۰۲رســیده است. نرخ 
مشارکت اقتصادی نیز به اندازه ۰.۶ درصد افزایشی اســت که نشان از رونق کار 
است. خالص اشتغال ایجادی در یک ســال منتهی به پایان تابستان ۱۴۰۲عدد 

۹۰۷ هزار بوده است.
کریمی بیرانوند خاطرنشــان کرد: اکنون نرخ بیکاری در برخی مناطق روستایی 
به ۵درصد رسیده اســت. هرگز نمی توان نرخ بیکاری را صفر کرد؛ چرا که برخی 
از کار خود راضی نیستند و از آن خارج می شوند یا عده ای کارگر فصلی هستند و 

هرگز آمار بیکاری به صفر نمی رسد.
نرخ بیکاری ۲۵استان تک رقمی شد

معاون وزیر کار با بیان اینکه اگر در کشــوری نرخ بیــکاری ۴.۳ درصد 
باشــد وضعیت اقتصاد پایدار آن خوب برآورد می شــود، بیان کرد: نرخ 
بیکاری تابستان ۱۴۰۲در ۲۵اســتان تک رقمی، ۱۹استان نرخ بیکاری 
زیر هشت درصد داشته و در ۲اســتان نرخ بیکاری در کانال ۵.۱ استان و 

در ۱۰استان در کانال ۶درصد است. نرخ بیکاری زنان ۱.۸ درصد کاهش 
داشته و اشتغال تمام وقت افزایشی می باشد.

وی تصریح کــرد: فاصله ای کــه میان بالاتریــن و پایین ترین نــرخ بیکاری در 
اســتان ها وجود دارد، نابرابری نرخ بیکاری را نشــان می دهد. هر چقدر این عدد 
بیشتر باشد حکایت از این دارد که توزیع اشــتغال در کشور متناسب نیست و هر 

چقدر کمتر باشد متناسب است.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغالزایی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح 
کرد: تابستان ۱۴۰۱فاصله میان بالاترین و پایین تر نرخ بیکاری در کشور ۱۷.۱ 
درصد بوده که نشان از نابرابری بسیار زیاد نرخ بیکاری دارد. آمار تابستان امسال 

نابرابری نرخ بیکاری ۷.۴ درصد رسیده که ۱۰درصد کاهشی بوده است.
کریمی بیرانوند خاطرنشان افزود: نرخ بیکاری در استان هرمزگان کاهش بیش 
از ۱۰درصد داشته است اما هنوز نیز بالاست و به سطوح کاهشی نزدیک می شود.

معاون وزیر کار درباره اینکه چگونه در ۲ســاله دولت ســیزدهم بــه این آمار و 
ارقام دســت یافته اســت، تصریح کرد: یک دلیل مهم این بود در حوزه بازار کار، 
سیاســت ها، ابزارها و ظرفیت و اقدامات را منوط به اصلاح سیاســت کشورهای 
دیگر در قبال خودمان نکردیم؛ چرا که باور داشتیم بازار کار دارای ابزار، ظرفیت، 

استعداد و در کنار آن موانع و مشکل است.
این مقام مســؤول توضیح داد: اگر این ها را حل کنیم رو به پیشرفت می رویم. به 
همین دلیل برای ارائه تســهیلات به مردم و نظارت بر اشتغال کشور دست روی 
دست نگذاشتیم و قدم هایی برای بهبود وضعیت برداشتیم و خود را دست بسته 

در مواجهه با اتفاقات بیرونی ندیدیم.
ارائه برنامه اشتغال از سوی دستگاه های مختلف

وی تاکید کرد: برای رســیدن به هدف در این مســیر، تمام حاکمیت را نسبت 
به مساله اشــتغال دغدغه مند و پاسخگو کردیم. هر دســتگاهی باید برای ایجاد 
اشتغال برنامه بدهد و نتیجه را اعلام کند، تا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر 

آن نظارت کند.
کریمی بیرانوند بیان کرد: اکنون ۸۵دســتگاه در ســامانه رصد حاضر هستند و 
گزارش کار خود را به وزارت تعاون ارائــه می دهند. میزان همکاری در این بخش 
به حدی اســت که کمیته امداد نیز به عنوان نهاد غیر دولتی یکی از ارکان ایجاد 
اشتغال در کســب وکارهای خرد در کشور اســت. در حال حاضر نهادهایی برای 

اشتغال کار می کنند که اصلًا در گذشته کسی به آن فکر نمی کرده است.
معاون اشتغال وزیر کار ادامه داد: همین مســائل باعث شده آمارهای ما در حوزه 
نرخ بیکاری در بخش زنان و استانی قابل مقایســه با دولت های قبل نباشد. حالا 
سوال این است که آیا به نقطه پایدار و مطلوب رسیده ایم و وضعمان خوب است؟ 
آیا همه چیز مطلوب اســت؟ مــا نمی گوییم چنین اســت؛ می گوئیم وقتی نرخ 
بیکاری کاهشــی و آمارهای حوزه اشتغال روبه بهبود اســت، باید تلاش ما چند 
برابر شود تا به نقطه پایدار برســیم؛ این تفاوت رویکرد در دولت سیزدهم با دیگر 

دولت ها است.

بخش تعاون یکی از ارکان ســه گانه اقتصاد ایران محسوب می شود. 
طبق ابلاغیه رهبری در مورد اصل »۴۴« قانون اساســی باید ســهم 
این بخش در اقتصــاد ایران به ۲۵ درصد افزایــش پیدا کند در حالی 
که سهم آن در حال حاضر تنها پنج درصد اســت و بسیاری در مورد 

رسیدن این سهم به ۲۵ درصد ابراز تردید کرده اند.
حامد ویس کرمی، سرپرســت معاونت امور تعاون وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در مراســم تکریم و معارفه معاونت امور تعاون درباره 
رسیدن به ســهم ۲۵درصدی تعاون در اقتصاد به  ضرورت مشارکت 
بخش مردمی تعاون برای تحول گرایی اشــاره کرد و گفت: در قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران، در سیاست های ابلاغی مقام معظم 
رهبری و در سند توسعه بخش تعاون که ســال گذشته ابلاغ شده بر 

اهمیت بخش تعاون تاکید شده است.
وی بیان داشــت: نکته اصلی برای ادامه مسیر با کمک و حمایت بدنه 
مردمی بخش تعاون، رویکرد تحولی و تحول گرایی در بخش اســت 
و من معتقدم اگر به ســمت تحول روش ها و اقدامــات و تصمیمات 
حرکت نکنیم ، دستیابی به ســهم ۲۵درصدی بخش تعاون ممکن 

نخواهد بود.
ویس کرمی ادامه داد: برای این تحول به مشــارکت بخش مردمی تعاون 
نیاز داریم و دولت به تنهایی نمی تواند این مســیر را هموار کند و بخش 

مردمی باید هم در تصمیم گیری و هم تصمیم سازی حضور داشته باشد.
وی گفت: به دنبــال تحقق توســعه بخش تعاون در حوزه توســعه 
صادرات، صنعت و خدمات و… هســتیم و این مهــم نیازمند نگاه و 
تمرکز بر توانمندی های درون زای کشــور و هم نیازمند نگاه بیرونی 

برای بهره گیری از ظرفیت های بین المللی بخش تعاون می باشد.

سرپرست معاونت امور تعاون ادامه داد: در کنار توجه به مسئله تحول 
گرایی، توجه به رویکرد بین الملل بخش تعاون اهمیت دارد و نیازمند 

این هستیم که در این موضوع به طور جدی تمرکز کنیم.
وی افزود:  توجه به روزآمدی دســت اندرکاران بخش تعاون در حوزه 
آموزش و پژوهش گام مهمی است و باید دانش را ارتقاء دهیم.  ما باید 
مبتنی بر دانش روز تصمیم سازی و تصمیم گیری کنیم و شاهد رشد 

و شکوفایی بخش تعاون باشیم.
*رشد ۳.۵درصدی شاغلان بخش تعاون در سال ۱۴۰۱

در این مراسم مهدی مسکنی، معاون ســابق امور تعاون، ضمن ارائه 
گزارشی از فعالیت ها و خدمات انجام شده در دوران تصدی معاونت، 

از حاضرین تشکر و قدردانی کرد.
مســکنی گفت: ما توانســتیم نرخ رشــد صادرات تعاونــی ها را در 
سال۱۴۰۱ نسبت به سال قبل با رشد ۲۳درصدی افزایش دهیم و دو 

برابر صادرات داشته باشیم.
وی ادامه داد: رشــد ۳.۵درصدی شــاغلان بخش تعاون در ســال 
۱۴۰۱نیز براســاس آمارهای مرکز آمار رقم خورده اســت. مسکنی 
بیان داشت: افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون با رشد ۱۲۴درصدی 
به ۶.۳ همت رســید همچنین صدور بیش از ۳۰درصد ضمانت های 

تعاونی ها در دولت سیزدهم صورت گرفته است.
معاون ســابق امور تعاون در بیان ســایر فعالیت های صورت گرفته، 
اظهار داشــت: رشــد ۳.۵ درصــدی پرداخت تســهیلات در بانک 
توسعه تعاون در ســال ۱۴۰۰و ســال ۱۴۰همچنین بهره برداری از 
۲۰۸۸طرح در این دوره و انجام بیش از ۲۱همت ســرمایه گذاری و 
توســعه ۶۴ تعاونی دانش بنیان با عضویت ۱۵۸۰نفــر در این دوران 

انجام شده است.
وی افزود: رونمایی از ســامانه های مختلف نظیر ســامانه کالا برگ 
الکترونیک، درگاه مشــترک بین بانک و صندوق، ســامانه نظارت بر 
تعاونی ها، سامانه تعاونی های آموزشگاهی و ….. همچنین بازنگری 
سند توسعه بخش تعاون بعد از ۱۰ســال که با عزم رئیس جمهور در 
آخرین روزهای سال ۱۴۰۱ابلاغ شــد و ۸۰حکم برای دستگاه های 

اجرایی تعیین کرده است.
وی خاطرنشــان کرد: تقویت نهادهای مردمی بخش تعاون، انجمن 
علمی و اقدامــات دیگر با همت تمام همــکاران بخش تعاون صورت 

گرفته است.

معاون اشتغال وزارت کار:

نرخ بیکاری ۲۵ استان تک رقمی شد

معاون جدید وزیر کار: از بخش تعاون غافل شدیم 

 اشتغال 5 میلیون نفر در کارگاه های غیررسمی بدون بیمه و امنیت شغلی 

هرساله با نزدیک شــدن به پایان سال بحث 
تعیین دســتمزد کارگران مطرح می شود.از 
تعیین دســتمزد به صــورت منطقــه ای تا 

اثرافزایش مزد بر تورم.
یکی از موضوعــات مهم در بحث دســتمزد 
کارگران کاهش قدرت خرید کارگران اســت 
که باعث درخواست ترمیم مزد در سال جاری 

شده بود، اما به نتیجه نرسید.
دولــت در لایحه پیشــنهادی بودجه ۱۴۰۳ 
میزان افزایش حقــوق کارمندان را ۱۸درصد 
اعلام کرده اســت. ایــن در حالی اســت که 
مراجع رسمی نرخ تورم را بیشتر از ۴۰درصد 
اعلام می کننــد. هرســاله هنــگام تعیین 
دســتمزد کارگران میــزان افزایش حقوق 
کارمندان مــلاک کار قرار می گیــرد که این 
مسئله ســال ها مورد انتقاد جامعه کارگری 
بوده اســت ، چرا که کارگران معتقدند میزان 
مزایایی که کارمندان دریافت می کنند قابل 

مقایسه با کارگران نیست.
*امیدواریم در ســال ۱۴۰۳ گشایش هایی 

برای تعیین حقوق کارگران صورت بگیرد
ســیدصولت مرتضــوی، وزیر تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی می گویــد: در خصوص تعیین 
دســتمزد و حقوق کارگران در بودجه ما این 
موضوع را براساس دو شاخص تورم و شاخص 
سبد معیشت تعیین می کنیم. در این موضوع 

قانون گذار »متناســب با«، »بــا توجه به« و 
»با در نظر گرفتن« این دو شــاخص را عنوان 
کرده است که ما در این موضوع با نمایندگان 

کارگران و کارفرمایان به نتیجه می رسیم.
مرتضــوی ادامه داد: یعنی ما پیشــنهاد 
نماینــدگان کارگــران و کارفرمایــان 

را در دســتور قــرار می دهیــم، به رای 
می گذاریم. امیدواریم در ســال ۱۴۰۳ 
گشــایش هایی صــورت بگیــرد و مــا 

شرمنده آحاد مردم نباشیم.
ســیدصولت مرتضوی با تاکید بر اینکه وزیر 
کار حداقل حقوق و دســتمزد را مشــخص 
نمی کند، گفت: بعضــاً فکــر می کنند وزیر 
کار حداقل حقوق و دســتمزد را مشــخص 
می کند، در حالی که ما یک نخ تسبیح هستیم 
که نماینــدگان دولت، نماینــدگان جامعه 
کارگری و نمایندگان جامعــه کارفرمایی را 
به نقطه مشترک می رســانیم و امیدواریم در 
سال ۱۴۰۳گشــایش هایی صورت بگیرد و ما 

شرمنده آحاد مردم نباشیم.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی درخصوص 
عــدد احتمالی حقوق و دســتمزد در ســال 
۱۴۰۳ هــم عنوان کــرد: این موضوع ســه 
جانبه گرایی اســت؛ یعنی اصل بر مذاکرات 
و چانه زنی اســت و باید ببینیــم چه عددی 

پیشنهاد و چه چیزی تصویب می شود.

وزیر کار:

 حقوق کارگران را دولت تعیین نمی کند 



بازدید از شرکت داروسازی سها
کریم همتی رئیس جمعیت هلال احمر، سه شنبه 5 اسفند ماه از شرکت داروسازی سها بازدید کرد.

عکس:بهاره اسدی

نهضت سلامت اجتماعی، طرحی نو 

برای رفع آسیب های جامعه
در رشــته های مرتبط با علوم پایه، برای حل مسائل، ابتدا آنها 
را به خرد مساله تبدیل می کنند، ســپس به حل یکایک آنها 
می پردازند و با حل همه آنها، ســوال اصلی نیز به خودی خود 
به پاسخ می رسد، اگر در بین مسیر یکی از خرده مساله ها حل 

نشد، راه حل را تغییر می دهند تا به پاسخ برسند.
این روش شاید در علوم انسانی که با رفتار و کنش های انسانی در 
ارتباط است، صدق نکند. مسائل مربوط به انسان ها از فردی به 
فرد دیگر شرایط متفاوتی دارد و پاسخگویی به هر کدام نسخه 

منحصر به خود را می طلبد.
از سوی دیگر، نگاه جدید به هر نوع مساله ای همواره پاسخ ها 
و راهکارهای جدیدی نیز ارائه کرده است؛ به طور مثال اگر 
بازنشستگی را معادل ســالمندی و از کارافتادگی ندانیم، 
می توانیم انبوهی از نیروهای با تجربه و آماده به کار داشــته 
باشــیم که می توانند نقش مربی و مشــاور را برای جوانان 
و کارآفرینان ایفا کنند؛ اگر به معیشــت زنان سرپرســت 
خانوار از دریچه دیگری بنگریم، می توانیم از آنان به عنوان 
نیروهای آماده به کار ناآشــنا به بازار نگریست که می توان با 
آموزش و هدایت آنها را بــه کارآفرینانی موفق تبدیل کرد. 
شــاید معتادی برای ترک و فراموش کردن اعتیاد، بیش از 
سایر انسان ها نیاز به دریافت محبت و همدلی داشته باشد 
در این صورت می توان با حمایت از اجتماعی فردی گرفتار 

را به نیروی پر توان و موثر در جامعه تبدیل کرد.
شــاید اطلاع از همین لزوم تغییر نگرش در مواجهه با مسائل 
اجتماعی بود که رئیس قوه مجریه از دستگاه های متولی در 
حوزه آســیب های اجتماعی خواســت تا فلک را بشکافند و 

طرحی نو در این زمینه دراندازند.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور هفتم آذر در 
جلسه ستاد آسیب های اجتماعی کشور اعلام کرده است 
که »مقابله با آســیب های اجتماعی با رویه های گذشــته 
امکان پذیر نیست«؛ موضوعی که الزام بررسی  آسیب های 
اجتماعی از زاویــه و دریچه ای جدید را برای رســیدن به 

راهکارهای خلاقانه تر، بیشتر می کند.
در زمینه اولویت بندی آسیب های اجتماعی در سازمان امور 
اجتماعی کشــور، بعد از مطالعات اولیه و تعاملات نهادی در 
سطوح مختلف کشور و اجماع ملی حول آسیب های اجتماعی 
و عوامل پدید آورنده، اولویت های مداخله در محورهای اصلی 

پنج مساله اجتماعی به شرح زیر مشخص شده است:
- طلاق
- اعتیاد

- مناطق حاد و بحرانی
- سکونت گاه های غیررسمی

- مسائل و مفاسد اخلاقی
هر کدام از این مسائل خود به زیر شاخه های متعددی تقسیم 
می شود و مجموعه انبوهی از آسیب های اجتماعی را تشکل 

می دهد که پرداختن به هر کدام راهکار خود را می طلبد.
در کنار آن، با بررســی برنامه ششــم توســعه، ۱۰ هدف 
کلی شــامل »کنترل و کاهش آســیب های اجتماعی«، 
»ســاماندهی وضعیت اجتماعی فرهنگی سکونتگاه های 
غیررسمی«، »پیشــگیری از مهاجرت/آمایش اجتماعی 
ســرزمین)مداخله در مناطق بحرانی(«، »ارتقای سرمایه 
اجتماعی)تقویت اعتماد و رضایــت اجتماعی(«، »ترویج 
گفتمان اجتماعی و سبک زندگی ایرانی اسلامی )بازتولید 
هنجارها و ارزش های اجتماعی(«، »تقویت مشارکت های 
اجتماعی مردم نهــاد«، »ارتقــای نشــاط اجتماعی«، 
»تحکیم خانواده«، »پیوســت اجتماعی« و »انسجام در 

مدیریت اجتماعی کشور« را شامل می شود.
این مســائل نیز خود به خرده مساله های متعددی تبدیل 
می شود که بررسی و پرداختن به هر کدام راهکار منحصر 

به فردی می طلبد.
از یک دهه پیش پرداختن به این آسیب های اجتماعی به طور 
جدی در دســتور کار دولت قرار گرفته است اما صحبت های 
رئیس جمهور در آخرین جلســه ستاد آسیب های اجتماعی 
نشان می دهد که اقدامات انجام گرفته، رضایت بخش نبوده و 
رئیس قوه مجریه خواهان در پیش گرفتن مسیر دیگری برای 

مقابله با این چالش هاست.
طرحی نو دراندازیم

رئیس جمهور در این جلســه با بیان اینکه رفع آســیب های 
اجتماعی با رویه های گذشــته و اقدامات معمول امکان پذیر 
نیست بر ضرورت بازنگری در فرایند تصمیم تا اقدام و عمل در 
این حوزه تاکید و تصریح کرد: لازمه جبران عقب ماندگی های 
گذشته، حرکت تحولی توأم با کار جهشــی و جهادی است.

آیت الله رئیسی انگیزه دغدغه مندانه، شناخت مساله و احصای 
تخصصی و روشمند راهکارها را لازمه مقابله موثر با آسیب های 
اجتماعی دانست و بر نظارت ویژه بر چگونگی اجرای راهکارها 
به عنوان ضمانت اجرایی آنها تاکید کرد.رییس جمهور، وزیر 
کشور را مکلف کرد میزان اثربخشی و کارآمدی قوانین مربوط 
به مقابله با آسیب های اجتماعی را بررسی کند تا در صورت لزوم 
نسبت به اصلاح آنها اقدامات لازم صورت گیرد.وزیر کشور نیز 
در پاسخ به پرســش خبرنگار مبنی بر اینکه با توجه به چنین 
دستوری از سوی رئیس دولت، چه راهکاری را در پیش خواهند 
گرفت، اعلام کرد: آسیب های اجتماعی متنوع است؛ به هر حال 
از موضوعات مختلفی تغذیه می شود، بسترهای مختلفی آنها 
را شکل می دهد و خود بسترساز مسائل جدید می شود.احمد 
وحیدی ادامه داد: تنوع موضوع در حوزه آسیب های اجتماعی 
در دستگاه های مختلف و وزارت کشــور به عنوان مرجعی که 
باید این اقدامات را یکپارچه کند، گفت و گو می شود، گروه های 
کاری متعددی برای این کار شــکل گرفته، مطالعات گذشته 

انجام شده و مطالعات جدید نیز انجام می شود.
تبدیل کلان مساله ها به خُردمساله ها

مدیرعامل ستاد پیشرفت جامع منطقه ای که در زمینه کاهش 
آســیب های اجتماعی فعالیت دارد، در همین زمینه معتقد 
اســت که موضوع نوآوری اجتماعی می تواند یکی از راه های 
حل مسائل پیچیده کشور باشــد؛ در زمانه ای که مسائل در 
پیچیده ترین حالت قرار دارد و این موضوعات پیچیده وقتی در 
کنار ذینفعان و ابعاد مختلف قرار می گیرد، در هم تنیدگی آن 
صد چندان می شود به دنبال ایده ای هستیم که بتواند برای راه 
حل مسائل پیچیده اجتماعی، مســیر جدید و ساده تری را 
نمایان کند.محسن دوباشی گفت: نوآوری اجتماعی سعی 
می کند مسائل کلان را با راه حل های خرد حل کند و باید 
با نوآوری اجتماعی این مســائل را آرام آرام رفع کنیم زیرا 
مسائل، خلق الساعه ایجاد نشده اســت که با یک راه حل 

رفع شود؛ باید با صبر و در طول زمان آنها را برطرف کرد.
مدیرعامل ستاد پیشــرفت جامع منطقه ای با بیان اینکه 
نــوآوری اجتماعی هــم به مســائل گوناگــون از زوایای 
مختلف می نگرد و کلان مســاله ها را به خرد مساله تبدیل 
می کند، گفت: خودکشــی، طلاق، کــودکان بازمانده از 
تحصیل، محیط زیســت و همه پدیده های اجتماعی، هر 
کدام باید به ریزمســاله تبدیل شود و ممکن است هر یک، 
ده ها ریزمساله داشته باشــد و نوآوری در این حوزه تلاش 
می کند از دریچه جدیدی به آنها پرداخته شود و برای حل 
آنها اقدام کند.وی با بیــان اینکه ادبیات نوآوری اجتماعی 
در دنیا ســابقه طولانی ندارد، افزود: در سال های گذشته 
با وجود جدید بودن موضوع نــوآوری اجتماعی در ایران، 
دستاوردهای خوبی داشتیم که بخشــی از آن به فرهنگ 
غنی ایرانی در زمینه یاری گری و همنشــینی برمی گردد 

اما هنوز روی میز تصمیم گیران قرار نگرفته است.

دیدگاهگزارش

سیاست ارزی نادرست مانع
 شکل گیری تولید در اقتصاد ایران شد 
مهدی حسینی دولت آبادی درپنل تخصصی اصلاح 
ساختارها و رفع ناترازی ها در نظام مالی )ارز(، اظهار 
کرد: آنچه که به عنون سیاست ارزی در کشور دنبال 
شده است در واقع تثبیت اسمی نرخ ارز است یعنی 
تا زمانیکه، سیاســتگذار به واسطه درآمدهای نفتی 
توان حمایت از نرخ اســمی ارز را داشته است، عملا 
سیاســت حاکم این بوده اســت که نرخ اسمی ارز 
حفظ شود و در مواقعی که به واسطه اتفاقات ناشی از 
کاهش قیمت نفت رخ داده است، تا تحریم ها و سایر 
رخدادهایی از این دست ما شــاهد نوسانات خیلی 

شدید ارزی شدیم.
وی افــزود: این روندی اســت کــه حداقل از 
ســال ۶۹ تاکنون در اقتصاد ما رخ داده و یکی 
از نوسانات شدید در ســال ۷۴ رخ داده است و 
نوســان بعدی بزرگ در ســال ۹۱ و پس از آن 
در ســال ۹۷ رخ داده و این رویه ای است که در 

اقتصاد کشور تجربه شده است.
وی افزود: متاســفانه این رویه یا سیاســت ارزی 
نادرســت که نرخ ارز به صورت اسمی بدون توجه 
به بنیان های اقتصادی کشور از جمله بهره وری، 
رشد نقدینگی و سایر متغیرهای اقتصاد کلان به 
صورت اسمی تثبیت می شــد، پیامدهای بسیار 
منفی بر اقتصاد کشــور گذاشته اســت که شاید 
بتوان گفــت، مهمترین این تاثیــرات منفی این 
سیاست این است که قدرت رقابت پذیری تولید 
داخل را در مقابــل تولیدکننــدگان خارجی به 

شدت تضعیف کرده است.
این اقتصــاددان افزود: به دلیــل افزایش نقدینگی 
و تشدید تورم در اقتصاد کشــور و فاصله تورم های 
داخلی با تورم های بین المللی سیاست تثبیت باعث 
شــد که توان رقابت پذیری تولیدکنندگان داخلی 

در مقایسه با رقبای خارجی تضعیف شود.
وی در ادامه گفت: در زمانی هم که سیاست گذار 
توان تثبیت نداشته و نوســانات شدیدی اتفاق 
افتاده، علیرغم اینکه نــرخ ارز افزایش پیدا کرده 
اســت، اما به واســطه نا اطمینانی هایی که پس 
از تثبیت در اقتصاد کشــور اتفاق افتاده اســت، 
اقتصاد نتوانســته از مزایای افزایش اسمی نرخ 
ارز اســتفاده کند، به این معنا که ما هم در دوره 
های تثبیت سیاست ضد تولید اعمال می کنیم 
و هم در شــرایطی که تثبیت وجود ندارد و دچار 
نوسانات شــدید هســتیم نیز عملا تولید کشور 

تضعیف می شود.
دولت آبادی با اشاره به اینکه ســاختار تولید کشور 
مونتاژ محور اســت، اظهار داشــت: عملا شرایط به 
گونه ای است که گســترش زنجیره های تولید در 
اقتصاد کشــور به صرفه نیست و عمدتا تولیداتی که 
باتزریق منابــع ارزی خود به اقتصاد کشــورهزینه 

های این ناترازی ها را کاهش دهد.
دولت آبادی ریشه دوم بروز و اجرای سیاستگذاری 
مبتنی بر تثبیت نرخ اســمی را به دلیل درآمدهای 
حاصل از رانــت های نفتی و فــروش منابع طبیعی 
دانست و در این خصوص گفت: مسئله این است که 
با بروز تحریم ها عملا تدوام این نوع سیاســت دیگر 
ممکن نبود، هم به دلیل کاهش شدید و کمی منابع 
و درآمدهــای ارزی و از طرف دیگر بــه دلیل ایجاد 
محدودیت هــا در نقل و انتقالات وجــوه و افزایش 
شــدید هزینه های مبادلاتی در ایــن بخش عملا 
امکان تداوم تزریق درآمدهــای نفتی برای جبران 

ناترازی در سایر بخش ها نیز وجود نداشت.
وی سیاست ارزی درست را سیاســتی دانست که 
تقویت کننــده تولید برای داخل باشــد و به رقابت 
پذیری تولیدکننــده داخلی در مواجهــه با رقبای 
خارجی کمک کند و در ادامه گفت: نباید با سیاست 
ارزی نادرست به تولیدکننده خارجی رانت بدهیم و 
باید نوســانات را کاهش دهیم چون وقتی سیاست 
تثبیــت را در پیش می گیریم که در پی آن شــاهد 
نوسانات شــدید هستیم این نوســانات پیامدهای 
منفی برای تولیدکننــدگان داخلی دارد و به منظور 
کاهش نوســانات قیمتی در وضعیت تحریمی باید 

چند مورد را در نظر داشته باشیم.
دولت آبادی در بخــش پایانی ســخنان خود پنج 
پیشنهاد را برای کاهش نوسانات قیمتی و تاثیرات 
منفی آن بر اقتصاد کشور ارائه کرد و در این خصوص 
گفت: ما ناگزیر هستیم که حساب سرمایه را کنترل 
کرده و از خروج ســرمایه در کشور جلوگیری کنیم 
و لذا نیازمند این هســتیم که پیمان سپاری ارزی 
را به طور کامــل و با در نظر گرفتــن ملاحظات آن 
اجرا کنیم تــا هزینه های اضافــی و جدیدی برای 

صادرکنندگان کشور ایجاد نکند.
وی افــزود: به منظورکاهــش هزینه هــای نقل و 
انتقالات ارزی باید مبــادی و مقاصد تجاری و ارزی 
کشور را با هم منطبق کنیم زیرا این سیاست باعث 
می شــود که هزینه های نقل و انتقــال وجوه تا حد 

قابل ملاحظه ای کاهش یابد.
این اقتصاددان در تبیین پیشنهاد بعدی خود گفت: 
نرخ ارز نباید با نرخ اســمی تثبیت شود و حتما باید 
تعدیل نرخ ارز متناســب با شــرایط اقتصاد کلان و 
متناســب با پیش بینی های وضعیــت آتی اقتصاد 
کلان نرخ های ارز نیــز حتما باید تعدیل شــود تا 

قدرت رقابت پذیری حفظ شود.
دولت آبادی در تشریح پیشــنهاد چهارم خود نیز 
افزود: سیاست دیگری که کشــور ما به لحاظ بین 
المللی باید در نظر بگیرد افزایــش ذخایر ارزی تا 
حد ممکن است و نباید مسیری را در پیش بگیریم 
که ذخایر ارزی کاهش یافته و یا حتی ثابت بماند، 
بلکه باید به منظور افزایش تــوان مدیریت و توان 
چانه زنی و مواجهه با مسایل و چالش های آتی در 
اقتصاد بین المللی و تبعات داخلی آن منابع ارزی 

کشور را افزایش دهد.
ایــن اقتصــاد دان در پایــان خاطرنشــان کــرد: 
سیاســتگذار بایــد تــلاش کنــد نوســانات را 
حــول آن روندی کــه متناســب بــا متغیرهای 
اقتصــاد کلان تعییــن شــده و عملا نــرخ در آن 
محــدود مدیریــت می شــود کنتــرل و مدیریت 
کنــد و ایــن نوســانات را بــه حداقــل برســاند.

سوگواره  کوچه های بنی هاشم در قم
 عکاس :سوگواره کوچه های بنی هاشم با اجرای نمایش بخش های مختلفی از وقایع تاریخی منجر به شهادت حضرت فاطمه سلام الله علیها 

مهدی بخشی سورکی

صاحب امتیاز :
موسسه مطبوعاتی ندای وطن

مدیرمسئول : 
هادی اسماعیلی 

ایمیل : 
info@eqtesadayandeh.ir

 آیین نامه اخلاق حرفه ای 
ندای وطن را در سایت بخوانید

عضو انجمن صنفی مدیران 
مطبوعات ایران

چاپ: شاخه سبز

آدرس:تهران- خیابان مطهری- 
بین مفتح و سهروردی- خیابان 
اورامان- پلاک 17 واحد 6

تلفن تهران : )30خط( 84390000
ارتباط مستقیم : 09122527426

w w w . e q t e s a d a y a n d e h . i r
 2 0 2 3 مبر  ســا د    1 6 |     1 4 4 5 ینــه   لثا ا ی  د جمــا  0 2 |   1 4 0 2 ر  ذ آ   2 5 | شــنبه  

قــــاب آخر

         فرهنگی
 اجتماعی  

هفته نامه   
ندای   وطن سراسری  

 به اذعان مسوولان سازمان غذا و دارو، متقلبان هم افراد کم سواد یا بی سوادی که از نحوه 
ارزیابی تقلبات اطلاع نداشته باشند، نیستند و متاسفانه افراد تحصیل کرده و متخصصی 
را شاهدیم که در حوزه تقلبات کار می کنند و همین موضوع کار شناسایی تقلبات را بسیار 

تخصصی و پیچیده کرده است.
در همین راستا شبکه کشوری آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو با فعالیت حدود ۵۰۰ 
آزمایشگاه در سراسر کشور فعال اســت و محصولات به صورت مرتب ارزیابی و مراقبت 

می شوند و در صورت بروز هر مشکلی از بازار جمع آوری می شوند.
آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو

دکتر مهدی انصاری – مدیرکل آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو در همین راستا معتقد 
است که هر هزینه ای در کیفیت محصولات غذایی متحمل شویم، طبیعتا در بحث درمان 

و هزینه ای که باید برای بیماری ها پرداخت کنیم، صرفه جوی کرده ایم.
وی همچنین تاکید دارد مواد غذایی که توسط سازمان غذا و دارو مجوز تولید دارند، مراحل 
ســختگیرانه قانونی را طی کرده اند که نهایتا منجر به صدور مجوز و نشان سیب سلامت 
برای آن محصول تولیدی شده است و همین موضوع تا حدود قابل توجهی می تواند این 
اطمینان را ایجاد کند محصولی که این مشخصات را دارد، قابل قبول بوده و از هر گونه تقلب 
مبرا اســت.او در عین حال به مردم توصیه اکید دارد که برای خریدهایشان به مکان های 
مشخصی که در سیستم اقتصادی دارای شناسنامه هســتند، مراجعه کنند و از خرید از 
مکان های بدون شناسنامه و بدون هیچ گونه پایه و اساس استفاده نکنند.انصاری همچنین 
می گوید که عرضه محصولات با قیمت کمتر با ایــن تصور و توجیه که محصول در خارج 
از مغازه عرضه می شود و مالیات پرداخت نمی شود و بیمه نیست و ...، در بسیاری از موارد 
اینگونه نیست و ممکن است سوء استفاده هایی شده باشد و حتی می تواند در برخی موارد 
بحث های بایوتروریسم هم مطرح باشد؛ به همین دلیل شناخت نسبت به عرضه کننده و 
اصالت محصول عرضه شده بسیار مهم است.در همین راستا دکتر مهدی انصاریرایج ترین 
تقلبات غذایی در کشور و البته نحوه شناسایی آنها و همچنین وظایف سازمان غذا و دارو در 

مقابله با این تقلبات را تشریح کرد که در پی می خوانید:
چگونگی صدور مجوز تولید برای یک محصول غذایی

انصاری در ابتدای صحبت هایش درباره چگونگی صدور مجوز برای یک محصول غذایی 
جهت ورود به بازار به ایســنا می گوید: در حوزه غذا از آنجایی که طیف وسیعی از عرضه 
کنندگان مواد غذایی را داریم به خصوص در سال های اخیر که بحث تولید برخی از مشاغل 
خانگی هم در حوزه غذا مطرح شده، ممکن است برای برخی ها این سوال وجود داشته باشد 
که عرضه یک محصول غذایی به بازار چه مراحلی را باید طی کند. در این باره باید بگویم که 
یک محصول غذایی اگر بخواهد در اشل صنعتی تولید شود طبیعتا آن تولید کننده باید 
مراحل ابتدایی ثبت آن محل تولیدی و شــرکت و امکانات لازم برای تولید را به اداره کل 
فرآورده های خوراکی و آشامیدنی ســازمان غذا و دارو ارایه  کند.وی همچنین با تاکید بر 
اینکه سازمان غذا و دارو در حوزه صدور مجوزهای تولید »یکی« از سازمان هایی است که 
تولیدکننده باید به وی مراجعه کند و به سازمان های دیگری نیز باید این مراجعه صورت 
گیرد، می افزاید: البته امیدواریم به جایی برسیم که موازی کاری در مرحله صدور مجوز 

نداشته باشیم و متقاضیان فقط با یک مجموعه  مشخص و تخصصی ارتباط داشته باشند.
مدیرکل آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو ادامه می دهد: در مجموع اکنون روال به این 
صورت است که متقاضی درخواست خود را به اداره کل مربوطه در سازمان غذا و دارو ارایه 
می دهد و این درخواست توسط کارشناســان مربوطه مورد ارزیابی قرار می گیرد. به این 
ترتیب علاوه بر بررسی محل تولید، منابع مورد لزوم جهت تامین مواد اولیه تولید محصول 
اعلامی، شرایط تولید و ساختمان و فضای فیزیکی تولید و ... مورد ارزیابی قرار می گیرند و 

این فرایند نهایتا منجر به صدور پروانه ساخت برای تولید کننده می شود.
نظارت های مستمر و تولیداتی که رها نمی شوند

وی می گوید: در این مرحله محصول تولیدی مجوز ورود به بازار را دارد اما مشخص است 
که رها نمی شود و دائما توسط مراجع نظارتی از جمله سازمان غذا و دارو مورد ارزیابی قرار 
می گیرد. ما طرح هایی در سازمان غذا و دارو داریم که جزو وظایف سازمان غذا و دارو است 
و آن هم این است که دائما محصولات سلامت در ســطح عرضه پایش شوند. در رابطه با 
محصولاتی که توسط کارخانجات تولیدی مواد غذایی تولید می شوند این مساله تحت 
عنوان طرح های PMS یا post marketing surveillance وجود دارد که 
در آن معاونت های غذا و داروی مستقر در همه استان ها و شهرهای کشور موظفند بنا به 
برنامه هایی که از قبل توسط خود سازمان غذا و دارو تعیین می شود، محصول را از سطح 
عرضه جمع آوری کنند و بر اساس برگه آنالیز مربوطه و مجوزی که برای آن محصول صادر 
شده، ارزیابی ها را انجام دهند. اگر شاخص هایی که برای آن محصول تعیین شده، مورد 
قبول باشد؛ به فعالیت خود ادامه می دهد ولی اگر منطبق با شرایط اعلام شده نباشد، باید از 
سطح عرضه جمع آوری شود و به این ترتیب به شرکت های پخش و تولید کننده »ریکال« 

اعلام می شود تا محصول خود را از سطح عرضه جمع آوری کنند.
تجارت غذا و بازار گرم »تقلب«

مدیرکل آزمایشگاه مرجع ســازمان غذا و دارو در بخش دیگری از صحبت هایش در پاسخ 
به سوال ایســنا درباره تقلبات غذایی و چگونگی شناســایی آنها می گوید: بحث تقلبات 
مواد غذایی، بحث گسترده ای است و محدود به یک کشور یا شرایط اقتصادی و اجتماعی 
خاصی نیست و محدود به برهه زمانی خاصی هم نیست. از زمانی که انسان شروع کرده به 
تجارت غذا، طبیعتا دنبال آن بوده که با مواد اولیه ارزان تر، سود بیشتری نصیب خود کند و 

این موضوع زمینه های تقلب را فراهم کرده است. بنابراین طبیعتا احتمال تقلب برای یک 
ماده غذایی گران قیمت بیشــتر اســت یا در مواردی که یک ماده غذایی کمیاب شود و در 
دسترس نباشد هم ممکن است بحث تقلب مطرح شود. یا اینکه برخی یک ادعاهایی برای 
محصول خود مطرح کنند و آن ادعاها واقعی نباشند و بعد برای آنکه این ادعاها را به نتیجه 
قابل قبولی توسط مردم تبدیل کنند، از یک موادی استفاده کنند که در لیبل فرآورده نیامده 
و مردم بدون اطلاع از وجود آن، آن را مصرف کنند و دچار عوارض شوند.وی در این باره ادامه 
می دهد: بازار تقلب بازار بسیار گرمی است و در حوزه های مختلفی این تقلبات وجود دارد و 
اغلب هم در این جهت است که توجه مشتری را جلب کنند. بنابراین این موضوع به سطح 
آگاهی مردم نسبت به مواد غذایی مصرفی هم بستگی دارد. ناآگاهی یا اشتیاق مردم برای 
اینکه از یک محصول  خاصی استفاده کنند، زمینه های تقلب را برای افراد سودجود فراهم 
می کند. در بحث غذا تقریبا همه حوزه ها در معرض خطر تقلب هستند؛ از مواد رایجی مانند 
آبلیمو، عسل، رب و هر آنچه که در سبد غذایی اســت، می تواند مورد سوء استفاده و تقلب 
قرار گیرد تا مواد گران قیمت مانند زعفران و موادی که به عنوان طعم دهنده های خاص و 
ادویه جات استفاده می شوند.انصاری ادامه می دهد: به عنوان مثال می توان گفت که در حوزه 
غذا در عسل تقلب زیاد است و عسل یکی از رایج ترین تقلباتی است که دارد اتفاق می افتد. 
این درحالیست که عسل برای خیلی ها به عنوان یک ماده غذایی انرژی زا و سودمند تلقی 
می شود. عسلی که از منابع طبیعی استفاده شده، گران قیمت است و برای برخی ممکن است 
امکان تهیه چنین عسلی سخت باشد. بنابراین این موضوع زمینه ای است برای سودجویی و 
سودجویان با روش های مختلف ترکیباتی شبه عسل درست می کنند که در آن از رنگ ها 
و شیرین کننده های مصنوعی استفاده می شود که خطرات زیادی را هم می تواند متوجه 
مصرف کننده کند.وی می فزاید: در آبلیمو هم تقلبات زیادی داریم، در ادویه جات و زعفران 
هم تقلب زیاد است؛ این درحالیســت که این مواد نیز به عنوان طعم دهنده و رنگ دهنده 
طبیعی در رژیم غذایی مورد استفاده قرار می گیرند. به عنوان مثال درباره زعفران با رنگ ها 
و طعم های مصنوعی حتی با الیاف گیاهی از نظر ظاهری، موادی شــبیه زعفران درســت 
می کنند و با قیمت های پایین تر به فروش می رســانند و مصــرف کنندگان احتمالی این 

محصولات در معرض خطر رنگ ها و طعم دنده های مصنوعی قرار می گیرند.
تجارت کثیف و عوارضی جبران ناپذیر

مدیرکل آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو در این باره می افزاید: این یک تجارت کثیفی 
است که توسط برخی ها انجام می شود و برای این افرادی که معمولا در چنین فعالیتی قرار 
می گیرند خیلی هم مهم نیست کاری که انجام می دهند چه آسیبی را به چه افرادی وارد 
می کند. این درحالیست که یک خانم باردار و شیرده ممکن است از این موارد استفاده کند 
و این ها اغلب می توانند خطرات سرطان زایی و یک سری عوارض عصبی و در برخی موارد 
نیز عوارض کلیوی و کبدی خطرناکی را ایجاد کنند و این عوارض در برخی موارد برگشت 
ناپذیر است و هزینه ای که بیمار باید بعدا برای درمان آن عوارض پرداخت کند به مراتب 

بیشتر از تهیه مواد غذایی با کیفیت و سالم خواهد بود.
مراحلی سخت گیرانه برای صدور »سیب سلامت«

انصاری در رابطه با وظایف ســازمان غذا و دارو در شناســایی و مقابله با تقلبات غذایی به 
ایسنا می گوید: طبیعتا مواد غذایی که توسط سازمان غذا و دارو مجوز تولید دارند، مراحل 
سختگیرانه قانونی را طی کرده اند که نهایتا منجر به صدور مجوز و نشان سیب سلامت برای 
آن محصول تولیدی شده است و تا حدود قابل توجهی می تواند این اطمینان را ایجاد کند 

محصولی که این مشخصات را دارد، قابل قبول بوده و از هر گونه تقلب مبرا است.
وی ادامه می دهد: اما در مورد برخی مواد غذایی که به صورت خام استفاده می شوند مانند 
عسل؛ اصالت تولید کننده هم بسیار حائز اهمیت است؛ یعنی هم باید محصول نهایی را در 
نظر بگیرید و هم اینکه این محصول نهایی از چه مواد اولیه ای تولید شــده است. در حین 
فرآیند تولید نیز ممکن اســت تقلباتی صورت گیرد که ظاهر قضیه حفظ شود اما عملا 
آنچیزی که ادعا می کنند، نباشد. بنابراین اصالت یک محصول غذایی صرفا یک بحثش 
جنبه اخلاقی است که تولید کننده باید رعایت کند و بحث دیگر هم نظارت های ما است 
که باید تولیدکننده مستمر تحت مراقبت باشد. بحث دیگر هم آگاهی مردم از نحوه ارزیابی 
فرآورده های مختلف غذایی اســت. در بحث ارزیابی، دنیا به این سمت پیش می رود که 

بتواند از ابزارهای ساده و در دســترس، ارزان و قابل اعتماد، برای ارزیابی سلامت و اصالت 
یک محصول غذایی استفاده کند. در حال حاضر روش های مختلفی در حال توسعه است 
تا بتوان با دستگاه هایی مانند تلفن همراه، نرم افزارهایی طراحی کرد که بتوان با دریافت 

مشخصاتی از فرآورده، اصالت و امنیت محصول را ارزیابی کرد.
وی در همین رابطه ادامه می دهد: ما به عنوان ســازمان غذا و دارو سعی می کنیم بتوانیم 
تا حد امکان آزمایشگاه هایی که قابلیت ارزیابی محصولات غذایی را دارند و در عین حال 
توانمندی لازم را نیز دارا هستند و کارآمدی شان توسط خود سازمان ارزیابی می شود را 
توسعه دهیم؛ یعنی در سطح کشــور به اندازه کافی آزمایشگاه باشــد که طیف وسیع 

محصولات غذایی تولیدی، ارزیابی شوند.
بیماری هایی با منشاء غذا و اهمیت کنترل کیفیت محصولات غذایی

مدیرکل آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو با بیان اینکه در این حوزه با مشکلات بسیار 
متعددی مواجه هستیم، می افزاید: به عنوان مثال آلودگی هایی که ممکن است در مواد 
غذایی ایجاد شــوند، آلاینده هایی که به طور مصنوعی یا طبیعی ایجاد می شوند مانند 
آفلاتوکسین یا باقی مانده سموم و نیترات و نیتریت؛ که در سال های اخیر تلاش شده به 
تمام این موارد توجه شود؛ به خصوص در مورد محصولاتی که در سبد غذایی مردم کشور 
است. این  اقدامات به تدریج کمک می کند محصولات غذایی سالم تری را به مردم عرضه 
کنیم و مردم شناخت بهتری نسبت به محصولات غذای داشته باشند. از سرطان گرفته تا 
نازایی و انواع بیماری های قلبی عروقی یا بیماری های عصبی و بسیاری از بیماری های دیگر 
می توانند منشاء غذایی داشته باشند؛ بنابراین بحث کنترل کیفیت غذا از این جهت برای ما 

بسیار حائز اهمیت است.
»فله« نخرید

مدیرکل آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو در ادامه صحبت هایش در پاسخ به سوال ایسنا 
درباره سلامت محصولات غذایی فله نیز می گوید: محصولات غذایی فله چند ایراد دارند و 
شاید به اصطلاح برای مردم ما مزیت قیمت پایین تر بیشتر جلب توجه می کند تا کیفیت. 
مثلا عدس فله قیمتش ممکن است خیلی کمتر از بسته بندی باشد؛ این درحالیست که 
در عدس فله عرضه کننده به راحتی می تواند یک محصول قدیمی کهنه و بی کیفیت را با 
عدس تازه مخلوط کند و هیچ جا هم کنترلی صورت نمی گیرد. بنابراین در محصولات فله، 
مدت زمان و شرایط نگهداری و شناسنامه تولید کننده و مشخص نیست. اما قابلیت اعتماد 
در محصولاتی که به صورت کارخانه ای و بسته بندی شده عرضه می شوند، بیشتر خواهد 

بود. این قابلیت اعتماد، به اصالت عرضه کننده و شناخت فرد عرضه کننده نیز بازمی گردد.
انصاری می افزاید: حداقل توصیه به مردم این اســت که برای خریدهایشــان به مکان های 
مشخصی که در سیســتم اقتصادی دارای شناسنامه هســتند، مراجعه کنند و از خرید از 
مکان های بدون شناسنامه و بدون هیچ گونه پایه و اساس استفاده نکنند. عرضه محصولات 
با قیمت کمتر با این تصور که محصول در خارج از مغازه عرضه می شــود و مالیات پرداخت 
نمی شود و بیمه نیست و با چنین مباحثی کاهش قیمت را توجیه کنند، خیلی از موارد اینگونه 
نیست و ممکن است سوء اســتفاده هایی شــود و حتی می تواند در برخی موارد بحث های 

بایوتروریسم هم مطرح باشد؛ به همین دلیل شناخت نسبت به عرضه کننده بسیار مهم است.
شناسایی تقلبات مواد غذایی با استفاده از حواس

در همین رابطه خانم تیموری - یکی از کارشناسان آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو 
درباره تقلبات در زعفران به ایسنا می گوید: در سال های اخیر تنوع تقلبات زعفران بسیار 
بیشتر شده؛ به طوری که ماهیت محصول عرضه شــده، زعفران نیست و مشابه زعفران 
قالب ریزی می شود و رنگ های مصنوعی به آنها زده می شــود. تقلبات دارد حرفه ای تر 
می شــود و در آزمایشــگاه های غذا و دارو نیز تلاش ها بر آن اســت تا ایــن تقلبات را با 
تکنیک های خاص شناسایی کنیم.وی تاکید می کند که زعفران طبیعی اصل تلخ است )و 

نه شور یا شیرین(؛ همین تلخی از فاکتورهای طعمی زعفران اصل و طبیعی است.
همچنین مهندس فرحناز غفاری – مسوول بخش رووغن ها، چربی ها ودانه های روغنی 
آزمایشگاه مرجع ســازمان غذا و دارو درباره ارزیابی حسی سلامت روغن ها با بیان اینکه 
در منزل هیچگونه از روغن های قابل مصرف را نمی توان از نظر شیمیایی بررسی کرد اما 
می توان ارزیابی حسی کرد، می گوید: هر زمان که »روغن زیتون بکر« بوی چمن زنی تازه 
بوی طراوت و سبزینگی بدهد باید بدانید که کیفیت بسیار خوبی دارد. برخی میوه های 
زیتون نیز بوی موز کال یا گوجه فرنگی کال می دهند و این هم یک ویژگی مثبت اســت. 
بوهای متفاوت دیگری هم مانند بوی نعنا، بوی شکوفه گل، بوی توت فرنگی، بوی ازگیل 
و ... در کشورهای مختلف دیده شده اســت که وابسته به نوع زیتون است.مسئول بخش 
روغن ها، چربی ها و دانه های روغنی آزمایشگاه مرجع ســازمان غذا و دارو، می افزاید: این 
ویژگی های ذکر شده با اعلام عدد مشخص می شود که در ارزیابی خود می آوریم. حداکثر 
عدد ۱۰ در نظر گرفته می شــود و روغن ها به این ترتیب رتبه بندی می شــوند. در منزل 
هیچگونه از روغن های قابل مصرف را نمی توان از نظر شیمیایی بررسی کرد اما می توان 
ارزیابی حسی کرد.وی با تاکید بر اینکه در ارزیابی روغن زیتون پیشرفت زیادی داشته ایم، 
می گوید: در روغن زیتون بکر به دنبال بوی سبزینگی باشید و بدانید که روغن زیتون خوب 
طعم تلخی و تندی دارد. روغن را می توان به صورت فله از شهرستان ها هم تهیه کرد که فقط 
می توان با ارزیابی حسی آن را بررسی کرد و اگر برای فرد خیلی مهم باشد می تواند روغن را 
به آزمایشگاه های همکار سازمان غذا و دارو بدهد تا ارزیابی شیمیایی انجام شود. در رابطه با 
تولیدات صنعتی نیز روی لیبل محصولات درج شده است که روغن از چه نوعی است که هر 

کدام قیمت مخصوص خود را دارد.
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